
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1801, 1834, 2372
2. Επί του Κανονισµού, σελ. 1857

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 1801-1803
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1803-1819
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη χορή-

γηση της αποζηµίωσης για εργασία πέραν του πενθηµέρου
και του επιδόµατος αυξηµένης επιχειρησιακής ετοιµότητας
µονάδων στο ένστολο προσωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας,
σελ. 1821

β) Προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη συµµετοχή των αγροτών στο
πρόγραµµα παραγωγής Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας
κ.λπ., σελ. 1822

γ) Προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων,

i) σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων των εκπαι-
δευτικών κ.λπ., σελ. 1824

ii) σχετικά µε τη διδασκαλία των αγγλικών από την Α’ ∆η-
µοτικού κ.λπ., σελ. 1825

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στα δηµόσια
νοσοκοµεία της ελληνικής επαρχίας κ.λπ., σελ. 1827

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Κατάθεση Σχεδίου Νόµου:
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και

Κλιµατικής Αλλαγής, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κα-
τέθεσαν σχέδιο νόµου: «Εκούσια κατάργηση φορολογικών
διαφορών, ρύθµιση ληξιπρόθεσµων χρεών, διατάξεις για την
αποτελεσµατική τιµωρία της φοροδιαφυγής και άλλες δια-
τάξεις», σελ. 1820

2. Ψήφιση επί του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων: «Οδικές εµπο-
ρευµατικές µεταφορές», σελ. 1830

3. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας: «Κύρωση των Συµβάσεων που αφορούν το µέλλον
των «Ελληνικών Ναυπηγείων ΑΕ» και τα προγράµµατα των
υποβρυχίων του Πολεµικού Ναυτικού», σελ. 1834, 1869

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί του Κανονισµού:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 1857
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ε., σελ. 1857

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ., σελ. 1824, 1825, 1827
∆ΕΝ∆ΙΑΣ Ν., σελ. 1821
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι., σελ. 1822, 1823
ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Β., σελ. 1828
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 1826
ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ Ι., σελ. 1824
ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ Ν., σελ. 1823
ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ Φ., σελ. 1821, 1822
ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ Μ., σελ. 1827, 1828
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 1826

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας:

ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ., σελ. 1863
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε., σελ. 1842, 1845, 1850,

1856, 1859, 1861,
1865, 1866, 1867,
1868

ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π., σελ. 1842, 1862, 1863
ΘΕΟΧΑΡΗ Μ., σελ. 1854
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 1843, 1844, 1847
ΚΑΡΥ∆ΗΣ ∆., σελ. 1858
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ε., σελ. 1857, 1858, 1861,

1862, 1868
ΚΟΡΑΝΤΗΣ Ι., σελ. 1840
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π., σελ. 1841, 1842, 1864,

1865
ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ Χ., σελ. 1853
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ ∆., σελ. 1838, 1866
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π., σελ. 1841
ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ Β., σελ. 1851
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Π., σελ. 1856, 1857
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ ∆., σελ. 1834, 1836
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 1848, 1849, 1850,

1851
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ., σελ. 1842, 1847
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ., σελ. 1837, 1865, 1866
ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ – ΒΥΛΛΙΩΤΗ Β., σελ. 1852
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 1855
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Αθήνα, σήµερα στις 28 Σεπτεµβρίου 2010, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 18.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 23.9.2010
εξουσιοδότηση του Γ’ Τµήµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΛΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέ-
µπτης 23 Σεπτεµβρίου 2010, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύ-
νολο του σχεδίου νόµου: «Ενσωµάτωση στο ελληνικό δίκαιο της
Οδηγίας 2007/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 11ης Ιουλίου 2007, σχετικά µε την άσκηση ορισµέ-
νων δικαιωµάτων από µετόχους εισηγµένων εταιρειών –Τροπο-
ποίηση και προσαρµογή του κωδικοποιηµένου νόµου 2190/1920
Περί ανωνύµων εταιρειών του ν. 2396/1996»).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας, να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Σαλαγιάννη Νικό-
λαο, Βουλευτή Καρδίτσης τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Σχο-
λείων Ελλάδος αιτείται τη διασφάλιση του διορισµού καθηγητών
Μουσικών και καλλιτεχνικών µαθηµάτων, ώστε να καλυφθούν οι
κενές ώρες στα σαράντα δύο Μουσικά και Καλλιτεχνικά Σχολεία
της χώρας.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πτυχιούχων Εργολη-
πτών ∆ηµοσίων Έργων Ηρακλείου (ΣΠΕ∆ΕΗ) και το Περιφε-
ρειακό Γραφείο Κρήτης του Πανελλήνιου Συνδέσµου Ανωνύµων,
Περιορισµένης Ευθύνης και Προσωπικών Τεχνικών Εταιρειών
(ΣΑΤΕ) ζητούν την επανεξέταση θεµάτων που αφορούν στη δη-
µοπρασία κατασκευής δύο µεγάλων έργων στους ∆ήµους Γου-
βών και Αρκαλοχωρίου.

3) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Πληροφορικών
Ελλάδος αιτείται τη µετάταξη όσων εκπαιδευτικών άλλων ειδι-
κοτήτων έχουν ενταχθεί στους κλάδους ΠΕ 19-20, προκειµένου
να καλυφθούν οι ανάγκες των σχολείων.

4) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία οι Εργαζόµενοι Ναυπη-
γείου Σκαραµαγκά εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους προς τη
συµφωνία στις 17/9/2010, η οποία θα κατακερµατίσει τη λει-
τουργία του ναυπηγείου.

5) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και Λέ-
σβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά, µε την
οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Σάµου εκφράζει τη διαµαρ-
τυρία του για τις απολύσεις εργαζοµένων στο ξενοδοχείο
«DORYSSA» πριν τελειώσει η σεζόν και ενώ εξακολουθεί να έχει
πληρότητα.

6) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑ-
ΝΤΕΡΕΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι εργαζόµενοι του
AIR 104.4 FM καταγγέλλουν την αιφνίδια διακοπή της λειτουρ-
γίας του σταθµού και ζητούν την άµεση αποκατάστασή της.

7) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η κ. Βίκυ Μουσούλη αιτείται την τακτο-
ποίηση θέµατός της, που αφορά οικόπεδο στην περιοχή Άνοιξη
Αττικής.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη λίστα
µε τα ονόµατα των εκατό µεγαλύτερων Ελλήνων φοροφυγάδων
που έχει στην κατοχή της οµάδα της τρόικα, ανάµεσά τους και τα
ονόµατα τεσσάρων πρώην Υπουργών, γεγονός που πρέπει να κι-
νητοποιήσει τις αρµόδιες αρχές για την αποκατάσταση της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης.

9) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Ξενοδόχων πεδινής
Ηλείας αιτείται να δοθεί ένα είδος έκπτωσης επιτοκίου σε όλες
τις ενταγµένες επιχειρήσεις στις ρυθµίσεις των πυρόπληκτων δα-
νείων.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο εκφράζεται η ανη-
συχία σχετικά µε την αποχώρηση κατασκευαστών από οδικά
έργα.

11) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Ζαγοράς Νοµού Μαγνησίας αι-
τείται τη χρηµατοδότηση των Σχολικών Επιτροπών του ∆ήµου
για την κάλυψη λειτουργικών δαπανών.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ
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12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις πλα-
στές εγγυητικές επιστολές που κυκλοφορούν στα δηµόσια έργα,
τις οποίες προσκοµίζουν οι εταιρείες, ενώ την ίδια στιγµή οι
έλεγχοι που πραγµατοποιούνται είναι ελάχιστοι.

13) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία οι Υπάλληλοι του ∆ήµου Βοιών
Νοµού Λακωνίας αιτούνται να πληροφορηθούν το µελλοντικό
καθεστώς εργασίας τους µετά την εφαρµογή του νόµου «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ».

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται ότι
πρώην εποχιακός πυροσβέστης καταγγέλλει αξιωµατικό της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, για το γεγονός ότι του υπέδειξε να δώσει
ψευδή κατάθεση, όσον αφορά στην αιτία πρόκλησης της φωτιάς
στον καταυλισµό των Αφγανών στην Πάτρα στις 12/07/2009.

15) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά, µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυνοµικών
Υπαλλήλων αιτείται την εναρµόνιση διατάξεων του ν. 3528/2007
για το προσωπικό της ΕΛΑΣ, όπως έχει γίνει και µε το προσω-
πικό του Λιµενικού Σώµατος.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κα-
κοποίηση που υπόκειται σαρανταδυάχρονη γυναίκα, άτοµο µε
ειδικές ανάγκες, από τον αδερφό της, χωρίς να έχει δοθεί λύση
ακόµα από τον αρµόδιο εισαγγελέα.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην πα-
ραχώρηση δηµοσίων ακινήτων σε ιδιώτες λόγω των δηµοσίων
ελλειµµάτων.

18) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία οι υπάλληλοι
της ΤΥ∆Κ Νοµού Πιερίας της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδο-
νίας αιτούνται την τροποποίηση των διατάξεων του άρθρου 258
του ν. 3852/10.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στην τοποθέ-
τηση µπαρών σε παράπλευρους δρόµους στο ύψος της εθνικής
οδού, για αδιευκρίνιστους λόγους.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε οικό-
πεδο της νοµαρχίας που δηµιουργεί προβλήµατα στην περιοχή
της Πάτρας.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε προ-
βλήµατα που δηµιουργεί στην περιοχή Μποζαΐτικων στην Πάτρα
ένα µισογκρεµισµένο σπίτι.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην αυ-
θαίρετη ανάληψη µέρους ή και όλου του ποσού µισθών, των
υπαλλήλων που η µισθοδοσία τους γίνεται µέσω τραπέζης σε
ονοµαστικούς λογαριασµούς για πληρωµές καρτών ή άλλων
οφειλών.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην ανά-
γκη ανέγερσης νέου δικαστικού µεγάρου στην Πάτρα.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην έλ-

λειψη αστυνοµικών υπαλλήλων που έχει η Αστυνοµική ∆ιεύθυνση
Αχαΐας.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη
οριακή κατάσταση που έχουν φτάσει οι ιδιοκτήτες των φαρµα-
κείων της Αχαΐας λόγω της µείωσης των τιµών πώλησης των φαρ-
µάκων κ.λπ..

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην υπό-
θεση των παράνοµων συνταγογραφήσεων και διατυπώνει
ερωτήµατα σχετικά µε τις συνθήκες αθώωσης όσων ενεπλάκη-
σαν.

27) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΪ∆ΟΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη µετα-
θέσεων-αποσπάσεων γονέων µε τρία παιδιά και πάνω που είναι
υπάλληλοι του Υπουργείου Υγείας και αναγκάζονται λόγω της
εργασίας τους να βρίσκονται µακριά από την οικογένειά τους.

28) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Σύνδεσµος Αµοργίνων αιτείται να κα-
θιερωθεί η 21η Νοεµβρίου, εορτή των Εισοδίων της Θεοτόκου,
εορτή της Παναγίας της Χοζοβιώτισσας, ως τοπική αργία για τη
Νήσο Αµοργό.

29) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύνδεσµος Ανωνύ-
µων Εταιρειών και ΕΠΕ διαµαρτύρεται για την καθυστέρηση που
παρατηρείται από το Γενικού Λογιστήριο του Κράτους, αναφο-
ρικά µε τη λήψη δανείου µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου
από ανώνυµη εταιρεία.

30) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝ∆ΡΙΑΝΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµό-
νων Ασκληπιείου εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τη
δυσλειτουργία στο Νηπιαγωγείο Ασκληπιείου λόγω απόσπασης
της νηπιαγωγού.

31) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία οι µικρές επιχειρήσεις διανοµής
προϊόντων καπνού αιτούνται µία ορθολογική αντιµετώπιση της
φορολογίας του καπνού.

32) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Χειριστών Πο-
λιτικής Αεροπορίας εκφράζει τη διαµαρτυρία της στη
συγχώνευση των αεροπορικών εταιριών «AEGEAN AIRLINES» και
«OLYMPIC AIR», λόγω του µονοπώλιου που θα οδηγήσει την
αγορά.

33) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Σωµα-
τείων Πολιτικής Αεροπορίας αιτείται την καταβολή της νόµιµης
αποζηµίωσης εφάπαξ ποσού κοινωνικής ενίσχυσης των δικαιού-
χων από τον ΟΑΕ∆.

34) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύνδεσµος Αµοργίνων αι-
τείται να καθιερωθεί η 21η Νοεµβρίου, η εορτή των Εισοδίων
της Θεοτόκου, ως εορτή της Παναγίας της Χοζοβιώτισσας και
ως τοπική αργία για τη Νήσο Αµοργό.

35) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Ναυτικός Όµιλος Βόλου και Αργοναύ-
τες, καθώς και ο Όµιλος Υδατοσφαίρισης - Κολύµβησης Βόλου
αιτούνται έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των 60.000 ευρώ, προ-
κειµένου να επαναλειτουργήσει το κολυµβητήριο του Βόλου.

36) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-

1802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



τέθεσε αναφορά, µε την οποία οι µικρές επιχειρήσεις διανοµής
προϊόντων καπνού αιτούνται µία ορθολογική αντιµετώπιση της
φορολογίας του καπνού.

37) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Πληροφο-
ρικών Ελλάδας αιτείται τη µετάταξη όσων εκπαιδευτικών άλλων
ειδικοτήτων έχουν ενταχθεί στους κλάδους ΠΕ19-20 Πληροφο-
ρικής.

38) Ο Βουλευτής Β Θεσσαλονίκης κ. ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο πολιτιστικός σύλλογος των
κατοίκων της ευρύτερης περιοχής της Κάτω Πυλαίας Νοµού
Θεσσαλονίκης αιτείται την άµεση ένταξη της περιοχής του σε
σχέδιο πόλης ή σε τοπικό ρυµοτοµικό σχέδιο.

39) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η ∆ιδασκαλική Οµο-
σπονδία Ελλάδας αιτείται τη µη αύξηση του αριθµού µαθητών
ανά τµήµα.

40) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψα-
λάκης, αιρετός της ΑΠΥΣΠΕ Κρήτης αιτείται την κάλυψη των
γραφείων εκπαίδευσης στην Κρήτη µε επαρκές διοικητικό προ-
σωπικό.

41) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων
µε τρία παιδιά Νοµού Αττικής αιτείται να εξαιρεθούν οι τρίτεκνοι
µόνιµοι κάτοικοι του λεκανοπεδίου Αττικής από το µέτρο που
αφορά µετεγγραφές τριτέκνων φοιτητών.

42) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία το Σωµατείο ∆ασεργα-
τών Μακεδονίας, Θράκης και Θεσσαλίας αιτείται την επίλυση
οικονοµικών και λειτουργικών θεµάτων του κλάδου τους.

43) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Λει-
τουργών Μέσης Εκπαίδευσης εκφράζει τη διαµαρτυρία της για
οποιαδήποτε µετακίνηση καθηγητών στην πρωτοβάθµια εκπαί-
δευση χωρίς αίτησή τους κ.λπ..

44) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Ξενοδόχων Ηρακλείου
αιτείται την άµεση επανέναρξη της λειτουργίας του Αρχαιολο-
γικού Μουσείου Ηρακλείου.

45) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο εκφράζεται διαµαρ-
τυρία για το ότι παραµένει κλειστό το κολυµβητήριο του
Ηρακλείου Κρήτης.

46) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Παραγωγών
Επικρατείας αιτούνται ώστε τα χρήµατα που θα κοστίσουν οι τα-
µειακές µηχανές στους παραγωγούς να αποδοθούν ως έκτακτη
εισφορά από όλους τους παραγωγούς λαϊκών αγορών.

47) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής
Μηχανικών και Εργοληπτών ∆ηµοσίων Έργων διαµαρτύρεται
για την καθυστέρηση των προσλήψεων, µε σύµβαση µίσθωσης
έργου, ελεγκτών ιατρών και οδοντιάτρων για τους Τοµείς Μηχα-
νικών και Εργοληπτών ∆ηµοσίων Έργων του Ενιαίου Ταµείου
Ανεξαρτήτως Απασχολουµένων για το 2010.

48) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέ-
κνων Χαλκίδος και Περιχώρων αιτείται τη συνέχιση της
χορήγησης του επιδόµατος τρίτου παιδιού καθώς και του επι-
δόµατος και της σύνταξης της πολύτεκνης µητέρας, χωρίς ει-
σοδηµατικά κριτήρια.

49) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµαρχος Νίκαιας Νοµού Λάρισας εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία του για το ζήτηµα της καύσης σιτοκαλα-
µιών και για το ότι περικόπτονται κοινοτικές ενισχύσεις στους
σιτοπαραγωγούς.

50) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Αγροτικών
Συνεταιρισµών Εύβοιας ζητεί λύση στο θέµα που προέκυψε και
αφορά στις περιοχές ∆ΕΗ που υποδέχονται αιτήσεις για φωτο-
βολταϊκούς σταθµούς από επαγγελµατίες αγρότες, ως εκπρό-
σωποι συνεταιρισµών.

51) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία οι µικρές επιχειρή-
σεις διανοµής προϊόντων καπνού αιτούνται µία ορθολογική
αντιµετώπιση της φορολογίας του καπνού.

52) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία οι µικρές επιχειρήσεις διανοµής προϊό-
ντων καπνού αιτούνται µία ορθολογική αντιµετώπιση της φορο-
λογίας του καπνού.

53) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Εθνική Συνοµο-
σπονδία Ατόµων µε Αναπηρία εκφράζει τη διαµαρτυρία της για
την απορριπτική απόφαση του ΤΕΙ Πειραιά σε αίτηµα µετεγγρα-
φής φοιτητή για λόγους υγείας του γονέα του.

54) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζο-
µένων του Γενικού Νοσοκοµείου Χαλκίδας αιτείται να ξεκινήσει
άµεσα η κατασκευή του νέου Νοσοκοµείου Χαλκίδας και πα-
ράλληλα να γίνουν οι απαραίτητες προσλήψεις σε προσωπικό.

55) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Β’ Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά, µε την οποία
ο Πολιτιστικός Περιβαλλοντικός Σύλλογος «Η ΑΝΑΓΕΝΝΗΣΗ»
Αγίου Νικολάου ∆ήµου Ληλαντίων Νοµού Εύβοιας, καθώς και κά-
τοικοι της περιοχής εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους γιατί δεν
έχει γίνει κανένα έργο που να συµβάλλει στην αντιπληµµυρική
προστασία από τον ποταµό Λήλα.

56) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗ-
ΦΟΥΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Πρόεδρος της
Τοπικής Επιτροπής Σκύρου της Ελληνικής Εταιρείας Περιβάλ-
λοντος και Πολιτισµού απαιτείται την καταψήφιση του νοµοσχε-
δίου για την: «Επιτάχυνση Μεγάλων Έργων -Στρατηγικών Επεν-
δύσεων», ώστε να µην πραγµατοποιηθεί η εγκατάσταση του αι-
ολικού πάρκου στη Σκύρο χωρίς τις απαιτούµενες από το νόµο
προϋποθέσεις.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 274/22-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
∆ερµεντζόπουλου Αλέξανδρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/54823/
26-08-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η ακό-
λουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1803



1804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



2. Στην µε αριθµό 674/02-08-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πολατίδη Ηλία δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 48536/26-08-2010 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1805



1806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



3. Στην µε αριθµό 771/04-08-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαΐτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2222Β/26-08-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1807



4. Στην µε αριθµό 777/04-08-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαΐτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4

/11664/26-08-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Προστασίας
του Πολίτη η ακόλουθη απάντηση:

1808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1809



5. Στην µε αριθµό 794/05-08-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/11644/26-

08-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη
η ακόλουθη απάντηση:

1810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



6. Στην µε αριθµό 1274/19-08-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/11663/26-

08-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη η
ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1811



1812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



7. Στην µε αριθµό 12797/08-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 82292/ΙΗ/26-

08-2010 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1813



1814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1815



1816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



8. Στην µε αριθµό 12835/09-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-1682/26-

08-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και ∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1817



1818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



9. Στην µε αριθµό 12937/12-07-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνιδος, Πλεύρη Αθανασίου
και Βορίδη Μαυρουδή (Μάκη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 48428/26-

08-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να κάνω µία ανακοίνωση προς το Τµήµα.

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και ∆ικαι-
οσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κατέθεσαν
σχέδιο νόµου: «Εκούσια κατάργηση φορολογικών διαφορών,

ρύθµιση ληξιπρόθεσµων χρεών, διατάξεις για την αποτελεσµα-
τική τιµωρία της φοροδιαφυγής και άλλες διατάξεις».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον.

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.

1820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 44/23.9.2010 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικο-
λάου ∆ένδια προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Προστασίας
του Πολίτη, σχετικά µε τη χορήγηση της αποζηµίωσης για εργα-
σία πέραν του πενθηµέρου και του επιδόµατος αυξηµένης επι-
χειρησιακής ετοιµότητας µονάδων στο ένστολο προσωπικό των
Σωµάτων Ασφαλείας, κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. ∆ένδια έχει ως εξής:
«Παρά τις επαναλαµβανόµενες εξαγγελίες της Κυβέρνησης

περί ενιαίου µισθολογίου και εξορθολογισµού της µισθοδοσίας
στο δηµόσιο τοµέα, συνεχίζεται η πρακτική αυξοµείωσης των πι-
στώσεων του προϋπολογισµού που αφορούν σε επιδόµατα.

Στην περίπτωση δε του προσωπικού των Σωµάτων Ασφαλείας,
για την προβλεπόµενη αποζηµίωση που αφορά σε εργασία πέραν
του πενθηµέρου και στο επίδοµα αυξηµένης επιχειρησιακής ετοι-
µότητας µονάδων (νυχτερινά) που χορηγούνται στο ένστολο
προσωπικό, τα αρµόδια Υπουργεία Οικονοµικών και Προστασίας
του Πολίτη έχουν επιδοθεί σε µια πρωτόγνωρη πολιτική υπεκ-
φυγών ως προς τα προς διάθεση ποσά και το χρόνο διάθεσης
αυτών έως το τέλος του έτους.

Καθίσταται σαφές ότι η ως άνω πρακτική της Κυβέρνησης
προκαλεί, αναπόφευκτα, αβεβαιότητα ως προς το µισθολογικό
καθεστώς που προτίθεται να προωθήσει για τους δεκάδες χιλιά-
δες ένστολους υπαλλήλους.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτώνται οι αρµόδιοι κύριοι Υπουρ-
γοί:

Τι προτίθενται να πράξουν σχετικά µε την καταβολή της απο-
ζηµίωσης για εργασία πέραν του πενθηµέρου και το επίδοµα αυ-
ξηµένης επιχειρησιακής ετοιµότητας µονάδων (νυχτερινά) στο
ένστολο προσωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας»;

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινί-
δης.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πριν απαντήσω στο ερώτηµά σας ας µού
επιτρέψετε να κάνω µια παρατήρηση για το εισαγωγικό σας σχό-
λιο όπου λέτε: «Παρά τις επαναλαµβανόµενες εξαγγελίες της Κυ-
βέρνησης περί ενιαίου µισθολογίου και εξορθολογισµού της
µισθοδοσίας στο δηµόσιο τοµέα...».

Όπως γνωρίζετε η εύρυθµη λειτουργία του δηµόσιου τοµέα,
κύριε συνάδελφε, προϋποθέτει τον εξορθολογισµό της µισθο-
δοσίας των δηµοσίων υπαλλήλων. ∆εν αποτελεί απλά µια εξαγ-
γελία της Κυβέρνησης. Αποτελεί ένα στόχο για τον οποίο έχουµε
ήδη στη διάθεσή µας δυο σηµαντικά εργαλεία: Το πρώτο είναι η
απογραφή των δηµοσίων υπαλλήλων και το δεύτερο είναι η Ενι-
αία Αρχή Πληρωµών. Αντιλαµβάνεστε ότι έχει ήδη ολοκληρωθεί
–για πρώτη φορά- η απογραφή των δηµοσίων υπαλλήλων. Αυτήν
τη στιγµή ξέρουµε πόσοι ακριβώς υπάλληλοι εργάζονται στο δη-
µόσιο. Βέβαια, όλοι αυτοί θα µισθοδοτούνται από την Ενιαία
Αρχή Πληρωµών, η οποία και θα ελέγχει όλα τα χρηµατικά εντάλ-
µατα που εκδίδουν οι αρµόδιοι φορείς.

Άρα, για πρώτη φορά πετύχαµε να µπορεί το δηµόσιο να ελέγ-
χει το αυτονόητο, δηλαδή το πόσους απασχολεί και τι ακριβώς
τούς δίνει.

Η δεύτερή µου παρατήρηση αφορά εκείνο το σηµείο πρό-
σφατης δήλωσής σας όπου λέτε ότι «το καθολικό αίτηµα της ελ-
ληνικής κοινωνίας για την αύξηση του αισθήµατος της δηµόσιας
ασφάλειας δεν είναι δυνατόν να µπαίνει στην προκρούστεια κλίνη
του ΠΑΣΟΚ». Να σας υπενθυµίσω, κύριε συνάδελφε –πιθανότατα
έχει διαφύγει της προσοχής σας- ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ,
αντιλαµβανόµενη τις αυξηµένες ανάγκες της ελληνικής κοινω-
νίας για ασφάλεια και εποµένως, την απαίτηση για πραγµατική
απασχόληση µεγάλου µέρους του ένστολου προσωπικού των
Σωµάτων Ασφαλείας, πέραν του πενθηµέρου και κατά τη διάρ-
κεια της νύχτας, εξαίρεσε τα σχετικά επιδόµατα από τις περικο-
πές που προβλέπει ο ν. 3833/2010.

Να σας θυµίσω ακόµα ότι σε ό,τι αφορά το επίδοµα αυξηµένης
επιχειρησιακής ετοιµότητας µονάδων, οι όροι, οι προϋποθέσεις
καταβολής του και οι δικαιούχοι αυτού καθορίζονται µε κοινή
υπουργική απόφαση του αρµόδιου Υπουργού και του Υπουργού
Οικονοµικών.

Το εν λόγω επίδοµα προσδιορίζεται σε ώρες νυχτερινής απα-
σχόλησης, οι οποίες για το ένστολο προσωπικό της Ελληνικής
Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος, αντίστοιχα, καθο-
ρίστηκαν σε δεκαέξι εκατοµµύρια ώρες και έξι εκατοµµύρια εκα-
τόν σαράντα τέσσερις χιλιάδες ώρες µε τη σχετική ΚΥΑ του
2007, ενώ για το ένστολο προσωπικό του Λιµενικού Σώµατος κα-
θορίστηκαν σε τέσσερα εκατοµµύρια ώρες, σύµφωνα µε την ΚΥΑ
του 2009.

Σε ό,τι αφορά την αποζηµίωση για εργασία πέραν του πενθη-
µέρου –υποθέτω ότι εκεί πέρα αναφέρεται η ερώτησή σας- δεν
υπήρξε καµµία παλινωδία ή υπεκφυγή εκ µέρους των αρµοδίων
Υπουργείων. Υπήρξε µία υπέρβαση των σχετικών πιστώσεων που
συζητείται αυτήν τη στιγµή από τη διµερή επιτροπή, στην οποία
συµµετέχουν οι υπηρεσίες του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, προκειµένου να
εξευρεθεί η καλύτερη δυνατή λύση πάντοτε στο πλαίσιο των δυ-
νατοτήτων του εκτελούµενου προϋπολογισµού.

Επίσης, εξετάζονται τρόποι προκειµένου να αποφεύγονται στο
µέλλον, όσο είναι δυνατόν, οι υπερβάσεις του προϋπολογισµού,
κάτι που, ούτως ή άλλως, δεν επιτρέπεται και από το νέο νοµο-
θετικό πλαίσιο σχετικά µε την εκτέλεση του προϋπολογισµού.
Εξετάζεται για παράδειγµα η δυνατότητα κατανοµής των πιστώ-
σεων για αποζηµίωση εργασίας πέραν του πενθηµέρου στις κατά
τόπους υπηρεσίες των Σωµάτων Ασφαλείας µε γνώµονα τις υπη-
ρεσιακές ανάγκες.

Σε κάθε περίπτωση θα ήθελα να σας ενηµερώσω, κύριε συνά-
δελφε, ότι ακριβώς επειδή αντιλαµβανόµαστε το σοβαρό έργο
το οποίο γίνεται αυτήν τη στιγµή από τους εργαζόµενους στην
ΕΛΑΣ, πρόσφατα, στις 16 Σεπτεµβρίου, υπήρξε αύξηση του εκτε-
λούµενου προϋπολογισµού της ΕΛΑΣ µε ένα κονδύλι της τάξης
των 8 εκατοµµυρίων ευρώ, για να αντιµετωπιστούν οι πρόσθετες
ανάγκες χορήγησης της ειδικής αποζηµίωσης για απασχόληση
πέραν του πενθηµέρου.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Κερκύρας της Νέας ∆ηµοκρατίας

κ. Νικόλαος ∆ένδιας.
Ορίστε, κύριε ∆ένδια, έχετε το λόγο, για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ευχαρι-

στήσω τον κύριο Υφυπουργό κατ’αρχάς για την καλοσύνη του
να απαντήσει όχι µόνο στην επίκαιρη ερώτηση, αλλά και στις ανα-
κοινώσεις µου, που δεν αναφέρονται µέσα στην επίκαιρη ερώ-
τηση.

Θα ήθελα µάλιστα να του πω ότι θα ήταν πάρα πολύ ευχάρι-
στο, αν θα είχε την καλοσύνη η Κυβέρνηση, να απαντάει σε όλες
τις ανακοινώσεις µας. Θα µας έδινε ίσως τη δυνατότητα να εκτι-
µήσουµε και τις θέσεις της σε µια σειρά από θέµατα, στα οποία
για την ώρα παραµένουν οµιχλώδεις.

Όσον αφορά, όµως, την ίδια την επίκαιρη ερώτηση, θα µου
επιτρέψετε πάλι να πω ότι αυτό το οποίο κατάλαβα εγώ είναι ότι
το ζήτηµα συζητείται, ότι υπάρχουν δηλαδή διµερή όργανα τα
οποία το συζητούν και θα µας πουν στο µέλλον τι πρόκειται να
γίνει. Η ερώτηση που τίθεται απαντιέται µε έναν απλό τρόπο, «ναι
ή όχι», «θα καλυφθούν ή δεν θα καλυφθούν». Εάν «όχι», από εκεί
και πέρα θα απαντήσουµε επ’ αυτού. Εάν «ναι», χρειάζεται και
µία περαιτέρω εξήγηση. Εξηγούµαι.

Σε έγγραφο το οποίο υπογράφει ο Υφυπουργός κ. Σαχινίδης
στις 16.9.2010 µε αριθµό πρωτοκόλλου 2/53000Α, το οποίο
απευθύνει προς το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας λέει επί
λέξει: «Τυχόν πρόσθετες δαπάνες θα πρέπει να αντιµετωπιστούν
µε ισόποση µείωση άλλων πιστώσεων του προϋπολογισµού».
Κατά συνέπεια, θα πρέπει εδώ να δοθεί µια αναλυτική εξήγηση
πώς θα εκτελεστεί αυτός ο προϋπολογισµός.

Πέραν του συγκεκριµένου θέµατος που είναι µεγάλης σηµα-
σίας, πέρα από το αίσθηµα ασφάλειας -και το ζήτηµα της ασφά-
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λειας δεν µπορεί να εξασφαλιστεί παρά µόνο µε την οµότιµη συ-
νεργασία του ένστολου προσωπικού- και πέρα από όλα τα άλλα
ζητήµατα, ο κύριος Υφυπουργός έθεσε στην εναρκτήρια τοπο-
θέτησή του και γενικότερα θέµατα.

Κατ’ αρχάς, την Ενιαία Αρχή Πληρωµών δεν την έκανε το
ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι κάτι το οποίο προεβλέπετο από τις ηµέρες
της Νέας ∆ηµοκρατίας και νοµίζω ότι ορθό και σωστό είναι να
αναγνωρίζεται.

Θα µου επιτρέψετε γενικότερα να πω –µιας και έχω ένα λεπτό
ακόµα- ότι αυτήν τη στιγµή καταλαβαίνουµε όλοι πως η Κυβέρ-
νηση της χώρας, αν θέλετε, ο τόπος, η χώρα, η κοινωνία, όλοι
µας αντιµετωπίζουµε ένα τεράστιο πρόβληµα, µια πολύ µεγάλη
πρόκληση. Αυτό το οποίο εµένα µε θλίβει βαθύτατα είναι ο τρό-
πος που επιχειρεί η Κυβέρνηση να απαντήσει σε αυτήν την πρό-
κληση. Όχι µόνο η δυσλεξία, η διγλωσσία, η ασυνεννοησία, το
ακατανόητον –πάρτε παράδειγµα τον τελευταίο ανασχηµατισµό
και δεν είναι δουλειά µας να σχολιάσουµε ποιος κατέχει ποιον
υπουργικό θώκο- αλλά η συνολική εικόνα µιας Κυβέρνησης που
δεν µπορεί να ρυθµίσει αρµοδιότητες και µετονοµάζει υπουργεία
είναι ένα θλιβερό θέαµα για µία χώρα η οποία βρίσκεται σε κρίση,
αλλά και γενικά το σύνολο του δηµοσίου τοµέα.

Είναι άποψη του οµιλούντος ότι ο δηµόσιος τοµέας υπό την
ευρεία έννοια είναι το µείζον πρόβληµα της χώρας και της ελλη-
νικής κοινωνίας. Είναι µια µαύρη τρύπα, µια µεγάλη πέτρα η
οποία κρατάει τη χώρα προσδεδεµένη στο έδαφος και δεν την
αφήνει να απογειωθεί. Αυτό το οποίο πρέπει να κάνει µια κυβέρ-
νηση είναι όχι απλώς να καταγράφει, αλλά να επανασχεδιάσει
από την αρχή το δηµόσιο τοµέα του 21ου αιώνα και να τον προ-
τείνει στην κοινωνία, να εξηγήσει στην κοινωνία όχι µόνο πόσους
δηµοσίους υπαλλήλους έχουµε, αλλά πόσους δηµοσίους υπαλ-
λήλους χρειαζόµαστε να έχουµε και τι δηµοσίους υπαλλήλους
χρειαζόµαστε να έχουµε και σε τι δοµές πρέπει να υπηρετούν
αυτοί οι δηµόσιοι υπάλληλοι του 21ου αιώνα. Από εκεί και πέρα,
και εµείς στο βαθµό που αυτό είναι λογικό, θα πρέπει να σας στη-
ρίξουµε και να προχωρήσουµε όλοι µαζί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Οικονο-

µικών κ. Σαχινίδης έχει το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα το συνάδελφό µου να µιλάει για διγλωσσία. Πολύ φο-

βούµαι ότι αν υπάρχει κάτι το οποίο µένει στον πολίτη από το δη-
µόσιο διάλογο που διεξάγεται το τελευταίο διάστηµα είναι η
αοριστολογία και η ασάφεια της Νέας ∆ηµοκρατίας, όταν δια-
τυπώνει δηµόσια την άποψη ότι έχει αυτή τη µαγική ικανότητα
να µειώσει το έλλειµµα, να το µηδενίσει και να το πάει από το
14% του 2009 στο 0% µέσα στο 2011. Κάθε πολίτης αναρωτιέται,
αν είχε αυτή τη µαγική ικανότητα να µηδενίσει τα δηµοσιονοµικά
ελλείµµατα, γιατί τα άφησε να ξεφύγουν και να φτάσουν στο
14%; Έχω την εντύπωση ότι αυτό το οποίο προτείνει η Νέα ∆η-
µοκρατία είναι ουσιαστικά ένας διακτινισµός των προβληµάτων
στο µέλλον, όπως συνήθιζε να κάνει, αλλά καµµία ουσιαστική
πρόταση για το πώς θα αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα.

Χαίροµαι πάρα πολύ που αναφέρετε στο σχολιασµό σας ότι η
Κυβέρνηση θα όφειλε όχι µόνο να απογράψει τους υπαλλήλους,
αλλά να προσδιορίσει πόσους υπαλλήλους χρειάζεται το δηµό-
σιο, προκειµένου να ξέρουµε πού θα πρέπει ο καθένας να υπη-
ρετεί. Σας διαβεβαιώνω ότι αυτό είναι µέρος µιας προσπάθειας
που θα γίνει. Άλλωστε περιλαµβάνεται και µέσα στη συµφωνία
την οποία έχει υπογράψει η χώρα µας µε την τρόικα, όπου µε-
ταξύ όλων των άλλων αναφέρεται ότι θα γίνει µία αξιολόγηση
του τρόπου λειτουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και µέσα από
αυτήν τη διαδικασία της αξιολόγησης θα καταλήξουµε σε εύλογα
συµπεράσµατα για τον αριθµό των υπαλλήλων που θα πρέπει να
έχει το δηµόσιο, αλλά και για το πού αυτοί θα πρέπει να κατανε-
µηθούν. Αυτό, κύριε συνάδελφε, θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και
πάρα πολύ καιρό, αλλά δυστυχώς δεν έγινε.

Σε ό,τι αφορά το επίµαχο θέµα για το οποίο µε ρωτήσατε,
θέλω να σας πω κάτι, µιας και αναφερθήκατε στη σχετική εγκύ-
κλιο. Εµείς έχουµε αναλάβει µία υποχρέωση. Έχουµε αναλάβει
την υποχρέωση να βάλουµε σε τάξη τα δηµόσια οικονοµικά της

χώρας. Από την άλλη µεριά, όµως, κάθε φορά που προκύπτει ένα
εύλογο ζήτηµα σκύβουµε µε προσοχή, συζητάµε µε τα συναρ-
µόδια Υπουργεία και παίρνουµε τις αποφάσεις µας. ∆εν είναι,
λοιπόν, τυχαίο ότι όταν το θέµα τέθηκε από το καθ’ ύλην αρµό-
διο Υπουργείο, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, ανταπο-
κρίθηκε το Υπουργείο Οικονοµικών και έδωσε –παρά το γεγονός
ότι επρόκειτο για µία υπέρβαση- τα 8 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτός
είναι ο γνώµονας, αυτός είναι ο οδηγός µε τον οποίο παίρνουµε
τις αποφάσεις µας. Πάντοτε λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας τις συ-
γκυρίες, τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα, αλλά και τις ανάγκες και µε
βάση αυτόν το γνώµονα αποφασίζουµε τι πρέπει να κάνουµε και
πώς θα πρέπει να ανταποκριθούµε σε µια σειρά από ζητήµατα
που έρχονται στην επικαιρότητα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί η πρώτη µε

αριθµό 46/23-9-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Νικολάου Σαλαγιάννη
προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε τη συµµετοχή των αγροτών στο πρόγραµµα
παραγωγής Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Καρδίτσας του ΠΑΣΟΚ κ.
Νικόλαου Σαλαγιάννη έχει ως εξής:

«Η ιδιαίτερη µέριµνα για τη συµµετοχή των κατ’ επάγγελµα
αγροτών στη διαδικασία παραγωγής ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και η δυνατότητα να αξιοποιήσουν ακόµη και γη υψηλής
παραγωγικότητας για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών µέχρι
100 KW αποτελεί πολύ σηµαντική επιλογή. Βοηθά πολλές αγρο-
τικές οικογένειες να αποκτήσουν ένα σηµαντικό συµπληρωµα-
τικό εισόδηµα για τα επόµενα χρόνια, σε µια περίοδο µάλιστα
που το αγροτικό εισόδηµα βυθίζεται από χρονιά σε χρονιά.

Επειδή, όµως, έχετε ορίσει κατ’ αρχάς ένα όριο 500 MW που
να αφορά στους αγρότες συνολικά και επειδή καλό είναι να ικα-
νοποιηθούν όσο το δυνατόν περισσότεροι από όσους έχουν υπο-
βάλλει αιτήσεις, αν είναι δυνατόν και όλοι όσοι πληρούν τις
απαραίτητες προϋποθέσεις, αξίζει να δούµε το πλαφόν των 100
KW.

Για να διερευνήσουµε µια τέτοια δυνατότητα, πρέπει να ξέ-
ρουµε πόσες πραγµατικά αιτήσεις έχουν γίνει στη ∆ΕΗ και µάλι-
στα ανά νοµό.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1. Πόσοι κατ’ επάγγελµα αγρότες έχουν καταθέσει αίτηση για

έγκριση επένδυσης συνολικά και ανά νοµό;
2. Πώς σκοπεύει το ΥΠΕΚΑ να αντιµετωπίσει το θέµα;».
Παρακαλώ τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής κ. Μανιάτη να απαντήσει στην επίκαιρη ερώ-
τηση.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ευχαριστήσω τον αγαπητό φίλο και συνάδελφο τον

Νίκο Σαλαγιάννη για την ερώτηση, διότι µας δίνεται η ευκαιρία να
ενηµερώσουµε την Εθνική Αντιπροσωπεία για το πού βρίσκεται
όλη αυτή η ιστορία µε τις αιτήσεις των αγροτών, σχετικά µε την
εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάνελς.

Οφείλω, επίσης, να σηµειώσω ότι θεωρώ απαραίτητο να διευ-
κρινίσω ότι η συγκεκριµένη επενδυτική δράση έχει δηµιουργή-
σει µεγάλες προσδοκίες, θα έλεγα υπέρµετρες προσδοκίες και
στις υπέρµετρες προσδοκίες πάντα ελλοχεύει ο κίνδυνος να
υπάρξουν και υπέρµετρες απογοητεύσεις. Γι’ αυτό ο καθένας
από εµάς και το πολιτικό σύστηµα και οι αγρότες πρέπει να κρα-
τάµε πάντα το µέτρο, την αίσθηση του µέτρου.

Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα ότι η
πράσινη ανάπτυξη δεν είναι µόνο τα φωτοβολταϊκά. Η πράσινη
ανάπτυξη είναι µια άλλη λογική προσέγγιση του τρόπου ανά-
πτυξης της χώρας, αλλά βεβαίως στον τόπο µας τα φωτοβολ-
ταϊκά έχουν τη δική τους ιδιαίτερη θέση. Θέλω να σας πω ότι
σήµερα οι κατατεθειµένες αιτήσεις για εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκών πάνελς στη χώρα -µικρά και µεγάλα, αγροτικά και µη
αγροτικά, σε ταράτσες και έξω από ταράτσες- όλες οι αιτήσεις
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για φωτοβολταϊκά ξεπερνούν τα 5.000 MW. Εδώ παρακαλώ να
σηµειώσετε ότι σύµφωνα µε την υπουργική απόφαση που κάνει
την κατανοµή των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µέχρι το 2020
και ενδιάµεσα µέχρι το 2014, τα φωτοβολταϊκά µέχρι το 2014 δεν
µπορούν να ξεπερνούν στη χώρα µας τα 1500 MW. Έχουν ήδη
κατατεθεί, επαναλαµβάνω, αιτήσεις για 5.000 MW.

Άρα, ο καθένας πρέπει να έχει συναίσθηση περί τίνος πράγ-
µατος µιλάµε.

Το δεύτερο που θα ήθελα να σηµειώσω είναι ότι η παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας από τα φωτοβολταϊκά είναι ακριβή, είναι
πανάκριβη. Γι’ αυτό είναι εξαιρετικά ελκυστική ως επένδυση,
αλλά βεβαίως, γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά ότι κάποιος την πλη-
ρώνει. Και αυτός που την πληρώνει δεν είναι κάποιος έξω από
τον τόπο µας, έξω από την κοινωνία µας. Είναι ο καθένας από
µας που µέσω του ειδικού τέλους των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, µέσω του λογαριασµού του της ∆ΕΗ πληρώνει το ειδικό
τέλος.

Τα λέω όλα αυτά, διότι θέλω να σηµειώσω για πολλοστή φορά
µέσα στην Αίθουσα ότι πάντα πρέπει να έχουµε στο νου µας ότι
αυτή η εξαιρετικά ελκυστική επένδυση και για τους Έλληνες
αγρότες έχει ένα τίµηµα, το οποίο πληρώνει ο καθένας από µας.

Επειδή το ερώτηµα -και θα επανέλθω και στη δευτερολογία
µου- που απασχολεί τον συνάδελφο, τον κ. Σαλαγιάννη, είναι
πόσοι αγρότες έχουν καταθέσει αίτηση, πρέπει να σας πω ότι σε
µία πρώτη προσέγγιση δεν έχουµε πρόβληµα. Έχουν καταθέσει
αίτηση πέντε χιλιάδες επτακόσιοι πενήντα πέντε αγρότες και αν
λάβει κανείς υπ’ όψιν του ότι το µέγιστο που επιτρέπεται σε κάθε
αγρότη είναι τα 100 KW, άρα είµαστε περίπου στα 570 MW. Η
χώρα, το σύστηµα δηλαδή, επιτρέπεται µέχρι το 2014 να εγκα-
ταστήσει µέχρι 500. Είµαστε, δηλαδή, περίπου στα όριά µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και θα ήθελα να κλείσω, κύριε Πρόεδρε -και αφαιρέστε µου
το χρόνο από τη δευτερολογία- λέγοντας ενδεικτικά ότι στην
Καρδίτσα, που ασφαλώς σας ενδιαφέρει, έχουν καταθέσει αί-
τηση -και θα καταθέσω τον σχετικό πίνακα- διακόσιοι οκτώ αγρό-
τες, στην Αιτωλοακαρνανία εξακόσιοι ενενήντα δύο, στην
Αργολίδα εκατόν δώδεκα κ.ο.κ.. Συνολικά, λοιπόν, είναι πέντε χι-
λιάδες επτακόσιοι πενήντα πέντε αγρότες.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Βουλευτής Καρδίτσας

του ΠΑΣΟΚ κ. Νίκος Σαλαγιάννης έχει το λόγο, για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να πω, αγαπητέ Υπουργέ, ότι εµείς οι Βουλευτές του

ΠΑΣΟΚ, πολλοί από τους οποίους είµαστε εδώ και σήµερα, κά-
ναµε µία µεγάλη προσπάθεια που βρήκε ευήκοον ους στα
Υπουργεία -και στο δικό σας και στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης- να µπορούν και οι αγρότες κατά προτεραιότητα να ζη-
τήσουν να επενδύσουν και αυτοί σε αυτή τη µορφή ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας.

Θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό ότι µπορούν να το κάνουν και ως
εναλλακτικό τρόπο εισοδήµατος και ως συµπληρωµατικό τρόπο
εισοδήµατος.

Τι έχουµε σήµερα, απ’ ό,τι µας είπατε; Περίπου πέντε χιλιάδες
επτακόσιοι αγρότες έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον. Η πρώτη
φάση, όπως έχετε διακηρύξει, είναι για τους αγρότες 500 ΜW.
Αυτό σηµαίνει, µε το πλαφόν των 100 KW, ότι καλύπτουµε µία
γκάµα πέντε χιλιάδων περίπου. Θα υποθέσουµε ότι από τους
πέντε χιλιάδες επτακόσιους πενήντα, περίπου οι πέντε χιλιάδες
µπορεί να έχουν όλα τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις για να
ενταχθούν, άρα φαίνεται ότι είµαστε σε µία ισορροπία.

Θα ήθελα, εάν µπορείτε σήµερα ή εάν δεν µπορείτε, να µας
το πείτε κάποια άλλη στιγµή, ανά νοµό ως προς τη χωρητικότητα,
σε σχέση και µε το µέγεθος της γης υψηλής παραγωγικότητας,
πού βρισκόµαστε. ∆ηλαδή, στην Αιτωλοακαρνανία αυτές οι αι-
τήσεις µπορούν να ικανοποιηθούν; Στην Καρδίτσα µπορούν να

ικανοποιηθούν; ∆εν είναι δύσκολο να το βρούµε, αρκεί να κά-
νουµε µία µικρή διερεύνηση του θέµατος.

∆εύτερον, θα ήθελα να σας επισηµάνω ότι σήµερα είναι στοι-
βαγµένες οι αιτήσεις των αγροτών, αυτές που είναι κατά προτε-
ραιότητα µαζί µε τις αιτήσεις των άλλων ιδιωτών στη ∆ΕΗ. Θα
πρέπει σιγά-σιγά αυτό να αρχίσουν να το βάζουν σε µία πιο γρή-
γορη διαδικασία.

Ένα δεύτερο θέµα που θέλω, επίσης, να σας επισηµάνω είναι
-αν έχω δίκιο ή όχι, δεν είµαι σίγουρος- ότι η ∆ΕΗ ζητάει για να
συνδέσει µε το δίκτυό της, µία προκαταβολή 25.000 ευρώ. Είναι
αλήθεια; Μπορούµε να τα κουβεντιάσουµε αυτά;

Το τελευταίο µου ερώτηµα είναι ότι θαρρώ πως µε µία συνερ-
γασία της ∆ΕΗ µε τα δύο Υπουργεία και µε τις περιφέρειες θα
µπορούσαν πολλά ζητήµατα που αναφύονται σε αυτήν την προ-
σπάθεια να διαλευκανθούν, για να µπορέσουµε έτσι να έχουµε
και αποτελέσµατα γρήγορα.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα περιµένω τις απαντήσεις σας
και εάν για κάποια από τα θέµατα αυτά δεν είστε έτοιµος σή-
µερα, θα έρθω στο Υπουργείο και θα πω και στους συναδέλφους
εδώ να δούµε ποια στοιχεία υπάρχουν που µπορούµε να επε-
ξεργαστούµε καλύτερα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Βουλευτής Αρ-
γολίδος κ. Ιωάννης Μανιάτης έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να ενη-
µερώσω το Τµήµα ότι δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή απάντηση αν
όλες οι αιτήσεις ανά νοµό µπορούν να ικανοποιηθούν, διότι δεν
έχει ολοκληρωθεί αυτή η µελέτη που ήδη είναι σε εξέλιξη και θα
γίνει πάρα πολύ σύντοµα για το πόσο αντέχει η εσωτερική ισορ-
ροπία του συστήµατος να υποδεχθεί την κάθε διαφορετική τε-
χνολογία, δηλαδή, φωτοβολταϊκά, αιολικά, γεωθερµία κ.ο.κ..

Όµως, η εικόνα που µας έχει δώσει, όχι η ∆ΕΗ, αλλά ο ∆Ε-
ΣΜΗΕ, ο ∆ιαχειριστής του Εθνικού Συστήµατος Μεταφοράς Ηλε-
κτρικής Ενέργειας, είναι ότι µάλλον σοβαρό πρόβληµα δεν θα
έχουµε σε κανένα νοµό της χώρας, ίσως µε την εξαίρεση ενός ή
δύο νοµών. Άρα, γενικά έχουµε µία αρκετά καλή ισορροπία ανά-
µεσα στα αιτήµατα των αγροτών και στη δυνατότητα της εθνι-
κής οικονοµίας και του συστήµατος να τα υποδεχθεί.

∆εύτερον, έχετε δίκιο ότι οι αιτήσεις είναι στοιβαγµένες στη
∆ΕΗ, διότι θα µεσολαβήσει περίπου ένα δίµηνο µέχρι να ολο-
κληρωθούν οι εσωτερικοί µηχανισµοί αξιολόγησης της ∆ΕΗ. Και
εδώ πρέπει να σας πω, ότι κατά προτεραιότητα θα εξεταστούν οι
αιτήσεις των αγροτών -κατά απόλυτη προτεραιότητα- και στο
βαθµό της προτεραιότητας, το πρώτο κριτήριο -και µοναδικό, θα
τολµούσα να πω- είναι ο αριθµός πρωτοκόλλου, για να µην υπάρ-
χει δυνατότητα παρέµβασης του ανθρώπινου µυαλού ή άλλων
σκέψεων.

Μου είπατε για τις 25.000 ευρώ προκαταβολή. Εγώ δεν το έχω
ξανακούσει αυτό. Νοµίζω ότι δεν ισχύει. Θα ήθελα, όµως, να σας
πω, στο περίπου ένα λεπτό που έχω στη διάθεσή µου, έναν φόβο
που έχουµε εµείς από την πλευρά της Κυβέρνησης και νοµίζω
ότι όλοι οι συνάδελφοι που εκλεγόµαστε σε αγροτικούς νοµούς
πρέπει να είµαστε λίγο προσεκτικοί. Ο κίνδυνος δεν είναι να µην
γίνουν αποδεκτές οι αιτήσεις ή τουλάχιστον, ο µέγιστος αριθµός
των αιτήσεων των αγροτών. Ο κίνδυνος είναι να µην έχουν τη δυ-
νατότητα οι αγρότες να υλοποιήσουν τις επενδύσεις τους. ∆ιότι,
πρέπει να σας πω ότι οι τράπεζες πια δίνουν δάνεια µε το στα-
γονόµετρο και υπάρχει σωρεία αδειών οι οποίες βρίσκονται σε
ώριµο αδειοδοτικό στάδιο και οι οποίες δεν προχωρούν εξαιτίας
ακριβώς της ελλείψεως χρηµατοδότησης.

Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι σε αυτό το εµπόριο αδειών που
γίνεται - δυστυχώς και που συνεχίζει να γίνεται- το γεγονός ότι
έχει µειωθεί η δυνατότητα των αγροτών και άλλων που έχουν
άδειες να υλοποιήσουν τις επενδύσεις τους, έχει οδηγήσει σε
ένα συγκεκριµένο αποτέλεσµα. Μέχρι πριν λίγο καιρό, η εικόνα
που µας ερχόταν είναι ότι τα κατοστάρια, 100 KW των αγροτών,
κόστιζαν στη µεταπώληση -όλα αυτά που λέω, βεβαίως, αντι-
λαµβάνεσθε ότι είναι άτυπες πληροφορίες, είναι οι εικόνες που
έρχονται στο Υπουργείο από την κοινωνία ευρύτερα, δεν είναι
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επίσηµα στοιχεία- περίπου 90.000 ευρώ, ενώ τώρα, εξαιτίας ακρι-
βώς της νέας κατάστασης που έχει δηµιουργηθεί, η µεταπώληση
κοστίζει 30.000 ευρώ.

Κλείνω λέγοντας ότι είµαστε σχετικά σε ένα καλό στάδιο ανα-
φορικά µε την υποδοχή των αιτηµάτων. Έχουµε τη δυνατότητα,
απ’ ό,τι φαίνεται εσωτερικά στο σύστηµα, να τα υποδεχθούµε και
τεχνικά.

Και τέλος, να σας πω κάτι που έχει µία σηµερινή επικαιρότητα,
κύριε Πρόεδρε. Επειδή έχει τεθεί ένα θέµα κατά πόσο υπάρχει η
δυνατότητα σήµερα να συνεχίσει η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας,
η ΡΑΕ, να δέχεται και άλλες αιτήσεις για µικρά ή για µεγάλα φω-
τοβολταϊκά, πρέπει να σας πω ότι αυτή τη στιγµή στο Υπουργείο
ετοιµάζεται η υπουργική απόφαση µε την οποία θα µπορεί να συ-
νεχίζεται απρόσκοπτα η υποβολή αιτηµάτων και για άλλα φωτο-
βολταϊκά, είτε µικρά είτε µεγαλύτερα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό

48/23-9-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη προς την Υπουργό
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
καταβολή των δεδουλευµένων των εκπαιδευτικών κ.λπ..

Αναλυτικά, η επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Β’ Αθηνών
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη έχει
ως εξής:

«Τη στιγµή που δίνονται εκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες και
συνολικότερα στο µεγάλο κεφάλαιο. Τη στιγµή που για την προ-
ώθηση της αντιδραστικής στρατηγικής της διά βίου µάθησης δί-
νονται εκατοµµύρια ευρώ, αποτελεί πρόκληση η µη πληρωµή
στοιχειωδών υποχρεώσεων και δεδουλευµένων των εκπαιδευτι-
κών.

Συγκεκριµένα δεν έχουν πληρωθεί, στον έναν ή στον άλλο
βαθµό:

Οι περσινοί ωροµίσθιοι βρίσκονται ακόµη σε εκκρεµότητα και
σε ορισµένα σχολεία δεν έχουν πληρωθεί εξ ολοκλήρου τη σχο-
λική χρονιά 2009-2010

Η πρόσθετη διδακτική στήριξη (Π∆Σ) σε µόνιµους-συντονιστές
για χρονιές 2008-2009 και 2009-2010

Μια σειρά υπερωρίες της προηγούµενης σχολικής χρονιάς
Γίνεται προσπάθεια να περικοπούν οι µέρες της µη χρήσης

των θερινών διακοπών µε βάση την «προσαρµογή» στα οικονο-
µικά δεδοµένα

Οι συνοδείες εκδροµών-οι συνοδείες προγραµµάτων, τα οδοι-
πορικά κ.λπ..

Ερωτάται η κυρία Υπουργός εάν προτίθεται να λάβει όλα τα
απαραίτητα για την άµεση πληρωµή των δεδουλευµένων των εκ-
παιδευτικών».

Το λόγο έχει η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, η κ. Φώφη Γεννηµατά.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωτούλη, θέλω να σας
πω ότι µέσα σ’ αυτήν την τόσο δύσκολη οικονοµική κατάσταση
για τη χώρα µας, µέσα σ’ αυτή την κρίση, η προτεραιότητα της
Κυβέρνησής µας είναι ακριβώς η στήριξη και η αναβάθµιση του
εκπαιδευτικού συστήµατος, του δηµόσιου σχολείου.

Εξαιρέθηκε ο χώρος της παιδείας, όπως και ο χώρος της
υγείας από το πάγωµα των προσλήψεων και ήδη δροµολογού-
νται καθηµερινά αλλαγές στις δύο πρώτες βαθµίδες. Ξεκινήσαµε
το νέο σχολείο µε νέα προγράµµατα σπουδών, µε τα οκτακόσια
πιλοτικά ολοήµερα σχολεία, µε το ψηφιακό σχολείο, µε νέο πε-
ριεχόµενο ηλεκτρονικό για όλες τις τάξεις του δηµοτικού, του
γυµνασίου και του λυκείου. Βάζουµε τάξη και σπάµε τα στεγανά
µε το νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε πριν από λίγες εβδοµάδες για
την ανάπτυξη της διά βίου µάθησης - που θεωρούµε εξαιρετικά
σηµαντική- και ανοίγουµε τη µεγάλη συζήτηση που έχει να κάνει
µε τις αλλαγές και τη µεταρρύθµιση στην Ανώτατη Εκπαίδευση.

Είναι αλήθεια ότι η κατάσταση που παραλάβαµε από την κυ-

βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και στο επίπεδο του Υπουργείου
Παιδείας ήταν πραγµατικά δραµατική. Υπήρχαν απλήρωτοι ωρο-
µίσθιοι και αναπληρωτές εκπαιδευτικοί, όχι µόνο για το 2009 και
το 2008, αλλά σε πολλές περιπτώσεις και για το 2007 και για το
2006.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω και σε σας, αλλά και το Κοινοβού-
λιο στο σύνολό του, ότι µέσα σ’ αυτές τις δύσκολες οικονοµικές
συνθήκες, το Υπουργείο Παιδείας κατάφερε ήδη να µεταβιβάσει
στις νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις όλης της χώρας όλα τα χρή-
µατα που οφείλονταν, έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα
των ανεξόφλητων υποχρεώσεων µέχρι το πρώτο εξάµηνο του
2010. Πιο συγκεκριµένα, µεταβιβάστηκαν από τον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου για την κάλυψη της δαπάνης ωροµίσθιων
εκπαιδευτικών στους προϋπολογισµούς των διευθύνσεων πρω-
τοβάθµιας εκπαίδευσης πιστώσεις ύψους 41.800.000 περίπου
ευρώ, στους προϋπολογισµούς των διευθύνσεων δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης πιστώσεις ύψους 34.200.000 περίπου ευρώ και
ταυτόχρονα, µέσα από τον εξορθολογισµό των δαπανών στη λει-
τουργία του Υπουργείου Παιδείας διασφαλίστηκαν επιπλέον
24.000.000 ευρώ, από τα οποία δόθηκαν περίπου τα 14.600.000
στις διευθύνσεις δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, έτσι ώστε να
αντιµετωπιστούν οι δαπάνες για τους ωροµίσθιους εκπαιδευτι-
κούς που απασχολήθηκαν στην πρόσθετη διδακτική στήριξη
µέχρι το πρώτο εξάµηνο του 2010. Και έχει µεταβιβαστεί κι άλλο
1.379.000 ευρώ στις διευθύνσεις δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
για την κάλυψη της υπερωριακής απασχόλησης εκπαιδευτικών
στην πρόσθετη διδακτική στήριξη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Γιάννης Πρωτούλης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Αν κατάλαβα καλά, κυρία Υφυ-

πουργέ, δώσατε απαντήσεις για το τρέχον έτος και για τις ανά-
γκες που είναι να καλυφθούν για την πρόσθετη διδακτική
διδασκαλία που τρέχει φέτος, για τους πάρα πολλούς ωροµί-
σθιους που έχετε προσλάβει φέτος και για τους πάρα πολλούς
αναπληρωτές που έχετε προσλάβει φέτος. Έχετε ξεπεράσει
κάθε προηγούµενο στις ελαστικές εργασιακές σχέσεις µέσα στο
εκπαιδευτικό σύστηµα.

Η ΟΛΜΕ συγκεκριµένα τον Ιούνιο συναντήθηκε µε το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους, ζητώντας να καταβληθούν τα οδοιπο-
ρικά των καθηγητών από τα νησιά που πηγαίνουν σε άλλα µέρη
-από την Κω στη Ρόδο για παράδειγµα- για τα επιµορφωτικά τους
σεµινάρια. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους έδωσε συγκεκρι-
µένη απάντηση και είπε ότι δεν υπάρχει κανένας κωδικός για να
πληρωθούν. Επίσης, στις περιοδείες που πηγαίνουµε κάθε µέρα
στα σχολεία, οι εκπαιδευτικοί είναι απλήρωτοι. Λένε: «Τι θα γίνει
µε τα δεδουλευµένα µας»; Είναι ωροµίσθιοι από το 2008. Υπάρ-
χουν και δεν έχουν πληρωθεί µέχρι στιγµής συντονιστές, κατα-
χωρητές, αλλά και µόνιµοι της πρόσθετης διδακτικής διδασκα-
λίας των σχολικών ετών 2008-2009, 2009-2010. ∆εν έχουν πλη-
ρωθεί όσοι ωροµίσθιοι δίδαξαν το 2009 και το 2010 στην πρό-
σθετη διδακτική διδασκαλία. ∆εν έχουν πληρωθεί αµοιβές πάσης
φύσεως: επιτηρητές, βαθµολογητές στις πανελλαδικές εξετά-
σεις.

Είναι σαφής η ερώτηση, νοµίζω. Το καταθέσαµε. Πότε θα πλη-
ρωθούν και πόσοι θα πληρωθούν από αυτά που χρωστάει το
Υπουργείο; Θεωρούµε ότι είναι µία σιωπηλή περικοπή του
Υπουργείου µόνιµου χαρακτήρα και είναι πρόκληση, όταν έχετε
αφαιρέσει απ’ τους εκπαιδευτικούς τρεις µισθούς, να περικό-
πτετε και δεδουλευµένα.

Όσον αφορά τις υπόλοιπες εξαγγελίες, η κ. ∆ιαµαντοπούλου
κι εσείς έχει δώσει ήδη τρεις, τέσσερις, πέντε συνεντεύξεις
Τύπου –δεν θυµάµαι καλά- για να διαφηµίσει τι; Για να διαφηµί-
σει ότι το σχολείο θα γίνει επιχείρηση, όπου η µόρφωση θα που-
λιέται και θα αγοράζεται από το δηµοτικό µέχρι την ανώτερη
βαθµίδα, µέχρι το πανεπιστήµιο. Είναι πρόκληση αυτό για τα παι-
διά του λαού που βρίσκονται αυτή τη στιγµή στα σχολεία και τα
πανεπιστήµια. Είναι πρόκληση για κάθε λαϊκή οικογένεια. Έχετε
την εντύπωση ότι έχετε την ανοχή του κόσµου. Κάνετε πάρα
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πολύ µεγάλο λάθος!
Επίσης, θα θέλαµε να πούµε το εξής: Ολοένα και περισσότερο

ζητείται αυτή τη στιγµή από τους γονείς να βάλουν το χέρι στην
τσέπη για µία σειρά από έξοδα που πρέπει να καλύψει το Υπουρ-
γείο. Και αυτό που λέω µπορεί να µην έχει σχέση µε την ερώ-
τηση, αλλά κάνατε ένα ολόκληρο εισαγωγικό.

Ξεκινάει στις 15 Οκτωβρίου το πετρέλαιο θέρµανσης. Ποιος
θα το πληρώσει, όταν από τα 7 εκατοµµύρια που ήταν να πάνε
στις σχολικές επιτροπές, δίνετε µόνο 2 κι αν τα δώσετε κι αυτά;
Ποιος θα το πληρώσει το πετρέλαιο θέρµανσης; Τα παιδιά θα ξε-
παγιάσουν το χειµώνα;

Σε αυτά θα θέλαµε συγκεκριµένες απαντήσεις. Πόσοι θα πλη-
ρωθούν και πότε θα πληρωθούν;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Φώφη Γεννηµατά έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρωτούλη, νο-
µίζω ότι στην πρωτολογία µου ήµουν απόλυτα σαφής. Μίλησα
για το σύνολο των κονδυλίων που απαιτούνται, έτσι ώστε να κα-
λυφθούν οι ανάγκες απέναντι στους εκπαιδευτικούς και για τα
οφειλόµενα και του ’07 και του ’08 και του ’09 και σε κάποιες πε-
ριπτώσεις και του ’06.

Τα χρήµατα έχουν µεταβιβαστεί -και σας είπα και τα συγκε-
κριµένα ποσά- στις νοµαρχίες γιατί γνωρίζετε τη διαδικασία. ∆εν
πληρώνονται απευθείας από το Υπουργείο Παιδείας. Εάν υπάρ-
χει καθυστέρηση στη διαδικασία πληρωµής από τις νοµαρχιακές
αυτοδιοικήσεις, αυτό είναι κάτι που οπωσδήποτε θα αντιµετωπι-
στεί άµεσα. ∆εν έχω την εικόνα τού πόσοι έχουν πληρωθεί από
τις νοµαρχίες. Όµως, αυτό που σας λέω είναι απόλυτο, ότι τα
χρήµατα έχουν µεταβιβαστεί εκεί, έτσι ώστε να µπορέσουν να
πληρωθούν οι εκπαιδευτικοί. ∆εν µιλάω µόνο γι’ αυτούς που χρη-
σιµοποιήθηκαν και αξιοποιήθηκαν µέσα στο ’10, αλλά για το σύ-
νολο των οφειλών κι έγινε ένας σοβαρός εξορθολογισµός των
δαπανών του Υπουργείου πρόσθετα για να µπορέσουµε να αντι-
µετωπίσουµε όλες αυτές τις ανάγκες.

Έχετε δίκιο όσον αφορά τους συντονιστές της πρόσθετης δι-
δακτικής στήριξης και θέλω να πω ότι αυτό είναι άλλο ένα από τα
παράδοξα, τα οποία παραλάβαµε. Επιτρέψτε µου να τονίσω ότι
η ανευθυνότητα που διαπιστώσαµε από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση ήταν πέραν κάθε φαντασίας στη συγκεκριµένη περί-
πτωση, καθώς σχεδιάστηκε µία πολιτική, χωρίς να υπάρχει ένα
θεσµικό πλαίσιο, χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί τα κονδύλια,
χωρίς να υπάρχει καµµία πρόβλεψη στον προϋπολογισµό τότε,
όταν αποφασίστηκε.

Αυτό που κάνουµε αυτή τη στιγµή είναι ότι προσπαθούµε να
βρούµε µία λύση για το θέµα γιατί καταλαβαίνουµε ότι είναι από-
λυτα δίκαιο το αίτηµα των ανθρώπων αυτών που έχουν εργαστεί
και δεν υπάρχει το πλαίσιο αυτή τη στιγµή για να πληρωθούν.
Εξετάζουµε ακόµα και τη λύση νοµοθετικής ρύθµισης για τους
συντονιστές. Πάντως σε κάθε περίπτωση, είναι ένα θέµα που µας
απασχολεί και προσπαθούµε να βρούµε και σ’ αυτό λύση.

Θέλω να πω ότι στον αγώνα της βελτίωσης του εκπαιδευτικού
συστήµατος που απαιτεί η ελληνική κοινωνία, θέλουµε να πρω-
ταγωνιστήσουν, να πρωτοστατήσουν οι Έλληνες εκπαιδευτικοί.
Υπάρχουν εκπαιδευτικοί αυτή τη στιγµή που µε το φιλότιµό τους
ξεπερνούν τα προβλήµατα. Αυτό δεν γίνεται µόνο µε το φιλότιµό
τους, αλλά και µε τη στήριξη που υπάρχει για πρώτη φορά µετά
από τόσα χρόνια από το Υπουργείο Παιδείας, από την Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ. Έχουµε αναδείξει εκπαιδευτικούς στη χώρα
που έχουν βραβευτεί, που έχουν κάνει οι ίδιοι καινοτοµίες, που
αλλάζουν τα δεδοµένα στο σχολείο τους, που δείχνουν πάθος
και αυταπάρνηση για τη µεγάλη πρόκληση που λέγεται παιδεία,
παρά τις οικονοµικές δυσκολίες που τους πλήττουν.

Επιτρέψτε µου να κλείσω µε µία γενική επισήµανση. Η κρίση
που ζούµε, κύριε Πρωτούλη –και το ξέρουµε όλοι- δεν είναι µόνο
οικονοµική. Είναι πριν απ’ όλα µία κρίση κοινωνική, µία κρίση
αξιών και αρχών στην ελληνική κοινωνία. Και γνωρίζουµε πολύ
καλά όλοι και σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι η ποιοτική παιδεία µπο-
ρεί να είναι ένα αντίδοτο σ’ αυτήν την κρίση, µπορεί να είναι η διέ-

ξοδος από την κρίση. Και αυτό το δρόµο πρέπει να τον βαδί-
σουµε µαζί, πολιτεία και εκπαιδευτικοί.

Και αυτήν ακριβώς την εµπιστοσύνη προσπαθούµε να οικοδο-
µήσουµε, γιατί δικαίως αυτοί οι άνθρωποι που έχουν στηρίξει το
εκπαιδευτικό σύστηµα, µετά απ’ αυτά που έχουν υποστεί τα τε-
λευταία χρόνια, είναι δύσπιστοι απέναντι στο κράτος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 49/23-9-2010 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς την Υπουργό Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη διδασκα-
λία των αγγλικών από την Α’ ∆ηµοτικού, κλπ..

Αναλυτικά, η επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου
έχει ως εξής:

«Ως γνωστόν µε απόφαση της Υπουργού προστέθηκε το µά-
θηµα των Αγγλικών στις Α’ και Β’ τάξεις του ∆ηµοτικού στα οκτα-
κόσια (800) ολοήµερα δηµοτικά σχολεία. Από επιστηµονικούς
κύκλους εκτιµάται πως η προσθήκη ξένης γλώσσας από τόσο
µικρή ηλικία θα προξενήσει σύγχυση στους µαθητές.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός τα εξής:
1.Ποια είναι η επιστηµονική τεκµηρίωση αυτής της απόφασης

και ποιοι οι κίνδυνοι για την υποβάθµιση της ελληνικής γλώσσας;
2.Θεωρείτε τη µέχρι σήµερα εκµάθηση της ελληνικής γλώσ-

σας επαρκή ή θα έπρεπε να ενισχυθεί ακόµη περισσότερο η δι-
δασκαλία της»;

Η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Φώφη Γεννηµατά έχει το λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Έχω την τιµητική µου
σήµερα, κύριε Πρόεδρε, παρ’ ότι είναι και η πρώτη φορά που έρ-
χοµαι εδώ µ’ αυτήν την ιδιότητα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας καλοδεχόµεθα και
σας ευχόµεθα καλή θητεία και καλά αποτελέσµατα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ.

Κύριοι Βουλευτές, κύριε Χρυσανθακόπουλε, το Υπουργείο Παι-
δείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων αποφάσισε την ει-
σαγωγή της αγγλικής γλώσσας στις δύο πρώτες τάξεις του
δηµοτικού, στοχεύοντας ακριβώς στην αναβάθµιση του εκπαι-
δευτικού µας συστήµατος στα πλαίσια της υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης και ανέθεσε το σχεδιασµό του σχετικού προγράµµατος
σε πανεπιστηµιακούς φορείς.

Αυτοί οι φορείς, σε συνεργασία µε το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο,
σχεδιάζουν και εφαρµόζουν ένα επιστηµονικά τεκµηριωµένο και
παιδαγωγικά δοµηµένο πρόγραµµα, το οποίο θα ολοκληρωθεί
το 2013. Η εισαγωγή της ξένης γλώσσας, εκτός από τις γνώµες
των ειδικών, στηρίχθηκε και στις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής για την προώθηση της πολυγλωσσίας.

Ας πάρουµε, όµως, ένα-ένα τα ζητήµατα που θέτετε, κύριε
Χρυσανθακόπουλε. Ρωτάτε ποια είναι η επιστηµονική τεκµη-
ρίωση αυτής της απόφασης. Στη σχετική µε τη διδασκαλία των
ξένων γλωσσών βιβλιογραφία υπάρχουν πάρα πολλές επιστη-
µονικές δηµοσιεύσεις που ενισχύουν τη διδασκαλία των ξένων
γλωσσών σε πολύ µικρή ηλικία. Σύµφωνα µε τους ειδικούς, η εκ-
µάθηση µίας ξένης γλώσσας από την Α’ κιόλας τάξη του δηµοτι-
κού, όχι µόνο δεν δηµιουργεί προβλήµατα στους µαθητές, αλλά
αντίθετα φέρνει πολλά θετικά αποτελέσµατα, όπως είναι η ανά-
πτυξη γλωσσικών δεξιοτήτων. Η ικανότητα κατανόησης του προ-
φορικού λόγου και η ικανότητα παραγωγής προφορικού λόγου
ευνοούνται ιδιαίτερα στις µικρές ηλικίες.

Υπάρχει παρακίνηση στη µάθηση. Τα µικρά παιδιά ανταποκρί-
νονται µε ενθουσιασµό στις νέες εµπειρίες και µέσω της επανά-
ληψης και της µίµησης ασκούνται πολύ πιο εύκολα στις ξένες
γλώσσες. Υπάρχει δηµιουργική οικοδόµηση της γλώσσας, καθώς
τα µικρά παιδιά διδάσκονται τις γλώσσες µε ιστορίες, µε τρα-
γούδια, µε παραµύθια, µε παιχνίδια. Μ’ αυτόν τον τρόπο αντι-
λαµβάνονται τη γλώσσα ως ένα σύνολο λέξεων και φράσεων που
παίρνουν νόηµα.

Επιτελείται ψυχοσυναισθηµατική ανάπτυξη, καθώς τα παιδιά
ανακαλύπτουν έναν άλλο γλωσσικό κώδικα, πέρα από τη µητρική
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τους γλώσσα, µε αποτέλεσµα να αναπτύσσουν θετική στάση
τόσο απέναντι στις ξένες γλώσσες, όσο και απέναντι σε άλλους
πολιτισµούς. Επίσης, υπάρχει ανάπτυξη της γλωσσικής επίγνω-
σης της µητρικής γλώσσας και στρατηγικών στη µάθηση. Τα παι-
διά συνειδητοποιούν πολύ νωρίς πώς λειτουργεί η µητρική τους
γλώσσα σε σχέση µε την ξένη και ενεργοποιούν στρατηγικές για
να επικοινωνήσουν στην ξένη γλώσσα.

Το δεύτερο ζήτηµα που θέτετε είναι ότι η προσθήκη της
ξένης γλώσσας θα προξενήσει σύγχυση στους µαθητές. Είναι
αλήθεια, κύριε Χρυσανθακόπουλε, ότι αυτή η λογική επικράτησε
σε άλλες χώρες ήδη από τα µέσα του 20ου αιώνα. Όµως, οι πιο
πρόσφατες έρευνες απέδειξαν ότι υπάρχει θετική αντίδραση της
ξένης γλώσσας στη µητρική, καθώς αυτή όχι µόνο δεν εµποδίζει
τη γλωσσική ανάπτυξη των µικρών µαθητών, αλλά αντίθετα την
ενισχύει.

Και το τρίτο ζήτηµα που θέτετε αφορά το αν, η µέχρι σήµερα
εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας, επαρκεί ή αν θα έπρεπε να
ενισχυθεί ακόµη περισσότερο η διδασκαλία της. Είναι λάθος να
πιστεύουµε ότι εισάγοντας από την Α’ δηµοτικού τη διδασκαλία
των Αγγλικών αφαιρούµε κάτι από τη διδασκαλία της ελληνικής
γλώσσας. Είναι προφανές ότι η ελληνική γλώσσα στηρίζει το εκ-
παιδευτικό σύστηµα. Είναι προφανές, επίσης, ότι το εκπαιδευ-
τικό σύστηµα στηρίζεται πάνω στην ελληνική γλώσσα.

Παρ’ όλα αυτά, θέλω να προσθέσω ότι στα ωρολόγια προ-
γράµµατα δηµοτικών σχολείων µε ενιαίο αναµορφωµένο πρό-
γραµµα προβλέπεται η αύξηση κατά µία ώρα της διδασκαλίας
της ελληνικής γλώσσας στην Α’ και στη Β’ τάξη του δηµοτικού,
η οποία µάλιστα θα διατίθεται για την ανάγνωση λογοτεχνικών
κειµένων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Χρυσανθακό-
πουλε, πριν σας δώσω το λόγο, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να
εισφέρω µ’ αυτό που γνωρίζω, ότι δηλαδή δεκαετίες τώρα στο
εξωτερικό –Ηνωµένες Πολιτείες, Καναδάς, Αυστραλία- µε µε-
γάλη επιτυχία έχει εισαχθεί στη στοιχειώδη εκπαίδευση, την πρω-
τοβάθµια, η διδασκαλία της ξένης γλώσσας. Μάλιστα, στις
Ηνωµένες Πολιτείες, εδώ και δέκα χρόνια θεωρούνται πρότυπα
τα λεγόµενα charter schools, δηλαδή αυτά όπου τα παιδιά του
νηπιαγωγείου διδάσκονται δύο γλώσσες και µάλιστα ισοτίµως,
δηλαδή 50%-50%.

Θα σας φέρω ως παράδειγµα τα σχολεία του Μόντρεαλ, τα
ελληνικά πρότυπα σχολεία «ΣΩΚΡΑΤΗΣ», τα οποία είναι τρί-
γλωσσα. Και σας διαβεβαιώ ότι οι απόφοιτοι των σχολείων «ΣΩ-
ΚΡΑΤΗΣ» στον Καναδά θριαµβεύουν στις ανώτατες σχολές.
Θεωρείται, δηλαδή, ότι είναι δεξαµενή γνώσης, καθώς διευρύ-
νεται ο εγκέφαλος και τα παιδιά έχουν µεγαλύτερη δεκτικότητα
στην πληροφόρηση.

Ζητώ συγγνώµη για την παρέµβασή µου. Καλόπιστα έδωσα
αυτές τις πληροφορίες.

Παρακαλώ τον Βουλευτή Αχαΐας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο να λάβει το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Η ερώτησή µου έχει βαθύτερο σκοπό. Πρώτα απ’ όλα πρέπει
να δούµε τα θέµατα από επιστηµονικής πλευράς. Υπάρχει και η
πολιτική πλευρά. Η πολιτική πλευρά ήταν η απόφαση. Η από-
φαση ελήφθη, χωρίς να έχει γίνει µία προεργασία, θα µπορούσα
να πω. Υπήρχε ένας αρχικός σχεδιασµός που είχε διατυπωθεί,
ότι δηλαδή θα ισχύσει σε εξήντα δηµοτικά σχολεία και θα είναι πι-
λοτικό-πειραµατικό πρόγραµµα. Και τελικά είδαµε να εφαρµόζε-
ται σε οκτακόσια ολοήµερα, ένα άλµα που είναι καθαρά πολιτική
απόφαση. Και αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία.

Έχω στα χέρια µου µία οκτασέλιδη επιστολή του Πανελλήνιου
Ψυχολογικού Συλλόγου –µε δύο χιλιάδες µέλη- και υπάρχουν
αναλυτικές αναφορές πάνω σε επιστηµονικά επιχειρήµατα που
τίθενται, είτε µε τη µορφή ερωτήµατος είτε µε τη µορφή αµφι-
βολίας ή αµφισβήτησης επιλογών.

Αυτήν την επιστολή του Πανελλήνιου Ψυχολογικού Συλλόγου
που την υπογράφουν στις 4 Σεπτεµβρίου ο Πρόεδρος κ. Νικό-
λαος Μάντης και η κ. Κωνσταντία Ζγαντζούρη, που είναι και κα-
θηγητές στα πανεπιστήµια στο αντικείµενο της ψυχολογίας, θα
σας την παραδώσω, κυρία Υπουργέ και νοµίζω ότι πρέπει να τους

καλέσετε, διότι εσείς ως Υπουργείο συνεργαστήκατε µε ένα πα-
νεπιστήµιο το οποίο σας είπε «θα προχωρήσουµε, σας εγγυόµα-
στε ότι είναι µία σωστή επιλογή» και το πρώτο επιχείρηµα είναι η
εξοικείωση.

Πρέπει να σας πω ότι η εξοικείωση καταρρίπτεται από το γε-
γονός ότι τα παιδάκια βλέπουν κινούµενα σχέδια στην αγγλική
γλώσσα από πολύ µικρά και πολλές ξένες ταινίες της αγγλικής
γλώσσας.

Η εξοικείωση γίνεται από κούνια και µάλιστα από την ελληνική
τηλεόραση που αποτελεί το µοναδικό παιδαγωγό των παιδιών
µας. Άρα, λοιπόν, το επιχείρηµα της εξοικείωσης έχει καταρρι-
φθεί από µόνο του.

Ερχόµαστε στο δεύτερο σκέλος που έχει να κάνει µε την ανά-
πτυξη της προσωπικότητας. Εδώ τα παιδιά γίνονται πειραµατό-
ζωα. Επιτρέψτε µου να αµφισβητήσω κάποια δεδοµένα. Οδηγίες
για την εκµάθηση της αγγλικής γλώσσας, όπως δόθηκε από την
επιστηµονική οµάδα του Τµήµατος Αγγλικών του Πανεπιστηµίου
Αθηνών που έχει και την ευθύνη για το πρόγραµµα: «Χωρίζουµε
την τάξη σε τόσες οµάδες όσες και εκείνες των ζώων. Ζητάµε
από κάθε οµάδα να µιµηθεί τον τρόπο που κινείται το ζώο. Τα
παιδιά µπορούν να πουν ποιο ζώο είναι και πώς κινείται. Για πα-
ράδειγµα «we are monkeys, είµαστε µαϊµούδες»».

Εν πάση περιπτώσει, αυτό είναι το αρχικό παιχνιδάκι το οποίο
είναι και ιλαρό, όσον αφορά την αναφορά αλλά, αν ξέρετε, τέ-
τοιου είδους βιντεάκια κ.λπ., υπάρχουν στο σπίτι του καθενός
και κάθε µέρα υπάρχει η αρχική αυτή εξοικείωση.

Ερχόµαστε στο ζήτηµα, ακριβώς πώς η ελληνική γλώσσα υπο-
φέρει απ’ αυτά. Πρώτα απ’ όλα έχω δει την ιταλική τηλεόραση,
τη γαλλική τηλεόραση, τη γερµανική τηλεόραση να κάνουν µε-
ταγλωττισµό όλων των ξένων ταινιών σχεδόν, για να σώσουν τη
γλώσσα τους.

Επίσης, υπάρχει η ψυχολογική επιχειρηµατολογία, στην οποία
έχω εντρυφήσει και εγώ από µεριάς σπουδών και πράγµατι ξέρω
τι σηµαίνει ειρµός, συνειρµός, ποια λεκτική αντιστοίχιση υπάρ-
χει και κυριολεξία σε συνδυασµό µε µία έννοια ως εκφέρεται σαν
προφορικός λόγος, πώς οι απλοί φθόγγοι από ένα παιδάκι της
έκτης δηµοτικού συνδέονται µεταξύ τους για να δηµιουργηθεί
αυτή η έννοια και να διευρυνθεί.

Καταλαβαίνετε ότι η ένστασή µας δεν είναι από την τετάρτη
δηµοτικού και µετά. ∆εν είναι δηλαδή ο Πιαζέ για τα σκουπίδια
και ο κάθε επιστήµονας που έχουν τεκµηριώσει την εξελικτική
ψυχολογία, πάνω στο ζήτηµα της ωρίµανσης της βιολογικής και
στη συνέχεια της κοινωνικής ένταξης. ∆εν είναι µία ένσταση η
οποία γίνεται εδώ πέρα γιατί απλά φοβόµαστε εµείς, επειδή στο
ΛΑΟΣ συνειδητοποιήσαµε τη θέληση την πολιτική από στελέχη
του Υπουργείου Παιδείας να γίνει και επίσηµη γλώσσα του κρά-
τους η αγγλική γλώσσα και είναι ένα µεγάλο κεφάλαιο αυτό, δεν
το θίγω σαν ευκαιρία.

Θεωρούµε λοιπόν, ότι αν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι η εξοικεί-
ωση στην ελληνική τηλεόραση γίνεται και στα τουρκικά σήµερα
-όλοι ξέρουµε «çok» και τα υπόλοιπα, τι σηµαίνει, έχουµε εξοι-
κειωθεί- να λάβουµε τις θέσεις της UNESCO, όπου µία ολιγά-
ριθµη εθνική γλώσσα, όπως η ελληνική, κινδυνεύει. Κάθε χρόνο,
λέει η UNESCO -παρακαλώ ερευνήστε το, ζητήστε από τους συ-
νεργάτες σας να σας τεκµηριώσουν αυτό που σας λέω- κινδυ-
νεύει µία γλώσσα ιστορική το χρόνο και εξαφανίζονται δύο µε
τρεις διάλεκτοι. ∆ηλαδή, η παγκοσµιοποίηση και η ισοπέδωση
είναι µία πραγµατικότητα.

Εάν λοιπόν, θέλουµε να αντιµετωπίσουµε το λειτουργικό αναλ-
φαβητισµό, που σήµερα υπάρχει στην επικοινωνία, θέλουµε να
δώσουµε λύση στα παιδάκια, θέλουµε να βρούµε λύσεις για όλα
αυτά που απαιτούνται, πρέπει να πάρουµε δραστικές αποφάσεις.
∆εν µπορεί να είναι αυθαίρετες πολιτικές αποφάσεις. ∆εν ήταν
επιστηµονικά τεκµηριωµένοι ώστε να έρθουν σε αντιπαράθεση
όλοι. ∆εν υπήρξε ο δηµόσιος διάλογος και η διαβούλευση –συγ-
γνώµη είναι διαδικασίες, κύριε Πρόεδρε- που θα έπρεπε να προη-
γηθούν τέτοιων σηµαντικών επιλογών, καθοριστικών στη νοητική
λειτουργία.

Εγώ δεν µπορώ να σκεφτώ αγγλικά, αν µου επιτρέπετε. Ένα
παιδάκι απαγορεύεται σ’ αυτήν την ηλικία να σκέφτεται αγγλικά,
γιατί µε τη γλώσσα που µαθαίνεις σκέφτεσαι. Το ξέρετε αυτό.
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Μεγάλη δυσκολία έχουν αντιµετωπίσει πολιτικά πρόσωπα και
αυτής της Αίθουσας, που σκέφτονται αγγλικά και προσπαθούν
να µιλήσουν ελληνικά. Το έχετε ζήσει και το καταλαβαίνετε.

Επιµένουµε λοιπόν, στο να δεχτείτε ότι οι ενστάσεις έχουν
βάση, η πειραµατικότατα στην οποία αναφέρεστε να µην έχει συ-
νέπειες σε βάρος των παιδιών, είναι σηµαντικές. ∆εν είναι µία
απλή προσαρµογή. ∆εν είµαστε το κράτος το πολυεθνικό που
πρέπει να συγκεράσει τους Γάλλους µε τους Άγγλους και τους
Γερµανούς και πρέπει να γίνει η ενδιάµεση γλώσσα. ∆εν µπο-
ρούµε να ξεκινήσουµε απ’ αυτήν την ηλικία δηµιουργώντας ένα
βαβυλωνιακό πρότυπο. Είναι λάθος, πρέπει να τηρήσουµε τη συ-
νταγµατική επιταγή για εθνική παιδεία και η γλώσσα µας είναι
αυτή που θα πρέπει να στηριχθεί τις τρεις πρώτες χρονιές και
µάλιστα µε µεγαλύτερη ένταση και εκεί να συζητήσουµε σε άλλη
ερώτηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Φώφη
Γεννηµατά έχει το λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Η γλώσσα µας, κύριε
Χρυσανθακόπουλε, είναι πολύτιµη. Εγώ θα έλεγα, ότι είναι ένας
σηµαντικός πλούτος ιδιαίτερα σ’ αυτές τις δύσκολες στιγµές που
περνάµε και γι’ αυτό αποτελεί και για εµάς προτεραιότητα η ανα-
βάθµιση του εκπαιδευτικού συστήµατος, η έµφαση στο να απο-
κτήσουν τα παιδιά κριτική ικανότητα, η εκπαίδευσή τους και
επαφή τους µε την ελληνική γλώσσα, µε την ελληνική λογοτε-
χνία.

Νοµίζω, κύριε Χρυσανθακόπουλε, ότι το ζήτηµα της ελληνικής
γλώσσας δεν θα έπρεπε να µας διχάζει σ’ αυτήν την Αίθουσα,
αλλά αντίθετα να µας ενώνει.

∆εν πιστεύω ότι υπάρχει εδώ µέσα ούτε ένας Βουλευτής που
να µη συµφωνεί ότι η παιδεία, ο πολιτισµός, η πατρίδα, η Ελλάδα,
περνούν ακριβώς µέσα από την ενίσχυση της ελληνικής γλώσ-
σας. Αυτό θεωρώ ότι είναι εντελώς ανεξάρτητο από τη δυνατό-
τητα, την ευκαιρία και την υποχρέωση που έχει η ελληνική
πολιτεία να δώσει όσο περισσότερα εφόδια γίνεται, στα νέα παι-
διά σ’ αυτόν τον τόσο ανταγωνιστικό κόσµο που ζούµε.

Νοµίζω πως η γλώσσα µας, αν θέλετε, δεν ανήκει ούτε καν
µόνο σ’ εµάς. Είναι µία γλώσσα που ανήκει σε όλη την ανθρω-
πότητα και είναι συνδεδεµένη µε τον πολιτισµό και τον ευρω-
παϊκό πολιτισµό.

Νοµίζω, ότι σας περιέγραψα µε λεπτοµέρειες και την πολιτική
του Υπουργείου, αλλά και τις επιστηµονικές και τεχνικές από-
ψεις. Υπάρχουν έρευνες, στοιχεία για όλα αυτά, υπάρχει το Παι-
δαγωγικό Ινστιτούτο που γνωρίζετε ότι λειτουργεί µε πολύ
µεγάλη αυστηρότητα στα θέµατα των προγραµµάτων σπουδών.
Υπάρχει η πανεπιστηµιακή κοινότητα που συµµετέχει στο πρό-
γραµµα αυτό και εν τέλει, κύριε Χρυσανθακόπουλε, όλα αυτά τα
χρόνια, όλοι µας, και από την ιδιότητα του Βουλευτή και από τη
θέση του γονιού, κατηγορούµε τις ελληνικές κυβερνήσεις για το
ότι εξωθούνται οι οικογένειες στο να χρησιµοποιούν φροντιστή-
ρια και στο να ξοδεύονται πάρα πολλά χρήµατα για να δίνονται
εφόδια στα παιδιά. Ε, αυτή τη φορά, µε τα ολοήµερα σχολεία,
µε τα προγράµµατα που έχει αυτή τη στιγµή αναπτύξει το Υπουρ-
γείο Παιδείας, δίνουµε για πρώτη φορά περισσότερα εφόδια στα
παιδιά µας, µέσα από το δηµόσιο σύστηµα. Εάν µη τι άλλο, πρέ-
πει να ακουστεί ένα θετικό σχόλιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελευταία είναι η πέµπτη µε

αριθµό 47/23-9-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Μουλόπουλου
προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στα δηµόσια νοσοκοµεία
της ελληνικής επαρχίας κ.λπ..

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Επικρατείας του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασιλείου Μουλόπουλου έχει ως εξής:

«Η πολιτική της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ για τη δηµόσια υγεία,
µία πολιτική που ακολουθείται διαχρονικά από τα κόµµατα του δι-

κοµµατισµού, οδηγεί στην απαξίωση και στο µαρασµό του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας πριµοδοτώντας κατ’ αυτόν τον τρόπο
τον ιδιωτικό τοµέα. Τα αποτελέσµατά της είναι µια ορατή ακόµη
και διά γυµνού οφθαλµού, εικόνα κατάρρευσης του δηµόσιου
συστήµατος.

Στην κατεύθυνση αυτή, ο νόµος για την ονοµαζόµενη ανα-
βάθµιση του ΕΣΥ που πρόσφατα ψηφίσθηκε για να υλοποιήσει
τις κατευθύνσεις του µνηµονίου, προωθεί την ιδιωτικοποίηση της
υγείας ποντάροντας στην εξασθένιση των δηµοσίων παροχών.
Η κατάσταση της δηµόσιας υγείας επιδεινώνεται διαρκώς σε
ολόκληρη την επικράτεια και παίρνει πιο οξεία µορφή στην ελ-
ληνική επαρχία. Μακρύς είναι ο κατάλογος των νοσοκοµείων η
λειτουργία των οποίων βρίσκεται σε κρίσιµη κατάσταση, θέτο-
ντας καθηµερινά σε κίνδυνο ανθρώπινες ζωές.

Ενδεικτικά µόνο, οι µονάδες υγείας στην Αιτωλοακαρνανία
είναι σε βαθιά κρίση και εγκαταλελειµµένες και χωρίς προσω-
πικό, στο Νοσοκοµείο Ιωαννίνων δεν υπάρχουν στοιχειώδη υλικά
για ορθοπεδικές επεµβάσεις, στο Νοσοκοµείου Ζακύνθου η καρ-
διολογική κλινική έχει µείνει χωρίς καρδιολόγο µε δραµατικές
συνέπειες για την υγεία των κατοίκων του νησιού, στη Σάµο η νε-
φρολογική κλινική είναι υπό κατάρρευση αφήνοντας τους νε-
φροπαθείς του νησιού χωρίς ιατρική κάλυψη. Η πληθώρα των
προβληµάτων στην Κρήτη αντικατοπτρίζεται στην καταγγελία
της Ένωσης Γιατρών Ρεθύµνου για µη πληρωµή εφηµεριών, οι
εργαζόµενοι στο Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου προειδοποιούν για
τον κίνδυνο παντελούς έλλειψης προσωπικού, ενώ στις Κυκλάδες
δεν καταβλήθηκε το επίδοµα αδείας!

Επειδή η εµπορευµατοποίηση της υγείας έχει ως πρώτο θύµα
τους κατοίκους των επαρχιακών περιοχών της χώρας και

Επειδή η εφαρµογή του νέου νόµου θα οδηγήσει το ΕΣΥ και
πρωτίστως το δηµόσιο νοσοκοµείο σε πλήρη υποβάθµιση µε τρα-
γικές συνέπειες για τη δηµόσια υγεία στην ελληνική επαρχία

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Τι άµεσα µέτρα προτίθεστε να πάρετε για να δοθούν λύσεις

στα επείγοντα προβλήµατα του δηµοσίου συστήµατος υγείας
συνολικά και στην επαρχία ειδικότερα»;

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Μιχάλης Τιµοσίδης.

Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η αναβάθµιση του Εθνικού Συστήµατος

Υγείας είναι στις πρώτες προτεραιότητες της Κυβέρνησής µας.
Και είναι στις πρώτες προτεραιότητες, γιατί ακριβώς πιστεύουµε
ότι η υγεία είναι δηµόσιο αγαθό, αγαθό που πρέπει να
προασπιζόµαστε όλοι µας. Να είναι στην πρώτη γραµµή της
πολιτείας.

Έτσι, θα παρατηρούσα -αν µου επιτρέπετε- ότι η διαπίστωσή
σας αδικεί τις προσπάθειες που καταβάλλουµε από την ηµέρα
ανάληψης των καθηκόντων της νέας Κυβέρνησης. ∆εν θέλω να
κάνω αναφορά, λέτε ότι όλα αυτά είναι αποτελέσµατα του
δικοµµατισµού.

Από την πρώτη στιγµή εµείς διαπιστώσαµε και αναγνωρίζουµε
-θέλω να σας πω ότι και προσωπικά το δέχοµαι- ότι το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας εδώ και αρκετά χρόνια νοσεί και έχει προβλή-
µατα. Πρόκειται για προβλήµατα που ήταν διαρθρωτικά, προβλή-
µατα ενός προσωπικού που δεν ανανεωνόταν και ιδιαίτερα τα
τελευταία χρόνια αυτός ο ρυθµός είχε µειωθεί έως το σηµείο που
σε πάρα πολλές περιπτώσεις να µην υπάρχει νέο προσωπικό,
έτσι ώστε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε νέες δυνάµεις να µπορεί
να προσφέρει αυτά τα αγαθά στους πολίτες.

Από την πρώτη στιγµή, παρά την οικονοµική κρίση και παρ’ ότι
υπήρξαν περικοπές παντού, εξαιρέθηκε ο χώρος της υγείας και
της παιδείας. Γι’ αυτό, λοιπόν, προχωρούµε -ήδη ολοκληρώ-
νονται και τρέχουν µε πολύ γρήγορους ρυθµούς- σε προσλήψεις,
οι οποίες για φέτος θα ξεπεράσουν τις τρεις χιλιάδες σε
νοσηλευτικό προσωπικό. Μέχρι στιγµής έχουµε φθάσει σε αυτόν
περίπου τον αριθµό και µέχρι το τέλος του χρόνου θα τρέξει
ακόµη πιο γρήγορα η πρόσληψη νέων γιατρών. Είχαµε
παρατηρήσει καθυστερήσεις στις περιπτώσεις κρίσεων των
γιατρών. Έχουµε πάρει τις αποφάσεις µας και σε λίγες µέρες θα

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1827



τις ανακοινώσουµε µε έναν τρόπο που θα τρέξουν πολύ πιο
γρήγορα οι κρίσεις.

Μπορώ, λοιπόν, να σας απαντήσω ότι η εικόνα διάλυσης δεν
συνάδει µε τη σηµερινή πραγµατικότητα. Υπάρχουν προβλήµατα.
∆εν ισχυριζόµαστε ότι δεν υπάρχουν. Όµως, παλεύουµε, για να
τα ξεπεράσουµε και αυτό όχι µε λόγια, αλλά µε πολύ συγκε-
κριµένες πράξεις.

Θα σας αναφέρω µόνο ότι πρόσφατα, στις 28 Σεπτεµβρίου,
ήδη βρίσκονται στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους περίπου
τριακόσιες επτά νέες θέσεις νοσηλευτών. Επίσης, υπάρχουν στις
∆ΥΠΕ –και είναι προς το Γενικό Λογιστήριο- άλλες εκατόν ογδό-
ντα θέσεις, ενώ εκκρεµούν άλλες εβδοµήντα θέσεις νοσηλευτών
το τελευταίο εικοσαήµερο.

Αυτό σηµαίνει ότι εµείς αναγνωρίζουµε ότι πρέπει να
τροφοδοτήσουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ιδιαίτερα στα νοσο-
κοµεία της επαρχίας, όπου εκεί -σωστά συµφωνούµε- εντοπί-
ζονται τα περισσότερα προβλήµατα.

Θα απαντήσω στη δευτερολογία µου για τα νοσοκοµεία στα
οποία συγκεκριµένα αναφέρεστε, για να σας πω ότι η κατάσταση
έχει αλλάξει και προσπαθούµε να πετύχουµε το καλύτερο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε
Υφυπουργέ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλης
Μουλόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, διαπιστώνω ότι συνεχίζετε την αναντι-

στοιχία λόγου και έργων. Αυτά τα οποία είπατε, η προκάτοχος
του κ. Λοβέρδου στο Υπουργείο τα έχει πει τουλάχιστον πέντε
φορές, ότι δηλαδή συνεχίζετε, ότι έχετε προκηρύξει θέσεις, ότι
είναι ήδη στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, αλλά απ’ όλα αυτά
ακόµη δεν έχω δει –και εγώ, αλλά και όλοι οι υπόλοιποι στη
Βουλή- τίποτα εκτός από προσλήψεις µετρηµένες στα δάκτυλα
του ενός ή και των δύο χεριών το πολύ.

Πιστεύω ότι η αλλαγή στο Υπουργείο εξυπηρετεί ορισµένους
σκοπούς. ∆εν είναι τυχαία. Είναι µια πολιτική επιλογή. Φαίνεται
και από τις πρώτες εξαγγελίες του Υπουργού για περικοπές.

Το πρώτο το οποίο έκανε ο κ. Λοβέρδος στο Υπουργείο του
ήταν ότι εξήγγειλε περικοπές παντού στη δηµόσια υγεία.

Κύριε Υφυπουργέ, η δηµόσια δωρεάν υγεία δεν είναι µια
εξαρτηµένη µεταβλητή οικονοµικών µεγεθών, όπως εσείς θέλετε
να το παρουσιάζετε, αλλά αποτελεί µέρος των ταξικών θέσεων
και του κυρίαρχου οικονοµικού µοντέλου. Πιστεύω, όπως είπα
και πριν, ότι η αποστολή της νέας πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου είναι να ολοκληρώσει το έργο της εκθεµελίωσης του
κοινωνικού κράτους. ∆ηλαδή µετά την ουσιαστική κατάργηση
των συντάξεων ο κύριος Υπουργός ανέλαβε έναν άλλο ρόλο και
µια άλλη αποστολή, την ουσιαστική κατάργηση της δηµόσιας
υγείας.

Κύριε Υφυπουργέ, η απαξίωση του ΕΣΥ, η απαξίωση της
δηµόσιας υγείας είναι µια συγκεκριµένη πολιτική και θα έλεγα
πως είναι µια πολιτική που εφαρµόζεται σε ό,τι είναι δηµόσιο, µε
συγκεκριµένο στόχο: Να καταστήσει ό,τι είναι δηµόσιο ανε-
παρκές, αναξιόπιστο, δαπανηρό και έτσι να το εκποιήσει στους
ιδιώτες.

Μέσα σε αυτές τις πολιτικές του ανίκανου δηµοσίου εντάσ-
σεται και το µεγάλο φαγοπότι µε τις τιµές των φαρµάκων, τις
προµήθειες των νοσοκοµείων, τις κατευθυνόµενες συνταγο-
γραφήσεις και ιατρικές εξετάσεις και τα φακελάκια.

Εδώ και τριάντα χρόνια οι κυβερνήσεις τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο
και της Νέας ∆ηµοκρατίας οδηγούν µεθοδευµένα και µε το
αζηµίωτο τη δηµόσια υγεία προς το θάνατο. Το “πάρτι” µε τη
δηµόσια υγεία που καλά κρατεί εδώ και τριάντα χρόνια, το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα ∆ηµοκρατία το έχουν οργανώσει και δικοί τους
είναι οι καλεσµένοι, αυτοί που γλεντοκοπούν µε την υγεία του
Έλληνα εργαζόµενου.

Νοµίζω πως ήρθε η ώρα της τελικής πράξης. Ήρθε η ώρα να
τραβήξετε το σωληνάκι από το κλινικά νεκρό ΕΣΥ. Ήρθε η ώρα
που η απαξίωση της δηµόσιας υγείας απειλεί ανθρώπινες ζωές.

Στο κείµενο της ερώτησής σας έχω κάνει µια χαρτογράφηση
του τι συµβαίνει στα νοσοκοµεία της επαρχίας. Και εκεί

απειλούνται ζωές, κύριε Υφυπουργέ. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
∆εν θέλω να τα επαναλάβω, αλλά θέλω να κλείσω λέγοντας ότι
στη Θεσσαλονίκη ο Αρχηγός σας είπε ότι είτε αλλάζουµε την
Ελλάδα είτε την καταδικάζουµε.

Κύριε Υφυπουργέ, εγώ σας λέω ότι το ΕΣΥ και το αλλάζετε και
το καταδικάζετε. Μάλιστα το καταδικάζετε σε θάνατο!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και

Βουλευτής Καβάλας κ. Μιχάλης Τιµοσίδης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι διαστρεβλώνετε την
προσπάθεια που ξεκινούµε συνεχίζοντας την προηγούµενη
πολιτική, λέγοντας ότι κάνουµε περικοπές.

Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι ο εξορθολογισµός είναι κάτι που
όλοι συµφωνούν ότι θα έπρεπε να έχει ξεκινήσει νωρίτερα. Και
ένας εξορθολογισµός δεν σηµαίνει απαραίτητα ότι κάνεις
περικοπές απ’ αυτά που χρειάζεται να δώσεις στο σύστηµα. Ίσα-
ίσα µία από τις αιτίες που το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έφθασε σε
πράγµατι άσχηµο σηµείο είναι γιατί ακριβώς, ενώ η πολιτεία και
το κράτος δίνει χρήµατα, αυτά δεν έπιαναν τόπο ή, αν θέλετε,
αυτά δεν πήγαιναν εκεί που έπρεπε και πήγαιναν στις τσέπες
κάποιων επιτήδειων.

Γι’ αυτά όλα, λοιπόν, λαµβάνουµε µέτρα και είµαστε
αποφασισµένοι να δώσουµε ένα καίριο χτύπηµα. Έχουµε πάρει
πρωτοβουλίες. ∆εν θέλω να τις αναφέρω. Έγινε προσπάθεια και
για περιστολή των δαπανών των Ταµείων, που είναι ορατή.
Είµαστε σε θέση σήµερα να πούµε ότι µε τη λίστα και µε την
προγραµµατισµένη συνταγογράφηση σε λίγο καιρό είµαστε
έτοιµοι να πούµε πως θα πετύχουµε τον έλεγχο της υπερσυντα-
γογράφησης –αν θέλετε- και της κατευθυνόµενης συνταγο-
γράφησης. Αυτό όλο δεν νοµίζω ότι σηµαίνει πως δεν θα
φροντίσουµε για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Θα σας έλεγα ότι τα προβλήµατα που αναφέρονται στα
συγκεκριµένα νοσοκοµεία και για τα οποία έχω απάντηση δεν
οφείλονται στο γεγονός ότι δεν υπάρχουν κονδύλια. Όµως, κύριε
συνάδελφε, θέλω να ξέρετε πως γίνονται κατ’ επανάληψη
προκηρύξεις και δεν υπάρχει ενδιαφέρον από γιατρούς να
στελεχώσουν αυτές τις περιφερειακές µονάδες.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, η κατάσταση, όπως την περιγράφετε
σήµερα, είναι εντελώς διαφορετική. Στο Νοσοκοµείο της Σάµου
η δεύτερη προκήρυξη στις 8 Σεπτεµβρίου έχει προχωρήσει και
θα υπάρξει και δεύτερος νεφρολόγος. Στο Νοσοκοµείο Σύρου
το επίδοµα που είχε καθυστερήσει και το οποίο οφείλονταν σε
µια βλάβη και σε ένα λάθος του λογισµικού έχει καταβληθεί και
θα πάει µαζί µε το µισθό του Νοεµβρίου. Στις Κυκλάδες το ίδιο.
Έχει καταβληθεί το επίδοµα που δεν είχαν πάρει οι γιατροί.

Στο Νοσοκοµείο Ιωαννίνων δεν υπήρξαν αυτές οι ελλείψεις
που αναφέρετε στο σηµείωµά σας. Όµως, υπήρξε πράγµατι µια
καθυστέρηση και µια µείωση στα προγραµµατισµένα χρόνια πε-
ριστατικά. Όµως, αυτά είναι…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν έκαναν εγχείριση …τρεις
µήνες.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Σας οµολογώ ότι υπήρξε µια καθυστέρηση.
Όµως, σήµερα τα πράγµατα είναι πολύ καλύτερα και προχω-
ρούν.

Επίσης, στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο όλα τα επείγοντα πε-
ριστατικά αντιµετωπίζονται κανονικά, όπως αναφέρεται στη Μο-
νάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Το ίδιο συµβαίνει και στο Γενικό Νοσοκοµείο Ζακύνθου, όπου
πράγµατι υπάρχει ένα διαχρονικό πρόβληµα µε την κάλυψη της
καρδιολογικής. Έχουµε κάνει παρέµβαση και υπάρχει σήµερα
καρδιολόγος. Έχει γίνει σύµβαση µε το ΙΚΑ και υπάρχει εκεί ο
καρδιολόγος από το ΙΚΑ. Επίσης, υπάρχει προκήρυξη που έχει
καταστεί άγονη δυο φορές και φροντίζουµε τα πράγµατα, έτσι
ώστε πριν λήξει η σύµβαση µε το ΙΚΑ να υπάρξει απόσπαση από
όµορο νοσοκοµείο, για να µη µείνει η Ζάκυνθος κενή.
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Εξάλλου, οι ενοχλήσεις και οι παρεµβάσεις του συναδέλφου κ.
Βαρβαρίγου από τη Ζάκυνθο οδηγούν εδώ και πολύ καιρό προς
αυτήν την κατεύθυνση.

Μ’ αυτές τις απαντήσεις, θα ήθελα να σας πω ότι τα προβλή-
µατα είναι υπαρκτά και γνωρίζουµε το µέγεθός τους. Όµως, είναι
άδικο να λέµε ότι τα πράγµατα βρίσκονται σε διάλυση και ότι
υπάρχει εικόνα διάλυσης. Ίσα-ίσα, υπάρχει έννοια και πιστεύω

ότι σε λίγο χρονικό διάστηµα τα αποτελέσµατα θα είναι ορατά.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξης της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα
στην ηµερήσια διάταξη.

Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Οδικές εµπορευµα-

τικές µεταφορές».
Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί στο σύνολο στη συνέχεια.
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Κύρωση των Συµβάσεων που αφορούν το
µέλλον των «Ελληνικών Ναυπηγείων ΑΕ» και τα προγράµµατα
των υποβρυχίων του Πολεµικού Ναυτικού».

Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-

µάτων.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «∆ικαστική προστασία κατά τη σύναψη δη-
µόσιων συµβάσεων – Εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε
την Οδηγία 89/665/ΕΟΚ του Συµβουλίου της 21ης Ιουνίου 1989
(L 395) και την Οδηγία 92/13/ΕΟΚ του Συµβουλίου της 25ης Φε-
βρουαρίου 1992 (L 76), όπως τροποποιήθηκαν µε την Οδηγία
2007/66/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 11ης ∆εκεµβρίου 2007 (L 335)».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το νοµοσχέδιο κρατή-

θηκε και θα συζητηθεί κατά τη συνήθη διαδικασία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων: «Οδικές
εµπορευµατικές µεταφορές» και θα γίνει η ψήφισή του στο σύ-
νολο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο ως διενεµήθη;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων: «Οδικές εµπορευµατικές µεταφορές» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Οδικές εµπορευµατικές µεταφορές

Άρθρο 1
Σκοπός και αρχές οργάνωσης

1. Το κράτος χαράσσει την πολιτική στις οδικές εµπορευµατι-
κές µεταφορές της χώρας µε σκοπό την προστασία του γενικού
συµφέροντος, την παροχή βέλτιστων υπηρεσιών στον τοµέα
αυτόν, και την τήρηση των κανόνων του υγιούς ανταγωνισµού.

2. Οι διατάξεις του νόµου αυτού εφαρµόζονται χωρίς καµιά
διάκριση ως προς την εθνικότητα όσων αιτούνται άδειες σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 4 και 5.

Άρθρο 2
Ορισµοί και Κατηγορίες

1. «Φορτηγό ∆ηµόσιας Χρήσης (Φ.∆.Χ.)» είναι ένα όχηµα, το
οποίο είναι εφοδιασµένο µε άδεια που του επιτρέπει να εκτελεί
δηµόσιες οδικές εµπορευµατικές µεταφορές.

2. «Άδεια Οδικών Μεταφορών» είναι η άδεια που χορηγείται
σε µία επιχείρηση και της επιτρέπει να εκτελεί δηµόσιες οδικές
εµπορευµατικές µεταφορές.

3. «∆ιαχειριστής µεταφορών» είναι το φυσικό πρόσωπο, όπως
αυτό ορίζεται στην παρ. 5 του άρθρου 2 του Κανονισµού

1071/2009 (L 300).
4. ∆ιεθνείς οδικές εµπορευµατικές µεταφορές διενεργούνται

µε Φ.∆.Χ. αυτοκίνητα µικτού βάρους πάνω από 3,5 τόνους.
5. Εθνικές εµπορευµατικές µεταφορές διενεργούνται µέσα στη

χώρα, µε Φ.∆.Χ. αυτοκίνητα.
6. Από την εποµένη της λήξης της µεταβατικής περιόδου της

παραγράφου 1 του άρθρου 14, οι κατηγορίες για τις δηµόσιες
οδικές µεταφορές καθορίζονται ως εξής:

α. ∆ιεθνείς οδικές εµπορευµατικές µεταφορές, που διεξάγο-
νται από κατόχους Φ.∆.Χ. ή κατόχους Άδειας Οδικών Μεταφο-
ρών.

β. Εθνικές οδικές εµπορευµατικές µεταφορές, που διεξάγο-
νται από κατόχους Φ.∆.Χ. ή κατόχους Άδειας Οδικών Μεταφο-
ρών.

Οι εταιρείες που έχουν άδεια να διεξάγουν διεθνείς οδικές
εµπορευµατικές µεταφορές, έχουν το δικαίωµα να διεξάγουν και
εθνικές οδικές µεταφορές, µε την ίδια άδεια.

7. Μεταφορικές επιχειρήσεις συνιστούν:
α. Οι εµπορικές εταιρείες οποιασδήποτε µορφής, στις οποίες

περιλαµβάνονται οι Ιδιότυπες Μεταφορικές Εταιρείες που πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις του π.δ. 346/2001 (ΦΕΚ 233 Α’), οι οποίες
έχουν νοµική προσωπικότητα και στις οποίες έχει εισφερθεί η
κυριότητα ή η χρήση Φ.∆.Χ..

β. Οι ατοµικές επιχειρήσεις, καθώς και oι εν κοινωνία δικαιώ-
µατος συνιδιοκτήτες Φ.∆.Χ., που ασκούν ενιαία επιχείρηση µε-
ταφοράς, κατά τις διατάξεις της περίπτωσης γγ’ της παρ. 1 του
άρθρου 1 του ν. 383/1976 (ΦΕΚ 183 Α’).

γ. Οι εταιρείες που περιγράφονται στο άρθρο 3.
8. Ως οδικός µεταφορέας νοείται η επιχείρηση, που πληροί τα

κριτήρια πρόσβασης στο επάγγελµα του οδικού µεταφορέα,
όπως καθορίζονται στο π.δ. 346/2001 και στον Κανονισµό 1071/
2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου (L 300).

9. Οι εµπορευµατικές µεταφορές διενεργούνται αποκλειστικά
από τις µεταφορικές επιχειρήσεις, που λειτουργούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, καθώς και από τις µεταφο-
ρικές εταιρείες, που συνιστώνται κατά τις διατάξεις του παρό-
ντος νόµου.

Άρθρο 3
Μεταφορικές εταιρείες

1. Επιτρέπεται η σύσταση µεταφορικών εταιρειών µε τη µορφή
ανώνυµης εταιρείας (Α.Ε.) ή εταιρείας περιορισµένης ευθύνης
(Ε.Π.Ε.) µε σκοπό την εκτέλεση διεθνών, εθνικών, νοµαρχιακών
και ειδικών µεταφορών, για µία ή περισσότερες από τις κατηγο-
ρίες αυτές. Όπου δεν προβλέπεται ειδική ρύθµιση, εφαρµόζο-
νται οι διατάξεις του κ.ν. 2190/1920 (ΦΕΚ 37 Α’) και του ν.
3190/1955 (ΦΕΚ 91 Α’), αντιστοίχως.

2. Οι εταιρείες της παραγράφου 1 επιτρέπεται να συσταθούν
µε τους ακόλουθους τρόπους:

α) Με εισφορά της κυριότητας Φ.∆.Χ.. Στην περίπτωση αυτή,
κεφάλαιο της εταιρείας, εκτός από εκείνο που καταβάλλεται σε
χρήµα, αποτελεί η αξία των εισφεροµένων οχηµάτων (Φ.∆.Χ., ρυ-
µουλκουµένων και ηµι-ρυµουλκουµένων) που έχουν ειδική άδεια
κυκλοφορίας, καθώς και η άυλη υπεραξία των οικείων αδειών
Φ.∆.Χ.. Η εκτίµηση της αξίας των οχηµάτων και της άυλης υπε-
ραξίας των οικείων αδειών Φ.∆.Χ. γίνεται κατά παρέκκλιση του
άρθρου 9 του κ.ν. 2190/1920, από την Εκτιµητική Επιτροπή του
άρθρου 7.

β) Με µίσθωση των Φ.∆.Χ.. Στην περίπτωση αυτή, το µετοχικό
κεφάλαιο της εταιρείας καταβάλλεται σε χρήµα και δεν µπορεί
να είναι µικρότερο από εκείνο που προβλέπεται ως ελάχιστο κα-
ταβαλλόµενο για τις Α.Ε. ή τις Ε.Π.Ε.. Οι συµβαλλόµενοι ιδιο-
κτήτες που έχουν εκµισθώσει το όχηµά τους, υποχρεούνται να
διαθέτουν αυτό κατ’ αποκλειστικότητα στην εταιρεία και για το
έργο αυτής έναντι µισθώµατος χωρίς οδηγό σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του π.δ. 91/1988 (ΦΕΚ 42 Α’). Με τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις που προβλέπει το π.δ. 91/1988, επιτρέπεται η µίσθωση
φορτηγού δηµόσιας χρήσης αυτοκινήτου και µε οδηγό έναντι
προκαθορισµένης χιλιοµετρικής αποζηµίωσης σύµφωνα µε το
µεταφορικό έργο που καθορίζει η συνιστώµενη µεταφορική εται-
ρεία. Εάν ο ιδιοκτήτης του µισθωµένου οχήµατος είναι και οδη-
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γός του αυτοκινήτου αυτού, η εταιρεία αποζηµιώνει τις υπηρε-
σίες του και ως οδηγού, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

γ) Με εισφορά της κυριότητας των Φ.∆.Χ. και µίσθωση άλλων,
σύµφωνα µε τα εδάφια α’ και β’ της παραγράφου 2.

δ) Με ίδρυση επιχείρησης, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, µε
την προϋπόθεση ότι πληρούνται από αυτήν τα κριτήρια πρό-
σβασης στο επάγγελµα του οδικού µεταφορέα όπως καθορίζο-
νται στο π.δ. 346/2001 και στον Κανονισµό 1071/ 2009.

3. Οι µετοχές των εταιρειών είναι ονοµαστικές, µπορούν δε να
µεταβιβαστούν σε φυσικά πρόσωπα ή νοµικά πρόσωπα που πλη-
ρούν τις διατάξεις του π.δ. 346/2001 και του Κανονισµού 1071/
2009.

4. Η σύσταση µεταφορικών εταιρειών υπό µορφή Α.Ε. ή Ε.Π.Ε.
κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, οι εισφορές των εταί-
ρων ή µετόχων, η µεταβίβαση των φορτηγών αυτοκινήτων ή
άλλων περιουσιακών στοιχείων και οι συµβάσεις µίσθωσης των
φορτηγών αυτοκινήτων απαλλάσσονται κάθε δικαιώµατος υπέρ
του ∆ηµοσίου ή τρίτων και φόρου ή τέλους, µε την εξαίρεση του
φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίου. Οι διατάξεις της παρούσας
παραγράφου έχουν εφαρµογή και στις περιπτώσεις µετατροπής
ή συγχώνευσης µεταφορικών εταιρειών που λειτουργούσαν πριν
από την ισχύ του παρόντος, εφόσον ολοκληρώσουν τη διαδικα-
σία µετατροπής µέσα σε τρία έτη από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος.

5. Επιτρέπεται η συγχώνευση µεταφορικών εταιρειών, ανε-
ξαρτήτως εάν αυτές λειτούργησαν πριν ή µετά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου.

6. Οι Α.Ε. ή Ε.Π.Ε., που έχουν συσταθεί πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, καθώς και αυτές που θα συσταθούν ή θα
µετατραπούν σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτού, εντάσσονται στις
διατάξεις του αναπτυξιακού νόµου 3299/2004 (ΦΕΚ 261 Α’), όπως
ισχύει κάθε φορά, για τη δηµιουργία ή εκσυγχρονισµό των εγκα-
ταστάσεών τους, την αγορά γηπέδων για τη δηµιουργία αποθη-
κευτικών χώρων, χώρων στάθµευσης και συνεργείων, την
εισαγωγή συστηµάτων τηλεµατικής και επικοινωνιών, τη δηµι-
ουργία εγκαταστάσεων εφαρµογών εφοδιαστικής αλυσίδας, την
προµήθεια µηχανηµάτων, ιδίως ανυψωτικών, για την εξυπηρέ-
τηση των αναγκών τους, καθώς και την αντικατάσταση των οχη-
µάτων τους µε οχήµατα νέας τεχνολογίας.

Άρθρο 4
Προϋποθέσεις χορήγησης αδειών Φ.∆.Χ.

1. Η χορήγηση αδειών κυκλοφορίας Φ.∆.Χ. επιτρέπεται σύµ-
φωνα µε τη διαδικασία που προβλέπεται στο άρθρο 5 σε µετα-
φορικές εταιρείες που έχουν συσταθεί κατά το άρθρο 3, εφόσον
πληρούνται σωρευτικά οι παρακάτω προϋποθέσεις:

α) Το πρόσωπο ή τα πρόσωπα που έχουν οριστεί ως διαχειρι-
στές µεταφορών από τις µεταφορικές εταιρείες που λειτουργούν
µε τη νοµική µορφή Α.Ε. ή Ε.Π.Ε., παρέχουν εχέγγυα αξιοπιστίας
κατά την έννοια του άρθρου 3 του π.δ. 346/2001.

β) Η εταιρεία διαθέτει την απαιτούµενη οικονοµική επιφάνεια
κατά την έννοια του άρθρου 3 του π.δ. 346/2001.

γ) Το πρόσωπο ή τα πρόσωπα που έχουν οριστεί ως διαχειρι-
στές µεταφορών από τις µεταφορικές εταιρείες που λειτουργούν
µε τη νοµική µορφή Α.Ε. ή Ε.Π.Ε. διαθέτουν πιστοποιητικό επαγ-
γελµατικής επάρκειας Π.Ε.Ε., σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο π.δ.
346/2001.

δ) Η εταιρεία διαθέτει επαρκείς και κατάλληλους χώρους
στάθµευσης των οχηµάτων και αποθηκευτικές εγκαταστάσεις για
τη φύλαξη και συντήρηση των οχηµάτων, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του Κανονισµού 1071/2009. Στις εγκαταστάσεις αυτές επι-
τρέπεται η τοποθέτηση δεξαµενών αποθήκευσης καυσίµων
αποκλειστικά για τον εφοδιασµό των ιδιόκτητων ή µισθωµένων
φορτηγών αυτοκινήτων. Στην περίπτωση αυτή δεν απαιτείται
άδεια εγκατάστασης και λειτουργίας, εκτός από την υποβολή Πι-
στοποιητικού Πυρασφάλειας, το οποίο χορηγείται από την αρ-
µόδια Πυροσβεστική Υπηρεσία.

2. Οι άδειες κυκλοφορίας φορτηγών δηµόσιας χρήσης χορη-
γούνται αποκλειστικά για φορτηγά, τα οποία εµπίπτουν στην κα-
τηγορία εκποµπών EURO IV ή EURO V ή µεταγένεστερων

οδηγιών που καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Υποδο-
µών, Μεταφορών και ∆ικτύων, και δεν επιτρέπεται η αντικατά-
στασή τους µε άλλα φορτηγά αυτοκίνητα µεγαλυτέρου ή
µικρότερου µικτού βάρους.

Άρθρο 5
Χορήγηση αδειών

1. Για τη χορήγηση άδειας Φ.∆.Χ. ή Άδειας Οδικών Μεταφορών
οι ενδιαφερόµενες µεταφορικές εταιρείες του άρθρου 3 υπο-
βάλλουν αίτηση στη ∆ιεύθυνση Εµπορευµατικών Μεταφορών
του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, η οποία
είναι αρµόδια για την επεξεργασία του φακέλου. Με την αίτηση
υποβάλλονται και τα παρακάτω δικαιολογητικά:

α) Καταστατικό σύστασης µεταφορικής εταιρείας µε µορφή
Α.Ε. ή Ε.Π.Ε..

β) Φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα.
γ) Πιστοποιητικό επαγγελµατικής επάρκειας (Π.Ε.Ε.) σύµφωνα

µε τα οριζόµενα στο π.δ. 346/2001.
δ) ∆ικαιολογητικά οικονοµικής επιφάνειας σύµφωνα µε το π.δ.

346/2001.
ε) Αντίγραφα Ποινικού Μητρώου των µετόχων ή των εταίρων.
στ) Αντίγραφα συµβολαίων ιδιοκτησίας ή µίσθωσης χώρων για

εγκαταστάσεις για τη στάθµευση, φύλαξη και συντήρηση των
οχηµάτων τους σύµφωνα µε τον Κανονισµό 1071/2009.

2. Μέσα σε τρεις µήνες από την κατάθεση του πλήρους φακέ-
λου δικαιολογητικών και µετά από σύµφωνη γνώµη της ∆ιεύθυν-
σης Εµπορευµατικών Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών,
Μεταφορών και ∆ικτύων, ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου
χορηγεί την αιτούµενη άδεια. Η σύµφωνη γνώµη της ∆ιεύθυνσης
βασίζεται αποκλειστικά στην ύπαρξη των δικαιολογητικών που
προβλέπονται στην παράγραφο 1.

3. Η άδεια Φ.∆.Χ. ισχύει για έξι µήνες από την έκδοσή της. Σε
περίπτωση µη υλοποίησής της, αυτή παύει να ισχύει, η δε αι-
τούσα εταιρεία υποβάλλει εκ νέου πλήρη δικαιολογητικά. Η άδεια
που είχε εγκριθεί, µαζί µε τη βεβαίωση της αρµόδιας ∆.Ο.Υ. περί
καταβολής της εισφοράς που προβλέπεται στο άρθρο 14 παρά-
γραφος 7, υποβάλλεται στην αρµόδια Υπηρεσία Μεταφορών των
Αυτοδιοικήσεων της χώρας, η οποία υποχρεούται να εκδώσει νέα
άδεια κυκλοφορίας σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

4. Από την εποµένη της λήξης της µεταβατικής περιόδου, χο-
ρηγούνται Άδειες Οδικών Μεταφορών µε τα δικαιολογητικά που
προβλέπονται στην παράγραφο 1 και σύµφωνα µε τις προϋπο-
θέσεις που ορίζονται στο άρθρο 4 παράγραφος 2. Από την ηµε-
ροµηνία αυτή δεν χορηγούνται άδειες Φ.∆.Χ..

5. Από την εποµένη της λήξης της µεταβατικής περιόδου, η ει-
σφορά που απαιτείται υπέρ του ∆ηµοσίου, για τη χορήγηση και
ανανέωση των Αδειών Οδικών Μεταφορών δεν ξεπερνά το διοι-
κητικό κόστος, που σχετίζεται µε τη διαδικασία αδειοδότησης και
επιβάλλεται µε αντικειµενικά και διαφανή κριτήρια, αναλογικά µε
τον αριθµό των οχηµάτων του οδικού µεταφορέα που αιτείται
την άδεια. Η µέθοδος υπολογισµού των εισφορών χαρακτηρίζε-
ται από αντικειµενικότητα και το ύψος της εισφοράς δεν υπερ-
βαίνει το διοικητικό κόστος.

Άρθρο 6
Φορέας αδειοδότησης

Η παράγραφος 2α του άρθρου 8 του π.δ. 293/1999 «Οργανι-
σµός του Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών» (ΦΕΚ 236
Α’) συµπληρώνεται ως εξής:

α) Εξετάζει αιτήµατα για χορήγηση νέων αδειών και καταθέτει
τη σύµφωνη γνώµη της για την έκδοση της άδειας στον Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων.

β) Φροντίζει για το σχηµατισµό, την τήρηση και δηµοσίευση
του Εθνικού Μητρώου των Μεταφορικών Εταιρειών.

γ) Συµβάλλει στην ανάπτυξη και τη βελτίωση των συνθηκών
της οδικής µεταφοράς.

δ) Εκφέρει, όταν της ζητηθεί, γνωµοδοτήσεις για διοικητικά
θέµατα που αφορούν τις µεταφορές.
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ε) Συµβάλλει στην ανάπτυξη και τη βελτίωση των µεταφορών
στην ελληνική κοινωνία.

Κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων της, η ∆ιεύθυνση Εµπο-
ρευµατικών Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων επιτρέπεται, εφόσον κρίνεται αναγκαίο, να
συµβουλεύεται ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες.

Άρθρο 7
Σύσταση Εκτιµητικής Επιτροπής

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Υποδοµών, Μεταφορών
και ∆ικτύων συνιστάται στο Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών
και ∆ικτύων τριµελής Εκτιµητική Επιτροπή, η οποία απαρτίζεται:

α) Από έναν ∆ιευθυντή της Γενικής ∆ιεύθυνσης Μεταφορών,
κλάδου ΠΕ Μηχανικών, ως Πρόεδρο µε τον αναπληρωτή του.

β) Από έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας, ειδικό σε θέµατα εκτίµησης ει-
σφεροµένων κεφαλαίων Α.Ε., µε τον αναπληρωτή του.

γ) Από έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµικών µε τον
αναπληρωτή του.

Καθήκοντα γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων.

2. Έργο της Εκτιµητικής Επιτροπής είναι η αποτίµηση του ει-
σφερόµενου κεφαλαίου στις συνιστώµενες εταιρείες του άρθρου
3, µε τη µορφή των πάγιων περιουσιακών στοιχείων, της αξίας
των εισφεροµένων οχηµάτων (Φ.∆.Χ., ρυµουλκουµένων και ηµι-
ρυµουλκουµένων) που έχουν ειδική άδεια κυκλοφορίας και της
άυλης υπεραξίας των οικείων αδειών. Κατά την αποτίµηση της
αξίας των εισφεροµένων οχηµάτων, υπολογίζεται η χρονολογία
και η αξία κτήσης των οχηµάτων, ο βαθµός χρησιµοποίησης, συ-
ντήρησης και εµπορευσιµότητάς τους, η ενδεχόµενη τεχνολο-
γική απαξίωσή τους και οι τρέχουσες τιµές για τα ίδια ή
παρεµφερή µεταφορικά µέσα. Κατά την αποτίµηση της άυλης
υπεραξίας των αδειών Φ.∆.Χ., η υπεραξία κάθε άδειας υπολογί-
ζεται µε βάση την εισφορά που πρέπει να πληρωθεί για την από-
κτηση µίας αντίστοιχης νέας άδειας και είναι ίση µε αυτήν.

3. Η Εκτιµητική Επιτροπή, για την υποβοήθηση του έργου της,
επιτρέπεται να ζητεί οικονοµικά ή τεχνικά στοιχεία από τους φο-
ρείς της αγοράς, προκειµένου να εκτιµήσει τα εισφερόµενα οχή-
µατα και να καλεί, εφόσον το κρίνει αναγκαίο, εµπειρογνώµονες.

4. Με απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη επιτρέπεται να συ-
νιστώνται τριµελείς εκτιµητικές επιτροπές στις Περιφέρειες της
χώρας, οι οποίες απαρτίζονται:

α) Από έναν υπάλληλο της Υπηρεσίας Μεταφορών κλάδου ΠΕ
ή ΤΕ Μηχανικών, ως Πρόεδρο µε τον αναπληρωτή του.

β) Από έναν εκπρόσωπο ∆.Ο.Υ. µε τον αναπληρωτή του.
γ) Από έναν εκπρόσωπο της ∆ιεύθυνσης Ανωνύµων Εταιρειών

µε τον αναπληρωτή του.
Καθήκοντα Γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος της Περιφέρειας.
Οι παραπάνω εκτιµητικές επιτροπές λειτουργούν σύµφωνα µε

τα οριζόµενα στις παραγράφους 2 και 3.

Άρθρο 8
Φ.∆.Χ. σε περίπτωση λύσης µεταφορικών εταιρειών

Σε περίπτωση λύσης για οποιαδήποτε αιτία των µεταφορικών
εταιρειών που ιδρύθηκαν δυνάµει του άρθρου 3, τα Φ.∆.Χ. που
ανήκουν σε αυτές κατά κυριότητα µε την άδεια κυκλοφορίας τους,
µεταβιβάζονται στους µετόχους ή εταίρους της εταιρίας χωρίς
την καταβολή του φόρου που προβλέπεται στο άρθρο 10 παρ. 1.

Σε κάθε περίπτωση, οι άδειες Φ.∆.Χ. µεταβιβάζονται µόνο σε
πρόσωπα που πληρούν τα κριτήρια πρόσβασης στο επάγγελµα
του οδικού µεταφορέα, όπως καθορίζονται στο π.δ. 346/2001 και
στον Κανονισµό 1071/ 2009.

Άρθρο 9
Μητρώο Μεταφορικών Εταιρειών

1. Στο Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων δηµι-

ουργείται ηλεκτρονικό Εθνικό Μητρώο Μεταφορικών Εταιρειών
(«Ε.Μ.Μ.Ε.») των επιχειρήσεων οδικών µεταφορών, στις οποίες
έχει χορηγηθεί άδεια άσκησης επαγγέλµατος οδικού µεταφο-
ρέα, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Κανονισµού 1071/2009. Το
Μητρώο αυτό τηρείται µε ευθύνη της ∆ιεύθυνσης Πληροφορι-
κής του Υπουργείου και περιέχει τουλάχιστον τα δεδοµένα της
παραγράφου 2 του άρθρου 16 του κοινοτικού Κανονισµού
1076/2009.

2. Τα δεδοµένα που αφορούν επιχειρήσεις των οποίων η άδεια
έχει αφαιρεθεί ή ανασταλεί παραµένουν στο εθνικό ηλεκτρονικό
µητρώο επί δύο χρόνια από την ηµεροµηνία εκπνοής της ανα-
στολής ή της αφαίρεσης της άδειας και στη συνέχεια διαγρά-
φονται αµέσως. Τα δεδοµένα που αφορούν πρόσωπο το οποίο
έχει κηρυχθεί ακατάλληλο να ασκήσει το επάγγελµα του οδικού
µεταφορέα παραµένουν στο εθνικό ηλεκτρονικό µητρώο εφόσον
δεν αποκατασταθεί η αξιοπιστία του εν λόγω προσώπου. Σε πε-
ρίπτωση που λαµβάνεται µέτρο αποκατάστασης ή µέτρο ισοδυ-
νάµου αποτελέσµατος, τα δεδοµένα διαγράφονται αµέσως.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων καθορίζεται ο τρόπος εγγραφής στο Ε.Μ.Μ.Ε. των οδικών
µεταφορέων εµπορευµάτων και των µεταφορικών εταιρειών που
υφίστανται κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, καθώς
και κάθε θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος άρθρου,
πρόσθετα δεδοµένα που τηρούνται στο Ε.Μ.Μ.Ε. και αναφέρο-
νται στην παραγράφο 1.

Άρθρο 10
Μεταβίβαση Φ.∆.Χ.

1. Φ.∆.Χ. αυτοκίνητα κάθε κατηγορίας επιτρέπεται να µεταβι-
βάζονται δια πράξεως εν ζωή κατά κυριότητα µε την άδειά τους
σε όλες τις µεταφορικές επιχειρήσεις οι οποίες πληρούν τις δια-
τάξεις του Κανονισµού 1071/2009, µε την καταβολή φόρου πριν
από την υπογραφή της πράξης µεταβίβασης της αδείας, ως ακο-
λούθως:

α) Για Φ.∆.Χ. αυτοκίνητα που κυκλοφόρησαν πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταβάλλεται ποσοστό 3%
επί του ποσού που αντιστοιχεί στην άδεια σύµφωνα µε το άρθρο
14 παρ. 8 και στην αξία του οχήµατος.

β) Για Φ.∆.Χ. αυτοκίνητα που κυκλοφορούν δυνάµει των δια-
τάξεων του παρόντος καταβάλλεται ποσοστό 2% επί του ποσού
που αντιστοιχεί στην άδεια σύµφωνα µε το άρθρο 14 παρ. 8 και
στην αξία του οχήµατος.

2. Ο φόρος της παραγράφου 1 δεν καταβάλλεται σε περί-
πτωση µεταβιβάσεων Φ.∆.Χ. που γίνονται λόγω συγχώνευσης µε-
ταφορικών εταιρειών ή µετατροπής της εταιρικής µορφής των
µεταφορικών εταιρειών.

Άρθρο 11
Κόµιστρα Εµπορευµατικών Μεταφορών

1. Κάθε περιορισµός της ελευθερίας των µεταφορικών επιχει-
ρήσεων και των πελατών τους για τη συµφωνία επί των κοµί-
στρων για τις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές καταργείται. Τα
κόµιστρα αυτά συµφωνούνται ελεύθερα µεταξύ του πελάτη και
του µεταφορέα.

2. Κατ’ εξαίρεση, στις περιπτώσεις µεταφοράς καυσίµων, το
κόµιστρο µπορεί να καθορίζεται ως προς την ανώτατη τιµή µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας και Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων.

3. Αυτή η ανώτατη τιµή πρέπει να δικαιολογείται επαρκώς και
µπορεί να εφαρµόζεται µόνο σε νησιά, αποµονωµένες και ορει-
νές περιοχές, όταν περιορίζεται η πρόσβαση Φ.∆.Χ. στην αγορά.

Άρθρο 12
Κωδικός Οδικής Ασφάλειας

1. Η εισφορά που καταβάλλεται σύµφωνα µε το άρθρο 14 παρ.
7, αποτελεί δηµόσιο έσοδο και κατατίθεται σε ειδικό Κωδικό Οδι-
κής Ασφάλειας που ορίζεται από το Υπουργείο Οικονοµικών. Από
το ποσό αυτό, ποσοστό ογδόντα τοις εκατό (80%) τουλάχιστον
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διατίθεται αποκλειστικά για έργα υποδοµής για την ανάπτυξη των
εµπορευµατικών µεταφορών και για την οδική ασφάλεια και το
περιβάλλον. Στον ίδιο κωδικό κατατίθεται η εισφορά του άρθρου
5 παρ. 5.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών, Μεταφορών και ∆ικτύων καθορίζονται τα κριτήρια διάθεσης
του ποσού του ειδικού Κωδικού Οδικής Ασφάλειας, καθώς και
κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 13
Εξασφάλιση αποκατάστασης ζηµιών των

εµπορευµάτων

Για την αποκατάσταση ζηµίας που επήλθε στον φορτωτή από
ευθύνη του µεταφορέα, κάθε µεταφορική επιχείρηση υποχρε-
ούται να έχει πραγµατική δυνατότητα κάλυψης της ζηµιάς είτε
από την καθαρή της περιουσία είτε µε πλήρη ασφαλιστική κά-
λυψη των αντίστοιχων κινδύνων. Η µη τήρηση των υποχρεώσεων
του παρόντος άρθρου από µεταφορική επιχείρηση συνεπάγεται
τη στέρηση του δικαιώµατος άσκησης του επαγγέλµατος του
οδικού µεταφορέα εµπορευµάτων τόσο της επιχείρησης όσο και
των µετόχων/εταίρων της για ένα έτος και, σε περίπτωση υπο-
τροπής, δια παντός.

Για την εφαρµογή της διάταξης αυτής εκδίδεται απόφαση ανά-
κλησης της άδειας άσκησης του επαγγέλµατος του οδικού µε-
ταφορέα εµπορευµάτων της µεταφορικής επιχείρησης και των
µετόχων/εταίρων της, για ορισµένο χρονικό διάστηµα ή οριστικά,
από τα όργανα που τις έχουν εκδώσει.

Άρθρο 14
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις

1. Για την εφαρµογή του άρθρου αυτού ως µεταβατική περίο-
δος ορίζεται η χρονική περίοδος που αρχίζει µε την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου και λήγει στις 30 Ιουνίου 2013.

2. Μέσα σε δέκα έτη από τη λήξη της µεταβατικής περιόδου
της παραγράφου 1, οι υφιστάµενες άδειες Φ.∆.Χ. µετατρέπονται
σε Άδειες Οδικών Μεταφορών.

3. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 2, οι άδειες Φ.∆.Χ. που
έχουν εκδοθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, συ-
νεχίζουν να ισχύουν µε τους όρους έκδοσής τους. Μετά την πα-
ρέλευση πέντε ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου
σε περίπτωση µεταβίβασης, οι νέοι κάτοχοί τους υποχρεούνται
να αντικαταστήσουν τα οχήµατά τους µε άλλα νεότερης τεχνο-
λογίας κατηγορίας εκποµπών τουλάχιστον EURO IV. Από την
ανωτέρω υποχρέωση εξαιρούνται οι µεταβιβάσεις από κληρονο-
µικά αίτια.

4. Νοµαρχιακές εµπορευµατικές µεταφορές διενεργούνται µε
Φ.∆.Χ. αυτοκίνητα µικτού βάρους µέχρι 10 τόνους, µέσα στο
νοµό όπου αυτά έχουν έδρα και τους γειτονικούς του νοµούς.

5. Ειδικές µεταφορές καυσίµων διενεργούνται µε Φ.∆.Χ. αυ-
τοκίνητα, µικτού βάρους πάνω από 3,5 τόνους, για εθνικές και
διεθνείς µεταφορές και µικτού βάρους µέχρι 8 τόνους για νο-
µαρχιακές µεταφορές. Η κατηγορία αυτή περιλαµβάνει µεταφο-
ρές υγρών καυσίµων και θερµής ασφάλτου.

6. Η ανωτέρω κατηγοριοποίηση έχει ισχύ µέχρι το πέρας της
µεταβατικής περιόδου. Μετά την περίοδο αυτή, οι κατηγορίες
είναι σύµφωνα µε αυτές του άρθρου 2 παρ. 6.

7. Για τη χορήγηση αδειών κυκλοφορίας Φ.∆.Χ. οι ενδιαφερό-
µενες µεταφορικές εταιρείες καταβάλλουν εφάπαξ υπέρ του ∆η-
µοσίου ειδική εισφορά ανάλογα µε την κατηγορία και το µικτό
βάρος του φορτηγού οχήµατος ως εξής:

α. ∆έκα χιλιάδες (10.000) ευρώ για τον πρώτο τόνο.
β. ∆ύο χιλιάδες (2.000) ευρώ για κάθε επόµενο και µέχρι επτά

τόνους.
γ. Χίλια πεντακόσια (1.500) ευρώ για κάθε επόµενο και µέχρι

τους σαράντα τόνους.
Εάν οι αιτούµενες άδειες είναι κατηγορίας ειδικής µεταφοράς

πετρελαιοειδών, τα ποσά της ειδικής εισφοράς διαµορφώνονται
ως εξής:

α. Είκοσι επτά χιλιάδες (27.000) ευρώ για τον πρώτο τόνο.

β Τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ για κάθε επόµενο και µέχρι τους
σαράντα δύο τόνους.

Το ποσό που καταβάλλεται για τη λήψη της άδειας Φ.∆.Χ. λο-
γίζεται ως έξοδο και εκπίπτει του εισοδήµατος, επιµεριζόµενο
κατά το ένα τρίτο για τα τρία επόµενα έτη από τη λήψη της
άδειας.

8. Τα ποσά της ειδικής εισφοράς που περιγράφονται στην πα-
ράγραφο 7 µειώνονται σταδιακά µέσα στη µεταβατική περίοδο.
Η µείωση λαµβάνει χώρα στην αρχή κάθε ηµερολογιακού έτους
κατά 30% επί του αρχικού ποσού την 1η Ιανουαρίου 2011, κατά
35% επί του αρχικού ποσού την 1η Ιανουαρίου 2012, κατά 35%
επί του αρχικού ποσού την 1η Ιανουαρίου 2013.

9. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 14 του
ν.1959/1991 (ΦΕΚ 123 Α’) επιτρέπεται οι µεταφορικές εταιρείες
που εκτελούν εθνικές και διεθνείς οδικές εµπορευµατικές µετα-
φορές να θέτουν σε κυκλοφορία, για κάθε ρυµουλκό όχηµα ∆.Χ.
που κατέχουν, µέχρι τρία ρυµουλκούµενα ή ηµι-ρυµουλκούµενα
οχήµατα. Για τα οχήµατα αυτά εκδίδονται αντίστοιχες άδειες κυ-
κλοφορίας. Οι όροι και προϋποθέσεις χορηγήσεως αυτών,
καθώς και οι όροι έλξης αυτών από τα ρυµουλκά ή τους ελκυ-
στήρες, καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Με-
ταφορών και ∆ικτύων.

10. Με αποφάσεις του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων, που εκδίδονται µέσα στη µεταβατική περίοδο της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 14, καθορίζονται:

α) Κάθε θέµα σχετικό µε την ίδρυση, οργάνωση, συγχώνευση,
µετατροπή και λειτουργία των µεταφορικών εταιρειών, καθώς και
την αποτίµηση του εισφερόµενου κεφαλαίου από την ειδική εκτι-
µητική επιτροπή του άρθρου 7.

β) Κάθε θέµα σχετικό και τα ειδικότερα κριτήρια για τις προϋ-
ποθέσεις χορήγησης Αδειών Οδικών Μεταφορών και οι επί µέ-
ρους διαδικασίες για τη χορήγησή τους, καθώς και η οργάνωση
και λειτουργία της ∆ιεύθυνσης Εµπορευµατικών Μεταφορών του
Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων ως προς την αρ-
µοδιότητα αυτή.

γ) Οι λεπτοµέρειες για τη διάθεση των αδειών Φ.∆.Χ. σε περί-
πτωση λύσης µεταφορικών εταιρειών.

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υπο-
δοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων καθορίζεται η εισφορά της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 5.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας και Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων
καθορίζεται κάθε σχετικό θέµα, ιδίως οι προϋποθέσεις και η δια-
δικασία για την υπαγωγή των µεταφορικών εταιρειών στις δια-
τάξεις του αναπτυξιακού νόµου σύµφωνα µε την παράγραφο 6
του άρθρου 3.

Άρθρο 15
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) οι διατάξεις του ν. 383/1976 (ΦΕΚ 182 Α’),
β) Οι υπ’ αριθµ. Κ/24241/2045/12.5.2008 και Κ/26147/

2169/12.5.2008 (ΦΕΚ 856 Β’) κοινές αποφάσεις των Υπουργών
Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών.

γ) Κανονιστικές πράξεις που έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδό-
τηση του ν. 383/1976 και αντίκεινται στις διατάξεις του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 16

Ειδικά για το τετράµηνο από 1.9.2010 έως 31.12.2010, η µε-
ταφορά των µαθητών Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης, εφόσον µε πράξη του Γενικού Γραµµατέα της οικείας
Περιφέρειας διαπιστώνεται ότι δεν έχουν ολοκληρωθεί οι σχετι-
κοί διαγωνισµοί µέχρι 13.9.2010, θα πραγµατοποιείται από τις
Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις κατόπιν παράτασης των συµβά-
σεων που είχαν συναφθεί για το σχολικό έτος 2009-2010, ύστερα
από διαπραγµάτευση προς αποµείωση του κόστους των παρε-
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χόµενων υπηρεσιών. Με την ανάδειξη των νέων µειοδοτών λύο-
νται αυτοµάτως και αζηµίως οι υπάρχουσες συµβάσεις.

Στις σχολικές µονάδες που θα λειτουργήσουν για πρώτη φορά
κατά το σχολικό έτος 2010-2011, καθώς και σε περιπτώσεις που
δεν υφίστανται συµβάσεις µεταφοράς µαθητών σύµφωνα µε
αντίστοιχες διαπιστωτικές πράξεις του Γενικού Γραµµατέα της
οικείας Περιφέρειας, η µεταφορά των µαθητών ανατίθεται απευ-
θείας µε απόφαση της οικείας Νοµαρχιακής Επιτροπής και µόνο
για το χρονικό διάστηµα από 13.9.2010 µέχρι την ολοκλήρωση
των διαγωνισµών που βρίσκονται σε εξέλιξη και την ανάδειξη των
νέων µειοδοτών. Με την ανάδειξη των νέων µειοδοτών οι συµ-
βάσεις αυτές λύονται αυτοµάτως και αζηµίως.

Άρθρο 17

Επί συµβάσεων ανάθεσης δηµόσιας υπηρεσίας για την εξυ-
πηρέτηση δροµολογιακών γραµµών µε πλοίο έναντι µισθώµατος,
οι οποίες καταρτίσθηκαν κατά τις διατάξεις της παραγράφου 5
του άρθρου ογδόου του ν. 2932/2001 (ΦΕΚ 145 Α’) πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου και δεν έχουν λυθεί µε
οποιονδήποτε τρόπο µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, ο
χρόνος για την εκπλήρωση της συµβατικής υποχρέωσης του
αναδόχου προς αντικατάσταση του συµβατικού πλοίου µε άλλο
ανώτερης κατηγορίας, καθώς και η χρονική διάρκεια της σύµ-
βασης, παρατείνεται επί µία διετία από την εποµένη ηµέρα λήξης
της σύµβασης, που δεν µπορεί πάντως να εκτείνεται πέραν της
31.12.2014.

Οι διατάξεις του προηγούµενου εδαφίου ισχύουν και για συµ-
βάσεις που έληξαν µετά την 1η Μαΐου 2010.

Άρθρο 18
Έναρξη ισχύος

Ο παρών νόµος τίθεται σε ισχύ από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.”

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το Τµήµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε τώρα στο νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση
των Συµβάσεων που αφορούν το µέλλον των «Ελληνικών Ναυ-
πηγείων ΑΕ» και τα προγράµµατα των υποβρυχίων του Πολεµι-
κού Ναυτικού».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίασή της στις 23η Σε-
πτεµβρίου 2010 αποφάσισε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση.

Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πε-
τσάλνικο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής ορίζει κατά τη συζή-
τηση του παρόντος νοµοσχεδίου ως ειδικό αγορητή τη Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανωλάκου ∆ιαµά-
ντω.

Επίσης, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φί-
λιππο Πετσάλνικο ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης ορί-
ζει για τη σηµερινή συζήτηση επί του παρόντος νοµοσχεδίου ως
ειδικό αγορητή το Βουλευτή κ. Ιωάννη Κοραντή.

Τέλος, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας µε επι-
στολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο
ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για τη συζήτηση του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου τον Βουλευτή κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη.

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. ∆ηµήτρης
Παπουτσής, ενώ αρχίζει και η διαδικασία εγγραφής διά του ηλε-
κτρονικού συστήµατος.

Κύριε Παπουτσή, έχετε το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον Οκτώβρη του 2009,

οπότε και έλαβε τη λαϊκή εντολή η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, απο-
δεικνύει συνεχώς και απαρέγκλιτα ότι έχει ως θεµελιώδη σκοπό
να αναµετρηθεί µε κάθε µορφή αδιαφάνειας σε κάθε έκφανση
του δηµόσιου βίου.

Από το προηγούµενο έτος έχουµε νοµοθετήσει ξεκάθαρα και
µε σαφήνεια ένα µεγάλο αριθµό τέτοιων ρυθµίσεων και διατά-
ξεων, που αποδεικνύουν του λόγου το αληθές. Προφανώς από
αυτήν την προσπάθεια κατά της διαφθοράς και της αδιαφάνειας
δεν θα µπορούσαµε να εξαιρέσουµε τον τοµέα της Εθνικής Άµυ-
νας και το ιδιαίτερα τεράστιο ζήτηµα που έχει να κάνει µε την
προµήθεια των οπλικών συστηµάτων. Άλλωστε, είναι γνωστό σε
όλους ότι οι αµυντικές προµήθειες και τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα έχουν µπει επανειληµµένα στο στόχαστρο της κοινής γνώ-
µης και µάλιστα τις περισσότερες φορές ίσως όχι άδικα.

Άλλωστε, δεν είναι µικρά τα κονδύλια του εθνικού προϋπολο-
γισµού που έχουν δαπανηθεί κατά καιρούς για προγράµµατα
που, δυστυχώς, δεν προσέφεραν στη χώρα και στην άµυνά µας
τα ευθέως αντίστοιχα αποτελέσµατα. Πρόκειται για κονδύλια, τα
οποία αν είχαν διατεθεί σωστά, και την άµυνα της χώρας θα δια-
σφάλιζαν, αλλά και µέρος αυτών θα µπορούσαµε να διαθέσουµε
για την ενίσχυση του ούτως ή άλλως σε πολλά υπολειπόµενου
από τα αντίστοιχα ευρωπαϊκά επίπεδα κοινωνικού µας κράτους.

Αντί αυτού, βεβαίως, πολλές φορές τα κονδύλια για τις αµυ-
ντικές προµήθειες και τους εξοπλισµούς κατέληξαν σε µαύρες
τρύπες, σε παράνοµο προσπορισµό υπερκερδών από διάφορους
µεσολαβητές και µεσάζοντες, αλλά και σε αντισταθµιστικά ωφε-
λήµατα, τα οποία ενώ υποτίθεται ότι θα προσέδιδαν προστιθέ-
µενη αξία στην ελληνική παραγωγή οπλικών συστηµάτων, εντέλει
κατέληξαν να αποτελέσουν πηγή και αιτία ακόµα µεγαλύτερης
διαφθοράς. Ωστόσο, αισιοδοξούµε και είµαστε βαθιά πεπεισµέ-
νοι ότι αυτά και µπορούµε και θέλουµε, αλλά και οφείλουµε να τα
αλλάξουµε.

Θέλω να σας υπενθυµίσω ότι η προσπάθεια του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας και της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, για τον εξορ-
θολογισµό και το δηµοκρατικό έλεγχο των εξοπλιστικών προ-
γραµµάτων, έχει αρχίσει να παίρνει σάρκα και οστά από τις
αρχές του τρέχοντος έτους µε τη σύσταση στη Βουλή της Ειδι-
κής Μόνιµης Επιτροπής για τους Εξοπλισµούς.

Αυτή είναι η πρώτη θεσµική απάντησή µας σ’ αυτούς που κερ-
δοσκοπούν πάνω στο µόχθο του ελληνικού λαού, αλλά και πλήτ-
τουν την ούτως ή άλλως τρωθείσα τιµή του πολιτικού κόσµου
από γεγονότα ή φαινόµενα διαφθοράς.

Στη συνέχεια και µόλις πριν από περίπου µία εβδοµάδα, ψηφί-
σαµε το νόµο πια του κράτους και ειδικότερα αυτόν που εισηγή-
θηκε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για την υπηρεσιακή εξέλιξη
των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων, αλλά και άλλες συναφείς
και µε το συζητούµενο θέµα διατάξεις.

Μέρος αυτού του νόµου, λοιπόν, προβλέπει την αναθεώρηση
όλου εν γένει του συστήµατος προµηθειών του αµυντικού υλι-
κού των Ενόπλων ∆υνάµεων σε µακροπρόθεσµα προγράµµατα
και πάντα υπό τον κοινοβουλευτικό έλεγχο στον οποίο αναφέρ-
θηκα προηγουµένως.

Οφείλουµε όλοι να οµολογήσουµε ότι µε την παρούσα σύµ-
βαση η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας σώζουν –επιτρέψτε µου την έκφραση- την παρτίδα για το
ελληνικό δηµόσιο, αναφορικά µε τη γνωστή αντιδικία του ελλη-
νικού δηµοσίου µε τη γερµανική κατασκευάστρια υποβρυχίων,
την «THYSSENKRUPP».

Υπενθυµίζω ότι µε την ανάληψη των καθηκόντων της η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση βρέθηκε αντιµέτωπη µ’ αυτήν την ιδιαίτερη
κρίση στα «Ελληνικά Ναυπηγεία» του Σκαραµαγκά, µια κρίση που
αφορούσε τόσο στο µέλλον της επιχείρησης αυτής καθ’ αυτής,
αλλά πολύ περισσότερο και στις θέσεις εργασίας, όσο και στην
προοπτική δύο εξαιρετικά σηµαντικών προγραµµάτων του Πο-
λεµικού Ναυτικού.

Το πρώτο αφορούσε στην κατασκευή τεσσάρων νέων υπο-
βρυχίων τύπου 214, ενώ το δεύτερο αφορούσε στον εκσυγχρο-
νισµό ή στην ανακατασκευή τριών παλιών υποβρυχίων τύπου
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209.
Θυµίζω ότι και τα δυο προγράµµατα ήταν συνολικού προϋπο-

λογισµού 2.838.000.000 ευρώ, από τα οποία είχαν ήδη καταβλη-
θεί µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2009 εκ µέρους του ελληνικού
δηµοσίου 2.032.000.000 ευρώ χωρίς να έχει παραληφθεί ωστόσο
κανένα απολύτως υποβρύχιο.

Θυµίζω επίσης ότι στις 21.9.2009 και εν µέσω προεκλογικής
περιόδου, η γερµανική πλευρά κατήγγειλε και τις δυο συµβάσεις,
προσέφυγε στη διεθνή διαιτησία δηλώνοντας ταυτόχρονα την
πρόθεσή της να διακόψει τη λειτουργία των ναυπηγείων λόγω
της αδυναµίας της να συνεχίσει την χρηµατοδότησή τους, υπο-
βάλλοντας δήλωση παύσεως πληρωµών κατά τα προβλεπόµενα
στο πτωχευτικό δίκαιο.

Στην ουσία της διαφωνίας µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και
της «THYSSEN KRUPP» βρισκόταν σε µεγάλο βαθµό το γνωστό
ζήτηµα της τεχνικής αρτιότητας και επάρκειας του πρώτου από
τα υποβρύχια τύπου 214, το γνωστό πλέον υποβρύχιο «ΠΑΠΑ-
ΝΙΚΟΛΗΣ», που είχε ναυπηγηθεί από την «HDW», θυγατρική της
«THYSSEN KRUPP» στα ναυπηγεία της στο Κίελο.

Όπως είναι γνωστό, το υποβρύχιο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» δεν πα-
ραλήφθηκε από την ελληνική πλευρά λόγω αυτών των τεχνικών
προβληµάτων που είχαν εντοπιστεί κατά τη φάση των πρώτων
εν πλω δοκιµών τόσο το 2005 όσο και το 2006, οπότε και εµφά-
νισε υπερβολική κλίση υπό συνθήκες υψηλού κυµατισµού. Πα-
ρόλα αυτά, εφόσον δεν δηλώθηκε από ελληνικής πλευράς τότε
ούτε άρνηση παραλαβής ούτε καταγγέλθηκε η σχετική σύµβαση,
αλλά αντίθετα συνεχίστηκαν οι επαφές των δυο πλευρών µε
στόχο τη βελτίωση των τεχνικών χαρακτηριστικών του υποβρυ-
χίου, ώστε αυτό να καταστεί αποδεκτό από την ελληνική πλευρά,
ήταν αναπόφευκτο πως έτσι οι Γερµανοί θα αποκτούσαν στη συ-
νέχεια, στις διαπραγµατεύσεις που ακολούθησαν, το πάνω χέρι.

Όταν τελικά επαναλήφθηκαν το 2008 οι εν πλω δοκιµές του
υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», υπό συνθήκες πολύ υψηλού κυ-
µατισµού, η αρµόδια γερµανική κρατική αρχή πιστοποίησης ποι-
ότητας, η γνωστή «BWB», βεβαίωσε την αποκατάσταση των
σχετικών τεχνικών προβληµάτων και άρα την τεχνική επάρκεια
του υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ». Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα να
προκύψει πρόβληµα υπερηµερίας του ελληνικού δηµοσίου, λόγω
µη καταβολής των συµβατικά προβλεποµένων δόσεων του τµή-
µατος.

Με δεδοµένη αυτήν την κατάσταση, επιδιώχθηκε από την ηγε-
σία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας από τον Οκτώβριο του 2009
µια σειρά επαφών µε την «THYSSEN KRUPP» να διαµορφωθεί
ένα κοινά αποδεκτό διαδικαστικό πλαίσιο, ικανό να οδηγήσει σε
µια συνολική διευθέτηση όλου αυτού του κρίσιµου ζητήµατος.
Σκοπός της ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ήταν τόσο
η συνέχιση της λειτουργίας των ναυπηγείων και η διασφάλιση
των θέσεων εργασίας, όσο και η οµαλή ολοκλήρωση των προ-
γραµµάτων των υποβρυχίων, ώστε να αποκτήσουν αντίκρισµα
αλλά και να διασωθούν εντέλει αφ’ ενός τα 2.032.000.000 ευρώ
που είχαµε καταβάλει από το 2000 έως το 2008, αφ’ ετέρου δε να
παραλάβουµε και όλα τα παραγγελθέντα υποβρύχια.

Από την πλευρά της η «THYSSEN KRUPP MARINE SYSTEMS»,
αφού διερεύνησε πιθανές λύσεις ως κάτοχος του συνόλου των
µετοχών των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΑΕ», τελικώς πρότεινε
προς την ελληνική Κυβέρνηση µια και µόνη λύση αυτή για τη µε-
ταβίβαση των µετοχών της στα Ελληνικά Ναυπηγεία προς την
εταιρεία «ABU DHABI MAR».

Πρέπει, επίσης, να σηµειώσω εδώ ότι το δικαίωµα του ελληνι-
κού δηµοσίου να ανακόπτει και να ελέγχει τη µεταβίβαση του µε-
τοχικού κεφαλαίου των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΑΕ» από την
«THYSSEN KRUPP MARINE SYSTEMS» σε άλλο νοµικό ή φυσικό
πρόσωπο, απορρέει από την ίδια τη σύµβαση ιδιωτικοποίησης
των ναυπηγείων. Παράλληλα, βάσει της ως τώρα ισχύουσας σύµ-
βασης, το ελληνικό δηµόσιο θα διατηρούσε το εν λόγω δικαίωµα
µέχρι το Νοέµβρη του 2011.

Ανεξάρτητα, ωστόσο, από τα παραπάνω, η πιο κρίσιµη δια-
πραγµάτευση για τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά και τα υποβρύχια
τύπου «214» και «209», διεξήχθη µεταξύ της «THYSSEN KRUPP
MARINE SYSTEMS» και του ελληνικού δηµοσίου, ανεξάρτητα
από την είσοδο της «ABU DHABI MAR» ως βασικού µετόχου

πλέον των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΑΕ», όπως συνέβη στη
συνέχεια. Και αυτό γιατί ο κύριος όγκος των κρισίµων θεµάτων
της αντιδικίας αφορούσαν την «HDW» ως θυγατρικής της
«THYSSEN KRUPP MARINE SYSTEMS».

Επιχειρήθηκε, λοιπόν και καταρτίστηκε ένας συνολικός διακα-
νονισµός, ο οποίος θα διασφάλιζε ταυτόχρονα και την οµαλή λει-
τουργία και το µέλλον των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, όπως
επίσης και τις χίλιες τετρακόσιες θέσεις εργασίας, αλλά και την
απόδοση και διασφάλιση των 2.032.000.000 ευρώ που είχε ήδη
µέχρι τότε καταβάλει το ελληνικό δηµόσιο, µέχρι το Σεπτέµβριο
του 2009, χωρίς έως τότε ουσιαστικό αντίκρισµα, αλλά ταυτό-
χρονα και την παραλαβή αξιόπιστων, σύγχρονων υποβρυχίων για
τις επιχειρησιακές και εν γένει αµυντικές ανάγκες του Πολεµικού
Ναυτικού.

Επιπρόσθετα, η ελληνική Κυβέρνηση ήταν προφανές ότι δεν
µπορούσε να αποδεχτεί µείωση των θέσεων εργασίας και µάλι-
στα των εργαζοµένων αυτών κατά τριακόσιες πενήντα περίπου
θέσεις, όπως αρχικώς είχε προταθεί από κοινού από την
«THYSSEN KRUPP MARINE SYSTEMS» και την «ABU DHABI
MAR». Αντίθετα, η Κυβέρνηση διασφαλίζει µέσα από διαπραγ-
µατεύσεις και τις χίλιες τετρακόσιες θέσεις εργασίας στα Ναυ-
πηγεία Σκαραµαγκά και τη χωρίς εξαιρέσεις κάλυψή τους από
την ισχύουσα εργατική και ασφαλιστική νοµοθεσία της χώρας.
Εν προκειµένω, τίθεται ένα θέµα που αφορά την ανάγκη δια-
σφάλισης και των εκατόν πενήντα περίπου θέσεων εργασίας, των
άτυχων εργαζοµένων στην επιχείρηση Μέγιερ, η οποία για τους
γνωστούς ήδη λόγους, έπαυσε τις πληρωµές και υπάρχει το δια-
κύβευµα για το εργασιακό µέλλον αυτών των εργαζοµένων, το
οποίο φαίνεται, όπως θα εξηγηθεί και ενώπιών σας, ότι ρυθµίζε-
ται θετικά.

Μια άλλη πολύ σηµαντική παράµετρος της υπό συζήτηση σύµ-
βασης είναι ότι κρίθηκε προτιµότερη µε απόφαση του Ανωτάτου
Ναυτικού Συµβουλίου και του ΓΕΝ, η αντικατάσταση ή η αλλαγή
της συµφωνίας για τον εκσυγχρονισµό των δυο υποβρυχίων
τύπου «209», µε την κατασκευή αντίστοιχα δυο νέων υποβρυχίων
τύπου «214», που είναι ο πιο σύγχρονος και ο πιο διαδεδοµένος
και εν χρήσει σήµερα διεθνώς τύπος υποβρυχίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Έτσι, αντί να κατασκευαστούν και να παραληφθούν κατά τα
έτη 2018 έως 2020 κατά τα προβλεπόµενα στην προηγούµενη
σύµβαση υποβρύχια τύπου «209», δηλαδή περίπου τριών, τεσ-
σάρων δεκαετιών υποβρύχια κατασκευασθέντα αρχικώς στην
αρχή της δεκαετίας του ’80 όπως προβλεπόταν, θα κατασκευα-
στούν και θα παραληφθούν, µάλιστα σε προκαθορισµένη τιµή,
υποβρύχια τύπου «214». Και αυτός είναι ένας διακανονισµός, ο
οποίος κρίνεται απολύτως επωφελής τόσο για το Πολεµικό Ναυ-
τικό, όσο και για το πρόδηλο συµφέρον του ελληνικού δηµοσίου.

Αξίζει επίσης να επιµείνω στο γεγονός ότι µε δεδοµένη την
απόλυτη άρνηση της γερµανικής πλευράς να συµφωνήσει σε
τιµή µεταπώλησης για το υποβρύχιο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» µεγαλύ-
τερη των 300.000.000 ευρώ, ενώ η µέση τιµή κάθε υποβρυχίου
τύπου «214» κατά την αρχική σύµβαση του έτους 2000 είναι
463.000.000 ευρώ και πλέον, κρίθηκε τελικά ότι συµφέρον για το
ελληνικό δηµόσιο ήταν να αποκτήσει την κυριότητα τελικά του
υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» και να αποτελέσει αυτό πλέον πε-
ριουσιακό στοιχείο του ελληνικού δηµοσίου µε την προοπτική µε-
ταπώλησής του στο µέλλον.

Στόχος της ελληνικής πλευράς από εδώ και πέρα είναι, λοι-
πόν, να µεταβιβαστεί το υποβρύχιο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» σε τρίτη
χώρα, σε τιµή ανάλογη της πραγµατικής του αξίας, που προφα-
νώς έχει αδίκως τρωθεί λόγω της χρονίζουσας εκκρεµότητας,
αλλά και της δυσφήµισής του ως προς την τεχνική του επάρκεια.
Και λέω αδίκως, γιατί η τεχνική του επάρκεια πιστοποιείται πλέον
τόσο από την «BWB», όπως ειπώθηκε, όσο και από το Ελληνικό
Πολεµικό Ναυτικό σε εν πλω δοκιµές που διεξήχθησαν στο Κίελο
και στη Νορβηγία υπό την ευθύνη της «BWB», παρουσία κλιµα-
κίου Ελλήνων αξιωµατικών, τον Οκτώβρη του 2008, αλλά και την
άνοιξη και το καλοκαίρι του 2010.

Υπό το πρίσµα αυτών των εξελίξεων φτάσαµε στη διαµόρ-
φωση αυτής της συµφωνίας-πλαίσιο της 18ης Μαρτίου 2010. Το
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σχήµα του συνολικού διακανονισµού ανάµεσα στο ελληνικό δη-
µόσιο, την «THYSSEN KRUPP MARINE SYSTEMS», την «ABU
DHABI MAR» ως προς τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά και τα υπο-
βρύχια τύπου 214 και 209, προβλέπει πλέον τα εξής:

Το ελληνικό δηµόσιο αποδέχεται να µεταβιβαστεί ποσοστό του
µετοχικού κεφαλαίου των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΑΕ»
ύψους 75,1% στην «ABU DHABI MAR» και να παραµείνει στο χαρ-
τοφυλάκιο της «THYSSEN KRUPP MARINE SYSTEMS» ποσοστό
µετοχικού κεφαλαίου ίσο προς το 24,9%. Η «ABU DHABI MAR»
αποδέχεται το δικαίωµα του ελληνικού δηµοσίου να ελέγχει
τυχόν µεταβίβαση ποσοστών µετοχικού κεφαλαίου, όπως επίσης
και το δικαίωµα σε κάθε περίπτωση να διατυπώνεται εκ µέρους
του ελληνικού δηµοσίου αντίρρηση για τη µεταβίβαση του πο-
σοστού του µετοχικού κεφαλαίου, για λόγους που ανάγονται
στην εθνική ασφάλεια και τη δηµόσια τάξη. Το δικαίωµα αυτό του
ελληνικού δηµοσίου, δεν εξαντλείται το Νοέµβριο του 2011,
όπως αρχικά προβλεπόταν, αλλά ισχύει στο διηνεκές πλέον, εφό-
σον εκτελούνται στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά προγράµµατα,
όπως ειπώθηκε, του Ελληνικού Πολεµικού Ναυτικού.

Επιπλέον, το ελληνικό δηµόσιο αποκτά δικαίωµα βέτο ως προς
τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗ-
ΓΕΙΩΝ ΑΕ», για λόγους που επίσης ανάγονται στην εθνική ασφά-
λεια και τη δηµόσια τάξη.

Τι προβλέπεται αναφορικά µε τα συζητούµενα εξοπλιστικά
προγράµµατα αυτά καθεαυτά; Η κατασκευή των τριών υποβρυ-
χίων τύπου «214», που έχουν ναυπηγηθεί στον Σκαραµαγκά θα
ολοκληρωθεί, ενώ θα αρχίσουν και οι εν πλω δοκιµές για το εκ-
συγχρονισµένο, ένα και µοναδικό πλέον, υποβρύχιο τύπου «209»,
το γνωστό υποβρύχιο «ΩΚΕΑΝΟΣ».

Όπως ήδη προανέφερα, ο εκσυγχρονισµός των δύο υποβρυ-
χίων τύπου 209, που θα υπολείπεται, θα αντικατασταθεί µε την
κατασκευή δύο νέων υποβρυχίων τύπου «214», σε σταθερές
τιµές, χωρίς προσαρµογές, 500.000.000 ευρώ ανά υποβρύχιο,
τιµή που κρίνεται απολύτως συµφέρουσα, σύµφωνα µε τις ειση-
γήσεις του ΓΕΝ αλλά και των λοιπών επιτροπών, αλλά και από το
ΚΥΣΕΑ και από την αρµόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή της Βου-
λής. Αυτό σηµαίνει ότι µε δεδοµένο το συνολικό προϋπολογισµό
των 2.838.000.000 ευρώ και µε δεδοµένο ότι έχει ήδη καταβληθεί
από το ελληνικό δηµόσιο το ποσό των 2.032.000.000 ευρώ, εκ-
κρεµούν, σύµφωνα µε τις αρχικές συµβάσεις, 806.000.000 ευρώ.

Συµφωνείται επίσης ότι ποσό 602.000.000 ευρώ, που αντι-
στοιχεί στο µη εκτελεσθέν τµήµα της σύµβασης εκσυγχρονισµού
των υποβρυχίων τύπου «209», αναλύεται ειδικότερα σε ποσό
117.000.000 ευρώ ως αξία ανταλλακτικών, που έχουν ήδη αγο-
ραστεί από την «THYSSEN KRUPP» και µεταβιβάζονται προς το
ελληνικό δηµόσιο, προκειµένου να αξιοποιηθούν για την υπο-
στήριξη του συνόλου των άλλων υποβρυχίων τύπου «209» που
διαθέτει ο ελληνικός στόλος, όσο αυτά βέβαια στο µέλλον θα
βρίσκονται σε λειτουργία, και επίσης σε χρηµατικό ποσό ύψους
485.000.000 ευρώ, δηλαδή 1 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Εφόσον ο συνολικός νέος προϋπολογισµός για τα νέα υπο-
βρύχια τύπου «214» είναι 1 δισεκατοµµύριο ευρώ δηµιουργείται
ανάγκη πρόσθετου προϋπολογισµού 515.000.000 ευρώ, από το
οποίο όµως πρέπει να αφαιρεθεί η υπολογιζοµένη τιµή πώλησης
του υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», που αν µετριοπαθώς εκτιµη-
θεί σε 350.000.000 ευρώ, όπως εκτιµάται η πιθανή τιµή πώλησής
του, οδηγεί στο συµπέρασµα ότι απαιτείται αύξηση του συνολι-
κού προϋπολογισµού του προγράµµατος αµυντικών προµηθειών,
έτσι όπως αρχικά είχε προσδιοριστεί για τον διακανονισµό αυτό,
ύψους περίπου 175.000.000 ευρώ. Το αποµένον τίµηµα, χωρίς
να υπολογίζεται το αποτέλεσµα της πώλησης του «ΠΑΠΑΝΙΚΟ-
ΛΗΣ», θα καταβληθεί σε χρονικό διάστηµα εννέα ετών από σή-
µερα, µε µέγιστη ετήσια δόση 300.000.000 ευρώ, σύµφωνα µε
τα προβλεπόµενα στην υπ’ όψιν σύµβαση. Εξυπακούεται βεβαίως
ότι η υπογραφή της συµφωνίας-πλαίσιο, που συµφωνήθηκε µε
την «THYSSEN KRUPP», την «ABU DHABI MAR» και την «HDW»,
είχε την έγκριση του ΚΥΣΕΑ, όπως επίσης και της ∆ιυπουργικής
Επιτροπής Αποκρατικοποιήσεων, µετά τη διατύπωση γνώµης και
από την αρµόδια επιτροπή της Βουλής των Ελλήνων.

Πρέπει να τονιστεί επίσης ότι, µε βάση αυτή τη συµφωνία-πλαί-
σιο της 18ης Μαρτίου 2010, µια σηµαντική προϋπόθεση για τη

σύναψη των οριστικών συµβάσεων ήταν κι η επίλυση του προ-
βλήµατος ανάκτησης των κρατικών ενισχύσεων που είχε χορη-
γήσει στο παρελθόν το ελληνικό δηµόσιο προς τα Ελληνικά
Ναυπηγεία, κρατικές ενισχύσεις οι οποίες κρίθηκαν παράνοµες
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το ζήτηµα αυτό διευθετείται κατά
τρόπο θετικό για τα Ελληνικά Ναυπηγεία, σε συµφωνία που επε-
τεύχθη µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον Αύγουστο του 2010.

Συνοψίζοντας αλλά και συγκρίνοντας τις υπό κύρωση συµβά-
σεις µε τις αρχικές συµβάσεις του 2000-2003, αλλά και την κα-
τάσταση όπως δυστυχώς είχε διαµορφωθεί µέχρι τον Οκτώβριο
του 2009, µε βάση την ευθύνη των επιλογών της προηγούµενης
Κυβέρνησης, οδηγούµαστε στα ακόλουθα βασικά συµπερά-
σµατα:

Οι καταγγελίες των συµβάσεων, στις οποίες είχε προβεί η γερ-
µανική πλευρά και οι διαφορές που οδηγούνταν αναπότρεπτα σε
διεθνή διαιτησία µε προφανώς αµφίβολα αποτελέσµατα, διακα-
νονίζονται πλέον µε τη σύναψη νέων συµβάσεων µε ιδιαίτερα
βελτιωµένους όρους για το ελληνικό δηµόσιο. Παύει ο διαρκής
κίνδυνος, η συνεχής απειλή διακοπής της λειτουργίας και πτώ-
χευσης των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, γεγονός που θα είχε ως
άµεση συνέπεια, µεταξύ άλλων, την απώλεια των θέσεων εργα-
σίας, που προφανώς, σύµφωνα µε τα όσα ανέφερα προηγουµέ-
νως, διασφαλίζονται. Και προφανώς υπήρξε κίνδυνος απώλειας
και µη παραλαβής και των υποβρυχίων που είχαν κατασκευαστεί,
είχαν παραγγελθεί, αλλά και απώλειας των 2.032.000.000 ευρώ,
τα οποία µέχρι τότε είχαν καταβληθεί.

Επίσης παύει αυτή η αδιέξοδη επικοινωνιακή απαξίωση του
υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ». Το νοσηρό κλίµα των αρχικών
συµβάσεων αντικαθίσταται από συµβάσεις που περιλαµβάνουν
αυστηρές εγγυήσεις διαφάνειας, κατά τα πρότυπα που προβλέ-
πονται διεθνώς. Ενδεικτικά εδώ σηµειώνω τη δυνατότητα του ελ-
ληνικού δηµοσίου να ζητά τη διενέργεια ελέγχου από διεθνείς
ελεγκτικούς οίκους κ.λπ..

Παύει να υπάρχει ο παθογενής και βεβαρηµένος ηµαρτηµέ-
νων µηχανισµός των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων, που επι-
τρέπει την αντίστροφη ροή χρηµάτων και επιβαρύνει τελικά το
κόστος των συµβάσεων.

Οι πληρωµές του ελληνικού δηµοσίου συνδέονται µε την επί-
τευξη οροσήµων, έτσι όπως συνοπτικά ανέφερα προηγουµένως.
Σε περίπτωση καταγγελίας, ανεξάρτητα µε το ποιος προβαίνει
σε αυτήν, το ελληνικό δηµόσιο αποκτά πλήρη κυριότητα στα
µέχρι τότε κατασκευασθέντα υποβρύχια.

Φθάνοντας στο τέλος της εισήγησής µου θα ήθελα να τονίσω
ότι µε την ψήφιση του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου, η Βουλή
των Ελλήνων καλείται να κρίνει η ίδια τις, κατά την άποψή µας,
ιδιαίτερα συµφέρουσες και επωφελείς για το ελληνικό δηµόσιο
αυτές συµβάσεις. Η Βουλή ψηφίζοντας το παρόν σχέδιο νόµου
παρέχει επιπρόσθετα στους Υπουργούς Οικονοµικών και Εθνι-
κής Άµυνας ρητή εξουσιοδότηση να υπογράψουν, σε εκτέλεση
του νόµου αυτού, τα σχέδια των συµβάσεων που προανέφερα.
Παρ’ ότι τίθενται αυτά τα σχέδια και υπό τον έλεγχο της Βουλής,
προκειµένου να χορηγηθεί η εντολή υπογραφής τους και να κυ-
ρωθούν διά νόµου, έχουν παράλληλα αποσταλεί για προσυµβα-
τικό έλεγχο και στο Ελεγκτικό Συνέδριο, ώστε να υπάρξει
δυνατότητα διατύπωσης γνώµης και από την πλευρά του.

Έχουν τηρηθεί στο µέγιστο δυνατό βαθµό όλες οι εγγυήσεις
διαφάνειας, µε επίκεντρο την ίδια τη Βουλή, ώστε να σπάσει ένας
φαύλος κύκλος αµφισβητήσεων, φηµών, υποψιών, που προφα-
νώς ζηµιώνουν το δηµόσιο συµφέρον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν θέλω να σας δια-
κόψω, αλλά παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε, –
κι ευχαριστώ για την κατανόησή σας, όπως ευχαριστώ και τους
αξιοτίµους κυρίους συναδέλφους- θέλω να συγχαρώ την ηγεσία
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για τον άριστο και αποτελε-
σµατικό χειρισµό µιας θνησιγενούς, µε επιζήµιους όρους και κιν-
δύνους για το συµφέρον του ελληνικού δηµοσίου και το
αξιόµαχο των Ενόπλων ∆υνάµεων και ιδιαίτερα του Πολεµικού
Ναυτικού, υπόθεσης, όπως επίσης να εξάρω και να συγχαρώ
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όλους όσοι συνέβαλαν σ’ αυτήν την επιτυχή προσπάθεια χειρι-
σµού αυτής της πολύκροτης υπόθεσης, συνολικά την ηγεσία του
Γενικού Επιτελείου Ναυτικού, όπως επίσης τα επιτελεία των νο-
µικών και τεχνικών συµβούλων που συνέβαλαν στην άρτια κα-
τάρτιση όλης αυτής της επωφελούς για τα εθνικά µας
συµφέροντα Σύµβασης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειση-
γητή της Πλειοψηφίας κ. ∆ηµήτριο Παπουτσή.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνστα-
ντίνος Τασούλας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µακαρίζω συναδέλφους άλλων εποχών, όχι πολύ παλαιοτέρων,
και άλλου κόµµατος, του ΠΑΣΟΚ, που στη θέση µου σήµερα σ’
ένα τόσο πολύπλοκο εθνικό και κρίσιµο θέµα θα επέλεγαν την
εύκολη µέθοδο της καταγγελίας, της σκανδαλολογίας, των βα-
ρύγδουπων εκφράσεων, που έναυλες ακόµη ηχούν στα αυτιά
µας, διότι µόλις πέρυσι είχαµε την κυβερνητική αλλαγή και την
µετατόπιση των θέσεων στις οποίες βρισκόµαστε.

Είναι πράγµατι ένας εύκολος τρόπος για θέµατα τα οποία πε-
ριγράφηκαν από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας ότι ξεκίνησαν και
εξελίχθηκαν µέσα σε µια θνησιγενή εξέλιξη ή, για να δανειστώ
τη φράση της εισηγητικής εκθέσεως, από συµβάσεις οι οποίες
γεννήθηκαν µέσα σ’ ένα νοσηρό κλίµα την περίοδο του 2000 και
2001, είναι εύκολο –επαναλαµβάνω- για έναν Βουλευτή της Αντι-
πολιτεύσεως και µε το κλίµα το οποίο έχει δηµιουργηθεί, εξαι-
τίας κυρίως της εκδικητικότητος και της καταγγελιοµανίας της
Κυβερνήσεως του ΠΑΣΟΚ για την περίοδο της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, να στραφεί και να ασκήσει την αντιπολίτευσή του µέσα σ’
αυτό το εύκολο µεν αλλά καθόλου δε χρήσιµο κλίµα και ατµό-
σφαιρα της σκανδαλολογίας.

Αποποιούµενος, λοιπόν, την ευκολία αυτής της συµπεριφοράς,
που εάν ήµουν ΠΑΣΟΚ ασφαλώς θα την ακολουθούσα, θα ήθελα
να εξηγήσω για λίγο πώς προέκυψε αυτή η πολύπλοκη κατά-
σταση, πώς ξεκίνησε, πώς εξελίχθηκε και πώς επιχειρείται σή-
µερα να λυθεί από την Κυβέρνηση, παραδεχόµενος, παρά ταύτα,
και τη δυσκολία του θέµατος που και η σηµερινή Κυβέρνηση αντι-
µετωπίζει και η χθεσινή Κυβέρνηση αντιµετώπισε και η οποία δυ-
σκολία πήγασε και πηγάζει από τις αρχικές συµβάσεις.

Η χώρα µας στις αρχές της δεκαετίας του 2000, το 2001 και το
2002, συνήψε δύο συµβάσεις µε τη γερµανική πλευρά, προκει-
µένου να κατασκευαστούν επτά υποβρύχια: τέσσερα καινούρ-
για, σύγχρονου τύπου, και τρία να εκσυγχρονιστούν, να επι-
σκευαστούν, να ανακαινισθούν.

Την ίδια περίοδο η ανάδοχος εταιρεία αγόρασε τα ναυπηγεία
από την ΕΤΒΑ και από το σύλλογο των εργαζοµένων που ήταν
συνιδιοκτήτες και µε τη σύµβαση αυτή των επτά υποβρυχίων ξε-
κίνησε η καινούργια περίοδος. Μέχρι το 2004 είχαν καταβληθεί,
βάσει των συµβάσεων, ποσά που ξεπερνούν το 1 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ. Περίπου της τάξεως του 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ
είχαν καταβληθεί µέχρι το 2004, οπότε και είχαµε την κυβερνη-
τική αλλαγή. Τα συνολικά ποσά των δύο συµβάσεων φτάνουν πε-
ρίπου τα 2.840.000.000 ευρώ.

Στην εξέλιξη της υλοποιήσεως αυτών των συµβάσεων είχαµε
το σοβαρό τεχνικό πρόβληµα µε το πρωτότυπο υποβρύχιο «ΠΑ-
ΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» το οποίο, επειδή είναι πρωτότυπο, κατασκευά-
στηκε στο Κίελο και όχι στο Σκαραµαγκά. Είχαµε µία µακρά
περίοδο διευθετήσεων και διαφωνιών για την επάρκεια αυτού
του πλωτού µέσου, αυτού του υποβρυχίου και εν συνεχεία, για
λόγους οι οποίοι έχουν σχέση και µε το βαρύτατο κόστος αυτών
των συµβάσεων, είχαµε µία διαφωνία µε τη γερµανική πλευρά, η
οποία οδήγησε το καλοκαίρι του 2009 τη γερµανική πλευρά να
κάνει µία τελική πρόταση στο οικονοµικό ύψος των αρχικών συµ-
βάσεων, δηλαδή στο ύψος των 2.840.000.000 ευρώ.

Η πρόταση συνίστατο εις το να καταβληθούν τα χρήµατα τα
οποία προβλέπονται από τη σύµβαση και στο ότι η γερµανική
πλευρά βελτιώνει την παροχή της δίδοντας αντί για δύο εκσυγ-
χρονισµένα σκάφη τύπου «209», δύο ολοκαίνουργια του ιδίου
τύπου. Μάλιστα έκαναν και την εκτίµηση ότι αυτό έχει ένα κό-
στος της τάξεως των 150 εκατοµµυρίων για τους Γερµανούς,

αλλά αυτό δεν θα το υπολογίσουν, προκειµένου να συµβάλουν
στην εξέλιξη της συµβάσεως: Μιας συµβάσεως, η οποία έχει
πρωτίστως επιχειρησιακό και εν συνεχεία δηµοσιονοµικό και κοι-
νωνικό εργασιακό περιεχόµενο. ∆ιότι, όταν αντιµετωπίζεις µία τέ-
τοια σύµβαση, ξεκινάς πρώτα από τις επιχειρησιακές ανάγκες
της χώρας, εν συνεχεία αντιµετωπίζεις το βαρύ δηµοσιονοµικό
φορτίο, το οποίο επωµίζεσαι διαχρονικά και βεβαίως, έχει σηµα-
σία και η ανάπτυξη της εγχώριας ναυπηγικής βιοµηχανίας, η
οποία δοκιµάζεται και η οποία πρέπει να προστατευθεί και να
βοηθηθεί.

Προσθέτω σε αυτές τις τρεις παραµέτρους, που πρέπει να επι-
λύονται και να προχωρούν και οι τρεις µαζί, και τις διεθνείς σχέ-
σεις της χώρας και µάλιστα, όταν αυτές έχουν να κάνουν µε την
αντισυµβαλλόµενη χώρα, η οποία είναι η Γερµανία και η οποία
έχει κάθε ενδιαφέρον στην εξυπηρέτηση των συµφερόντων των
εταιρειών της. Είναι ένας πραγµατικός λαβύρινθος, µία πραγµα-
τικά µπλεγµένη κατάσταση, µία κατάσταση µε πολλές διαστά-
σεις, η οποία το καλοκαίρι του 2009 και εν όψει των πολιτικών
εξελίξεων, σταµάτησε να εξελίσσεται.

Σταµάτησε να εξελίσσεται η διαπραγµάτευση για την πληρωµή
των συµφωνηθέντων, διότι µέσα σε όλα υπήρχε –επαναλαµβάνω-
η δηµοσιονοµική και η τεχνική παράµετρος ορισµένων παραδο-
χών και ορισµένων παραµέτρων για τα σκάφη και ειδικότερα για
το σκάφος «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ».

Οµολογουµένως, κύριε Υπουργέ, δεν κληρονοµήσατε να επι-
λύσετε ένα εύκολο ζήτηµα, αλλά και δεν ήταν από την αρχή εύ-
κολο. Ήταν από την αρχή δύσκολο, ήταν από την αρχή αρκετά
γενναιόδωρο προς τη γερµανική πλευρά. Υπήρχε η διάσταση της
εξυπηρετήσεως των θέσεων εργασίας, υπήρχε όµως και η διά-
σταση της καταβολής σηµαντικών προκαταβολών, οι οποίες και
πάντα υπήρξαν καθοριστικές για τις µετέπειτα αποφάσεις.

Αντιλαµβάνοµαι ότι κάθε λύση, η οποία θα µπορούσε να προ-
ταθεί ή να προκριθεί, αναλαµβάνει να υπηρετήσει όλες τις πα-
ραµέτρους που προανέφερα και πρωτίστως την επιχειρησιακή. Η
χώρα χρειάζεται να ανανεώσει το στόλο της µε καινούργια υπο-
βρύχια. Η δοµή δυνάµεων δεν θίγεται. Η χώρα προστατεύεται
από το Πολεµικό Ναυτικό, αλλά πρέπει να ανανεωθούν τα υπο-
βρύχιά της. Υπάρχει το δηµοσιονοµικό σκέλος, το οποίο πρέπει
να το λαµβάνουµε υπ’ όψιν ιδίως την περίοδο αυτή. Υπάρχει το
σκέλος της κάλυψης των θέσεων εργασίας στις ναυπηγικές
ζώνες της χώρας. Ο Σκαραµαγκάς είναι ναυπηγική εγκατάσταση
µείζονος σηµασίας για την εθνική οικονοµία.

Βέβαια όχι µόνο ο Σκαραµαγκάς, αλλά και η Ελευσίνα και η
Σύρος παρουσιάζουν το ίδιο ενδιαφέρον. Η Πολιτεία οφείλει να
κήδεται αυτών των τόπων εργασίας και να κάνει ό,τι µπορεί για
να εξασφαλίσει τις θέσεις εργασίας.

Υπάρχουν, τέλος, και οι διεθνείς σχέσεις της χώρας, οι οποίες
υπαγορεύουν την τήρηση των συµφωνηθέντων και υπαγορεύουν
και την οµαλή εξέλιξη των σχέσεων της χώρας µε τη Γερµανία ή
µε οποιαδήποτε άλλη χώρα αντισυµβαλλόµαστε.

Η σηµερινή Κυβέρνηση επιχειρεί να επιλύσει αυτό το θέµα µε
έναν τρόπο ο οποίος είναι πρωτότυπος ως προς τη θεσµική του
µορφή, γιατί έρχεται στη Βουλή να επικυρώσει µία πράξη της
εκτελεστικής εξουσίας, µία τροποποίηση µιας συµβάσεως. Αντι-
λαµβάνοµαι ότι η Κυβέρνηση είναι παγιδευµένη µέσα στο κλίµα
που η ίδια δηµιούργησε, στο κλίµα της αφόρητης σκανδαλολο-
γίας και πανκαχυποψίας. Η ίδια η Κυβέρνηση σήµερα µε αυτές
τις νοµικές πρωτοτυπίες -δηλαδή µε το να µας βλέπει και σαν κυ-
βερνώσα Βουλή που πρέπει να παίρνουµε αποφάσεις της εκτε-
λεστικής εξουσίας- πληρώνει στην πράξη τα επίχειρα αυτής της
σκανδαλολογίας, αυτής της εκδικητικότητας, αυτής της πανκα-
χυποψίας που έχει ενσπείρει και η οποία τελικά στρέφεται και
κατά του ίδιου της του εαυτού. Αυτό, όµως, είναι δικό της θέµα.

Εγώ θα σταθώ περισσότερο στη δηµοσιονοµική και επιχειρη-
σιακή παράµετρο και θα τονίσω ότι η διαπραγµάτευση η οποία γί-
νεται και έγινε, κατά τη γνώµη µας, θα µπορούσε να είχε
οδηγηθεί σε ηπιότερες δηµοσιονοµικά λύσεις και σε ασφαλείς
επιχειρησιακές εκδοχές, όταν µε βάση την έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους, τονίζεται ότι αυτή την εποχή το επι-
πλέον κόστος των αρχικών συµβάσεων ξεπερνάει κατά τι το µισό
δισεκατοµµύριο ευρώ. Τονίζω ότι από αυτά τα χρήµατα τα 300
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εκατοµµύρια πρέπει –αν δεν κάνω λάθος- να καταβληθούν µέσα
στο Σεπτέµβριο και τα 200 εκατοµµύρια ευθύς αµέσως µέσα στο
2011, τα υπόλοιπα µέχρι να συµπληρωθεί ένα ποσό
1.300.000.000 µέχρι το 2018 σταδιακά. Αλλά πάντως το µισό δι-
σεκατοµµύριο ευρώ -το οποίο είναι και το επιπλέον ποσό, το
οποίο επιβαρύνει τις αρχικές συµβάσεις του 2001 και 2002- θα
πρέπει να καταβληθεί αµεσότατα.

Εν όψει, λοιπόν, αυτής της δηµοσιονοµικής εξελίξεως και
αυτής της δηµοσιονοµικής διαφοροποιήσεως κατά ένα σηµα-
ντικό ποσόν, θεωρώ ότι δεν µπορεί να µας αφήσει αδιάφορους
αυτή η εξέλιξη, ιδίως εν όψει του γεγονότος ότι η γερµανική
πλευρά πάντα επέµενε, µέσα στα όρια της αρχικής οροφής των
αρχικών συµβάσεων -χωρίς να έχουµε αυτήν την αύξηση του
µισού δισεκατοµµυρίου ευρώ- να πραγµατοποιήσει τις υποχρε-
ώσεις της, να τους πληρώσουµε τις συµβατικές υποχρεώσεις
που είχαµε και να αντικαταστήσουν –επαναλαµβάνω- τον εκσυγ-
χρονισµό δύο υποβρυχίων τύπου «209» µε την κατασκευή δύο
καινούργιων υποβρυχίων του ιδίου τύπου.

Ασφαλώς, δεν είµαστε σε θέση από τις προσωπικές µας γνώ-
σεις να συγκρίνουµε τα υποβρύχια τύπου «209» µε τα υποβρύχια
«214», τα οποία και παραγγέλλονται και τα οποία κοστίζουν σε
σταθερές τιµές 500 εκατοµµύρια ευρώ το καθένα, σύνολο 1 δι-
σεκατοµµύριο.

Αντικαθιστούµε δηλαδή τον εκσυγχρονισµό µε την κατασκευή
δύο υποβρυχίων τύπου «214», που στοιχίζουν 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ. Οι προσθαφαιρέσεις αυτών των αλλαγών σε κόστος δί-
νουν τη διαφορά των 500 εκατοµµυρίων ευρώ που θα πληρώ-
σουµε παραπάνω.

Με λίγα λόγια ήθελα να σας εξηγήσω και να σας πω ότι εαν
διαλέγαµε τη λύση που είχε προταθεί από τη γερµανική πλευρά
και η οποία δεν ολοκληρώθηκε επί των ηµερών της Νέας ∆ηµο-
κρατίας -θα µπορούσε οµολογουµένως να έχει ολοκληρωθεί- δεν
θα είχαµε αυτό το αυξηµένο δηµοσιονοµικό κόστος. Και αυτά τα
δυο υποβρύχια τύπου «209», αν εξαιρέσεις το εκτόπισµα που
είναι µικρότερο -κάθε ένα από αυτά έχει µικρότερο εκτόπισµα
περίπου 400 τόνων από τα άλλα, τα ακριβότερα, επιχειρησιακά,
από πλευράς οπλικών συστηµάτων, από πλευράς αποδόσεως
στην ειδική θάλασσα του Αιγαίου είναι υποβρύχια, που κατά τη
γνώµη µας, δεν υπολείπονται κατά τίποτα από αυτά τα οποία τε-
λικώς παραγγέλνουµε.

Εν όψει λοιπόν αυτής της πραγµατικότητας, ενόψει του γεγο-
νότος ότι έχουµε µια σηµαντική δηµοσιονοµική επιβάρυνση
αυτού του µισού δισεκατοµµυρίου ευρώ, εν όψει του ότι δεν επι-
λύεται στην πραγµατικότητα και το θέµα της αγωνίας των εργα-
ζοµένων και της πλήρους εργασιακής αποκαταστάσεως των
ναυπηγείων είτε του Σκαραµαγκά, είτε και των άλλων ναυπη-
γείων, τα οποία πράγµατι αγωνιούν και πράγµατι απευθύνουν έκ-
κληση προς τη Βουλή των Ελλήνων και προς την Κυβέρνηση
πρωτίστως να στρέψει το ενδιαφέρον της και να τα προσέξει,
επωφελούµαι της ευκαιρίας να καταθέσω για τα Πρακτικά της
Βουλής και για τα “µάτια” της Κυβέρνησης πρόσφατες ανακοι-
νώσεις του Συλλόγου Εργαζοµένων στο Nαυπηγείο Σκαραµαγκά
«Η ΤΡΙΑΙΝΑ», που εκφράζεται η αγωνία για τις θέσεις εργασίας
που µόνο κατά 35% κατά δήλωση των νέων ιδιοκτητών καλύπτο-
νται από τη σύµβαση της Κυβέρνησης, αλλά και την ανακοίνωση
των εργαζοµένων στα Nαυπηγεία Ελευσίνας και Σύρου που και
αυτοί µε τη σειρά τους εκδηλώνουν την αγωνία τους για τις θέ-
σεις εργασίας τους και για το µερίδιο και για τον τρόπο κατανο-
µής του µεριδίου µεταξύ όλων των ναυπηγείων της χώρας.

Καταλήγω, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, λέγοντας
ότι η παρούσα σύµβαση έχει και νοµικές αδυναµίες όπως πα-
ρουσιάζονται και στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής για θέµατα που τυχον άπτονται του ανταγωνισµού, γιατί
έχει φορολογικές απαλλαγές οι οποίες µπορούν κάλλιστα να θε-
ωρηθούν ως ισοδύναµες επιδοτήσεων και να έχουµε προβλή-
µατα. Αυτή η σύµβαση λοιπόν η πρωτότυπη -η οποία έρχεται από
µια Κυβέρνηση η οποία δηµιούργησε το κλίµα της πανκαχυπο-
ψίας και της σκανδαλολογίας και θέλει µέσω της Βουλής να θε-
ραπεύσει ad hoc για την περίπτωση αυτής της συµβάσεως αυτή
την ανάγκη ότι θα σκεφτόµαστε για όλα ότι είναι σκάνδαλα- κατά
τη γνώµη µας θα µπορούσε να είναι επιχειρησιακά ισοδύναµη µε

την παλιά σύµβαση, χωρίς να έχουµε αλλαγή υποβρυχίων και δη-
µοσιονοµικά ελαφρότερη κατά µισό δισεκατοµµύριο ευρώ λόγω
του ότι δεν υπήρχε κανένας λόγος να αλλάξουµε τον τύπο των
υποβρυχίων και να αποστούµε των διαπραγµατεύσεων για την
κατασκευή των υποβρυχίων τύπου «209».

Υπό αυτήν την έννοια η Νέα ∆ηµοκρατία θεωρεί ότι θα µπο-
ρούσε να είχε επιτευχθεί καλύτερη συµφωνία. Για αυτόν τον
λόγο δεν ψηφίζει την παρούσα σύµβαση. Θα θέλαµε όµως εκ-
φράζοντας αυτήν τη θέση, να ζητήσουµε από την Κυβέρνηση,
πέραν αυτής της συµβάσεως, να φροντίσει για τη ναυπηγοεπι-
σκευαστική ζώνη, για όλα τα ναυπηγεία της χώρας και του Σκα-
ραµαγκά, της Σύρου και της Ελευσίνας, ώστε ισότιµα, ισοβαρώς
και χωρίς προτιµησιακές πρωτοβουλίες να δώσει την αίσθηση
στους εργαζόµενους ότι θα λάβει µέριµνα για αυτούς. ∆εν µπο-
ρεί σήµερα στη Βουλή να αποφασίζουµε να δώσουµε, έστω πλει-
οψηφικά, µισό δισεκατοµµύριο ευρώ παραπάνω, σε µια σύµβαση
που ήταν ούτως ή άλλως γενναιόδωρη προ δεκαετίας και να
έχουν, ας πούµε, οι εργαζόµενοι στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά
πρόβληµα κάλυψης των θέσεων εργασίας ή να οφείλει το δηµό-
σιο στα Ναυπηγεία της Σύρου 7 εκατοµµύρια ευρώ για τα πυρο-
σβεστικά σκάφη, τα οποία είχε κατασκευάσει. ∆εν µπορεί από τη
µια να είµαστε προσθετικοί κατά µισό δισεκατοµµύριο ευρώ και
από την άλλη να δυσκολεύουµε την κατάσταση για 7 εκατοµµύ-
ρια ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τασούλας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς, λοιπόν, δεν ψηφίζουµε αυτήν τη σύµβαση. Πιστεύουµε
ότι θα µπορούσε να γίνει µια καλύτερη σύµβαση υπό τας δηµο-
σιονοµικάς συνθήκας. Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση, η οποία
ούτως ή άλλως χειρίστηκε ένα πολύπλοκο και δύσκολο θέµα, θα
µπορούσε να δώσει µια καλύτερη λύση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τα-
σούλα, εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Παρακαλώ την κ. ∆ιαµάντω Μανωλάκου, ειδική αγορήτρια του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδος, να λάβει το λόγο.

∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι γεγονός ότι µε τη σύµβαση
αυτή κρίνεται το παρόν και το µέλλον -αν θα υπάρχει µέλλον- για
το µεγαλύτερο ναυπηγείο της χώρας που συνδέεται µε τη βαριά
βιοµηχανία, γιατί η ναυπηγική βιοµηχανία είναι µέρος της. Και µι-
λάµε για µια χώρα που βρέχεται από θάλασσα, που υπάρχει πα-
ράδοση και πείρα στους εργαζόµενους, που υπάρχει ο
µεγαλύτερος ιδιόκτητος στόλος.

Ωστόσο, οι Έλληνες εφοπλιστές ναυπηγούν στο εξωτερικό χι-
λιάδες πλοία, όταν η χώρα έχει αυξηµένες ανάγκες στην ανά-
πτυξη της ακτοπλοΐας για την κάλυψη των νησιών και του
τουρισµού, τότε µπαίνει το ερώτηµα ποια είναι η ανάπτυξη που
υπόσχονται στο λαό και το ΠΑΣΟΚ αλλά και η Νέα ∆ηµοκρατία;
Είναι η ανάπτυξη που συµφέρει την πλουτοκρατία και τους εφο-
πλιστές. Αυτό βγάζει η πείρα.

Η κατάσταση στα ναυπηγεία -και ειδικά µετά τις ιδιωτικοποιή-
σεις που έγιναν τα προηγούµενα χρόνια από τις κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας- τι έγινε, ανέπτυξαν τον κλάδο,
έφεραν δουλειές όπως λέγανε, ωφέλησαν τους εργαζόµενους;
Την απάντηση τη δίνουν τα ίδια τα νούµερα. ∆είχνουν καθαρά
ότι κοροϊδεύατε για καλύτερες µέρες, όπως κοροϊδεύετε και
τώρα. Η µεγάλη ανεργία µαστίζει τον κλάδο. Και µάλιστα, οι πε-
ρισσότεροι είναι και ανασφάλιστοι. Από τις είκοσι δύο χιλιάδες το
1985 στα βασικά ναυπηγεία και στη ζώνη Περάµατος, έχουν µεί-
νει µόλις τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι εργαζόµενοι. ∆ηλαδή
έχει φύγει το 80% που σηµαίνει δραµατική µείωση, συρρίκνωση
των ναυπηγείων. Ουσιαστικά, έχει µπει η ταφόπλακα στην όποια
ανάπτυξη µπορούσε να δηµιουργηθεί.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας.
Πρέπει οι εργαζόµενοι των ναυπηγείων να γνωρίζουν καλά πια τι
κρύβει κάθε φορά, όταν λέγονται κυβερνητικές υποσχέσεις και
δίνονται διαβεβαιώσεις. Έχουν όλα πια τα στοιχεία ότι η πολιτική
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της ιδιωτικοποίησης, της απελευθέρωσης, της προσαρµογής
στις ευρωενωσιακές κατευθύνσεις και αποφάσεις τους οδηγεί
από το κακό στο χειρότερο. Ανεξάρτητα ποιος τις εφαρµόζει
ΠΑΣΟΚ ή Νέα ∆ηµοκρατία. Παρέδωσαν και οι δυο ουσιαστικά τη
ναυπηγική βιοµηχανία σε πολυεθνικά χέρια χαρίζοντάς τους δι-
σεκατοµµύρια µέσα από τα εξοπλιστικά προγράµµατα που πλη-
ρώνει και θα πληρώνει για πολλά χρόνια ο ελληνικός λαός.

Οκτώ χρόνια είναι η «THYSSENKRUPP», έφερε καµµία δου-
λειά; Ταυτόχρονα, έχουν αφεθεί οι εργαζόµενοι έρµαιο των ερ-
γοδοτικών συµφερόντων µε χειρότερες εργασιακές σχέσεις. Οι
εργαζόµενοι τώρα που µιλάµε στο ναυπηγείο Σκαραµαγκά έχουν
δυο µήνες να πληρωθούν. Οι εκατόν εξήντα του τροχαίου υλι-
κού είναι δεκαοκτώ µήνες απλήρωτοι. Σε άθλια κατάσταση! Πώς
ζουν αυτοί οι άνθρωποι και οι οικογένειές τους, αναρωτηθήκατε;

Σήµερα µε αυτή τη σύµβαση δροµολογεί η Κυβέρνηση την
ολοκλήρωση της διάλυσης των ναυπηγείων Σκαραµαγκά. Είναι
µια συµφωνία καταστροφική για τους εργαζόµενους, τα ναυπη-
γεία και επιζήµια για τη χώρα και το στρατιωτικό εξοπλισµό της.
Το διαρκές έγκληµα σε βάρος της ναυπηγικής βιοµηχανίας συ-
νεχίζεται.

Ωφεληµένες είναι οι πολυεθνικές «THYSSENKRUPP» και η
«ABU DHABI MAR». Η Κυβέρνηση διασφαλίζει τα υπερκέρδη
τους.

Εµείς το λέµε καθαρά ότι θα το καταψηφίσουµε και το τεκµη-
ριώνουµε. Αναφερόµαστε σε δέκα βασικούς λόγους, αν και θα
µπορούσαµε να πούµε εκατόν δέκα.

Πρώτον, οι χίλιοι τριακόσιοι εργαζόµενοι δεν θα έχουν µέλλον.
Παραδίνονται στα «σαγόνια» των πολυεθνικών. Ήδη στην αιτιο-
λογική έκθεση αναφέρθηκε ότι από την αρχή ζήτησαν µείωση
τριακοσίων πενήντα θέσεων εργασίας. Εξάλλου, ο επικεφαλής
της «ABU DHABI MAR» ανέφερε χωρίς περιστροφές ότι η σύµ-
βαση για την επισκευή δυο επιπλέον υποβρυχίων εξασφαλίζει
απασχόληση για το 35% του προσωπικού και δεν έρχεται να εγ-
γυηθεί δουλειά για όλο το προσωπικό για τα επόµενα δέκα-δε-
καπέντε χρόνια. Ήταν σαφέστατος.

Και πουθενά βεβαίως στη σύµβαση δεν αναφέρεται, οι εκατόν
εξήντα εργαζόµενοι του τροχαίου υλικού τι θα απογίνουν. Αφή-
νονται ξεκρέµαστοι. Τι θα εφαρµοστεί; Η εργατική νοµοθεσία
που είναι κοµµένη και ραµµένη στα συµφέροντα και τις ανάγκες
του κεφαλαίου προβλέπει, λοιπόν, 5% απολύσεις το µήνα. Αυτό
θα κάνουν. Αυτό λένε και οι εργαζόµενοι µέσα στο Ναυπηγείο,
ότι ξέρουν τι τους περιµένει! Και όσοι παραµείνουν θα έχουν χει-
ρότερα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

∆εύτερον, οι µόνες δραστηριότητες που αποκλειστικά θα
πραγµατοποιούνται θα είναι αυτές που θα έχουν στρατιωτικό χα-
ρακτήρα για δεκαπέντε χρόνια, δηλαδή θεσµοθετείται η συρρί-
κνωση των Ναυπηγείων, αφού υπάρχει δέσµευση να µην γίνεται
καµµία πολιτική κατασκευή ή επισκευή. Ταυτόχρονα, θα διαλυθεί
και θα εκποιηθεί κάθε υποδοµή που δεν εξυπηρετεί το στρατιω-
τικό του χαρακτήρα. Μιλάµε για σηµαντικές υποδοµές, δεξαµε-
νές από τις µεγαλύτερες που υπάρχουν στην Ανατολική
Μεσόγειο, ρυµουλκά, γερανοί και άλλα.

Αυτό λέγεται «αντιπαραγωγικός παραλογισµός», αλλά αυτό
επιβάλλει το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εσείς υποστη-
ρίζετε και µάλιστα καυχιέστε ότι διευθετήσατε µε τρόπο θετικό
για τα Ελληνικά Ναυπηγεία στη συµφωνία που κάνατε µε την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή στις αρχές του Αυγούστου. Αποδεχθήκατε
τους όρους, δηλαδή την κερδοφορία των πολυεθνικών και το πνί-
ξιµο κάθε αναπτυξιακής και παραγωγικής δραστηριότητας στη
χώρα µας.

Εσείς το αποκαλείτε επένδυση και πατριωτισµό, να προπλη-
ρώνεις πριν ξεκινήσει καν η διαδικασία µε το 70%, να επιδοτείς
από πάνω τον επενδυτή και να µην ξέρεις τι θα πάρεις. Κατά τα
άλλα, καταδικάζετε µε την πολιτική σας τους εργαζόµενους σε
συνεχή φτώχεια και εξαθλίωση γιατί δεν υπάρχουν λεφτά.
Ντροπή!

Τρίτον, διαιωνίζετε την αβεβαιότητα και την οµηρία για τις πα-
ραγγελίες του Πολεµικού Ναυτικού, αφού οι δικλίδες ασφαλείας
που υπάρχουν έχουν ουσιαστικό νόηµα µόνο για να διασφαλι-
στούν τα συµφέροντα των πολυεθνικών εταιρειών.

Για παράδειγµα, προβλέπεται ότι σε περίπτωση καταγγελίας

των συµβάσεων ο ανάδοχος νοµιµοποιείται να µην επιστρέψει
ούτε ένα ευρώ από όσα έχει εισπράξει σε προκαταβολές και
χωρίς να έχει παραδώσει τις παραγγελίες, ενώ το ελληνικό δη-
µόσιο υποχρεούται να επιστρέψει αµέσως τις εγγυητικές επι-
στολές του αναδόχου. Το ίδιο ισχύει και για τις ποινικές ρήτρες
σε περίπτωση καθυστέρησης παράδοσης των υποβρυχίων, µε
µέγιστο το 4% της παραγγελίας.

Τέταρτον, προµηνύονται νέες εξελίξεις σε βάρος των εργαζο-
µένων και του λαού. Ήδη έχουν καταβληθεί µέσα στη δεκαετία
2.033.000.000 ευρώ, χωρίς να παραδοθεί οτιδήποτε στο Πολε-
µικό Ναυτικό. Πρωτάκουστο!

Το συνολικό κόστος θα ανέλθει στα 3,4 δισεκατοµµύρια ευρώ
και επιπλέον χαρίζονται στις πολυεθνικές ποινικές ρήτρες 400
εκατοµµυρίων ευρώ για καθυστερήσεις µιας πενταετίας στην πα-
ράδοση των τεσσάρων υποβρυχίων, ενώ περιλαµβάνει και το
υποβρύχιο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», το οποίο δεν θα έπρεπε ποτέ να
παραληφθεί, αφού πρόκειται για το πρώτο υποβρύχιο της σει-
ράς αυτής και χωρίς περαιτέρω δοκιµές. Μάλιστα, δεν υπάρχουν
στο κείµενο αναλυτικά στοιχεία για την πρόοδο των εργασιών
στα υπόλοιπα υποβρύχια.

Οι ισχυρισµοί της Κυβέρνησης ότι τώρα διορθώθηκαν τα ελατ-
τώµατα του υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» είναι προκλητικοί και
προσβλητικοί για το λαό. Σοβαρότατες θα είναι και οι µακρο-
πρόθεσµες συνέπειες για τον εξοπλισµό του Πολεµικού Ναυτι-
κού.

Πέµπτον, είναι εµφανής η ανισοµέρεια στη χρηµατοδότηση
της ναυπήγησης και στο ναυπηγικό έργο, όπως καταγράφεται
από τις ηµεροµηνίες παράδοσης, αλλά και οι διατάξεις σχετικά
µε την καταγγελία της σύµβασης ισοδυναµούν µε επιδότηση
προς τον αραβικό όµιλο σχεδόν ένα δισεκατοµµύριο ευρώ, χωρίς
δική του υποχρέωση.

Έκτον, για τα υποβρύχια τύπου «214» µε αριθµό 2, 3 και 4 δεν
καθορίζεται µε σαφήνεια το οικονοµικό αποτέλεσµα της απόρ-
ριψής τους. ∆εν γίνεται σαφής αναφορά ούτε καν στην έκδοση
υπέρ του δηµοσίου της εγγυητικής επιστολής.

Αντίθετα, προβλέπει τη δυνατότητα αγοράς του από το δηµό-
σιο µε έκπτωση. Το ύψος της εγγυητικής επιστολής είναι µόλις το
10% της αξίας των υποβρυχίων. Ανοίγει συνεπώς διάπλατα το
ενδεχόµενο το δηµόσιο να προπληρώσει υποβρύχια που θα είναι
µειωµένων επιχειρησιακών δυνατοτήτων, χωρίς δυνατότητα επι-
στροφής!

Έβδοµον, για τα υποβρύχια τύπου «214» που αφορούν τον
αριθµό 5 και 6 δεν γίνεται αναφορά σε δυνατότητα απόρριψής
τους. Οι µέγιστες ρήτρες γι’ αυτά 11% της συµβατικής τιµής
τους.

Όγδοο, τα διαφηµιζόµενα βέτο του δηµοσίου δεν είναι από-
λυτα, αφού περιέρχονται διατάξεις που ρητά προβλέπουν ότι το
δηµόσιο δεν θα αρνείται τη συναίνεσή του αναίτια και αδικαιο-
λόγητα και ακόµα ότι σε κάθε περίπτωση οι µέτοχοι θα πρέπει να
έχουν διαρκώς την ευχέρεια λήψης των µέτρων που απαιτούνται
για τη λειτουργία του διοικητικού συµβουλίου.

Ένατο –µε σηµαντικότητα όµως πρώτη- η απεργία στη σύµ-
βαση νοείται στην ίδια κατηγορία µε σεισµούς και πληµµύρες! Η
απεργία, λοιπόν, κατατάσσεται ως παράγοντας ανώτερης βίας
που δικαιολογεί εκτροπή από το πρόγραµµα παράδοσης, ανοί-
γοντας το δρόµο της ποινικοποίησής της µέσα στα Ναυπηγεία!
Απαράδεκτο και προκλητικό!

∆έκατον, στο άρθρο µόνο παράγραφος 2 παρέχεται η δυνα-
τότητα στους Υπουργούς να τροποποιούν τις υπογεγραµµένες
συµβάσεις ελέω Βουλής.

Να γιατί, λοιπόν, η συµφωνία αυτή διασφαλίζει µόνο, απόλυτα
και µε βεβαιότητα, τα υπερκέρδη της γερµανικής και της αραβι-
κής πολυεθνικής που αξιοποιούν τις υποδοµές και το εξειδικευ-
µένο προσωπικό των Ναυπηγείων, καθώς και τις παραγγελίες
του Ελληνικού Πολεµικού Ναυτικού, για να αυξήσουν τα κέρδη
τους.

Από αυτήν τη σκοπιά, είναι πρόκληση για το λαό οι θριαµβο-
λογίες τύπου: «Πήραµε αντισταθµιστικά οφέλη και προστατεύ-
ουµε το δηµόσιο συµφέρον». Κοροϊδεύετε, ψεύδεστε ότι παύει ο
διαρκής κίνδυνος, η συνεχής απειλή διακοπής της λειτουργίας
των ναυπηγείων και η απώλεια θέσεων εργασίας, γιατί εκεί τα
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οδηγείτε µε µαθηµατική ακρίβεια και σταδιακά.
Θα µπορούσε κανείς να αντιπαρατάξει την εξής θέση: Εντάξει

αυτά, αλλά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τι λέει, τι αντιπρο-
τείνει; Το ΚΚΕ λέει καθαρά ότι η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµη-
χανία είναι πολύτιµος κλάδος για τη λαϊκή οικονοµία. Μπορεί και
πρέπει να συνδεθεί µε τις ανάγκες της χώρας για τις µεταφορές
στην ακτοπλοΐα πρώτα και κύρια, την κατασκευή-επισκευή
πλοίων παντός τύπου, αλλά και έργα ΟΣΕ, µετρό και άλλων µε-
ταλλικών κατασκευών.

Τα ελληνικά ναυπηγεία και η ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
έχουν αποδείξει ότι διαθέτουν σηµαντική τεχνογνωσία, εξειδι-
κευµένους εργαζόµενους και κυρίως πείρα. Οι υποδοµές τους
είναι σε καλή κατάσταση, µπορούν να καλύψουν αυξανόµενες
εγχώριες ανάγκες σε όλους τους τοµείς.

Υποστηρίζουµε ότι τα ναυπηγεία δεν πρέπει να παραµείνουν
σε ιδιωτικά χέρια, αλλά πρέπει να περάσουν σε κρατική ιδιοκτη-
σία. Η ριζική λύση, όµως –το λέµε και καθαρά- βρίσκεται στη δη-
µιουργία ενός ενιαίου αποκλειστικά δηµόσιου φορέα
ναυπηγοεπισκευαστικής βιοµηχανίας, στα πλαίσια ενός ριζικά
διαφορετικού δρόµου ανάπτυξης, µε κοινωνική κρατική ιδιοκτη-
σία των βασικών µέσων παραγωγής. Όταν µιλάµε για ενιαίο
φορέα, εννοούµε κλαδικό, πανελλαδικό προγραµµατισµό, σε σύ-
γκρουση µε τις επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε σύ-
γκρουση µε τις επιλογές του κεφαλαίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εάν γίνει σήµερα, βεβαίως, ενιαίος φορέας, θα είναι ένας ενι-
αίος φορέας που προγραµµατίζει τις ανάγκες του κεφαλαίου και
εκεί µέσα περιέχει τον ανταγωνισµό που είναι σε βάρος των ερ-
γαζοµένων και των δικαιωµάτων τους. Γι’ αυτό καλούµε τους ερ-
γαζόµενους του κλάδου να µη δεχτούν τη λύση που προτείνουν
Κυβέρνηση, «THYSSENKRUPP» και «ABU DHABI MAR». Είναι πα-
γίδα! Σας αφοπλίζουν και οδηγούν από το κακό στο χειρότερο.
Η µόνη λύση είναι µαζί µε όλους τους εργαζόµενους, άνεργους,
µικροεπαγγελµατίες, αγρότες, νέους και γυναίκες να οργανώ-
σουν την πάλη τους και την αντίστασή τους ενάντια στα σχέδια
και τις συµφωνίες που διαλύουν τη ναυπηγοεπισκευαστική βιο-
µηχανία της χώρας µας, αλλά και ενάντια στις βάρβαρες αντι-
λαϊκές πολιτικές Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κοµµάτων που
στηρίζουν, για ρήξη και ανατροπή, για άλλο δρόµο ανάπτυξης
που θα ικανοποιεί τις λαϊκές ανάγκες, θα εξασφαλίζει δουλειά
στους εργαζόµενους και την ευηµερία του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Μα-

νωλάκου.
Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου

Συναγερµού κ. Ιωάννης Κοραντής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το θέµα το οποίο καλούµεθα να συζητήσουµε και επί του

οποίου καλούµεθα να αποφασίσουµε σήµερα είναι ασφαλώς ένα
πολυσύνθετο θέµα, έχει πολλές πτυχές. Πριν, όµως, πιάσουµε
την ουσία του, θα ήθελα να ανατρέξουµε λίγο στο παρελθόν,
διότι ασφαλώς όλη αυτή η υπόθεση δεν βγήκε από παρθενογέ-
νεση και θα πρέπει να ξέρουµε από πού ξεκίνησε, για να δούµε
πώς καταλήγει, εάν και όταν θα καταλήξει.

Πάµε λίγο στο 1997. Βάσει του τότε πενταετούς ΕΜΠΑΕ το Γε-
νικό Επιτελείο Ναυτικού έρχεται σε επαφή µε διάφορα ναυπη-
γεία στην Ευρώπη, υποβάλλοντας µια αίτηση παροχής
πληροφοριών, συγκεκριµένα στη γερµανική «HDW», στη σουη-
δική «COCKUMS», στην ολλανδική «RDM» και στη γαλλική
«DCNS», ζητώντας στοιχεία –είναι το πρώτο στάδιο- για την πα-
ροχή πληροφοριών για τα υποβρύχια, την τεχνογνωσία των
οποίων έχουν.

Αντιπαρέρχοµαι την όλη διαδικασία, για να υπενθυµίσω ότι τον
Ιούνιο του 1998 το Γενικό Επιτελείο Ναυτικού στέλνει στην τότε
Γενική ∆ιεύθυνση Εξοπλισµών ένα πολυσέλιδο έγγραφο µε
πολλά συνηµµένα, στο οποίο παρουσιάζονται όλες οι παράµε-
τροι της ναυπήγησης των υποβρυχίων, καθώς και οι προτεινό-
µενοι τρόποι οικονοµικότερης αντιµετώπισης της προµήθειας.

Ο προσκείµενος –και είναι µικρή η λέξη, κύριε Αναπληρωτά
Υπουργέ- Πρόεδρος των ναυπηγείων, τότε ο κ. Κριµπάς, µε

γράµµα του στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, µε ηµεροµηνία 26
Νοεµβρίου 1997, κυριολεκτικά κατέβαλε αγωνιώδη προσπάθεια
για να πείσει το Υπουργείο να ανατεθεί απ’ ευθείας στους Γερ-
µανούς η ναυπήγηση υποβρυχίων, µε το επιχείρηµα ότι «εάν απα-
ντήσουµε γρήγορα, θα µας παραγγείλουν και δεκαπέντε
φορτηγά bulk carriers και θα µας χαρίσουν και µια γερανογέφυρα
τετρακοσίων τόνων».

Στις 9 Οκτωβρίου 1998 συνέρχεται το ΚΥΣΕΑ και λίγη ώρα –
λεπτά κυριολεκτικά- προτού προσέλθουν στην αίθουσα τα µέλη
του, τους διανέµεται από τον τότε Γενικό ∆ιευθυντή Εξοπλισµών,
τον κ. Σµπώκο, µία πρόταση, ουσιαστικά µε την έναρξη της συ-
νεδριάσεως, µε µία εισήγηση οριστικής ανάθεσης της προµή-
θειας τριών υποβρυχίων τότε στη γερµανική «HDW», απ’ ευθείας,
χωρίς διαγωνισµό µε τα εξής επιχειρήµατα: Πρώτον, ότι η έναρξη
παραγωγής θα ήταν άµεση. Αυτό δεν είµαι σε θέση να το κρίνω.
Βάζω ένα ερωτηµατικό. ∆εύτερον, ότι η «HDW» είχε ήδη σχεδιά-
σει και ναυπηγήσει τα οκτώ υποβρύχια που διαθέτει το Πολεµικό
Ναυτικό, τα γνωστά της κλάσης του ’72 και του ’82. Αληθές. Τρί-
τον, ότι οι Γερµανοί έχουν εµπειρία µεταφοράς τεχνογνωσίας.
Και αυτό αληθές. Τέταρτον, ότι έχουµε εκσυγχρονίσει τέσσερα
ελληνικά υποβρύχια τύπου «ΓΛΑΥΚΟΣ». Το αντιπαρέρχοµαι. Πέ-
µπτον, ότι αποφεύγουµε χρονοβόρες διαδικασίες, δηλαδή να το
κλείσουµε γρήγορα το πράγµα και ότι βεβαίως µας δίνουν και
άλλη δουλειά.

Θα γνωρίζετε ασφαλώς, κύριε Υπουργέ, ότι στο διάβα του
χρόνου και η υπόσχεση των δεκαπέντε bulk carriers κάπου εξα-
φανίστηκε, δεν ξέρω σε ποια ύδατα ακριβώς, οµοίως και η υπό-
σχεση για το γερανοφόρο τετρακοσίων τόνων και αυτή κάπου
χάθηκε και φτάνουµε συνεπώς στο 2000 µε τις γνωστές συµφω-
νίες του 2000 και του 2003 οι οποίες -υπενθυµίζω, χωρίς να κάνω
ειδικότερα σχόλια- ουδέποτε πέρασαν από τη Βουλή των Ελλή-
νων.

Συνεπώς -και για να µην επαναλαµβάνω τα όσα ήδη οι προλα-
λήσαντες συνάδελφοι ανέφεραν- βρεθήκαµε σε µία κατάσταση,
όπου η πολιτεία είχε προκαταβάλει 2.032.000.000 ή
2.038.000.000 ευρώ, δεν είχε παραλάβει τίποτε, το µέλλον ήταν
αβέβαιο και ετίθεντο µια σειρά από ερωτήµατα, τα οποία αφο-
ρούσαν κατά σειρά την εθνική άµυνα, την οικονοµία και την ερ-
γασία.

Όσον αφορά την εθνική άµυνα, επτά υποβρύχια θα παίρναµε
µε τις προηγούµενες συµβάσεις, επτά θα πάρουµε τώρα. Η δια-
φορά, όµως, µεταξύ των δύο είναι ουσιώδης, εάν τελικά υιοθε-
τηθεί και κυρωθεί διά νόµου η σύµβαση, ότι αντί για τέσσερα
υποβρύχια τύπου «214» και εκσυγχρονισµό τριών τύπου «209»,
θα προµηθευτούµε έξι τύπου «214» µε εκσυγχρονισµό ενός
τύπου «209».

∆εν είµαι τεχνικός ούτε ναυπηγός, για να µπορέσω να κρίνω
και να αποφανθώ δίκην κήνσορος. Συγκρατώ, όµως, τη διαβε-
βαίωση την οποία είχε δώσει ο σηµερινός Αρχηγός ΓΕΝ, ο ναύ-
αρχος Ελευσινιώτης, στη συνεδρίαση της Επιτροπής Άµυνας και
Εξωτερικών Υποθέσεων, στην οποία συµµετείχατε και εσείς,
κύριε Υπουργέ, µαζί µε τον κ. Βενιζέλο, ότι αφ’ ενός µεν το Πο-
λεµικό Ναυτικό χρειαζόταν πάρα πολύ –και δικαίως- αυτά τα επτά
υποβρύχια, αφ’ ετέρου ότι δεν υπήρχε καµµία σύγκριση των υπο-
βρυχίων τύπου «214», των καινούργιων και των έστω εκσυγχρο-
νισµένων «209», ακόµη δε λιγότερο µεταξύ των «214» και ενός
νέου, αλλά µηδέποτε χρησιµοποιηθέντος τύπου «209», όπως είχε
αναφέρει ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Βεβαίως, το κάθε πράγµα έχει ένα κόστος και το κόστος είναι
ότι εάν προχωρήσετε προς αυτήν την οδό, θα στοιχίσει στον Έλ-
ληνα φορολογούµενο 515.000.000 ευρώ, τα οποία θα πρέπει να
αποπληρωθούν σε διάστηµα εννέα ετών.

Λέω ότι θα στοιχίσει 515 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Υπουργέ,
διότι ο κ. Βενιζέλος δεν έχει ακριβώς ξεκαθαρίσει τι προτίθεται
να κάνει µε τον «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ». Ο µεν Αρχηγός του ΓΕΝ µας
λέει -και δικαίως- ότι το ναυτικό τον χρειάζεται, τον θέλει πάρα
πολύ. ∆εν νοµίζω ότι χρειάζεται να αναλύσουµε ειδικότερα τους
λόγους για τους οποίους το Ναυτικό τον χρειάζεται.

Αν µου επιτρέπετε µε την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να ανοίξω
µια παρένθεση. Πληροφορήθηκα σήµερα το µεσηµέρι από αυ-
τόπτη µάρτυρα ότι περί της 12.30’ ένα τούρκικο ωκεανογραφικό
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εκινείτο µεταξύ Σάµου και Αγαθονησίου. Θα ήταν χρήσιµο, εάν
θέλετε -καίτοι βεβαίως δεν αφορά άµεσα τη δική σας θέση- να
επιβεβαιώσετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία το γεγονός αυτό και
το τι έχει συµβεί, διότι φαντάζοµαι ότι οπωσδήποτε κάποιοι θα
πρέπει να παρακολουθούν µε ιδιαίτερη προσοχή τις κινήσεις
αυτού του σκάφους.

Αυτό, συνεπώς, µε οδηγεί στη σκέψη, κύριε Υπουργέ, ότι εάν
πράγµατι το Ναυτικό –όπως λέει ο ναύαρχος Ελευσινιώτης- χρει-
άζεται τα υποβρύχια, δεν βλέπω πώς µπορεί να αντιµετωπίζουµε
λογικά το ενδεχόµενο να πουληθεί σε µια τρίτη χώρα -οποία και
αν είναι αυτή- ο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ». ∆ιότι ναι, µεν οι Γερµανοί κά-
νουν το γνωστό παιχνίδι ισχυριζόµενοι ότι θα πιάσει – δεν θα πιά-
σει 300 εκατοµµύρια ευρώ, για να µας αποθαρρύνουν, διότι
προφανώς αυτοί θα θελήσουν να βγάλουν το «κάτι τις τους»,
αλλά αυτό σηµαίνει ότι η Ελλάδα θα είναι ο µεταπράτης υπο-
βρυχίων; ∆ηλαδή, έγιναν όλες αυτές οι θυσίες, έγινε όλη αυτή η
πελώρια φασαρία σε µια αρρωστηµένη ατµόσφαιρα, η οποία τεί-
νει να εκκαθαριστεί, προκειµένου να καταλήξουµε στο ότι η Ελ-
λάδα θα πουλήσει αυτό το οποίο το Ναυτικό λέει ότι χρειάζεται
για τη εθνική άµυνα;

Αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, είναι για µας καίριας σηµα-
σίας. Είχα θέσει το ερώτηµα στον Υπουργό τον κ. Βενιζέλο στην
επιτροπή και µου απάντησε «και τούτο ποιείν κακείνο µη αφιέ-
ναι». ∆εν γίνεται και µε «το χωροφύλαξ και µε τον αστυφύλαξ».
Χρειαζόµαστε σήµερα εδώ µια σαφή τοποθέτηση της Κυβέρνη-
σης, µια σαφή τοποθέτηση του Υπουργείου σας.

Πρέπει, για να είµαστε απολύτως ξεκάθαροι, να επαναλάβω
αυτό το οποίο είχα πει και στην επιτροπή: ότι η σκέψη µεταπώ-
λησης του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ» σε βάρος της εθνικής ασφάλειας του
τόπου µας βρίσκει απολύτως αντίθετους.

Το δεύτερο σκέλος είναι το δηµοσιονοµικό. Αναφέρθηκα ήδη.
Εάν θεωρήσουµε ότι αυτά τα υπερσύγχρονα υποβρύχια stealth
επιτελούν την αποστολή τους, τότε θα πρέπει να θεωρήσουµε
ότι αξίζουν τα χρήµατά τους. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι υπό την
προϋπόθεση ότι θα τα κρατήσουµε όλα.

Το τρίτο σκέλος είναι το εργασιακό. Εκεί πιάνουµε τα δύσκολα,
κύριε Υπουργέ, διότι µέσα στη σύµβαση δεν υπάρχει τίποτα µα
τίποτα απολύτως, το οποίο να εγγυάται ότι οι χίλιοι τριακόσιοι
εργαζόµενοι στο Σκαραµαγκά θα εξακολουθήσουν να έχουν τις
εργασίες τους, να έχουν τις δουλειές τους. Οι χίλιοι τριακόσιοι
εργαζόµενοι είναι χίλιες τριακόσιες οικογένειες, είναι πεντέµισι
χιλιάδες άνθρωποι. Είναι πολύς κόσµος. Υπενθυµίζω ότι αυτοί οι
άνθρωποι –καίτοι ο Υπουργός έχει υποσχεθεί ότι θα το φροντί-
σει- παραµένουν απλήρωτοι από τον Αύγουστο. Το ξέρετε.
Αφήνω τους εκατόν εξήντα του τροχαίου υλικού, που είναι µια
άλλη ειδική περίπτωση και που και αυτήν έχει αναλάβει ο κ. Βε-
νιζέλος να την τακτοποιήσει.

Το πρόβληµα είναι ότι ο µέλλων νέος ιδιοκτήτης του Σκαρα-
µαγκά ο κ. Ισκαντάρ Σάφα, όπως θυµόσαστε, κύριε Υπουργέ,
στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας υπήρξε σαφέστατος ως
προς το τι προτίθεται να κάνει. Συγκεκριµένα ερωτώµενος από
εµένα, αλλά και από άλλους συναδέλφους σχετικά µε το εάν
προτίθεται να κρατήσει τους χίλιους τριακόσιους εργαζόµενους
και για πόσο καιρό, απάντησε µε ευπρέπεια, ευγένεια, διπλωµα-
τικότητα, αλλά αρνητικά υπό την έννοια ότι δεν εγγγυάτο για τί-
ποτε, ούτε προς τα πάνω ούτε προς τα κάτω. Αυτό, βεβαίως, δεν
εξασφαλίζει κανέναν εργαζόµενο.

Είπε απλά, όπως όλοι θυµόµαστε, ότι τα δύο υποβρύχια τύπου
«214» που θα ναυπηγηθούν στον Σκαραµαγκά θα απασχολήσουν
το 35% του εργατικού δυναµικού και ότι για το υπόλοιπο 65% θα
πρέπει να βρεθούν άλλοι πελάτες που να δώσουν παραγγελίες,
όπως βεβαίως το Πολεµικό Ναυτικό της Ελλάδος, ο δηµόσιος
κορβανάς.

Και βεβαίως υπαινίχθηκε –όχι απλά το υπαινίχθηκε, νοµίζω ότι
το είπε- ότι και τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα σχεδιάζουν να ναυ-
πηγήσουν τέσσερα υποβρύχια του τύπου αυτού και πιθανότατα
θα τα αναθέσουν στον Σκαραµαγκά και ότι έχει στα σκαριά και
άλλη µια σοβαρή επαφή, εις την οποία, όπως θυµόσαστε, δεν θέ-
λησε να επεκταθεί. Αυτό το καταλαβαίνω, αλλά δεν αποτελεί
επαρκή διαβεβαίωση ότι οι εργαζόµενοι θα έχουν δουλειά.

Το λέω αυτό διότι, όπως όλοι θυµόµαστε, λίγο πριν έρθει το

προεδρείο, ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος του Σωµατείου «ΤΡΙ-
ΑΙΝΑ» στις 21 του µηνός στην επιτροπή για να απαντήσουν σε
ερωτήσεις µας, είχε εκδοθεί ένα δελτίο Τύπου, το οποίο είναι
γνωστό και το οποίο ήταν πολύ θετικό. Θεωρούσε ότι είχαµε πιά-
σει ένα κοµβικό σηµείο, ότι η Κυβέρνηση είχε καταλήξει και ότι,
εν πάση περιπτώσει, το µέλλον ήταν ρόδινο.

Η συνάντηση µε τους εκπροσώπους του Σωµατείου «ΤΡΙΑΙΝΑ»
ήταν στις 5.00’ η ώρα. Στις 6.00’ η ώρα ήταν η συνάντηση µε τον
κ. Ατζπόντιεν, κλασικό Γερµανό -ψυχρό, κοφτερό µαχαίρι- και τον
κ. Σάφα, ικανότατο, ευέλικτο, όπου και οι δύο επί της ουσίας –ει-
δικότερα ο κ. Σάφα, όπως είπα πριν- υπήρξαν εντελώς ασαφείς
ως προς το εργασιακό µέλλον.

Στις 23 του µηνός βγαίνει πλέον µια τρισέλιδη ανακοίνωση –
πολύ πιο µαζεµένη αυτή τη φορά- από το Σωµατείο «ΤΡΙΑΙΝΑ»,
όπου εµφανώς οι εργαζόµενοι εκδηλώνουν τις ανησυχίες τους
και την απογοήτευσή τους και περιµένουν µάλλον µια σαφή το-
ποθέτηση από πλευράς Κυβερνήσεως. Ποια θα είναι αυτή, κύριε
Υπουργέ; Τι θα κάνουν αυτοί οι χίλιοι τριακόσιοι εργαζόµενοι; Θα
εγκαταλειφθούν στη µοίρα τους; Το λέω διότι µέσα στη συµφω-
νία δεν υπάρχει τίποτε. Το µόνο το οποίο υπάρχει, είναι µια ανα-
φορά µέσα στην αιτιολογική έκθεση ότι θα τηρηθεί η ελληνική
εργασιακή νοµοθεσία. Προφανώς. ∆εν µπορώ να φανταστώ ότι
θα τηρείτο κάποια άλλη εργασιακή νοµοθεσία.

Συνεπώς αυτή η συµφωνία, κύριε Υπουργέ, έχει τα συν και τα
πλην. ∆εν είναι ούτε µαύρη ούτε άσπρη. Προσπάθησα να ανα-
λύσω νηφάλια και όσο µπορούσα αντικειµενικά τα θετικά αλλά
και τα αρνητικά στοιχεία της. Βεβαίως, πριν ολοκληρωθεί η συ-
νεδρίαση θα τοποθετηθούµε οριστικά ως προς τη θέση µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Κυρία Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κο-
ραντή.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Μπεγλίτης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Κυρία Πρόεδρε, θα επανέλθουµε επί της συµφω-
νίας, αλλά θα ήθελα να σχολιάσω ένα τµήµα της παρέµβασης
του αγαπητού συναδέλφου Βουλευτή του ΛΑΟΣ – και παλαιού
συναδέλφου µου στο Υπουργείο Εξωτερικών- κ. Κοραντή σε
σχέση µε τη σηµερινή δραστηριότητα στο Αιγαίο του τουρκικού
ωκεανογραφικού.

Γνωρίζουµε το περιστατικό, στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. Κο-
ραντής. Παρακολουθούµε µε τον πιο προσεχτικό τρόπο τόσο
από την πλευρά του Λιµενικού Σώµατος όσο και διακριτικότερα
από την πλευρά του Πολεµικού µας Ναυτικού. Η διέλευση από τα
διεθνή ύδατα σαφώς δεν δηµιουργεί πρόβληµα και δεν θα
έπρεπε εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία να δηµιουργούµε εντυ-
πώσεις ή να δηµιουργείται ένα κλίµα ανασφάλειας για τους πο-
λίτες. Η διέλευση από τα διεθνή ύδατα σαφώς και δεν παραβιάζει
τα εθνικά κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας.

Βεβαίως, εµείς οφείλουµε και έχουµε την ευθύνη ως Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας -και ασφαλώς περισσότερο το Υπουργείο
Εξωτερικών- να ελέγχουµε τη συµπεριφορά όλων των πλοίων
όλων των χωρών, που διέρχονται από το Αιγαίο µε βάση του διε-
θνείς κανόνες ναυσιπλοΐας και ασφαλώς µε βάση το διεθνές δί-
καιο της θάλασσας.

Άρα, κύριε συνάδελφε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Εθνική
Αντιπροσωπεία και ο ελληνικός λαός δεν πρέπει να νιώθουν ανα-
σφαλείς. Έχουµε γνώση όλων των κινήσεων της Τουρκίας στο
Αιγαίο και απαντούµε πάντα στο πλαίσιο των διεθνών συνθηκών
και του ∆ιεθνούς ∆ικαίου.

Σας ευχαριστώ πολύ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό γι’ αυτήν την απάντηση.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Παναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι άκρως αρνητικό και εντυπωσιάζει το γεγονός

ότι δεν είναι εδώ παρών ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Είναι ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εθνικής Άµυνας.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι κοινοβουλευτικό ατόπηµα αυτό.
Είναι ο Αναπληρωτής Υπουργός απέναντί σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Έχουµε πλήρη αναπλήρωση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, αλλά γιατί τέτοια

ευαισθησία στο να αντιδράσετε; ∆ηλαδή, σας ευχαριστεί το ότι
δεν είναι εδώ ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ορίστε ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σε τόσο κρίσιµη συµφωνία αυτός

που κατ’ εξοχήν έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία και κατ’ εξοχήν
διαπραγµατεύθηκε για τη συµφωνία αυτή, να µην είναι παρών;

Α, να, ήρθε ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μα

δεν ντρέπεστε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γιατί να ντρέποµαι;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ξέ-

ρετε το λόγο για τον οποίο λείπω;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ έκανα µία παρατήρηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Τι

παρατήρηση;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ότι γίνεται µία συζήτηση…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κά-

νατε µια αήθη παρατήρηση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι, κύριε Βενιζέλο. Κάνετε

λάθος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Να

ζητήσετε συγγνώµη.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι ατόπηµα αυτό, όπως σας το είπα,

κύριε Λαφαζάνη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Αντι-

δεοντολογικός και πρωτόγονος στην επιχειρηµατολογία…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Καθόλου πρωτόγονος και η αντί-

δρασή σας δεν είναι καθόλου θετική…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε Κοινο-

βουλευτικέ Εκπρόσωπε, στο θέµα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …διότι είχατε εισηγητές εδώ,

εσείς έπρεπε να τους ακούσετε και απουσιάζατε. Έρχοµαι στο
Βήµα…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Αφή-
στε τώρα, κύριε Λαφαζάνη! Μιλήστε εξ ονόµατός σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εξ ονόµατός µου µιλάω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ και κύριε Λαφαζάνη.
Ολοκληρώστε, κύριε Λαφαζάνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εποµένως έχουµε εδώ µία συµ-

φωνία η οποία, δυστυχώς, είναι άκρως επιζήµια για το εθνικό και
το δηµόσιο συµφέρον. Είναι µία συµφωνία η οποία φοβούµαι
πάρα πολύ ότι θα δώσει τη χαριστική βολή στα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά και ίσως τη χαριστική βολή στη ναυπηγοεπισκευαστική
δραστηριότητα στη χώρα µας.

Είναι µία συµφωνία, επίσης, η οποία αφήνει κυριολεκτικά ξε-
κρέµαστους, στον αέρα, τους εργαζόµενους στα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά, διότι δεν προσφέρει καµµία απολύτως δέσµευση,
καµµία εγγύηση για το µέλλον τους, το εργασιακό τους µέλλον
και τις εργασιακές τους σχέσεις.

Το πρόβληµα της χώρας µας είναι κατ’ εξοχήν πρόβληµα πα-
ραγωγικό. Το δηµοσιονοµικό έλλειµµα, το οποίο προτάσσεται
σήµερα ως η µεγάλη αιτία και το µεγάλο πρόβληµα για την προ-
οπτική της χώρας µας, είναι η πραγµατικότητα αναποδογυρι-
σµένη. Στην ουσία, το έλλειµµα της χώρας είναι παραγωγικό και
αν δεν αντιµετωπισθεί αυτό το παραγωγικό έλλειµµα, η χώρα δεν
έχει καµµιά προοπτική. Θα έχει ως συνέπεια συνεχή και διευρυ-
νόµενα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα.

Για να αντιµετωπισθεί, όµως, το παραγωγικό έλλειµµα πρέπει
να σταµατήσει η παραγωγική αποδιάρθρωση της χώρας, η πα-
ραγωγική της απαξίωση και η παραγωγική της ερήµωση, µια πο-
λιτική και στρατηγική η οποία ακολουθείται επί δεκαετίες σε
αυτήν τη χώρα και ακολουθείται επί δεκαετίες, διότι έχει αναδει-
χθεί ως στρατηγικός άξονας για το µέλλον της χώρας η ναυτιλία,
όπως µας λένε, γιατί πρέπει να γίνει η Ελλάδα ναυτιλιακό κέντρο,

τουριστικό κέντρο, χρηµατοπιστωτικό κέντρο.
Μα αν η Ελλάδα δεν είναι ένα σύγχρονο παραγωγικό κέντρο,

µε µια σύγχρονη παραγωγική δοµή, δεν έχει κανένα απολύτως
µέλλον. Καρδιά αυτού του προβλήµατος, της παραγωγικής µας
προοπτικής, είναι τα ναυπηγεία. Είναι µια σύγχρονη ναυπηγική
βάση για τη χώρα. Είναι µία εθνική ναυπηγική στρατηγική. Αυτή
έχει εγκαταλειφθεί πλήρως, τα ναυπηγεία εκποιούνται, ιδιωτικο-
ποιούνται και προσφέρονται προς εκµετάλλευση, σε ξένους, µά-
λιστα, κατά προτίµηση ιδιώτες και χωρίς κανένα µέλλον. ∆εν
µπορεί να έχει προοπτική αυτή η χώρα µε αυτού του είδους τις
πολιτικές.

Τι κάνει αυτή η συµφωνία; Επιτρέψτε µου να κάνω ορισµένες
παρατηρήσεις τις οποίες θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικές, πέραν
των άλλων που µπορεί να κάνει κανείς για τη συµφωνία αυτή,
που είναι πάρα πολλές. Πρώτη παρατήρηση: Τα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά µε αυτήν τη συµφωνία τεµαχίζονται, υποβαθµίζονται
και οδηγούνται σε απαξίωση.

Τι λέει αυτή η συµφωνία; Λέει ότι στο όνοµα των κρατικών επι-
δοτήσεων η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απαγορεύει στα Ναυπηγεία
Σκαραµαγκά να έχουν εµπορικές δραστηριότητες, δραστηριό-
τητες στον ιδιωτικό τοµέα και ως συνέπεια, εξαιτίας αυτής της
λογικής, οδηγείται η Κυβέρνηση στον τεµαχισµό των ναυπηγείων
και στη διαµόρφωση ναυπηγικής βάσης στο Σκαραµαγκά απο-
κλειστικά και µόνο για στρατιωτικά προγράµµατα.

Θα εκποιηθούν, όπως µας λέει η εισηγητική έκθεση, οι δρα-
στηριότητες που δεν θα εξυπηρετούν στρατιωτικά προγράµµατα
και οι υποδοµές και οι άλλες λειτουργίες. Αυτό τι σηµαίνει; Ση-
µαίνει ότι τα ναυπηγεία δεν µπορεί να έχουν µέλλον. Ναυπηγεία
χωρίς ειδική τεχνογνωσία, τεχνογνωσία ελληνική, που δεν έχουν
και εµπορική δραστηριότητα, το µόνο που θα κάνουν για να επι-
βιώνουν είναι να παίρνουν παραγγελίες από το Πολεµικό Ναυ-
τικό. Πόσο θα παίρνουν και µε ποια προοπτική θα τις παίρνουν;

Τα ναυπηγεία αυτά θα µπορούσαν να έχουν µία πολυσχιδή
δραστηριότητα και εµπορική και µε το Πολεµικό Ναυτικό. Κόβε-
ται, όµως, ο οµφάλιος λώρος µε την εµπορική τους δραστηριό-
τητα. Μαζί µε αυτό, βεβαίως, έχουµε σοβαρή αρνητική επίπτωση
άµεσα στην απασχόληση. ∆ιότι µέχρι τώρα η εµπορική δραστη-
ριότητα απασχολούσε ένα σηµαντικό µέρος από τους εργαζό-
µενους στα ναυπηγεία και όχι µόνο στα ναυπηγεία, αλλά και στην
ευρύτερη περιοχή.

Τι θα γίνουν αυτοί οι εργαζόµενοι, κύριε Υπουργέ, που δού-
λευαν µέχρι τώρα στις εµπορικές δραστηριότητες των ναυπη-
γείων; Βεβαίως η HDW, η «THYSSENKRUPP» δεν τήρησε τις
υποσχέσεις της για εµπορική αναβάθµιση των ναυπηγείων.
Ωστόσο, έφερνε κάποιες δουλειές από τον ιδιωτικό τοµέα, οι
οποίες έδιναν και ζωή στα ναυπηγεία, αλλά και ζωή στην ευρύ-
τερη περιοχή.

Τώρα θα κοπούν αυτές οι δουλειές. Και το µεγάλο ερώτηµα
είναι: Ποιος θα κάνει την εκποίηση των υποδοµών και των λει-
τουργιών; Η «ABU DHABI MAR»; Και τι λέει η συµφωνία; Ποιες
υποδοµές θα εκποιήσει και ποιες λειτουργίες; Ό,τι θέλει η «ABU
DHABI MAR» θα εκποιήσει; Ό,τι θέλει θα πουλήσει; Τι θα µείνει
από το σηµερινό ναυπηγείο; Ποιες εκτάσεις θα διαθέσει; Θα
δώσει τις δεξαµενές του; Θα µιλάµε για ναυπηγείο µετά την εκ-
ποίηση ή απλώς για ένα διαµετακοµιστικό κέντρο για να γίνονται
δουλειές, οι οποίες θα πηγαίνουν στο εξωτερικό; Αυτά που είναι
κρίσιµα, δεν διευκρινίζονται. Είναι απολύτως κρίσιµα θέµατα
όσον αφορά την προοπτική του ναυπηγείου.

∆εύτερη παρατήρηση: Η απασχόληση των εργαζοµένων. Τι γί-
νεται µε την απασχόληση των εργαζοµένων; Η συµφωνία δεν λέει
ούτε µία λέξη. Η συµφωνία, βεβαίως, την οποία θα ψηφίσουµε
εδώ ως Βουλή, δεν λέει ούτε µία λέξη για τους εργαζόµενους,
λες και δεν υπάρχουν για τη συµφωνία εργαζόµενοι στα Ναυπη-
γεία Σκαραµαγκά.

Κάποια αναφορά για τους εργαζόµενους γίνεται στην εισηγη-
τική έκθεση. Και ποια είναι η αναφορά που κάνει η εισηγητική έκ-
θεση για τους εργαζόµενους; Είναι ότι δεν δεχθήκαµε µε τη
µεταβίβαση του ναυπηγείου να αποχωρήσουν οι τριακόσιοι ερ-
γαζόµενοι -µάλιστα, δεν το δεχθήκατε- αλλά τι θα γίνει µετά τη
µεταβίβαση του ναυπηγείου µε τους χίλιους τριακόσιους εργα-
ζόµενους; ∆εν λέτε τίποτα άλλο, παρά το ότι θα τηρηθεί η εργα-
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τική και η ασφαλιστική νοµοθεσία. Πρωτοφανές, βεβαίως!
Χρειάζεται ποτέ να τονίζεται και µάλιστα, σε κείµενο εισηγητι-

κής έκθεσης που υπογράφουν υπουργοί, ότι θα τηρούν τη νο-
µοθεσία -την εργατική, µάλιστα και την ασφαλιστική νοµοθεσία-
επιχειρήσεις; Η εργατική και ασφαλιστική νοµοθεσία τηρείται
υποχρεωτικά από όλες ανεξαιρέτως τις επιχειρήσεις, χωρίς να
αναγράφεται σε καµµία εισηγητική έκθεση και πρέπει να τηρεί-
ται από όλες τις επιχειρήσεις, είτε δηµόσιες είτε ιδιωτικές. Ακόµα
και αν είναι πριγκιπικές οι εταιρείες και αυτές πρέπει να τηρούν
την εργατική και ασφαλιστική νοµοθεσία.

Εποµένως δεν κατοχυρώνει σε τίποτα τους εργαζόµενους
µετά τη µεταβίβαση, µετά τη συµφωνία αυτή, δηλαδή το µέλλον
τους. Αντίθετα, η εργατική και η ασφαλιστική νοµοθεσία περι-
λαµβάνει σειρά πραγµάτων, τα οποία είναι άκρως δυσµενή έως
επικίνδυνα για τους εργαζόµενους. Πρώτα απ’ όλα, περιλαµβά-
νει η εργατική νουθεσία τις οµαδικές απολύσεις.

Αποκλείεται, κύριε Υπουργέ, αύριο από την «ABU DHABI
MAR», που θα πάρει τα ναυπηγεία, να ξεκινήσουν οµαδικές απο-
λύσεις; Πώς το αποκλείετε αυτό; Πώς έχετε δεσµεύσει τον αγο-
ραστή; Καµµία τέτοια δέσµευση δεν υπάρχει. Και είναι, µάλιστα,
νόµιµος να κάνει οµαδικές απολύσεις σύµφωνα µε την εργατική
νοµοθεσία και µάλιστα, µε το πρόσφατο αντεργατικό τερατούρ-
γηµα, όπου οι απολύσεις γίνονται µε το αζηµίωτο για τον επιχει-
ρηµατία και είναι και πανεύκολες.

∆εύτερον, έχετε δεσµεύσει τον αγοραστή αν θα αλλάξει τις
εργασιακές σχέσεις µέσα στα ναυπηγεία ή πήρε µε τη συµφωνία
κι ένα εισιτήριο για «σκλαβοπάζαρο»; Μπορεί, δηλαδή, αύριο ο
ιδιοκτήτης των ναυπηγείων, η «ABU DHABI MAR», να πει ότι:
«Εγώ τις εργασιακές σχέσεις τις µετατρέπω σε συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου, σε συµβάσεις έργου, σε υπεργολαβικές σχέσεις,
σε σχέσεις υπενοικίασης προσωπικού»; Μπορεί να το κάνει; Είναι
νόµιµο; Τηρεί την εργατική νοµοθεσία;

Είναι απολύτως νόµιµο. Πώς δεσµεύεται να µην το κάνει αυτό
αύριο ο αγοραστής;

Όχι µόνο δεν δεσµεύεται, αλλά ήταν και κυνικός ο αγοραστής,
κύριε Υπουργέ. Παρουσία σας είπε ορισµένα πράγµατα ο εκ-
πρόσωπος της «ABU DHABI MAR», της αγοράστριας εταιρείας,
ο Ισκαντάρ Σάφα. ∆ιαβάζω από αυτά που είπε, που µε έκπληξη
τα ακούσαµε για την ωµότητα, την ειλικρίνεια και την κυνικότητά
τους: «Μου είπατε ότι δεν διευκρίνισα τρία ζητήµατα», λέει ο κ.
Σάφα, «αλλά, δεν είχα ερωτηθεί. Τώρα θα τα διευκρινίσω. Για
πόσο χρόνο θα διατηρηθεί το εργατικό δυναµικό; ∆εν το γνω-
ρίζω. Θέλω να είµαι σαφής για να µην υπάρξουν παρανοήσεις.
∆εν έρχοµαι για να εγγυηθώ τις δουλειές για τα επόµενα χρόνια.
Όταν ανέφερα τα είκοσι υποβρύχια, αντιθέτως δεν είπα ότι θα
φέρω είκοσι υποβρύχια ή τριανταπέντε φρεγάτες για να µείνουν
όλοι οι εργαζόµενοι στις θέσεις τους». Έτσι λέει ο κ. Σάφα. «Για
τα δύο υποβρύχια», συνεχίζει, «τα οποία πρόκειται να κατασκευ-
αστούν θα χρησιµοποιηθεί το 35% του εργατικού δυναµικού.»
Για το τροχαίο δε υλικό, έλεγε, ότι περίπου δεν τους ξέρει αυ-
τούς τους εργαζόµενους και ότι «αν έχω, βεβαίως, δουλειές,
όποτε προκύψουν, να τους προτιµήσω».

Με δύο λόγια, προσφέρουµε παραγγελίες σε µία ξένη εται-
ρεία που έρχεται και τα αγοράζει. Αυτές οι παραγγελίες είναι πα-
νάκριβες -και θα πω δυο λόγια στο χρόνο που µου αποµένει- κι
ούτε µία στοιχειώδη εγγύηση για την απασχόληση των εργαζο-
µένων δεν υφίσταται µε τη συγκεκριµένη συµφωνία. Και µιλάµε
για εργαζόµενους, οι οποίοι έχουν εµπειρία. Μιλάµε για ένα ερ-
γατικό δυναµικό που µπορεί να προσφέρει πάρα πολλά. Και µι-
λάµε, επίσης, για εργαζόµενους στο τροχαίο υλικό, οι οποίοι είναι
επί δεκαοχτώ και πάνω µήνες απλήρωτοι και οι άνθρωποι πένο-
νται και ζουν σε συνθήκες εξαθλίωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Τι θα γίνει µε αυτούς, οι οποίοι δεν είναι απολυµένοι κιόλας;

Και είναι εργαζόµενοι των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, όπως ανα-
γνωρίζουν και τα δικαστήρια και τα δεδουλευµένα τους θα
έπρεπε να τα είχαν καταβάλει τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά.

Τι γίνεται, λοιπόν; Τι προσφέρουµε; Κρατικές παραγγελίες για
ανύπαρκτο εργατικό δυναµικό και για ναυπηγεία που δεν θα

έχουν προοπτική, αλλά θα εκβιάζουν οι κοινοί αγοραστές για συ-
νεχείς εξοπλισµούς, χωρίς προοπτική και µέλλον;

Τελευταία παρατήρηση: Ποιοι ωφελούνται από αυτήν τη συµ-
φωνία; Οι µόνοι ωφεληµένοι –σίγουρα ωφεληµένοι- είναι οι Γερ-
µανοί. Οι Γερµανοί προσέφεραν ένα υποβρύχιο από την αρχή,
το οποίο είχε κλείσει και µας το πέταξαν στα µούτρα περίπου και
µας είπαν: «∆εν γέρνουν τα γερµανικά υποβρύχια, τα κεφάλια
σας γέρνουν που δεν το καταλαβαίνουν αυτό το πράγµα. Το «ΠΑ-
ΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» είναι εξαίρετο, θαυµάσιο. Είναι αξιόπλοο, αξιό-
µαχο». Άρχισαν οι διαπιστωτικές πράξεις. Το παίρνουµε.
Παραγγέλνουµε και τα δύο υποβρύχια που ήταν για εκσυγχρο-
νισµό, τα κάνουµε καινούργια τύπου «214». Η σύµβαση θα πάει
παραπάνω και θα φτάσει περίπου τα 3-3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Έχουµε ήδη πληρώσει τα 2 δισεκατοµµύρια, χωρίς να έχουµε
παραλάβει τίποτα. Τον «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ» –λέτε- παρ’ όλο ότι είναι
αξιόµαχος και αξιόπλοος δεν θα τον κρατήσουµε, αλλά θα τον
πουλήσουµε. Και δεν καταλαβαίνω ποιος θα αγοράσει ένα υπο-
βρύχιο, όταν εµείς λέµε ότι το πουλάµε, ενώ παραγγέλνουµε
άλλα. Αν το χρειαζόµασταν, θα το κρατάγαµε για να µην παραγ-
γέλναµε τα καινούργια υποβρύχια. Ποιος θα το αγοράσει σε τιµή,
η οποία θα είναι τέτοια που θα συµφέρει το ελληνικό δηµόσιο ;

Είναι πράγµατα, τα οποία είναι πάρα πολύ δυσεξήγητα και ση-
κώνουν ερωτηµατικά. Οι Γερµανοί, λοιπόν, κερδίζουν από αυτήν
την προοπτική. Το ελληνικό δηµόσιο τι κερδίζει; Ποια προοπτική
θα έχουν τα ναυπηγεία;

Μήπως η προοπτική είναι αυτή που αφήσατε να υπονοηθεί,
κύριε Υπουργέ, του ενιαίου φορέα και αυτή που µας είπε και ο κ.
Σάφα ότι έχει αρχίσει συζητήσεις µε τα Ναυπηγεία Ελευσίνας και
Νεωρίου για ένα ενιαίο φορέα στα ναυπηγεία για συγχώνευση
και ενοποίηση; Μα αυτή δεν είναι προοπτική, διότι, καταλαβαί-
νετε ότι θα έχουµε ένα ιδιωτικό µονοπώλιο σε µία αραβική εται-
ρεία. ∆εν έγινε τόσος θόρυβος, βεβαίως, γι’ αυτήν την εταιρεία,
όσο µε τη συµφωνία του Κατάρ, αλλά κι αυτή η συµφωνία δεν
είναι καθόλου ευνοϊκή για το δηµόσιο συµφέρον. Θα έχουµε, δη-
λαδή, µία αραβική εταιρεία, µία ξένη εταιρεία, που θα έχει γερ-
µανική τεχνογνωσία και η οποία θα έχει το µονοπώλιο εδώ για
τις στρατιωτικές παραγγελίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Σε τι ευνοεί αυτό το δηµόσιο συµφέρον και τη δηµόσια προο-

πτική και γιατί συµφέρει αυτό τις Ένοπλες ∆υνάµεις και την προ-
οπτική τους; Υπάρχει εναλλακτική λύση; Βεβαίως, υπάρχει. Το
κράτος παραγγέλνει, το κράτος στηρίζει κατά βάση, οι Ένοπλες
∆υνάµεις. Εποµένως αυτές θα πρέπει να πάρουν το ναυπηγείο –
συνολικότερα, θα έλεγα εγώ, τα ναυπηγεία- στα χέρια τους, να
περάσουν άµεσα τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά υπό δηµόσιο
έλεγχο και να αναπτύξουν δραστηριότητες και στο στρατιωτικό
και στον εµπορικό τοµέα και βεβαίως, ένα σχεδιασµό στο πλαί-
σιο µιας εθνικής ναυπηγικής στρατηγικής για την ανασυγκρό-
τηση και την προοπτική των ναυπηγείων µας.

∆εν έχω χρόνο να επεξηγήσω περαιτέρω την πρόθεση και γιατί
είναι βιώσιµη και γιατί είναι ρεαλιστική και γιατί είναι ο µόνος δρό-
µος σήµερα για να κρατηθούν ζωντανά τα ναυπηγεία και η απα-
σχόληση και εποµένως να εξασφαλίσουµε όρους διεξόδου από
την κρίση, οι οποίες δεν διασφαλίζονται µε τη νεοαποικιακή πα-
ράδοση της χώρας µας στην τρόικα είτε στα αραβικά είτε στα
κινέζικα συµφέροντα που έχουν πέσει ως «κοράκια» πλέον και
λεηλατούν και την Ελλάδα και τον ελληνικό λαό. Αυτά δεν είναι
προοπτικές για την Ελλάδα. Υπάρχει για την Ελλάδα ένας άλλος
δρόµος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Λα-

φαζάνη.
Καλείται να λάβει το λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Η περίπτωση, η οποία εξετάζεται σήµερα
από την Εθνική Αντιπροσωπεία είναι ιδιάζουσα. Είναι εξαιρετικής
σηµασίας και δεν µπορούµε να την υποτιµήσουµε ούτε επιχει-
ρησιακά, αλλά ούτε και κοινωνικά.
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Πρέπει να οµολογηθεί στην Αίθουσα ότι είχαµε µία ανώµαλη
σύλληψη, ανώµαλη κύηση και βγήκε ένα προβληµατικό παιδί.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Το θέµα δεν εξετάζεται ως προς
αυτό που σήµερα θα ήταν το καλύτερο. Το πρόβληµα εντοπίζε-
ται στο ότι όταν έγινε αυτό επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ, µε
Υπουργό τον κ. Άκη Τσοχατζόπουλο, έπασχε. Τελείωσε.

Από εκεί και πέρα, η «οµάδα» που υπήρχε τότε στο ΠΑΣΟΚ,
τόσο σε επίπεδο Υπουργών, όσο και σε χαµηλότερο επίπεδο, δεν
νοµίζω ότι κοίταζε πρώτα τα συµφέροντα του έθνους.

Αυτό είναι µία αλήθεια. Ήδη γίνονται έρευνες στη Γερµανία,
όπως γνωρίζετε, για µίζες της τάξεως των 90 εκατοµµυρίων
ευρώ. ∆εν λέω ότι πήγαν σε συγκεκριµένα πρόσωπα. Λέω ότι διε-
ρευνάται αυτή η υπόθεση. Εξ άλλου, ό,τι αφορά τη Γερµανία, πά-
σχει πάντα από τέτοιου είδους θέµατα. Πάσχει, από όπου και αν
το δούµε, από τη «SIEMENS», µέχρι τα φορτηγά, τα ναυπηγεία,
κ.λπ.!

Πρώτα-πρώτα, λοιπόν, ξεκινάµε λέγοντας ότι έγινε µία λανθα-
σµένη εκτίµηση. ∆ώσαµε το 75% προκαταβολή! Μεγάλα ποσά!
Ποιος από εσάς ψωνίζει µε προκαταβολή 75%, χωρίς να ξέρει τι
θα πάρει; Και το χειρότερο, δεν υπάρχουν εγγυητικές επιστολές
να στηριχθούµε σ’ αυτές!

Παραλαµβάνει, λοιπόν, το θέµα η Νέα ∆ηµοκρατία µε ένα πρό-
βληµα ότι το πρώτο υποβρύχιο βγήκε µε κάποιες δουλείες. ∆εν
περιγράφω µε περισσότερα στοιχεία. Τι κάνει η Νέα ∆ηµοκρα-
τία; Τι έκανε; Τίποτα! Το άφησε να υπάρχει σαν θέµα! Ποια πρω-
τοβουλία πήρε; Τι µπορούσε να κάνει; Θα µπορούσε ή να
προχωρήσει σε ένα είδος συµφωνίας λίγο καλύτερο ή λίγο χει-
ρότερο απ’ αυτό που αντιµετωπίζουµε σήµερα ή να πάει στα διε-
θνή δικαστήρια. Ένα από τα δύο! ∆εν πήγε, βεβαίως, στα διεθνή
δικαστήρια, γιατί είχε αµφιβολίες κατά πόσο θα κερδίσει και γιατί
δεν είχε οπλιστεί από την προηγούµενη κυβέρνηση µ’ αυτό που
έλεγα πριν, δηλαδή µε τις εγγυητικές επιστολές!

Σήµερα, πώς έχουν τα πράγµατα; Πρώτα-πρώτα, έχουµε µία
σειρά εργαζοµένων, τους οποίους πρέπει να τους δούµε τουλά-
χιστον µε ευαισθησία. Όµως, έχουµε και µία πραγµατικότητα που
αφορά την πατρίδα.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι αυτές τις ηµέρες είδα
αρκετούς ναυάρχους –κανείς δεν ανήκει σε σας, γιατί τους διώ-
ξατε όλους, οι περισσότεροι ανήκουν στο χώρο της Νέας ∆ηµο-
κρατίας- οι οποίοι ήρθαν και µου είπαν «πρόσεξε, δεν πρέπει να
χαθούν τα υποβρύχια!». Και µε µύησαν σε κάποια πράγµατα που
δεν τα ήξερα.

Ελπίζω, όµως, να τα γνωρίζετε εσείς, κύριε Υπουργέ, και θέλω
την άρνησή σας ή την επιβεβαίωση σ’ αυτό που θα πω. Εν πάση
περιπτώσει, πολλοί θα πουν ότι είναι εθνικά µυστικά, αλλά οι
Τούρκοι ξέρουν πολύ περισσότερα απ’ αυτά τα οποία ακούγο-
νται σ’ αυτήν την Αίθουσα!

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, το εξής: Είναι λανθασµένη
η πληροφορία την οποία µου έδωσαν οι ναύαρχοι ότι το Αιγαίο
ολόκληρο, από πάνω µέχρι κάτω, είναι σε οκτώ τµήµατα έτσι ρυθ-
µισµένο, ούτως ώστε να υπάρχουν οκτώ περιοχές εξασφαλίσεως
της άµυνας; Είναι έτσι ή όχι; Εάν είναι έτσι, θα έχουµε ακάλυπτη
µία περιοχή; Θα πούµε ότι η «ένα» και η «τρία» µένει ακάλυπτη;

Σαφώς, λοιπόν, χρειαζόµαστε οκτώ υποβρύχια! Εάν είναι έτσι!
∆εν µπορούµε να πούµε ότι αφήνουµε ακάλυπτη τη Λήµνο ή τη
Φολέγανδρο ή τις ευρύτερες περιοχές! Εάν είναι έτσι, πρέπει να
έχουµε οκτώ υποβρύχια!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Άλλα υποβρύχια δεν υπάρχουν στη
χώρα, κύριε συνάδελφε;

∆εν έχουµε άλλα υποβρύχια, κύριε Πρόεδρε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Το θέµα είναι ποια υποβρύχια! Ποια υπο-
βρύχια; Τα παιδιά της Ελλάδας που τα στέλνουµε εκατό,
διακόσιες, τριακόσιες, πεντακόσιες οργιές κάτω από την επιφά-
νεια της θαλάσσης δεν πρέπει να είναι σε ό,τι καλύτερο σήµερα
διαθέτει η χώρα; Το δικό σας παιδί θα θέλατε να πάει σε ένα πα-
λαιό υποβρύχιο, που εν πάση περιπτώσει το έχουµε αναβαθµί-
σει, αλλά συνεχίζει να είναι παλαιό υποβρύχιο; Όταν το δικό σας
παιδί το στέλνετε να πάει από εδώ ως τη Θεσσαλονίκη, δεν κοι-
τάζετε αφ’ ενός µεν να είναι καλός ο οδηγός, αλλά και τι αυτοκί-
νητο θα τον πάει;

Εποµένως δεν µπαίνει καν σε συζήτηση αν θα είναι το «209» ή
το «214». ∆εν είναι τυχαίο ότι αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι είναι
«µαµούνια» στην παραγωγή τέτοιων συστηµάτων, οι Κορεάτες,
πήραν τα «214»! Αν ήταν, θα έπαιρναν και αυτοί το «209»!

Πώς µπαίνει, λοιπόν, σε κουβέντα ότι δεν θα δώσουµε στα παι-
διά της Ελλάδας ό,τι καλύτερο υπάρχει σήµερα; Πού θα τα βά-
λουµε δηλαδή; Θα πούµε στην Ελληνίδα µάνα «σου παίρνω το
παιδί, το κατεβάζουµε να είναι στις πεντακόσιες οργιές κάτω από
την επιφάνεια της θαλάσσης, αλλά δεν του δίνουµε το καλύτερο
δυνατό που υπάρχει»; ∆εν µπαίνει σε λογαριασµό!

Το άλλο θέµα που τίθεται είναι αν είναι καλύτερη η λύση να
επανακατασκευάσουµε τα υποβρύχια ή να πάρουµε καινούργια.
Όλοι µας έχουµε µία εµπειρία από τα αυτοκίνητα. Όσοι έχουν
πάρει δήθεν καλοµεταχειρισµένα, ύστερα από τρεις µήνες τρέ-
χουν στα συνεργεία. ∆εν µπορώ να καταλάβω πώς µπαίνει και
αυτή η λογική! Συµφωνώ ότι υπάρχει µία αναβάθµιση. Συµφωνώ
ότι γίνεται εξαιρετικά προσεκτική δουλειά. Συµφωνώ! ∆εν παύει,
όµως, να είναι ένα σκαρί τριάντα ετών! Συµφωνώ! ∆εν µπορεί να
είναι κάτι εύκολο και τυχαίο! Όµως, το καινούργιο είναι και-
νούργιο!

Και έχετε υπ’ όψιν σας ότι η διαφορά µεταξύ του «209» και του
«214» είναι σηµαντική! Έχει άλλα ηχητικά ακούσµατα το «209»
από το «214»! «Πιάνεται» ευχερέστερα απ’ ό,τι το «214». Και ενώ
µεν σε µία ειρηνική περίπολο δεν έχει καµµία σηµασία, όταν
όµως µας έχουν εγκλωβίσει δύο τούρκικα αντιτορπιλικά από
πάνω, τότε έχει πολλή σηµασία αν «ακούγεσαι»!

Και θέλω απαντήσεις επί αυτών τα οποία θέτω, γιατί σας είπα
ότι είναι σεµινάρια που µου έκαναν οι ναύαρχοι, αυτοί που εν-
διαφέρονται, δηλαδή, στο τέλος-τέλος!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του Προέδρου του ΛΑΟΣ)

Ας αναφερθούµε τώρα στο θέµα του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ». Η αλή-
θεια είναι ότι υπήρξε ένα πρόβληµα. ∆εν χωρά καµµία αµφιβολία.
Το έφεραν οι Γερµανοί. Ετέθη θέµα αν έπαψε να έχει τα χαρα-
κτηριστικά του …. Όχι! Παραµένει «κρυφό υποβρύχιο».

Οι λέξεις εντός εισαγωγικών. Καταλαβαινόµαστε.
Έχει χάσει έναν κόµβο στους δεκαέξι. Ποια είναι η διαφορά

των παραδοσιακών υποβρυχίων και αυτής της σειράς; Τα πρώτα
έχουν έξι κόµβους –αντιλαµβάνεστε τι λέµε- αυτό έχει δεκαέξι
κόµβους. Χάνει έναν κόµβο. Και, βεβαίως, αντιλαµβάνεται κανείς
ότι είναι σοβαρό. ∆εν είναι, όµως, τόσο σοβαρό για να το που-
λήσετε, κύριε Υπουργέ! ∆εν µπορείτε να το πουλήσετε! Το σκά-
φος πρέπει να µείνει εδώ! Γνωρίζουµε ότι υπήρξαν χώρες που
το απέρριψαν, αλλά ξέρουµε ότι υπάρχει και συγκεκριµένη χώρα
της Μέσης Ανατολής, η οποία το αποζητά µετά µανίας!

∆εν πρέπει, λοιπόν, να πουληθεί! Και µάλιστα, δεν πρέπει να
πουληθεί 200 εκατοµµύρια κάτω! Μιλάµε για χρήµα του ελληνι-
κού λαού! ∆εν είναι δυνατόν να πουληθεί! Εφ’ όσον το παραλά-
βαµε, εφ’ όσον ήρθε εδώ ο Αρχηγός του ναυτικού και είπε στην
επιτροπή ότι είναι αξιόπλοο και αξιόµαχο, τότε γιατί πωλείται; Ή
δεν είναι αξιόπλοο και αξιόµαχο, οπότε δεν το φορτωνόµαστε
καθόλου ή είναι αξιόπλοο και αξιόµαχο, οπότε το κρατούµε και
δεν θα το πουλήσουµε φθηνότερα!

Είναι απλά τα πράγµατα! Και πάλι εφ’ όσον λέµε ότι είναι οκτώ
τµήµατα το Αιγαίο και πρέπει να τα καλύψουµε και τα οκτώ, εκτός
αν πούµε «κορώνα ή γράµµατα, µένει ακάλυπτο το έκτο ή το πέ-
µπτο», όπως σας έλεγα προηγουµένως!

Ας αναφερθούµε τώρα στα ναυπηγεία. Ο κ. Σάφα δεν είναι
βλαξ. Είναι ένας εξαιρετικά ευφυής άνθρωπος που κάνει µπίζνες
και εδώ και στο εξωτερικό. Μέσα στην επιτροπή είπε: «Με τις
υπάρχουσες παραγγελίες, εγώ µπορώ να καλύψω τις ανάγκες
του 35% του δυναµικού των ναυπηγείων. Για να φθάσω παρα-
πάνω, θέλω και άλλες παραγγελίες».

Γιατί το είπε; ∆εν θα µπορούσε να δώσει µία απάντηση στην
επιτροπή «ξεκινάµε και βλέπουµε» ή «ο σχεδιασµός µας είναι να
υπάρξουν παραγγελίες για την κάλυψη των αναγκών» και να ξε-
φύγει από την επιτροπή;

Εµένα µου αρέσουν οι ευθείς άνθρωποι που λένε «τα σύκα,
σύκα και τη σκάφη, σκάφη»! Με τον ευθύ µπορείς να βρεις άκρη!
Και ερωτώ το εξής: Υπάρχει κανείς ανάµεσά µας εδώ που µπο-
ρεί να εξασφαλίσει παραγγελίες, να φέρει άλλα δύο υποβρύχια,
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να φέρει και τρία από εκεί, να φέρει και κάτι άλλο; Υπάρχει; Εάν
κάποιος υπάρχει, είναι ο Σάφα ή κάποιοι σαν τον κ. Σάφα, αυτοί
που είναι πάνω στο αντικείµενο! Και τι θέλουµε; ∆ουλειά στα ναυ-
πηγεία θέλουµε, για να υπάρξει αντικείµενο!

Εάν υποθέσουµε ότι σήµερα, λέµε «όχι»!... Τι θα γίνει αύριο το
πρωί στα ναυπηγεία; Είναι απλήρωτοι δύο µήνες! Πείτε µου, τι θα
γίνει αύριο; Θα αναλάβει η Ελλάδα; Έχουµε δείξει τέτοιες περ-
γαµηνές ότι πάµε καλά στο µάνατζµεντ; Όπως βουλιάξαµε την
Ολυµπιακή; Όπως παραδώσαµε τον ΟΤΕ; Από το κακό, στο χει-
ρότερο! Πού πάει καλά η Ελλάδα; Να το κρατήσει! Να δώσουµε,
βεβαίως, συνέχεια στο όνειρο και στην ελπίδα και στο όραµα των
χιλίων τριακοσίων εργαζοµένων! Με τι λεφτά; Εδώ κόβουµε το
δέκατο τρίτο και το δέκατο τέταρτο µισθό από τους ανθρώπους
που ήδη εργάζονται στο δηµόσιο! Να προσθέσουµε και άλλους
στο δηµόσιο;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Ποια λογική είναι αυτή που µπορεί να ελέγχει το νου αυτών
που κάνουν αυτές τις προτάσεις; Το θέµα είναι να βρούµε τον
τρόπο να εξασφαλίσουµε την καλύτερη δυνατή συνθήκη για τα
ναυπηγεία. Και επειδή δεν είναι ένα το ναυπηγείο, αλλά τα ναυ-
πηγεία είναι περισσότερα, εγώ θα έλεγα στην Κυβέρνηση να
βρείτε τον τρόπο της συλλειτουργίας, η ισχύς εν τη ενώσει. ∆εν
πρέπει να είναι ανταγωνιστικά, δεν πρέπει να έρθει το λιοντάρι
για να φάει τον πάνθηρα. Πρέπει να συλλειτουργήσουν και θα
µπείτε στη µέση εσείς.

Γνωρίζω ότι η Ελευσίνα διακινεί αυτές τις ηµέρες έγγραφα που
λένε, ότι οι φρεγάτες θα γίνουν στα ναυπηγεία αυτά. Τι είναι
αυτό; Είναι η άµυνα των ναυπηγείων της Ελευσίνας, ότι «δεν θα
µας κατασπαράξετε, έχουµε συµβόλαιο στα χέρια µας». Άρα, λοι-
πόν, η οποιαδήποτε συνεργασία, συνύπαρξη, συλλειτουργία µε
το Σκαραµαγκά δεν θα γίνει κάτω από λεόντειο σύµβαση. Αυτό
είναι.

Εκεί πρέπει να µπείτε στη µέση, να καλέσετε και τον ένα και
τον άλλο παράγοντα σε µία συνύπαρξη, συλλειτουργία. Αν και
εγώ προσωπικά, γνωρίζοντας τις οικονοµικές ανάγκες της
χώρας, δεν βλέπω πώς θα µπορέσουµε να προχωρήσουµε και
στις φρεγάτες. Ότι τις χρειάζεται το Αιγαίο, τις χρειάζεται το Αι-
γαίο. Το ότι οι Τούρκοι κάνουν πάρτι στο Αιγαίο, κάνουν πάρτι
στο Αιγαίο και το οµολόγησε ο αξιότιµος Αναπληρωτής ότι «περ-
νάνε». «Απλώς» περνάνε! Το πόσα υποβρύχια περνάνε είναι πολύ
δύσκολο να το εντοπίσουµε, ιδίως όταν είναι τύπου “214” και
αυτά τα υποβρύχια.

Όταν πέρασε ένα πολεµικό έξω από τη Τζια, δηµιουργήθηκε
µείζον θέµα, ζωντανές συνδέσεις. Πόσα υποβρύχια περνάνε από
κάτω, όταν εµείς δεν έχουµε τα ανάλογα µέσα για να παρακο-
λουθήσουµε τέτοια υποβρύχια.

Η άµυνα της χώρας είναι πάνω από κάθε άλλη θυσία. Γιατί,
έχετε υπ’ όψιν σας ότι δαπανήσατε και εσείς πολλά χρήµατα του
ελληνικού λαού, από την παραγγελία του αιώνα, του «Mirage»,
µέχρι σήµερα. Γιατί τα παραγγείλατε όλα αυτά; Για ενδεχόµενη
σύρραξη µε τη Μάλτα, µε την Αίγυπτο; Γιατί βεβαίως έχουµε
πρόβληµα µε την Τουρκία.

Και, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πρώτη µέρα που η
Τουρκία θα εισπράξει ένα οριστικό «όχι» από την Ευρώπη, το
οποίο έρχεται –µην κοιτάτε, µέχρι τότε ελπίζει- θα δείξει δόντια
και τα δόντια δεν θα τα δείξει στο Κουρδιστάν, θα τα δείξει εδώ
στο Αιγαίο. Εµείς, λοιπόν, για εκείνο το κρίσιµο εικοσιτετράωρο
πρέπει να είµαστε αρκούντως προετοιµασµένοι, για να µη βρε-
θούµε σε αποτελέσµατα σαν κι αυτά στα οποία βρεθήκαµε τον
Ιούλιο του 1974.

Αυτή είναι η έννοια, το αν θα αφήσουµε «γυµνή» την Ελλάδα ή
θα προστατεύσουµε τη πατρίδα. Και βεβαίως δεν είναι η ιδα-
νική. Καλύτερη υπάρχει; Εάν υπάρχει καλύτερη να πούµε «όχι»
στη Κυβέρνηση, να πούµε «όχι, κύριε Βενιζέλο, δεν µας κάνει,
υπάρχει καλύτερη». Ποια είναι η καλύτερη; Να κλείσουν τα ναυ-
πηγεία ή να τα πάρει η Ελλάδα να τα κρατήσει έξι µήνες και µετά
να ψάχνουν να βρουν δουλειά οι άνθρωποι. Αυτό λέµε. Είναι σο-
βαρές προτάσεις αυτές;

Ωραία έχουν εµπειρία, βεβαίως και έχουν εµπειρία. Θεωρού-
νται από τους καλύτερους στην Ευρώπη, ίσως µαζί µε τους Γερ-

µανούς και τους Πολωνούς. Τη δουλειά ποιος θα τη φέρνει;
Ποιος είναι αυτός που θα πάει να φέρει παραγγελίες; Κάποιος
«µανδαρίνος» του Υπουργείου;

Εποµένως τα θέµατα αυτά δεν έχουν σκοπιµότητα µικροκοµ-
µατική. Είναι η πατρίδα, είναι η άµυνα της πατρίδας και πρέπει να
σκεφτούµε όλοι.

Άκουσα µε εξαιρετική προσοχή τον πρώην Υφυπουργό Εθνι-
κής Άµυνας της Νέας ∆ηµοκρατίας, άκουσα την τοποθέτησή του,
είπε ένα σχετικό “όχι”, µη δυνάµενος να πει το “ναι”, για λόγους
δικούς του, κοµµατικής στρατηγικής, τους οποίους ευθέως αντι-
λαµβάνοµαι και έχει να κάνει µε το κενό των τεσσάρων ετών.

Εγώ, λοιπόν, δεν έχω αυτές τις δουλειές. Και λέω κυρίες και
κύριοι ένα ξεκάθαρο «ναι» στην άµυνα της πατρίδας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κύριος Υπουργός

Εθνικής Άµυνας έχει το λόγο για µια σύντοµη παρέµβαση, όχι
για οµιλία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Από
του Βήµατος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Από του Βήµατος, αλλά
σύντοµη παρέµβαση γιατί δεν έχει ανοίξει η κανονική διαδικασία
της συζητήσεως.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Τα
µέλη της Κυβέρνησης δικαιούνται να κάνουν χρήση τους Βήµα-
τος σε κάθε περίπτωση, λέει ο Κανονισµός.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα κάνει τοποθέτηση ο κύ-
ριος Υπουργός;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Όχι,
µία παρέµβαση.

Θέλω να απευθυνθώ, µε την άδεια του Προέδρου, στον κύριο
Πρόεδρο τoυ Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και να τον ευχα-
ριστήσω για την καθαρή, θετική θέση που διατύπωσε εκ µέρους
του κόµµατός του.

∆εδηλωµένη επιδίωξη της Κυβέρνησης ήταν και είναι αυτός ο
νόµος να ψηφιστεί µε την ευρύτερη δυνατή συναίνεση. Και χαί-
ροµαι, γιατί αυτό σε σχέση µε την Ελάσσονα Αντιπολίτευση, ένα
από τα κόµµατα της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης, επιτυγχάνεται.

Θα αναφερθώ αργότερα στην επιχειρηµατολογία της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Με ενδιαφέρει να καταγράψω τα θετικά.
Και εγώ έχω την αίσθηση ότι είναι εξαιρετικά προσεκτικά και δια-
κριτικά διατυπωµένη η διαφωνία της Νέας ∆ηµοκρατίας και θα
δούµε πώς αυτή αντιµετωπίστηκε κατά τη φάση της συζήτησης
στη ∆ιαρκή Επιτροπή.

Ο κ. Καρατζαφέρης αποδεικνύεται πολύ καλός µαθητής των
ναυάρχων, γιατί οι πληροφορίες που παρέθεσε από του Βήµατος
είναι ακριβείς.

Πράγµατι τα υποβρύχια είναι ένα στατικό οπλικό σύστηµα, που
επικάθεται σε µια περιοχή και την ελέγχει και, πράγµατι, σύµ-
φωνα µε τις εκτιµήσεις του Πολεµικού Ναυτικού, πρέπει να κα-
λύπτουµε οκτώ τοµείς. Και πράγµατι υπάρχουν διελεύσεις
τουρκικών υποβρυχίων άλλοτε εν αναδύσει και άλλοτε εν κατα-
δύσει. Κι όταν οι διελεύσεις αυτές, οι οποίες µας φέρνουν σε
οριακές καταστάσεις σε σχέση µε τη λεγόµενη αβλαβή διέλευση,
όταν δεν πρόκειται για πλου διέλευσης σύµφωνα µε τη ∆ιεθνή
Σύµβαση του ∆ικαίου της Θάλασσας. Αυτές, λοιπόν, οι περιπτώ-
σεις της διέλευσης εν καταδύσει, εντοπίζονται εκ των υστέρων
µέσα από το νατοϊκό σύστηµα ανταλλαγής πληροφοριών που πα-
ρακολουθεί την κίνηση του κάθε υποβρυχίου, αλλά τότε ήδη έχει
συντελεστεί η διέλευση.

Είναι επίσης απολύτως ακριβές, ότι σύµφωνα µε την οµόφωνη
απόφαση του Ανωτάτου Ναυτικού Συµβουλίου, η επιχειρησιακή
υπεροχή των υποβρυχίων τύπου «214» σε σχέση µε τα επιχειρη-
σιακά δεδοµένα των υποβρυχίων τύπου “209” είναι πρόδηλη,
σαφής και ακαταγώνιστη.

Είναι επίσης ακριβές, ότι το ακουστικό ίχνος του υποβρυχίου
«209», ακόµη κι αν αυτό ενσωµατώσει την τεχνολογία της αναε-
ρόβιας πρόωσης, είναι πολύ εντονότερη άρα ευδιάκριτη σε
σχέση µε την ακουστική υπογραφή των υποβρυχίων τύπου «214».

Είναι επίσης ακριβές, ότι το Πολεµικό Ναυτικό θέλει τον «ΠΑ-
ΠΑΝΙΚΟΛΗ». Θα ήταν ευτυχές αν µπορούσε να τον κρατήσει.

Γιατί η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
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ναγερµού, έχει πει ότι προτίθεται να αναζητήσει τρόπους µετα-
βίβασης του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ» σε τρίτη χώρα; Γιατί είµαστε αιχ-
µάλωτοι µιας δηµόσιας συζήτησης. Γιατί είµαστε αιχµάλωτοι µιας
κακής προϊστορίας. Γιατί ο ίδιος ο προκάτοχός µου στην αρχική
συνεδρίαση της αρµόδιας κοινοβουλευτικής υποεπιτροπής το
χαρακτήρισε “πλωτό φέρετρο” και αναφέρθηκε σε πτερύγια τα
οποία δήθεν έχει ο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ».

Όταν αυτό είναι το δηµόσιο κλίµα, όταν είµαστε βουτηγµένοι
σε µια καταθλιπτική καχυποψία και όταν κυριαρχεί µία µυθολογία
γύρω από τα θέµατα αυτά, η Κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη να
σπάσει το φαύλο κύκλο. ‘Οπως σπάµε το γόρδιο δεσµό αυτών
των συµβάσεων και της παθολογίας των συµβάσεων επί δέκα
χρόνια, έτσι θέλουµε να σπάσουµε και ένα νοσηρό κλίµα στο δη-
µόσιο βίο.

Γι’ αυτό ακολουθήσαµε αυτήν τη διαδικασία, γι’ αυτό εισά-
γουµε για κύρωση στη Βουλή τις συµβάσεις εν σχεδίω, χωρίς να
είναι υπογεγραµµένες και γι’ αυτό αποζητούµε µια συναίνεση η
οποία θα µας επιτρέψει να βγάλουµε το κεφάλι µας µέσα από
ένα βούρκο τον οποίο εν πολλοίς εµείς οι ίδιοι συνολικά, ως πο-
λιτικό σύστηµα και ως κοινωνία έχουµε διαµορφώσει.

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό να αντιληφθούµε γιατί έχουµε
κάνει αυτήν την επιλογή. ∆εν πρόκειται, όµως, να στερήσουµε
ένα όπλο αξιόπλοο και ετοιµοπόλεµο από το Πολεµικό Ναυτικό.
Αυτό θα το εντάξουµε στο συνολικό σχεδιασµό για την παρα-
γωγή υποβρυχίων τύπου «214» από τη χώρα µας. Και ό,τι γίνει,
θα γίνει µε απόλυτη διαφάνεια, διακρατικά, χωρίς µεσολάβηση
κανενός παράγοντα και χωρίς καµµία εµπορική διάσταση. ∆εν
θα στερηθεί, όµως, ενός όπλου το Πολεµικό Ναυτικό. Η δε
ύψωση της σηµαίας του Πολεµικού Ναυτικού στις 15 Οκτωβρίου
στο Κίελο στον «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ» θα είναι µια πράξη επαναξίωσης
του πλοίου, το οποίο έχει πιστοποιηθεί και από τον αρµόδιο κρα-
τικό γερµανικό φορέα και από το Πολεµικό Ναυτικό.

∆εν είναι µόνο ο Αρχηγός του ΓΕΝ που απάντησε κατηγορη-
µατικά και οι αρµόδιοι µηχανικοί, αλλά είναι και ο κυβερνήτης
του σκάφους, ο οποίος είναι κυβερνήτης επί έξι χρόνια και έχει
παρακολουθήσει όλες τις δοκιµές. Πρόκειται για ένα νέο παιδί,
έναν αντιπλοίαρχο ο οποίος ξέρει τι είναι το «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ»
και ήταν µέσα τώρα που πήγε στη Βόρεια Θάλασσα, στη Νορ-
βηγία, ο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» και ανέβηκε και κατέβηκε δέκα φορές
στο µέγιστο βάθος των τριακοσίων εβδοµήντα πέντε µέτρων. Και
αν κάποιος αγωνιά για τα υποβρύχια, αυτοί είναι οι ίδιοι οι αξιω-
µατικοί των υποβρυχίων. Αυτή είναι η κατάσταση.

Λέτε να σας δώσω σαφή απάντηση για τα θέµατα αυτά. Σας
δίνω, λοιπόν, σαφή απάντηση γι’ αυτά τα θέµατα. Και δεν υπάρ-
χει καµµιά αµφιβολία ότι η επιλογή να κατασκευάσουµε δύο και-
νούργια υποβρύχια τύπου «214» είναι από κάθε άποψη
συµφέρουσα. Το ένα υπό εκσυγχρονισµό υποβρύχιο, το «ΩΚΕΑ-
ΝΟΣ», τύπου «209» έχει απορροφήσει µέχρι στιγµής 400 εκα-
τοµµύρια και δεν ξέρουµε αν θα είναι αξιόπλοο. Και αγοράζουµε
τα καινούργια µε σταθερή τιµή, άνευ προσαυξήσεων και προ-
σαρµογών, 500 εκατοµµύρια. Αυτή είναι η κατάσταση. Αυτό κά-
νουµε.

Ας δούµε τώρα τι είπε ο εκπρόσωπος της νέας ιδιοκτησίας.
Είπε ότι τα δύο νέα υποβρύχια φτάνουν για να απασχοληθεί το
35% του δυναµικού του ναυπηγείου. Οι εργαζόµενοι ξέρουν πολύ
καλύτερα τα δεδοµένα και απάντησαν ευθέως στον κ. Λαφαζάνη
κατά τη διαδικασία της ακρόασης. Του απάντησαν οι εργαζόµε-
νοι! Και δεν είδα να είναι πιεστικός µε τον κ. Σάφα. Αντίθετα, δια-
τύπωσε τις ερωτήσεις πολύ ευγενικά και δεν έκανε καν αντί-
κρουση των λεχθέντων.

Στο σηµείο αυτό παρενέβην λοιπόν και είπα στον κ. Σάφα και
στον κ. Ατζπόντιεν ότι είναι πολύ επιεικείς και ευγενείς οι Βου-
λευτές και ιδίως οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Και έθεσα εγώ
τα ερωτήµατα που περίµενα να θέσουν οι Βουλευτές. ∆εν θα
πρέπει, λοιπόν, να ερχόµαστε τώρα να θέσουµε τα ζητήµατα
άνευ αντιπάλου, γιατί λείπουν τώρα οι ίδιοι οι υπεύθυνοι των ναυ-
πηγείων, προκειµένου να δώσουν απαντήσεις.

Ας δούµε, λοιπόν, τι είπε. Είπε ότι το ελληνικό Πολεµικό Ναυ-
τικό του διασφαλίζει το 35% και ότι πρέπει να ψάξει να βρει από
άλλες χώρες, από άλλα πολεµικά ναυτικά για να συµπληρώσει
τις αναγκαίες παραγγελίες. Και είπε ότι έχει την ικανότητα,

επειδή έχει παρουσία σε πενήντα τρεις χώρες, σε πενήντα τρία
πολεµικά ναυτικά και άρα έχει τη δυνατότητα να φέρει δουλειές,
να φέρει παραγγελίες.

Τι θα συνέβαινε διαφορετικά; ∆ιαφορετικά, θα ήµασταν εµείς
υπό συνεχή εκβιασµό να δώσουµε κι άλλες δουλειές, κι άλλες
δουλειές και όχι επειδή τις έχουµε ανάγκη επιχειρησιακά, αλλά
για να διασώσουµε µια επιχείρηση. Ε, δεν είναι αυτή η λογική και
γι’ αυτό γίνεται η επιλογή που γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Για φανταστείτε τι µήνυµα θα στέλναµε διεθνώς και ποια θα
ήταν η άµεση δηµοσιονοµική, µακροοικονοµική και πολιτική επί-
πτωση αν πηγαίναµε στη λύση της κρατικοποίησης. Για φαντα-
στείτε την επίπτωση που θα είχαµε διεθνώς για την οικονοµική
σταθερότητα της χώρας. Επιπλέον θα καταστρέφαµε οριστικά
και την Ελευσίνα µε το Νεώριο, γιατί θα έπρεπε να αποκλείσουµε
την Ελευσίνα και το Νεώριο από κάθε παραγγελία του Πολεµικού
Ναυτικού και από την υποστήριξη του στόλου. Μα, εµείς ενδια-
φερόµαστε εξίσου µε το Σκαραµαγκά και για την Ελευσίνα και
για το Νεώριο. Εκεί υπάρχουν άλλοι χίλιοι διακόσιοι εργαζόµενοι
που έχουν κι αυτοί ψυχή και θέλουµε να βρούµε, πράγµατι, την
καλύτερη δυνατή λύση για όλο τον τοµέα. Και ενθαρρύνουµε τη
λύση και δεν θέλουµε να πιεστεί κανείς. Αντίθετα, θέλουµε ο κα-
θένας να υποστηρίζει µε τον καλύτερο τρόπο τα συµφέροντά
του.

Όµως, είναι άλλο πράγµα το επίπεδο των εµπορικών δια-
πραγµατεύσεων και συµφωνιών που θέλουµε να γίνονται µε τον
καλύτερο τρόπο και να οδηγούν στο καλύτερο αποτέλεσµα –το
αµοιβαία επωφελές αποτέλεσµα- και άλλο πράγµα οι στρατιωτι-
κοπολιτικές αποφάσεις για το αν, πώς, πότε και υπό ποίους
όρους θα αναπτυχθεί ένα σύστηµα, ένα εξοπλιστικό πρόγραµµα
τεραστίων διαστάσεων.

Εµείς τιµούµε τις υπογραφές της εκάστοτε ελληνικής κυβέρ-
νησης και έχουµε πλήρη συνείδηση της συνέχειας του κράτους.
Και θα µιλήσω κάποια στιγµή στην αρµόδια επιτροπή, σε µικρό-
τερο κύκλο, για τις υποχρεώσεις που έχουν µετακυληθεί σε µας,
οι οποίες έχουν αναληφθεί µε πολύ µεγάλη ευκολία, αλλά και για
τα οικονοµικά, πολιτικά και διπλωµατικά προβλήµατα που δηµι-
ουργούνται και τα οποία θα πρέπει να διαχειριστούµε. Και τα δια-
χειριζόµαστε µε τον καλύτερο τρόπο.

Εκκαθαρίζουµε εκκρεµότητες µιας δεκαετίας µε τη βοήθεια
της Βουλής, µε τη βοήθεια της αρµόδιας επιτροπής. ∆εν γίνεται
καµµία νέα παραγγελία. ∆εν κάνουµε νέες παραγγελίες τώρα,
αλλά διασώζουµε συµβάσεις παλαιές, οι οποίες συνήφθησαν το
2000 και το 2002, αλλά στην πραγµατικότητα άρχισαν να λει-
τουργούν και να αναπτύσσουν την παθογένειά τους µετά το
2004. Και θα πω µετά πώς εξελίχθηκε αυτή η ιστορία. Και αυτό
θα το κάνω όχι για να κατηγορήσω κανέναν, αλλά για να αντι-
λαµβανόµαστε τι έχει συµβεί και να γινόµαστε όλοι σοφότεροι.

Άρα, λοιπόν, αυτή είναι η απάντηση σε σχέση µε τα ερωτή-
µατα που θέσατε και ελπίζω ότι σας ικανοποιώ µ’ αυτά που σας
λέω. Επίσης ζητώ από όλο το Τµήµα να στηρίξει αυτήν την προ-
σπάθεια.

Και θα τελειώσω µε κάτι άλλο. Θα µπορούσαµε να έχουµε υπο-
γράψει αυτές τις συµβάσεις χωρίς κύρωση από τη Βουλή. Σας
είπα ότι η σύµβαση έχει αποσταλεί για προσυµβατικό έλεγχο από
το Ελεγκτικό Συνέδριο µε τη συνήθη διαδικασία. Το αρµόδιο κλι-
µάκιο, το ΣΤ’ Κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου µε την 82/2010
πράξη του προέβη σε έλεγχο νοµιµότητας και επιτρέπει την υπο-
γραφή της σύµβασης µε βάση τον ισχύοντα νόµο περί εξοπλι-
σµών.

Θα µπορούσαµε, λοιπόν, να έχουµε υπογράψει τη σύµβαση µε
την έγκριση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Όµως, δεν το κάνουµε.
Και θέλουµε η Βουλή να εκτιµήσει ότι οι συµβάσεις αυτές είναι
επωφελείς και συµφέρουσες για το δηµόσιο, να µας δώσει τη
σχετική εντολή και πληρεξουσιότητα και να τις κυρώσει διά
νόµου. Αυτό σηµαίνει -όπως λέει το Επιστηµονικό Συµβούλιο της
Βουλής στην έκθεσή του- ότι και όλες οι µελλοντικές τροποποι-
ήσεις πρέπει να κυρωθούν από τη Βουλή.

Άρα η Βουλή έχει τον έλεγχο της σύναψης και της εφαρµογής
της σύµβασης. Και αυτό πρέπει να είναι η µέθοδος για όλες τις
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µεγάλες δηµόσιες συµβάσεις, γιατί αποτελεί µια εγγύηση δια-
φάνειας και γιατί επιτρέπει σε όλους να έχουν γνώση και έλεγχο
για έναν πολύ κρίσιµο τοµέα της δηµόσιας ζωής της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στον κατάλογο
των οµιλητών…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο για µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Πρόεδρε, κινού-
µεθα εκτός Κανονισµού, κάτι που αποτελεί πρόβληµα το οποίο
δεν αφορά εµένα, αλλά τους συναδέλφους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Είναι βέβαια σχήµα οξύµωρο και αντιφα-
τικό να προσπαθούµε να πουλήσουµε κάτι το οποίο έχει
περιγραφεί ως «πλωτό φέρετρο». ∆εν µπορώ να καταλάβω. Εάν
έχουν πάρει, λοιπόν, το χαρακτηρισµό «πλωτό φέρετρο», που
είπε κάποιος ανώνυµα, εσείς πώς θα πάτε να το πουλήσετε;

Εάν κατάλαβα καλά, λέτε ότι δεν πρόκειται να πουληθεί εάν
δεν υπάρξει άλλο στη θέση του. Εάν αυτό το κατάλαβα καλά,
πρέπει να σας πω ότι µένω ικανοποιηµένος.

Όσον αφορά, βέβαια, το θέµα της διαδικασίας την οποία ακο-
λουθείτε, επιτρέψτε µου να σας πω ότι είναι ένα θέµα το οποίο
έθεσα στο Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών στην πρώτη συ-
νάντηση και είπα ότι η απαραίτητη προϋπόθεση γι’ αυτού του εί-
δους τις συµβάσεις είναι να περνούν µέσα από τη Βουλή.
Χαίροµαι που το ακολουθήσατε. Το αντίθετο, βέβαια, θα ήταν
προβληµατικό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Πρόε-
δρε, σας ευχαριστούµε.

Το λόγο έχει ο κ. Χρήστος Πρωτόπαπας για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οµολογώ ότι είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα η συζήτηση µέχρι

τώρα.
Νοµίζω πως όπως προκύπτει από τη µέχρι τώρα συζήτηση,

αλλά και από αυτά που καταλάβαµε από την όλη µελέτη της συµ-
φωνίας και τη συζήτηση που παρακολουθήσαµε όσοι επιθυµού-
σαµε –αν και µη µέλη στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής-
έχουµε µια πολύ σηµαντική συµφωνία. Και αυτή η πολύ σηµα-
ντική συµφωνία είναι µια επιτυχία και της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, που πήρε πολύ ζεστά την ιστορία
και κατάφερε να υπογράψει µια σύµβαση που έχει συγκεκριµέ-
νους στόχους.

Ποιο είναι οι στόχοι αυτοί; Ο πρώτος στόχος είναι η διάσωση
των Ελληνικών Ναυπηγείων του Σκαραµαγκά. Νοµίζω ότι αυτό
το πετυχαίνει.

Ο δεύτερος στόχος είναι µια συµφωνία µε πλήρη διαφάνεια.
Το τονίζουµε αυτό, γιατί είναι ίσως αυτονόητο, αλλά πολλές
φορές στο παρελθόν ήταν ζητούµενο για την ελληνική πολιτική
ζωή να υπάρχει µια συµφωνία µε πλήρη διαφάνεια, µια συµφω-
νία που να υπερασπίζει ταυτόχρονα και το δηµόσιο συµφέρον
και τα προγράµµατα του Πολεµικού Ναυτικού.

Θέλω να σηµειώσω ότι κοµµάτια αυτής της συµφωνίας, που
ίσως δεν έχουν αναφερθεί µέχρι στιγµής, είναι και το βέτο που
µπορεί να έχει το δηµόσιο στην επιλογή της διοίκησης -πολλά
είχαν ακουστεί και πολλά είχαν λεχθεί και νοµίζω ότι είναι µια
πολύ σωστή παράγραφος αυτή που τέθηκε- όπως και ο έλεγχος
του δηµοσίου πάνω σε τυχόν µεταβιβάσεις, οι οποίες θα γίνουν
από τους υποψήφιους αγοραστές, µιας και η σύµβαση δεν έχει
ακόµη κυρωθεί.

Άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή διάφορες παρατηρήσεις –τις
είχα ακούσει και στην επιτροπή- από τον κ. Λαφαζάνη. Θέλω να
επισηµάνω στον κ. Λαφαζάνη πως πρέπει να γνωρίζει ότι οι συµ-
βάσεις, σε περίπτωση µεταβίβασης επιχείρησης, ισχύουν. Οι
συλλογικές συµβάσεις εργασίας και επιχειρησιακές, αλλά και στη

συγκεκριµένη περίπτωση οι κλαδικές της ΠΟΕΜ, δηλαδή της Πα-
νελλήνιας Οµοσπονδίας Εργατών Μετάλλου, ισχύουν και µάλι-
στα ισχύουν απόλυτα. ∆εν αλλάζουν οι συλλογικές συµβάσεις σε
περίπτωση µεταβίβασης της επιχείρησης.

∆εν τίθεται, λοιπόν, θέµα χωρίς τη συναίνεση των εργαζοµέ-
νων ούτε βίαιης αλλαγής του εργασιακού καθεστώτος ούτε απε-
µπόλησης συγκεκριµένων δικαιωµάτων, τα οποία οι εργαζόµενοι
του ναυπηγείου έχουν και εξακολουθούν να έχουν µετά τη µε-
ταβίβαση. Αυτό νοµίζω πως είναι ένα θέµα που πρέπει να το ξε-
καθαρίσουµε, διότι όταν λέει το Υπουργείο ότι τηρείται η
εργατική νοµοθεσία, στοιχείο της εργατικής νοµοθεσίας είναι ότι
εξακολουθούν να ισχύουν οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας
τόσο οι επιχειρησιακές όσο και οι κλαδικές, οι οποίες έχουν υπο-
γραφεί, πόσο µάλλον, βεβαίως, η Εθνική Γενική Συλλογική Σύµ-
βαση Εργασίας της ΓΣΕΕ.

Έρχοµαι, όµως, και σε ορισµένα ζητήµατα που σαφώς θα αντι-
µετωπίσουµε µπροστά µας. Το πρώτο ζήτηµα είναι πως ναι, ο
αγοραστής θα πρέπει και αυτός να καταθέσει τη δική του συµ-
βολή. Νοµίζω πως αυτό έχει ειπωθεί κατ’ επανάληψη.

Ακούσαµε λίγο πριν τον κύριο Υπουργό να λέει «Εγώ έθεσα τα
ζητήµατα που έπρεπε να τεθούν.» Βεβαίως, έπρεπε να τεθούν
ζητήµατα. Αγοράζει ένα µεγάλο µαγαζί, µια µεγάλη επιχείρηση,
µε σηµαντικές και πολύ µεγάλες δυνατότητες. Θα πρέπει και
αυτός να φέρει δουλειές. Έχει τη δυνατότητα να το κάνει. Η
«ABU DHABI MAR» είναι µια πολύ µεγάλη διεθνής επιχείρηση, η
οποία έχει τη δυνατότητα να φέρει και αυτή δουλειές πολεµικών
ναυτικών –δεν εννοώ το ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό- στα Ναυ-
πηγεία Σκαραµαγκά. Είναι σαφές ότι πρέπει να το κάνει και νο-
µίζω πως αυτή η επισήµανση πρέπει να γίνεται και να γίνεται
δηµόσια, διότι, όταν αναλαµβάνεις µια τέτοια επιχείρηση, δεν την
αναλαµβάνεις για να ζήσει µόνο µε προµήθειες του ελληνικού
Πολεµικού Ναυτικού, αλλά αναλαµβάνεις και εσύ την υποχρέ-
ωση να την τροφοδοτήσεις µε δουλειές, που έχεις τη δυνατό-
τητα να φέρεις µέσα από τη διεθνή σου παρουσία. Αυτό είναι το
πρώτο που νοµίζω ότι πρέπει να επισηµάνουµε.

∆εύτερον, θα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας ότι υπάρχουν
και άλλα ναυπηγεία στην Ελλάδα. Υπάρχουν τα Ελληνικά Ναυ-
πηγεία, που πλέον µε τη σύµβαση και µετά τα όσα έγιναν τα πε-
ρασµένα χρόνια από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µπορούν να
κάνουν µόνο δουλειές Πολεµικού Ναυτικού. ∆εν λέω «του ελλη-
νικού Πολεµικού Ναυτικού», αλλά λέω «Πολεµικού Ναυτικού».

Υπάρχουν, όµως, και άλλα δύο ναυπηγεία. Είναι το Ναυπηγείο
της Ελευσίνας και το Νεώριο Σύρου. Πρόκειται για δύο ναυπη-
γεία µε πολύ µεγάλες και σηµαντικές δυνατότητες, δύο ναυπη-
γεία για τα οποία και το δηµόσιο στο παρελθόν, όταν πέρασαν
περιπέτειες, έχει καταβάλει πολύ µεγάλες προσπάθειες. Αυτό
είναι γεγονός. Είναι ναυπηγεία που σήµερα ζουν υπό ενιαία, ου-
σιαστικά, µετοχική διοίκηση και τα οποία έχουν πολύ µεγάλες δυ-
νατότητες, πολύ µεγάλη παρουσία και, βεβαίως, δίνουν δουλειά
σε χιλιάδες εργαζοµένων. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε την υποχρέωση –και αυτό δεν είναι ένα
θέµα που αφορά µόνο το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης, αλλά
αφορά συνολικά την Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ- να προωθή-
σουµε εκείνη την πρόταση του ενιαίου φορέα της ναυπηγοεπι-
σκευαστικής βιοµηχανίας. Αν θέλουµε να αντιµετωπίσουµε από
κοινού, µε µια συνολική οπτική και µε µια συνολική στρατηγική,
τη ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία στην Ελλάδα, νοµίζω ότι η
πρόταση του ενιαίου φορέα, η οποία συνδυάζει και τις εµπορικές
δραστηριότητες στα δύο ναυπηγεία –θα πω και πού αλλού- αλλά
και τη δυνατότητα της συνολικής βοήθειας µε ανάθεση εργασιών
-στο µέτρο που επιτρέπουν και οι οικονοµικές δυνατότητες από
το Πολεµικό Ναυτικό- είναι µια υπόθεση που πρέπει να τη µελε-
τήσουµε. Πρέπει να τη µελετήσουµε και να την προωθήσουµε –
βεβαίως, και ο ιδιωτικός τοµέας πρέπει να καταβάλει τη δική του
προσπάθεια και τη δική του συµβολή- ώστε να έχουµε τρία βιώ-
σιµα ναυπηγεία στην Ελλάδα -όπως νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή
έχουµε, αλλά και µας αξίζει να έχουµε και µπορούµε να έχουµε
µέσα στην ελληνική οικονοµία- που σήµερα γνωρίζουµε πόσο
πολύ δοκιµάζεται και πόση σηµασία έχει η διατήρηση των συ-
γκεκριµένων βιοµηχανιών, µε τις δυνατότητες που έχουν.

Κλείνω, λέγοντας ότι υπάρχουν και εκατόν πενήντα άνθρωποι,
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που ουσιαστικά ανήκουν στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά και δου-
λεύουν στο λεγόµενο «τροχαίο υλικό». Νοµίζω ότι µέσα στο πλαί-
σιο αυτής της προσπάθειας που γίνεται πρέπει να καταβάλουµε
κάθε δυνατή προσπάθεια και σήµερα και αύριο, προκειµένου
αυτοί οι άνθρωποι να αισθανθούν ότι ικανοποιούµε τις δεσµεύ-
σεις που στο παρελθόν έχουµε αναλάβει απέναντί τους και, βε-
βαίως, να έχουν και αυτοί το δικαίωµα στην εργασία είτε στο
χώρο του Πολεµικού Ναυτικού είτε στο χώρο της επιχείρησης
στην οποία βρίσκονται µέσα από τη γενική συλλογιστική και τη
γενική προσπάθεια, που θα κάνουµε για τη δηµιουργία αυτού του
ενιαίου φορέα στη ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία. Έχουµε
την υποχρέωση απέναντί τους και νοµίζω ότι πρέπει να καταβά-
λουµε κάθε δυνατή προσπάθεια, προκειµένου να διασφαλίσουµε
την απασχόλησή τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρωτόπαπα και µάλιστα, τον ευχαριστούµε ιδιαιτέρως για
την πειθαρχία του στο χρονόµετρο.

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στην
Α’ Αθηνών κ. Προκόπης Παυλόπουλος.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σπεύδω να πω ότι θα χρησιµοποιήσω λίγο χρόνο και από τη

δευτερολογία µου, για να µην κουράσω περισσότερο και για να
είναι ολοκληρωµένη η παρέµβασή µου ήδη από το στάδιο αυτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα υπάρξει σχετική
ανοχή.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Με
όλη την καρδιά µας! Όσο θέλετε, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Υπουργέ. Όπως και
εσείς είπατε ότι ο Κανονισµός επιτρέπει να µιλάτε από του Βή-
µατος και όταν ο χρόνος είναι λιγότερος και είστε θεσµικός, έτσι
και εγώ και θέλω να µείνω στο ίδιο επίπεδο. Επικαλούµαι, λοι-
πόν, και εγώ τη δευτερολογία µου.

Κύριε Υπουργέ, είναι σαφές ότι αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται –
το λιγότερο- κάτω από περίεργες συνθήκες, που δεν αφορούν
µόνο την όλη εξέλιξη της αρχικής σύµβασης που υπεγράφη επί
ΠΑΣΟΚ, αλλά και την τρέχουσα συγκυρία.

Το λέω αυτό, διότι ξεκινάω από τον τίτλο, για να εξηγήσω πώς
και για δυο συγκεκριµένους λόγους, που είναι θεσµικοί, αιτιολο-
γούµε το «όχι» που λέει η Νέα ∆ηµοκρατία στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Και επιφυλασσόµαστε, όπως το λέτε άλλωστε, όταν
έρθει να κυρωθεί η σύµβαση –πάλι δια νόµου- να δούµε τι ακρι-
βώς θα έχει γίνει τότε.

Γιατί λέµε «όχι»; Και για λόγους θεσµικούς. Και εξηγούµαι: Τι
λέτε στον τίτλο του νοµοσχεδίου; Λέτε ότι πρόκειται για νοµο-
σχέδιο που αφορά την κύρωση των συµβάσεων για το µέλλον
των Ελληνικών Ναυπηγείων και των υποβρυχίων του Πολεµικού
Ναυτικού.

Ο όρος «κύρωση σύµβασης» είναι εντελώς αδόκιµος, γιατί δεν
πρόκειται για σύµβαση ούτε καν για σχέδιο συµβάσεως. Τι συ-
νηθίζουµε να κάνουµε στην Ελλάδα χρόνια ολόκληρα; Ποια είναι
η συνήθεια που τηρούµε, όταν έχουµε τέτοιου είδους συµβάσεις;
Υπογράφεται η σύµβαση και στη συνέχεια έρχεται για κύρωση.
Πάγια η θεωρία και η νοµολογία έχουν δεχθεί ότι όταν έχουµε
τέτοιου είδους διοικητικές συµβάσεις –γιατί πρόκειται για κλα-
σική περίπτωση διοικητικής σύµβασης- τότε έρχονται για κύρωση
και ισχύουν οι συµβάσεις από και διά της κυρώσεως.

Γιατί; Γιατί εκτός από τον ατοµικό κανόνα δικαίου, τον οποίο
περιέχουν, περιέχουν συνήθως και κανονιστικές ρήτρες, δηλαδή
περιέχουν και γενικούς και απρόσωπους κανόνες δικαίου. Και
είναι όλοι εκείνοι οι κανόνες δικαίου που αποκλίνουν από τις συ-
νήθεις διατάξεις που ισχύουν, όπως και εδώ έχουµε αποκλίσεις
σχετικές µε τις διατάξεις που αφορούν παραδείγµατος χάριν τη
φορολογία.

Επειδή, λοιπόν, έχουµε συµβάσεις που, εκτός από τον ατοµικό
κανόνα δικαίου, εισάγουν και άλλους κανόνες δικαίου οι οποίοι
µόνο διά νόµου µπορούν να θεσπισθούν, γι’ αυτό έχουµε την κύ-
ρωση η οποία –το τονίζω- δεν είναι δυνητική, αλλά είναι υποχρε-
ωτική. Όµως, αυτό προϋποθέτει υπογεγραµµένη σύµβαση, η
οποία τουλάχιστον έχει τον πυρήνα του κανόνα δικαίου, ο οποίος

είναι η σύµπτωση των δηλώσεων βουλήσεως ανάµεσα στα δύο
αντισυµβαλλόµενα µέρη.

Αυτό κάναµε τόσα χρόνια. Εδώ βρισκόµαστε –και θα εξηγήσω
γιατί γίνεται αυτό- µπροστά στο εξής πρωτόγνωρο φαινόµενο:
∆εν κυρώνουµε σύµβαση η οποία έχει ήδη διαµορφώσει τουλά-
χιστον τον ατοµικό κανόνα δικαίου, που προκύπτει από τη σύ-
µπτωση πρότασης αποδοχής. Τι κυρώνουµε, λοιπόν; Την
πρόθεση της Κυβέρνησης να υποβάλει πρόταση προς τους αντι-
συµβαλλοµένους, για να καταρτισθεί η σύµβαση! Στην ουσία δη-
λαδή κυρώνουµε νοµοθετικά την πρόταση για την κατάρτιση της
σύµβασης ή, αν θέλετε, παρέχουµε εξουσιοδότηση, διά της νο-
µοθετικής οδού, στην Κυβέρνηση να προχωρήσει στην κατάρ-
τιση συµβάσεως.

Αυτά είναι πρωτόγνωρα πράγµατα και δεν νοµίζω ότι πρέπει να
τα καθιερώσουµε, διότι σε αυτές τις περιπτώσεις καταργούµε
βασικές διαδικασίες, οι οποίες πρέπει να τηρούνται. Μόνο σύµ-
βαση µπορούµε να κυρώσουµε, όχι η πρόθεση, όχι την πρόταση
την οποία πρόκειται να υποβληθεί.

Ας έρθει η σύµβαση εδώ, να τη δούµε ολοκληρωµένη και
αφού, κύριε Υπουργέ, ξέρετε –και το ξέρετε όχι µόνο ως πολιτι-
κός αλλά και ως έγκριτος νοµικός- ότι η σύµβαση αυτή ισχύει
από και διά της κυρώσεως, δεν έχετε να φοβηθείτε τίποτα. Αν
δεν κυρωθεί από τη Βουλή η σύµβαση δεν θα ισχύσει ούτε θα
σας κατηγορήσει κανείς για τίποτα.

Κάνετε, λοιπόν, σήµερα ένα θεσµικό άλµα. Και γιατί το κάνετε;
Να σας πω εγώ γιατί το κάνετε. Το συνοµολογήσατε προηγου-
µένως, περίπου. Βρισκόµαστε σε µια εποχή που, δυστυχώς κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, λειτουργούµε ως πολιτικό σύστηµα
και ιδίως οι κυβερνώντες υπό το φόβο, όχι µόνο του πολιτικού
κόστους -έχουµε φύγει µακριά από την εποχή που υπολογίζαµε
το πολιτικό κόστος, κακώς, αλλά εν πάση περιπτώσει αυτό υπο-
λογίζαµε- και έχουµε φθάσει στο σηµείο πλέον που δεν τολµάει
να βάλει Υπουργός την υπογραφή του. ∆εν τολµάει, φοβάται.
Γιατί φοβάται; Γιατί έχει δηµιουργηθεί όλη αυτή η ατµόσφαιρα.
Περίπου το υπονοήσατε. Επειδή ο προκάτοχός σας είπε ότι
υπάρχει πρόβληµα, κίνδυνος κ.λπ., σπεύσατε να µας πείτε ότι
«να τι υπάρχει, πώς είναι δυνατόν να βάλω εγώ την υπογραφή
µου κάτω από αυτές τις συνθήκες;».

Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ευθέως κάτι: Ο
υπόλογος, υπαίτιος αποκλειστικώς γι’ αυτή την κατάσταση είναι
το Κόµµα σας και ο Πρωθυπουργός. Είναι ο αρχιτέκτονας αυτού
του αρρωστηµένου κλίµατος και του διασυρµού του δηµόσιου
βίου της Ελλάδος, πάνω στον οποίο στηρίχθηκε για να κερδίσει
τις εκλογές και πάνω στον οποίο στηρίζεται ακόµη και σήµερα
για να αποπροσανατολίζει την κοινή γνώµη από τα λάθη και ιδίως
από τα λάθη τα οποία αφορούν την είσοδο στο µνηµόνιο και την
άφρονα πολιτική την οποία ακολουθείτε σ’ εκτέλεση του µνηµο-
νίου.

∆ηλαδή, επειδή ο κ. Παπανδρέου προεκλογικά κατηγορούσε
τους πάντες συλλήβδην περίπου ως κλέφτες, αφού διέσυρε διε-
θνώς το πολιτικό µας σύστηµα ως διεφθαρµένο, αφού στη συ-
νέχεια ως Πρωθυπουργός προσπαθεί, τις δικές του ευθύνες, σε
ό,τι αφορά ιδίως τα οικονοµικά πράγµατα του τόπου, να τις ρίξει
σε άλλους οι οποίοι, δήθεν, είναι «διεφθαρµένοι», έχει δηµιουρ-
γηθεί µια τέτοια ατµόσφαιρα. Και επειδή είστε Κυβέρνηση και
επειδή ξέρετε ότι αυτό το σύστηµα θα διαιωνίζεται, αντιλαµβα-
νόµαστε πολύ καλά –δεν αµφισβητεί κανείς ούτε το ήθος ούτε
την εντιµότητά σας, αλλά τι να κάνετε;- ότι µε αυτή την κατά-
σταση η οποία υπάρχει, πού να βάλει υπογραφή Υπουργός και
µάλιστα σε αντικείµενα τέτοιας πολύ µεγάλης σηµασίας;

Θέλετε να έχετε «δεµένο το γάιδαρό σας» -συγχωρέστε µου
την έκφραση- και το θέλετε, όχι µόνο όταν θα κυρωθεί η σύµ-
βαση, αλλά και πριν. Και το κάνετε για έναν απλό λόγο, γιατί είστε
και πολύ καλός νοµικός. Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι αν κυρώ-
σουµε τη σύµβαση βεβαίως έχουν ισχύ νόµου οι κανονιστικές ρή-
τρες και άλλα, αλλά το συµβατικό µέρος εξακολουθεί να
παραµένει συµβατικό και την ευθύνη τη φέρει εκείνος ο οποίος
υπογράφει. ∆εν είναι κολυµβήθρα του Σιλωάµ η Βουλή ούτε βε-
βαίως “καθαρτήριον πυρ” για κάθε τι το οποίο υπάρχει. Γι’ αυτό
τι κάνετε.

Αλλά γι’ αυτό το κλίµα –το τονίζω- είναι υπεύθυνο το ΠΑΣΟΚ,
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είναι υπεύθυνος ο Αρχηγός του, που έχει οδηγήσει τους Υπουρ-
γούς του να µη θέλουν να βάλουν υπογραφή, παρά µόνο εάν
έχουν εξασφαλιστεί από παντού, έστω και αν κάνουν λογικά και
νοµικά άλµατα και σφάλµατα σαν και αυτό που βλέπουµε αυτή τη
στιγµή και αν εισάγουν «καινά δαιµόνια» στη θεσµική µας ζωή.
Τα οποία, όµως, δεν µπορούν σε καµµία περίπτωση να ισχύσουν
και δεν µπορούν να αποτελέσουν τη βάση µε την οποία θα πο-
ρευόµαστε στο µέλλον.

∆εν µπορεί η Βουλή να ψηφίζει νόµους, που δεν είναι νόµοι.
Είναι εξουσιοδοτήσεις σε Υπουργούς να κάνουν απλώς τη δου-
λειά τους την οποία, όµως, πρέπει να την κάνουν ούτως ή άλλως,
γιατί αυτοί είναι Υπουργοί. ∆εν µπορεί η Βουλή να διαδραµατίζει
ταυτοχρόνως και το ρόλο της νοµοθετικής και το ρόλο της εκτε-
λεστικής εξουσίας. ∆εν µπορεί η Βουλή να µεταβάλλεται σε κυ-
βερνώσα Βουλή, για να το πω έτσι θεσµικά. Γιατί περί αυτού
πρόκειται, εκεί θα φθάσουµε σε λίγο. Κάθε Υπουργός θα έρχεται
εδώ και θα λέει: «Ξέρετε κάτι; Πείτε µου τι να κάνω. Παραπέρα
εγώ δεν προχωράω».

Φτάνουµε, λοιπόν, σε αυτού του είδους το νοµικό και θεσµικό
άλµα, το οποίο δεν το αποδεχόµαστε, από κατάσταση που δηµι-
ουργήθηκε εξαιτίας της τακτικής του κ. Παπανδρέου και το βλέ-
πουµε, βέβαια, και από το ότι έχει µετατρέψει την Ελλάδα σ’ ένα
απέραντο δικαστήριο µε τις εξεταστικές που λειτουργούν χωρίς
κανόνες, χωρίς αρχές και, το κυριότερο, χωρίς στοιχεία, σπιλώ-
νοντας καθηµερινά ανθρώπους µόνο και µόνο για αποπροσανα-
τολισµό και δίωξη πολιτικών αντιπάλων.

Και το δεύτερο σκέλος –θα είµαι πολύ συντοµότερος σ’ αυτό-
αφορά επίσης θεσµικό πρόβληµα που υπάρχει. Κύριε Υπουργέ,
είναι γνωστό –όπως το βλέπετε άλλωστε, και όταν θα καταρτι-
σθεί η σύµβαση θα είναι ακόµη πιο εµφανές- ότι µεταξύ των
άλλων µέτρων κανονιστικού περιεχοµένου που λαµβάνονται, τα
οποία ούτως ή άλλως χρειάζονται κύρωση, γιατί αποκλίνουν από
την κοινή νοµοθεσία, είναι και τα φορολογικά ζητήµατα τα οποία
προβλέπονται στην περίπτωση αυτή. Το επισηµαίνει άλλωστε και
η πολύ καλογραµµένη έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής.

Είναι γνωστό -εν πάση περιπτώσει, ότι υπάρχει σοβαρό ενδε-
χόµενο- ότι αυτές οι απαλλαγές, οι φορολογικές ρυθµίσεις οι
οποίες υπάρχουν, θα θεωρηθούν, έστω και εµµέσως, ως ενί-
σχυση µη νόµιµη κατά το κοινοτικό δίκαιο και συγκεκριµένα κατά
το άρθρο 107 του Οργανισµού Λειτουργίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, του βασικού κορµού, που αφορά το θεσµικό καθεστώς
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το άρθρο αυτό απαγορεύει τέτοιες
ενισχύσεις και λέει ότι για το αν είναι ενισχύσεις και είναι επι-
τρεπτές ή όχι αυτές, πρέπει να υπάρξει προηγουµένως συνεν-
νόηση µε την επιτροπή.

Έχει θεωρήσει η νοµολογία του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων ότι δεν θεωρούνται ενισχύσεις και εποµένως µπο-
ρούν –να το πω έτσι- να γίνουν αποδεκτές, περιπτώσεις όπου
έχουµε ενισχύσεις που αφορούν κοινά προγράµµατα κοινοτικού
ενδιαφέροντος καθαρά ή όταν έχουµε µέτρα τα οποία αποσκο-
πούν στην άρση οικονοµικών διαταραχών στην οικονοµία των
κρατών-µελών. Είναι το άρθρο 108. Ούτε το ένα ούτε το άλλο
συµβαίνει. Το 108 ρυθµίζει το θέµα που αφορά τη συνεννόηση.
Το 107 ορίζει τι είναι ενίσχυση. Το 108 καθιερώνει τη διαδικασία
της συνεννόησης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Άρθρο 107 παράγραφος 3.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι το
εξής, όπως ακριβώς έχουν τα πράγµατα: Έχετε συνεννοηθεί µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση; ∆εν το ξέρω και δεν το αµφισβητώ. Εγώ
λέω εάν έχει υπάρξει συνεννόηση για το αν θα είναι κοινοτικώς
αποδεκτές αυτές οι αποκλίσεις από την κείµενη νοµοθεσία, οι
οποίες ουσιαστικά αφορούν ζητήµατα, τα οποία σχετίζονται µε
φορολογικά θέµατα, τα οποία, όµως –το τονίζω- είναι δυνατόν
να αποτελέσουν εµµέσως ενισχύσεις.

Και µην επικαλεσθείτε το γεγονός πως προβλέπεται πάλι από
τις διατάξεις που προανέφερα το ότι, όταν πρόκειται για ναυπη-
γικές εργασίες κ.λπ. σε αυτές τις περιπτώσεις µπορούν και τότε
να θεωρηθούν επιτρεπτές ενισχύσεις. Γιατί, πρώτα-πρώτα, αυτό
πρέπει να το συνεννοηθείτε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Κο-

µισιόν δηλαδή, εάν είναι κάτι τέτοιο -χωρίς προηγούµενη συνεν-
νόηση βαδίζετε πάνω σε κινούµενη άµµο- και δεύτερον, γιατί µι-
λάει σε αυτές τις περιπτώσεις η κοινοτική νοµοθεσία για
ενισχύσεις που είναι αποδεκτές, όταν αφορούν µέτρα γενικά,
όµως, για ναυπηγεία. Ενώ εδώ µιλάµε για µια και µόνο ναυπη-
γική επιχείρηση και όχι γενικά για το καθεστώς των ναυπηγικών
επιχειρήσεων σε ολόκληρη την Ελλάδα.

Άρα, αν δεν έχετε κάνει τέτοια συνεννόηση, πρέπει να την κά-
νετε αµέσως. ∆εν φτάνει το ότι περνά από το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο. ∆εν θα φτάσει ούτε καν αν το κυρώσουµε και εµείς από τη
Βουλή, όταν θα έρθει η ώρα. Θα πρέπει να υπάρχει αυτή η συ-
νεννόηση. Αλλιώς, τα µέτρα τα οποία προτείνετε είναι δυνατόν να
αποδειχθούν ένα µπούµερανγκ. Και µην ξεχνάτε ότι η ιστορία
των ναυπηγείων από πλευράς Κοινοτικού ∆ικαίου έχει ένα κακό
παρελθόν. Το γνωρίζετε αυτό το κακό παρελθόν. Εποµένως, πρέ-
πει να µας διαβεβαιώσετε εδώ, εάν έχει γίνει τέτοια συνεννόηση
ή εάν η συνεννόηση αυτή πρόκειται να γίνει στο µέλλον, πάντως
προτού υπογραφεί η σύµβαση ή εν πάση περιπτώσει προτού
έρθει προς κύρωση ή υπογραφεί η προγραµµατιζόµενη σύµ-
βαση.

Μένουµε και εµείς σ’ αυτό που έχει λεχθεί και ενώνουµε τη
φωνή µας σχετικά µε το εξής: Αφού προβαίνετε σε µια τέτοια
ενέργεια, είναι καλό να λήξει και το ζήτηµα της διαβεβαίωσης
όλων των εργαζοµένων, σχετικά µε το µέλλον που τους επιφυ-
λάσσετε. Στην περίπτωση αυτή δεν έχουν αποµείνει πολλοί. Είναι
οι εργαζόµενοι εκείνοι οι οποίοι νοµίζω ότι υπό το καθεστώς το
οποίο διαµορφώνεται µπορούν να παραµείνουν. Μπορεί να το
αντέξει αυτό το «βάρος» -ας το πω έτσι- η όλη επιχείρηση, όπως
θα προκύψει. Εν πάση περιπτώσει, αφού κάνετε που κάνετε αυτή
την ενέργεια, αφού υπάρχει αυτό το πανωπροίκι –να το πω έτσι,
για να χρησιµοποιήσουµε στην καθοµιλουµένη, εκείνο το οποίο
λέµε κάθε φορά- ας ληφθεί η πρόνοια για να µπορέσουν οι ερ-
γαζόµενοι τουλάχιστον να κοιµηθούν ήσυχοι ότι έχουν σε αυτούς
τους δύσκολους καιρούς το µέλλον εξασφαλισµένο.

Και γι’ αυτούς, όµως, τους δυο θεσµικούς λόγους τους οποί-
ους εξήγησα προηγουµένως λέµε «όχι». Και όταν έρθει η ώρα
της σύµβασης και της κύρωσης της σύµβασης θα δούµε πώς θα
έχουν πάει τα πράγµατα.

Και µια τελευταία λέξη που είναι η κατακλείδα. Κύριε Υπουργέ,
δεν µπορεί να έρχεστε και να λέτε στη Βουλή ότι «ξέρετε, εµείς
ζητάµε αυτή την εξουσιοδότηση από τη Βουλή και να αποφανθεί
η Βουλή από τώρα ότι είναι επωφελής η σύµβαση για το δηµό-
σιο». Όταν δεν έχουµε πλήρη εικόνα, δεν µπορεί να µιλάµε για
σύµβαση που εκ προοιµίου θα τη χαρακτηρίσουµε επωφελή.

Και κάτι άλλο. Σας είπα ότι εισάγετε «καινά δαιµόνια». Και
τούτο διότι φοβάστε να βάλετε την υπογραφή σας οπουδήποτε,
µε το κλίµα που υπάρχει. Φτάσατε στο σηµείο να λέτε να πει η
Βουλή ότι η σύµβαση είναι επωφελής, ώστε εάν αύριο συµβεί τί-
ποτα και κατηγορηθείτε να πείτε «ελάτε εδώ να δείτε, το τι είναι
επωφελής το λέει ακόµα και η Βουλή»! Σκεφθείτε πού φτάσαµε
µε το κατάντηµα του Πρωθυπουργού της χώρας, ο οποίος την
έχει διασύρει και έχει οδηγήσει τους ίδιους τους Υπουργούς του
στο να µην τολµάνε να βάλουν την υπογραφή τους πουθενά εάν
δεν έχουν την συναίνεση της Βουλής.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Παρεκτρέπεστε, κύριε Παυλόπουλε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι το κατάντηµα στο

οποίο φτάσαµε. Μια περίτροµη εκτελεστική εξουσία…
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Παρεκτρέπεστε, κύριε Παυλόπουλε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς παρεκτρέπεσθε, κύριε

Ευθυµίου, εσείς και ο Πρωθυπουργός σας, που έχετε µετατρέ-
ψει την Ελλάδα σε ένα απέραντο δικαστήριο…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, όχι τέτοιες
εκφράσεις.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τη διασύρετε διεθνώς, όπου κι
αν βρεθείτε, µόνο και µόνο για να δικαιολογήσετε την κυβερνη-
τική σας ανικανότητα. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παυλόπουλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα σας δώσω το λόγο
για µια σύντοµη παρέµβαση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Θέλω να µε συγχωρέσουν οι συνάδελφοι…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Υπουργέ, µε
ακούτε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Σας
ακούω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Προεδρεύω. Σας το
υπενθυµίζω.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Είναι
το ύψος της Έδρας µεγάλο και δεν είχα άµεση επαφή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, για την ακοή σας
µιλάω. Θέλω η παρέµβασή σας να είναι όντως σύντοµη…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Το
ακουστικό σας ίχνος είναι µεγαλύτερο των υποβρυχίων!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θέλω να είναι όντως
σύντοµη η παρέµβασή σας. Σας παρακαλώ ιδιαιτέρως.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα
δείξετε κατανόηση και εσείς, κύριε Πρόεδρε και οι κύριοι συνά-
δελφοι, διότι εδώ έχουµε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο Κανονισµός;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ναι,

εντάξει. Λίγο θα µιλήσω. Έχουµε επιστηµονικά θέµατα να λύ-
σουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, δεν θα δώσετε
πλήρη επιστηµονική απάντηση. Έχετε και την deformation pro-
fessionnelle και δεν πρέπει. Θα πρέπει να αυτοσυγκρατηθείτε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα
δώσω τις επικεφαλίδες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Για να σεβαστούµε τον
Κανονισµό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Το
µεγάλο ερώτηµα της νοµικής επιστήµης είναι πώς διαχειριζόµα-
στε καινοφανείς καταστάσεις. Λέει ο κ. Παυλόπουλος –τον οποίο
ξέρετε πόσο αγαπώ και πόσο εκτιµώ ως συνάδελφο στο πανεπι-
στήµιο- µα, εµείς ξέρουµε από το ∆ίκαιο των ∆ιοικητικών Συµ-
βάσεων ότι συνάπτεται η σύµβαση, αναπτύσσει την ενέργειά του
το ενοχικό µέρος και η κύρωση διά νόµου αφορά την ισχύ ένα-
ντι τρίτων. Έτσι το ήξεραν. Θα µπορούσαµε να έχουµε υπογρά-
ψει τη σύµβαση αυτή, ακολουθώντας τη διαδικασία του
ισχύοντος νόµου περί αµυντικών προµηθειών, µε την έγκριση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, που δίδεται στο προσυµβατικό στάδιο,
πριν την υπογραφή κι αφού το θέµα εισερχόταν ενώπιον της Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής Εξοπλισµών, άρα πάλι µε τη γνώµη,
τη σύµφωνη ουσιαστικά γνώµη, της Βουλής, θα υπογράφαµε τη
σύµβαση.

Εµείς ερχόµαστε τώρα και φέρνουµε το σχέδιο συµβάσεως,
το οποίο έχει µονογραφηθεί από τις οµάδες διαπραγµάτευσης
και του προσδίδουµε in toto ισχύ νόµου. Η Βουλή διατυπώνει τη
θέση ότι η σύµβαση αυτή είναι επωφελής και συµφέρουσα για το
δηµόσιο, µας εξουσιοδοτεί να την υπογράψουµε προς πιστοποί-
ηση για αποδεικτικούς λόγους και όχι γιατί έτσι τίθεται σε ισχύ το
ενοχικό µέρος, γιατί η σύµβαση είναι όλη νόµος. Επιπλέον δε
αυτού, η σύµβαση η οποία είναι νόµος του κράτους, καθίσταται
και διατακτικό της απόφασης του ∆ιεθνούς ∆ιαιτητικού ∆ικα-
στηρίου, του ∆ιεθνούς Εµπορικού Επιµελητηρίου. Και δεν πρό-
κειται να έρθει ξανά για κύρωση, γιατί είναι νόµος το πλήρες
περιεχόµενό της. Και η υπογραφή έχει αποδεικτική και µόνο λει-
τουργία.

Τι προτείνω; Προτείνω να µη φθείρεστε σε τέτοιου είδους πο-
λιτικές συζητήσεις και να αξιοποιήσετε το χρόνο σας στη συγ-
γραφή µίας µονογραφίας για τα νέα δεδοµένα στο ∆ίκαιο των
∆ιοικητικών Συµβάσεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Υπουργέ, το κε-
ντρικό θέµα, όπως το προσέλαβε το Προεδρείο, είναι ο τίτλος
«καινοφανείς συµβάσεις». Αυτό το «καινοφανές» σας οδηγεί…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Και-
νοφανείς καταστάσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το «καινοφανείς κατα-
στάσεις» σας οδηγεί σε τέτοιες, ας πούµε, καινοφανείς πράξεις,

πρωτοτυπίες.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, όλα αυτά θα

ίσχυαν αν µπορούσαµε να µιλάµε για κύρωση σύµβασης, η οποία
στοιχειωδώς υπάρχει. Γιατί τι έρχεστε και µας λέτε; Να προσ-
δώσουµε από τώρα ισχύ σε σύµβαση, η οποία θα υπογραφεί!
Γιατί για να υπάρχει σύµβαση, που περιέχει τουλάχιστον τον ατο-
µικό κανόνα δικαίου, τον οποίο κυρώνουµε διά νόµου µαζί µε τις
κανονιστικές ρήτρες, πρέπει να υπάρχει πρόταση και αποδοχή.
Ποιο ενοχικό µέρος κυρώνουµε από τώρα, αφού δεν υπάρχει;
Ενοχικό µέρος υπάρχει όταν υφίσταται πρόταση και αποδοχή, η
οποία είναι αποτυπωµένη σε έγγραφο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε συνάδελφε, µου επιτρέπετε;

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως. Μ’ αρέσει ο διάλο-
γος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, αλλά είµαστε
εκτός Κανονισµού.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μην
µπαίνετε σ’ αυτό το πεδίο, γιατί πρέπει να εξηγήσετε πρώτα στην
κλασική τυπολογία των διοικητικών συµβάσεων ποια είναι η νο-
µική σχέση µεταξύ της κατακυρωτικής πράξης και της σύµβα-
σης. Για πείτε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι πολύ απλό. Η κατακυρω-
τική πράξη, κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε, από το ∆ιοικητικό ∆ί-
καιο, όταν έχουµε τον κανόνα δικαίου της σύµβασης…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Η
σύµβαση είναι αποδεικτικό έγγραφο.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Υπουργέ. Γιατί ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι στις διοικητικές συµβάσεις…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μη
µου λέτε «όχι».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έτσι το εισάγει, ad pro-
bationem. Είπε, το σχέδιο για να έχει αποδεικτική δύναµη.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή µε προ-
έτρεψε ο κύριος Υπουργός να γράψω εν όψει των «καινολο-
γιών»…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εν είναι ανάγκη να αρ-
χίσετε τα γυµνάσµατα από την Αίθουσα της Βουλής.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: …ένα ∆ιοικητικό ∆ίκαιο ή µια
µελέτη ∆ιοικητικού ∆ικαίου γι’ αυτά που νοµοθετεί, εγώ θα του
πω ότι δυστυχώς είµαι αναγκασµένος πρωτίστως να κάνω µαθή-
µατα ∆ιοικητικού ∆ικαίου εδώ για πράγµατα που είναι αυτονόητα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εν χρειάζεται άλλο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί το λέω αυτό; Και το το-

νίζω για πολλοστή φορά, δεν νοείται σε καµµία περίπτωση διοι-
κητική σύµβαση, η οποία να έχει τον τύπο τον γραπτό ως τύπο
απλώς αποδεικτικό. Αυτό ισχύει για τις συµβάσεις του Ιδιωτικού
∆ικαίου. Στις διοικητικές συµβάσεις ο γραπτός τύπος πάντοτε
είναι συστατικός τύπος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Όχι,
µη λέτε τέτοια πράγµατα.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τι λέτε, κύριε Υπουργέ; Σας πα-
ρακαλώ πολύ, µην αναγκαστούµε στην περίπτωση εδώ, µέσα
στην Αίθουσα, να κάνουµε µαθήµατα 2ου έτους Νοµικής Σχολής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σας παρακαλώ, κύριε
Παυλόπουλε. Αρκετά.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αλίµονό µας αν στις διοικητι-
κές συµβάσεις ο γραπτός τύπος ήταν µόνον αποδεικτικός.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Φτάνει, κύριε Παυλό-
πουλε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι συστατικός και ιδίως σε
τέτοιου είδους διοικητικές συµβάσεις. Τι µας λέτε τώρα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αρκετά.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ότι δηλαδή ο γραπτός τύπος

αυτής της τεράστιας σύµβασης που πρέπει να κάνετε, είναι µόνο
για να το αποδείξετε; Κατά τα άλλα, συστατικός είναι ο τύπος
της υπογραφής της συµφωνίας που θα κάνετε και που δεν υπάρ-
χει ακόµη. Πρώτα απ’ όλα, δεν έχετε συµφωνία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Φθάνει το ∆ιοικητικό ∆ί-
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καιο!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πού είναι η αποδοχή της προ-

τάσεως, την οποία έχετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μα,

αν δεν καταλαβαίνετε!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Καταλαβαίνουµε και πολύ

καλά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αρκετά.
Η Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας στη Β’ Πειραιώς, κ. Βέρα Νικολαΐδου,
έχει το λόγο.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι ενδιαφέρουσες, βέβαια, οι νοµικές και διπλωµατικές ανα-
λύσεις στην Αίθουσα, αλλά σίγουρα δεν είναι η ουσία του νοµο-
σχεδίου που συζητάµε. Γιατί µε τη συζήτηση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου που έρχεται µε τη µορφή κύρωσης των συµβάσεων,
ουσιαστικά διαλύονται τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Είναι µια κύρωση συµβάσεων, που σίγουρα λεί-
πουν πίνακες και πολλά άλλα σηµεία, τα οποία θα έρθουν στην
πορεία για ψήφιση, το πιο πιθανό. Μια συµφωνία, λοιπόν, κατα-
στροφική για τους εργαζόµενους, καταστροφική για τα ναυπη-
γεία και επιζήµια για τη χώρα και το στρατιωτικό της εξοπλισµό.
Έναν εξοπλισµό που χρόνια ολόκληρα χρυσοπληρώνουµε, όχι
βέβαια για τις αµυντικές ανάγκες της χώρας -διότι εδώ ακού-
στηκε ότι ψηφίζουµε για την άµυνα της χώρας- αλλά για να κα-
λυφθούν οι νατοϊκές ανάγκες στο Αιγαίο και σε ολόκληρη τη
χώρα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Επειδή η εισηγήτριά µας ήταν πολύ αναλυτική σε σχέση µε το
ποιοι είναι οι στόχοι, τα βασικά σηµεία της συµφωνίας, που ου-
σιαστικά για µας αποτελούν τα σηµεία για τα οποία καταψηφί-
ζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επί της αρχής, επί των
άρθρων και στο σύνολό του, θα σταθώ στο θέµα των εργαζοµέ-
νων.

Γίνεται αναφορά στην αιτιολογική έκθεση. Ακούστηκαν και εδώ
πολλά για τους εργαζόµενους. Και δεν είναι µόνο βέβαια οι χίλιοι
τριακόσιοι εργαζόµενοι των ναυπηγείων, που στην κυριολεξία θα
παραδοθούν σαν αναλώσιµο υλικό στις πολυεθνικές, οι οποίες
στη συνέχεια θα τους αξιοποιήσουν µε βάση τα συµφέροντα της
κερδοφορίας τους, αλλά ακούστηκε ότι θα εφαρµοστεί η εργα-
τική νοµοθεσία. Ποια εργατική νοµοθεσία; Αυτή, που όπως κα-
τάντησε µε τον τελευταίο αντιασφαλιστικό νόµο, επιτρέπει την
απόλυση κάθε µήνα του 5% του συνολικού αριθµού των εργα-
ζοµένων.

Ακούστηκαν βέβαια και άλλα, όπως ότι οι συλλογικές συµβά-
σεις ισχύουν και σε µια επιχείρηση που διαλύεται ή πωλείται. Πι-
στεύουµε ότι οι εργαζόµενοι είναι αυτοί που έχουν τη
µεγαλύτερη εµπειρία από το 1985. Μέχρι σήµερα τα διάφορα
προγράµµατα ανάπτυξης, ανταγωνιστικότητας, σωτηρίας, και µε
πολλούς άλλους βαρύγδουπους χαρακτηρισµούς, τι είχαν σαν
αποτέλεσµα; Γιατί µας παρακολουθούν κι οι εργαζόµενοι. Το
αποτέλεσµα ήταν ότι στα Ναυπηγεία της Σύρου, της Αυλίδας και
στη Ζώνη και φυσικά στου Σκαραµαγκά, από είκοσι δύο χιλιάδες
που ήταν οι εργαζόµενοι έφθασαν σήµερα συνολικά να είναι
γύρω στους τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους.

Εµείς, λοιπόν, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, υποστηρί-
ζουµε ότι οι εργαζόµενοι των Ναυπηγείων του Σκαραµαγκά και
όλων των άλλων κλάδων δεν πρέπει να χάσουν και να χάνουν
άλλο χρόνο. Γνωρίζουν καλά πια τι κρύβουν κάθε φορά οι κυ-
βερνητικές υποσχέσεις και διαβεβαιώσεις –ακριβώς αυτό που
αναφέραµε- από το 1985. ∆εν έχουν µόνο τα στοιχεία του τι ση-
µαίνει κάθε φορά µια εξαγγελία, αλλά έχουν κυρίως µεγάλη
εµπειρία σχετικά µε την πολιτική της ιδιωτικοποίησης, της απε-
λευθέρωσης, της προσαρµογής στις ευρωενωσιακές κατευθύν-
σεις και οι αποφάσεις τους οδηγούν από το κακό στο χειρότερο,
ανεξάρτητα του ποιος τις εφαρµόζει κάθε φορά είτε αυτός είναι
το ΠΑΣΟΚ είτε είναι η Νέα ∆ηµοκρατία.

Τώρα πρέπει όµως και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι να αναλάβουν
τις ευθύνες τους, ακριβώς επειδή έχουν εµπειρία, και να πουν µε
την οργάνωση και την πάλη τους ένα ισχυρό «όχι» στη συµφωνία
της Κυβέρνησης και συνολικά σ’ αυτή την πολιτική. Εµείς σας

λέµε ανοιχτά: Γυρίστε την πλάτη σ’ αυτούς που σας κοροϊδεύ-
ουν, περισσότερο από είκοσι χρόνια. Ήταν παγίδες όλα όσα σας
έλεγαν, ακόµη και η λογική του µικρότερου κακού. Σ’ αυτόν το
δρόµο θα έχετε δίπλα σας –γιατί πρέπει να είναι δίπλα σας- και
όλους τους άλλους εργαζοµένους και τα λαϊκά στρώµατα, γιατί
η διατήρηση και η ανάπτυξη της ναυπηγοεπισκευαστικής βιοµη-
χανίας έχει ρόλο στρατηγικής σηµασίας και αφορά τις παραγω-
γικές δυνατότητες της χώρας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρετε ποια είναι σήµερα η κα-
τάσταση στην Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη, στο Πέραµα; Και
δεν το λέµε σαν Πειραιώτες. Όµως είναι κοροϊδία το να εµφανί-
ζονται οι Βουλευτές, ανάλογα µε το ποιος είναι κυβέρνηση και
ποιος είναι αντιπολίτευση, στη Ζώνη ή να εµφανίζονται όταν δυ-
στυχώς υπάρχει –και αυτό είναι ένα σύνηθες φαινόµενο- τραγικό
γεγονός, µε θανατηφόρα ατυχήµατα, που το τελευταίο διάστηµα,
ακριβώς για τα κέρδη των εφοπλιστών, γίνονται όλο και περισ-
σότερα. Σ’ αυτή την περιοχή, στο Πέραµα, που δεν εργάζονται
µόνο Περαµατιώτες, αλλά από τον ευρύτερο Πειραιά -ήταν πολ-
λοί οι εργαζόµενοι- η ανεργία, πραγµατικά, «τσακίζει κόκαλα».
Έχει ξεπεράσει το 80% του αρχικού αριθµού και απ’ αυτούς πε-
ρισσότεροι από το 80% είναι ανασφάλιστοι. ∆εν έχουν συµπλη-
ρώσει τα απαραίτητα ένσηµα για να εξασφαλίζουν
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη στον εαυτό τους και στις οικογέ-
νειές τους.

Με παρεµβάσεις των σωµατείων κατάφεραν να αποτρέψουν
τη διακοπή νερού και ρεύµατος σε ανέργους. Υπάρχουν άνερ-
γοι που έχουν να κάνουν µεροκάµατο περισσότερο από οκτώ-
δέκα µήνες, αλλά και χρόνο. Πάλι µε παρεµβάσεις των
σωµατείων, έχουν επιβάλλει να νοσηλευτούν συνάδελφοί τους
άνεργοι άρρωστοι σε νοσοκοµεία.

Οι υποσχέσεις για εκσυγχρονισµό της Ζώνης και της υποδο-
µής -κάτι που ακούνε για χρόνια οι εργαζόµενοι από «πράσινες»
και «γαλάζιες» κυβερνήσεις- παραµένουν χωρίς αντίκρισµα. Είναι
µια συνεχόµενη µεγάλη κοροϊδία. Και µάλιστα σήµερα η µονάδα
που ετοιµάζει ο Οργανισµός Λιµένος Πειραιά µε την «COSCO»,
για τις ανάγκες της πολυεθνικής, όχι µόνο δεν είναι λύση, αλλά
είναι σίγουρο ότι µε την αλλαγή χρήσης των χώρων µπορεί να
φέρει ακόµα και τη διάλυση της Ζώνης. Η δε συρρίκνωση των
Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, το λουκέτο που έχει αποφασίσει στο
εµπορικό-επισκευαστικό του τµήµα, που είναι και το µεγαλύτερο
κοµµάτι του, σηµαίνει στην κυριολεξία θάνατο για τη Ζώνη, ση-
µαίνει θάνατο για ολόκληρη την περιοχή.

Οι µόνοι που θα κερδίσουν από τη συγκεκριµένη συµφωνία
είναι οι πολυεθνικές. Και φυσικά, δεν πάνε πίσω και τα κέρδη των
εφοπλιστών. Γιατί οι εργαζόµενοι ξέρουν πολύ καλύτερα από
εµάς ότι τα τελευταία πέντε χρόνια -άλλωστε αυτά είναι και στοι-
χεία που δηµοσιεύονται- παρ’ ότι έχουν χιλιάδες βαπόρια πα-
ραγγελθεί και κατασκευάζονται στο εξωτερικό -πάνω από δύο
χιλιάδες επτακόσια- από αυτά στην Ελλάδα κατασκευάστηκαν
µόνο δύο. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε έχουν παραγγελθεί τρια-
κόσια είκοσι βαπόρια από εξήντα οκτώ ελληνικές ναυτιλιακές
εταιρίες και κατασκευάζονται στην Ασία.

Αυτή είναι η ανάπτυξη που υπόσχονται στο λαό και το ΠΑΣΟΚ
και η Νέα ∆ηµοκρατία, ο καθένας από τη δική του σκοπιά, δικαι-
ολογώντας κάθε φορά τη θέση του! Γιατί ουσιαστικά και σήµερα
η Νέα ∆ηµοκρατία δεν εξέφρασε κάποια διαφωνία. Απλά είπε ότι
η ίδια θα εξασφάλιζε µια καλύτερη συµφωνία.

Εµείς, βέβαια, σαν κόµµα υποστηρίζουµε έναν άλλο δρόµο
ανάπτυξης, τόσο για τα ναυπηγεία, όσο και για τη χώρα. Αυτή τη
στιγµή ζητάµε, άµεσα τα ναυπηγεία να περάσουν σε κρατική ιδιο-
κτησία, να αποτραπεί κάθε νέα πώληση σε ιδιώτες και παραπέρα
συρρίκνωσή τους, µε προοπτική βέβαια ενός ενιαίου, αποκλει-
στικού δηµόσιου φορέα ναυπηγικής βιοµηχανίας σε µια κοινω-
νική λαϊκή εξουσία και οικονοµία, για να υπάρχει σχεδιασµός και
έλεγχος που θα αναπτύσσει το σύνολο των παραγωγικών δυνα-
τοτήτων της χώρας προς όφελος του λαού. Εφόσον οι εργαζό-
µενοι καταλάβουν πραγµατικά ποιο είναι το συµφέρον τους, θα
καταλάβουν ότι µονόδροµος είναι, όχι απλά να αντισταθούν σ’
αυτή την αντιλαϊκή πολιτική, αλλά να την ανατρέψουν για το δικό
τους καλό και για το µέλλον των παιδιών τους.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την Ε’
Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Νικολαΐδου.

Το λόγο έχει τώρα η Βουλευτής Βοιωτίας του ΠΑΣΟΚ κ. Βασι-
λική Τσόνογλου-Βυλλιώτη.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας
διέρχεται –και είναι κοινός τόπος αυτό- την κρισιµότερη περίοδο
βιωσιµότητάς της από τη Μεταπολίτευση τουλάχιστον, κρίση που
κτυπά σοβαρότατα και την ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία.

Ο κίνδυνος είναι άµεσος και ορατός σ’ όλο το πεδίο των εξο-
πλιστικών προγραµµάτων, αλλά και των εθνικών µας συµβάσεων,
κίνδυνος που καθιστά αβέβαιο το µέλλον της ναυπηγικής βιοµη-
χανίας στη χώρα µας, αλλά και των χιλιάδων θέσεων εργασίας
των απασχολουµένων στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά και των
άµεσα ή έµµεσα εµπλεκοµένων στην καθηµερινή τους δραστη-
ριότητα.

Τόσο η πολιτική συγκυρία που διέρχεται η χώρα µας όσο και
η εξέλιξη των προκειµένων συµβάσεων απαιτούσαν να δοθεί µια
δυναµική λύση, ένα τέλος στο ακανθώδες ζήτηµα των Ναυπη-
γείων Σκαραµαγκά και των συµβάσεων που υπεγράφησαν µε το
ελληνικό δηµόσιο, µιας και αποτελούν ένα µεγάλο τµήµα των εν
γένει εξοπλιστικών προγραµµάτων και των προγραµµάτων της
εθνικής µας άµυνας.

Το ιστορικό των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά είναι λίγο ως πολύ
γνωστό. Το 2000, µε γνώµονα την προστιθέµενη αξία της γνώ-
σης και τη διατήρηση θέσεων εργασίας, το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας συνήψε µε τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΝΑΥΠΗΓΕΙΑ Α.Ε.» (ΕΝΑΕ) του
Σκαραµαγκά, που τότε ανήκε στην ΕΤΒΑ, κι εποµένως µιλάµε για
τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, µια σύµβαση για τη ναυπήγηση
τεσσάρων νέων υποβρυχίων τύπου «214», συνολικού προϋπολο-
γισµού 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε σηµερινή αποτίµηση.

Το 2002, για τους ίδιους ακριβώς λόγους, συνήψε και δεύτερη
σύµβαση για τον εκσυγχρονισµό τριών παλαιών υποβρυχίων
τύπου «209».

Το 2003 η ΕΤΒΑ και οι εργαζόµενοι που στο µεταξύ είχαν απο-
κτήσει συνεταιρισµό, το 49% των µετοχών των ΕΝΑΕ, προ του
κινδύνου µαταιώσεως της υλοποίησης των ως άνω έργων µετα-
βίβασαν το 100% των µετοχών τους στη γερµανική εταιρία
«HDW», η οποία υπεισήλθε στη θέση του υπεργολάβου, κατέ-
χουσα την τεχνογνωσία, και ανέλαβε την κατασκευή του πρώτου
υποβρυχίου τύπου «214», µε το όνοµα «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ».

Ακολούθως η «THYSSENKRUPP MARINE SYSTEMS» αποκτά
το σύνολο των µετοχών της «HDW» και των ναυπηγείων και η
«FERROSTAAL» αναλαµβάνει την υλοποίηση των αντισταθµιστι-
κών ωφεληµάτων, πλην η σύµβασή της καταγγέλλεται από τη
«HDW».

Το 2006, χρονολογία παραδόσεως του υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙ-
ΚΟΛΗΣ», προβάλλονται αντιρρήσεις για την παραλαβή του λόγω
τεχνικής ανεπάρκειας και προβληµάτων ευστάθειας του υπο-
βρυχίου. Πλην όµως ούτε η σύµβαση καταγγέλθηκε τότε ούτε
εγένετο αποδοχή του υποβρυχίου. Και σταµατά η οποιαδήποτε
διαδικασία έως το τέλος του 2008. Ωστόσο, οι πληρωµές συνε-
χίζονται. Με την πάροδο του χρόνου δυσφηµείται το υποβρύχιο
και απαξιώνεται σαν εµπορεύσιµο είδος, µε εντεύθεν συνέπεια να
ξοδεύονται αλόγιστα και χρήµατα του δηµοσίου και να κατρα-
κυλά η αξία και η φήµη του εν λόγω περιουσιακού στοιχείου και
η τότε κυβέρνηση άπραγη να αδιαφορεί για τις επιζήµιες συνέ-
πειες, µεταξύ των οποίων η υπερηµερία στην οποία περιήλθε το
δηµόσιο.

Παραµονές των εκλογών του 2009 η «HDW» καταγγέλλει τις
συµβάσεις των εργαζοµένων, προσφεύγει σε διεθνή διαιτησία
για την ικανοποίηση των δικαιωµάτων της και απειλούσε ότι θα
προβεί σε δήλωση αναστολής των εργασιών της. Προ του άµε-
σου κινδύνου απόλυτης µαταίωσης των συµφωνηθέντων, το φθι-
νόπωρο του 2009 το ΠΑΣΟΚ αναλαµβάνει τη διακυβέρνηση της
χώρας και αποδεικνύοντας έµπρακτα την άµεση αντίδραση των
υγιών και διαφανών αντανακλαστικών του, επιδίδεται σ’ ένα
σκληρό και επίπονο αγώνα δρόµου διαπραγµατεύσεων, διαβου-
λεύσεων και συµφωνιών µορφοποιώντας διόδους διαφυγής των
κινδύνων, µε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-

νας «µπροστάρισσα», στην εξεύρεση του νοµικού θεσµικού πλαι-
σίου, που θα διασώσει το κύρος και το εθνικό συµφέρον, θα απο-
τρέψει κάθε αρνητική εξέλιξη, τόσο στην περιουσία του
ελληνικού δηµοσίου, όσο και στις θέσεις εργασίας και θα εξεύ-
ρει νέους υποψήφιους αξιόπιστους αντισυµβαλλόµενους για την
αγορά του πλειοψηφικού πακέτου της «THYSSENKRUPP MA-
RINE SYSTEMS A.G.».

Έτσι φτάνουµε στις προγραµµατικές συµφωνίες-πλαίσιο του
Μαρτίου 2010 µε την «ΑBU DHABI MAR», υποψήφια αγοράστρια
του 75% των µετοχών της «THYSSEN» στη Γερµανία, ενώ το 25%
παραµένει στην «HDW», που εξακολουθεί να παραµένει µέτοχος
µειοψηφίας και υποκατασκευάστριας των δύο συµβάσεων.

Η επιτυχία αυτού του σηµαντικού για τη χώρα µας διακανονι-
σµού έγινε µε απόλυτη διαφάνεια, όπως αβίαστα διαβεβαιώθηκε
και από τους εκπροσώπους των δύο οµίλων στη διαρκή επιτροπή
της Βουλής στις 21 Σεπτεµβρίου 2010 και έχει καθαρή στόχευση
το εθνικό συµφέρον, το οποίο ποικιλότροπα εξυπηρετεί καθ’
όσον για την υπό ψήφιση εγκριτικών συµβάσεων:

Πρώτον, αποφεύγεται η πώληση αντί ευτελούς τιµήµατος του
υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ».

∆εύτερον, αποφεύγεται η καταγγελία των συµβάσεων εργα-
σίας των χιλίων τριακοσίων πενήντα περίπου εργαζοµένων στα
ναυπηγεία, εξασφαλίζοντάς τους µισθολογικά και ασφαλιστικά.
∆εν πρέπει να ξεχνάµε ότι οι συµβάσεις τους «βρίσκονταν στον
αέρα» τον Σεπτέµβριο του 2009.

Τρίτον, συµφωνείται η µερική τροποποίηση των Συµβάσεων µε
ρεαλισµό ώστε, αντί του εκσυγχρονισµού των τριών υποβρυχίων
τύπου «209», να κατασκευαστούν εξ αρχής δύο νέα υποβρύχια
τύπου «214», σύµφωνα µε τις νέες αναλυτικές προδιαγραφές και
τις ελάχιστες δυνατές σχετικές επιβαρύνσεις και να αρχίσουν οι
εν πλω δοκιµές του εκσυγχρονισµένου πλέον υποβρυχίου τύπου
«209» «ΩΚΕΑΝΟΣ».

Τέταρτον, έως 30 Σεπτεµβρίου 2010, επιτέλους, θα υπάρχει
νέα διοίκηση, µε σκοπό την επαναλειτουργία των ναυπηγείων
προς υλοποίηση των συµφωνηµένων: πληρωµή των οφειλοµέ-
νων δεδουλευµένων αποδοχών των εργαζοµένων και των µέχρι
τούδε δαπανών και οφειλών προς τρίτους.

Ετέρα επωφελής συνέπεια: ∆εν απωλέσθηκε το ήδη καταβλη-
θέν τίµηµα των 2 δισεκατοµµυρίων περίπου ευρώ που έχει ήδη
καταβάλει το ελληνικό δηµόσιο από το 2000 έως το 2008, γιατί
αυτό πλέον συµψηφίζεται προς τα εκ νέου συµφωνηθέντα. Το
ελληνικό δηµόσιο ασκεί τόσο το δικαίωµα ελέγχου µελλοντικής
τυχόν µεταβίβασης οιουδήποτε ποσοστού του µετοχικού κεφα-
λαίου των άνω εταιρειών, για όσο χρόνο εξακολουθούν οι εργα-
σίες κατασκευής όσο και το δικαίωµα να διατυπώνει αντιρρήσεις
και να ασκεί βέτο προς τις αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συµβου-
λίου, όταν προσβάλλεται το εθνικό συµφέρον, η άµυνα και η
εθνική µας ασφάλεια.

Με την προωθούµενη ψήφιση και επικύρωση το ελληνικό δη-
µόσιο διατηρεί το δικαίωµα µεταβίβασης του υποβρυχίου «ΠΑ-
ΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», οι δοκιµές του οποίου το 2008 επιβεβαίωσαν την
τεχνική του επάρκεια σε τιµή ανάλογη της ελεύθερης εµπορικής
του αξίας και προφανώς, ανώτερης αυτής που θα επιτυγχάνετο
στο παρελθόν, µε αντίστοιχη αξιοποίηση του τιµήµατος στον
προϋπολογισµό των νέων υποβρυχίων τύπου «214».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιστορική η σηµερινή συ-

νεδρίαση και όλοι καλούµεθα να σταθούµε στο ύψος των περι-
στάσεων. Καλούµεθα να στηρίξουµε συµφωνίες-πλαίσιο που
επουλώνουν τα λάθη, τις ατέλειες και τις παραλείψεις του πα-
ρελθόντος που καταργούν τις αµαρτωλές και σπανίως υλοποιη-
θείσες Συµβάσεις αντισταθµιστικών ωφεληµάτων, που
εξαγγέλλουν εγγυήσεις µε λεπτοµερή και ενδελεχή έλεγχο της
υλοποίησής τους από τη Βουλή των Ελλήνων, που διασφαλίζουν
το τίµηµα των δύο περίπου δισεκατοµµυρίων ευρώ που έχουµε
ήδη καταβάλει και που βάζουν τέλος στο φαύλο κύκλο της αδια-
φάνειας, της ολιγωρίας και της έλλειψης λογοδοσίας.

Η προς ψήφιση και οι κατά κύρωση συµβάσεις είναι συµφέ-
ρουσες και επωφελείς. Η σπουδαιότητα της σηµερινής ψηφο-
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φορίας απαιτεί ευρεία συναίνεση, µακριά από µικροπολιτικές
σκοπιµότητες και αντεγκλήσεις, γι’ αυτό και µε την ευχή να δοθεί
σύντοµα λύση για τους εκατόν εξήντα εργαζόµενους του τρο-
χαίου υλικού, σας καλώ να υπερψηφίσετε και να κατακυρώσετε
τις προτεινόµενες συµβάσεις, που αφορούν το µέλλον των Ελ-
ληνικών Ναυπηγείων και τα προγράµµατα των υποβρυχίων του
Πολεµικού µας Ναυτικού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Τσόνογλου.

Καλείται ο Βουλευτής Τρικάλων του ΠΑΣΟΚ, κ. Χρήστος Μα-
γκούφης, να προσέλθει στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Μαγκούφη, έχετε το λόγο, για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε

σήµερα για την κύρωση των συµβάσεων που αφορούν το µέλ-
λον των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ Α.Ε.» και τα προγράµµατα
των υποβρυχίων του Πολεµικού Ναυτικού, είναι µία πρώτης τά-
ξεως ευκαιρία για την κριτική και αυτοκριτική του πολιτικού συ-
στήµατος της χώρας και συγκεκριµένα των κυβερνήσεων Σηµίτη
και Καραµανλή.

Η νέα Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου, αναλαµβάνοντας
τα καθήκοντά της, βρέθηκε αντιµέτωπη µε µία πολυδιάστατη
κρίση των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά. Η κρίση και δη το κρεσέντο
της κρίσης, είχε προκύψει όταν κατά την προεκλογική περίοδο
και µάλιστα στις 21 Σεπτεµβρίου 2009 η «THYSSENKRUPP» ιδιο-
κτήτρια εταιρεία των «ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ Α.Ε.» κατήγ-
γειλε τη Σύµβαση «ΑΡΧΙΜΗ∆ΗΣ» του 2000 του εξοπλιστικού
προγράµµατος του Ελληνικού Ναυτικού, για την κατασκευή τεσ-
σάρων υποβρυχίων τύπου 214 νέας τεχνολογίας. Κατήγγειλε τη
σύµβαση «ΠΟΣΕΙ∆ΩΝ» του 2003 του εξοπλιστικού προγράµµα-
τος του Ελληνικού Ναυτικού και τον εκσυγχρονισµό τριών πα-
λιών υποβρυχίων τύπου 209. Προσέφυγε στη διεθνή διαιτησία
του I.C.C. δηλώνοντας παράλληλα την πρόθεσή της να διακόψει
τη λειτουργία των ναυπηγείων λόγω αδυναµίας ή πάντως, λόγω
έλλειψης βούλησης να συνεχίσει τη χρηµατοδότηση, αφού υπέ-
βαλε, βέβαια δήλωση παύσης πληρωµών κατά τα προβλεπόµενα
από το Πτωχευτικό ∆ίκαιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την εκβιαστική επιχειρη-
µατική λογική της ιδιοκτήτριας εταιρείας η τότε κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας αδυνατούσε να αντιδράσει –και τίθεται το
ερώτηµα, γιατί άραγε;- και άφησε την πρωτοβουλία των κινήσεων
στην πλευρά της αντιδικούσας µε το ελληνικό δηµόσιο εταιρείας,
δηλαδή της «THYSSENKRUPP».

Η νέα Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ βρέθηκε έτσι τον Οκτώβριο του
2009 αντιµέτωπη µε τα εξής: Πρώτον, µε το γεγονός ότι το ελ-
ληνικό δηµόσιο είχε καταβάλει δύο δισεκατοµµύρια τριάντα τρία
εκατοµµύρια ευρώ από το σύνολο της συµβατικής του υποχρέ-
ωσης των δύο δισεκατοµµυρίων οκτακοσίων τριάντα οκτώ εκα-
τοµµυρίων ευρώ, χωρίς να έχει παραλάβει ούτε ένα
εκσυγχρονισµένο υποβρύχιο και δεύτερον, ακόµα η πλευρά της
ιδιοκτήτριας εταιρείας είχε αναλάβει την πρωτοβουλία καταγγε-
λίας των συµβάσεων, απειλώντας µε δήλωση παύσης πληρωµών,
µε διακοπή της λειτουργίας των ναυπηγείων και µε απόλυση των
εργαζοµένων. Επιδιώχθηκε τότε από την κυβέρνηση η διαπραγ-
µάτευση µε την «THYSSENKRUPP» και η υπογραφή µίας ολο-
κληρωµένης συµφωνίας-πλαίσιο που θα επέτρεπε, πρώτον, τη
συνέχιση της λειτουργίας των Ναυπηγείων και της διασφάλισης
των θέσεων εργασίας και δεύτερον, την οµαλή ολοκλήρωση των
εξοπλιστικών προγραµµάτων του Πολεµικού µας Ναυτικού,
ώστε:

α) Να αποκτήσουν αντίκρισµα τα δύο δισεκατοµµύρια τριάντα
τρία εκατοµµύρια ευρώ, που είχαν ήδη καταβληθεί από πλευράς
ελληνικού δηµοσίου και β) Να αποτραπεί µία µακροχρόνια αντι-
δικία χωρίς ναυπηγεία, χωρίς θέσεις εργασίας, χωρίς υποβρύ-
χια και χωρίς την επιστροφή των χρηµάτων του δηµοσίου.

Καταλήξαµε έτσι από την πλευρά του ελληνικού δηµοσίου σε
συµφωνία µε τα εµπλεκόµενα µέλη της «THYSSENKRUPP MA-
RINE SYSTEMS A.G.» και την «ABU DHABI MAR» ως προς τα
Ναυπηγεία Σκαραµαγκά και τα εξοπλιστικά προγράµµατα του

Πολεµικού µας Ναυτικού.
Σε αυτή τη συµφωνία, πρώτον, το ελληνικό δηµόσιο αποδέχε-

ται να µεταβιβαστεί το 75,1% του µετοχικού κεφαλαίου των ναυ-
πηγείων από την «THYSSENKRUPP» στην «ABU DHABI MAR». Η
«THYSSEN KRUPP» παραµένει µέτοχος µε συµµετοχή συν το
24,9% του µετοχικού κεφαλαίου της εταιρίας.

∆εύτερον, η «ABU DHABI MAR» αποδέχεται το δικαίωµα του
ελληνικού δηµοσίου να ελέγχει τις µεταβιβάσεις ποσοστών µετοχι-
κού κεφαλαίου, όπως επίσης και το δικαίωµα να διατυπώνεται
αντίρρηση για τη µεταβίβαση ποσοστού του µετοχικού κεφαλαίου,
για λόγους αναγόµενους στην εθνική ασφάλεια και τη δηµόσια
τάξη.

Θυµίζω εδώ ότι το δικαίωµα αυτό δεν εξαντλείται το Νοέµβριο
του 2011, όπως προβλεπόταν από την ισχύουσα σύµβαση του
2001 –µε την οποία πουλήθηκαν τα Ναυπηγεία προς την «HDW»
και για την οποία σύµβαση ευθύνη φέρει η τότε κυβέρνηση- αλλά
ισχύει πλέον στο διηνεκές.

Τρίτον, το ελληνικό δηµόσιο αποκτά ακόµη δικαίωµα βέτο ως
προς τον ορισµό των µελών του ∆.Σ. για λόγους επίσης
αναγόµενους στην εθνική ασφάλεια και τη δηµόσια τάξη.

Τέταρτον, το ναυπηγείο παραµένει ανοικτό. ∆ιασφαλίζονται
έτσι οι θέσεις εργασίας των χιλίων τριακοσίων εργαζοµένων, µε
την πλήρη κάλυψη, χωρίς εξαιρέσεις από την εργατική και
διασφαλιστική νοµοθεσία της χώρας, όπως αυτή ισχύει σήµερα.

Πρέπει όµως, κύριε Υπουργέ, να εγκύψουµε µε προσοχή και
στο πρόβληµα των εργαζοµένων στο τροχαίο υλικό.

Καταθέτω εδώ για τα Πρακτικά την ανακοίνωση –µε ηµερο-
µηνία 23 Σεπτεµβρίου- του Σωµατείου των εργαζοµένων στα
ναυπηγεία µε την επωνυµία «ΤΡΙΑΙΝΑ», όπου αποτυπώνεται και η
δέσµευση του Υπουργού κ. Βενιζέλου µε την εξής ρήση:
«Εφόσον ψηφιστεί µε το καλό ο νόµος αυτός, κυρωθεί η
σύµβαση και τεθεί σε ισχύ και εγκατασταθεί η νέα διοίκηση,
προφανώς και θα δώσουµε λύση στο πρόβληµα των εκατόν
εξήντα. Είναι πρόβληµα δικό µας, το αντιµετωπίζουµε και δεν θα
αφήσουµε κανέναν στην τύχη του.»

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαγκούφης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέµπτον, ολοκληρώνονται και ξεκινούν οι εν πλω δοκιµές των
τριών υποβρυχίων τύπου «214» που είχαν ναυπηγηθεί στον Σκα-
ραµαγκά, όπως και το εκσυγχρονισµένο «ΩΚΕΑΝΟΣ» τύπου 209,
ενώ ο εκσυγχρονισµός των δυο υποβρυχίων που υπολείπεται από
τη συµβατική υποχρέωση της εταιρείας αντικαθίσταται µε τη ναυ-
πήγηση δυο νέων, σύγχρονων υποβρυχίων τύπου «214» σε στα-
θερές τιµές 500 εκατοµµυρίων ευρώ το καθένα, που θα
παραδοθούν το 2018 και το 2020, ενισχύοντας το αξιόµαχο του
Πολεµικού µας Ναυτικού.

Έκτον, επιλύεται το πρόβληµα των κρατικών ενισχύσεων που
είχε χορηγήσει στο παρελθόν το ελληνικό δηµόσιο προς τα Ελ-
ληνικά Ναυπηγεία και που είχαν κριθεί παράνοµες από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, γιατί µε τον τρόπο αυτό βελτιώνονταν η
ανταγωνιστικότητά τους σε βάρος του ελεύθερου ανταγωνισµού.

Το ζήτηµα αυτό διευθετήθηκε κατόπιν µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή µε δυο µοναδικούς, αλλά επιβεβληµένους όρους: α) τον
αποκλεισµό των ναυπηγείων από δραστηριότητες µη στρατιωτι-
κού χαρακτήρα για δεκαπέντε χρόνια και β) το διαχωρισµό και
την εκποίηση µέσω πλειοδοτικού διαγωνισµού των υποδοµών
των ναυπηγείων που δεν είναι αναγκαίες για στρατιωτικού χα-
ρακτήρα προγράµµατα ναυπήγησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Έβδοµον, ως προς το νοσηρό κλίµα των αρχικών συµβάσεων

του 2000 και 2003, οι οποίες προφανώς καταρτίστηκαν µε ευ-
θύνη των τότε κυβερνήσεων, οι συµβάσεις αυτές:

α) αντικαθίστανται από συµβάσεις που περιλαµβάνουν αυστη-
ρές εγγυήσεις διαφάνειας κατά τα πρότυπα του ΟΟΣΑ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, β) παύει ο παθογενής µηχανισµός των
αντισταθµιστικών ωφεληµάτων, γ) οι πληρωµές συνδέονται µε
την επίτευξη ορόσηµων στην πορεία ολοκλήρωσης των υποβρυ-
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χίων, δ) παρέχεται στο ελληνικό δηµόσιο το δικαίωµα είτε επί-
σχεσης πληρωµών είτε και καταγγελίας, ε) σηµειώνεται η δυνα-
τότητα του να ζητά τη διενέργεια ελέγχων από διεθνή ελεγκτικό
οίκο ή την απαγόρευση συναλλαγής µε εξωχώριες εταιρίες, στ)
η εταιρεία «FERROSTAAL» αποχωρεί από το συµβατικό σχήµα,
µετά από τις σχετικές έρευνες που διεξάγονται σε Ελλάδα και
Γερµανία για τον τρόπο εκτέλεσης των συµβάσεων των αντι-
σταθµιστικών ωφεληµάτων.

Τέλος, δίνεται οριστική λύση στη συνεχή απαξίωση του υπο-
βρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», το οποίο πράγµατι το Μάιο του 2005,
όπως και το Σεπτέµβριο του 2006, παρουσίασε τεχνικά προβλή-
µατα ιδίως σε συνθήκες µεγάλου κυµατισµού. Όµως εδώ ελέγ-
χεται η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας για την
απόφαση που πήρε µετά και τις δοκιµές και την πιστοποίηση από
την αρµόδια κρατική αρχή πιστοποίησης BWB το 2008.

Αν συνέχιζαν –κατά την εκτίµησή της- να υφίστανται τα προ-
βλήµατα πλεύσης και άλλα τεχνικά προβλήµατα, γιατί δεν κα-
τήγγειλε τη σύµβαση ή δεν πραγµατοποίησε άρνηση παραλαβής;
Υπενθυµίζω εδώ ότι µετά το 2008 προέκυψε το πρόβληµα υπε-
ρηµερίας του ελληνικού δηµοσίου λόγω µεταβολής του τιµήµα-
τος.

Κύριε Υπουργέ, ψηφίζω το νοµοσχέδιο, εφόσον και οι συµβά-
σεις έχουν αποσταλεί για προσυµβατικό έλεγχο στο Ελεγκτικό
Συνέδριο, ενώ ακόµη έχουν τηρηθεί στο µέγιστο βαθµό όλες οι
εγγυήσεις διαφάνειας µε επίκεντρο και την ίδια τη Βουλή, αφού
συνθήκες πλήρους διαφάνειας εµφανίζονται και στις συµβάσεις
για τα εξοπλιστικά προγράµµατα.

Οφείλω όµως να επισηµάνω προς όλους τους αρµοδίους ότι
θα πρέπει να παρακολουθήσουν στενά τις έρευνες για την εται-
ρεία «FERROSTAAL» τόσο στη Γερµανία όσο και στην Ελλάδα,
ώστε να αναζητηθούν ευθύνες όπου υπάρχουν, αν και εφόσον
προκύψουν αυτές επ’ ωφελεία του δηµοσίου.

Έχω πλήρη επίγνωση, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, της
ψήφου µου, αλλά και τη βεβαιότητα ότι η Κυβέρνηση του Γιώρ-
γου Παπανδρέου επιβάλλει σε όλες τις συµβάσεις αυστηρές εγ-
γυήσεις διαφάνειας κατά τα πρότυπα του ΟΟΣΑ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς παθογενείς αντισταθµιστικούς µη-
χανισµούς, διασφαλίζοντας µε τον τρόπο αυτό, ότι το κλίµα που
δηλητηρίασε τη δηµόσια ζωή στο παρελθόν, δεν θα επαναληφθεί
στον τόπο µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας και των
υπολοίπων πτερύγων της Αντιπολίτευσης, σας καλώ να υπερψη-
φίσετε και εσείς το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, για να λάβει
τέλος η αγωνία των εργαζοµένων που βρίσκονται εκεί, για να
µπορέσουµε ξανά να έχουµε –όσο το δυνατόν περισσότερο γί-
νεται- λειτουργικά ναυπηγεία στη χώρα µας. Αυτό είναι το καθή-
κον µας. Αυτό πρέπει να επιτάσσει η συνείδησή µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μαγκούφη.

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Καρδίτσας κ.
Μαρία Θεοχάρη.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα αποτελεί σταθµό για τα ελληνικά δεδο-
µένα. Όπως χαρακτηριστικά έχει πει επανειληµµένα ο κύριος
Υπουργός, η κύρωση των συµβάσεων που αφορούν το µέλλον
των ελληνικών ναυπηγείων και τα προγράµµατα των υποβρυχίων
συνιστά τη λύση του «γόρδιου δεσµού», που ταλαιπωρεί το δη-
µόσιο και το Πολεµικό Ναυτικό εδώ και µια δεκαετία. Κι αυτό
γιατί οι συµβάσεις αυτές γίνονται χωρίς µεσολαβητές και αντι-
προσώπους και κυρίως µε απόλυτη διαφάνεια, χωρίς αποκλίσεις
από τα αυστηρά πρότυπα διαφάνειας που διέπουν την
«THYSSEN KRUPP», όπως δήλωσε και ο εκπρόσωπος της
εταιρίας που είναι στρατηγικός εταίρος της «ABU DHABI MAR»,
η οποία µε την παρούσα σύµβαση αποκτά το 75% του µετοχικού
κεφαλαίου του ναυπηγείου του Σκαραµαγκά.

Οι συµβάσεις αυτές είναι απόλυτα επωφελείς για το ελληνικό
δηµόσιο. Η κατασκευή των υποβρυχίων, ένα θέµα που παρέµενε
εκκρεµές για χρόνια, θα ολοκληρωθεί και αυτά θα περιέλθουν

στο Πολεµικό Ναυτικό. Επιτέλους, πιάνουν τόπο τα δυο
δισεκατοµµύρια ευρώ που είχε καταβάλει το ελληνικό δηµόσιο,
χωρίς ουσιαστικά να έχουµε παραλάβει τίποτα.

Αν, δε, συγκρίνει κανείς τις νέες συµβάσεις µε τις αρχικές
συµβάσεις του 2000-2003, συµπεραίνει ότι, όχι µόνο περιλαµ-
βάνουν βελτιωµένους όρους για το ελληνικό δηµόσιο, αλλά
παρέχουν και εγγυήσεις απαραίτητες για την οµαλή λειτουργία
των ναυπηγείων, καθώς παύει πλέον ο κίνδυνος πτώχευσης και
η απειλή διακοπής της λειτουργίας τους, µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται για τους εργαζόµενους σε αυτά.

Παύει, επιπλέον και η απαξίωση του υποβρυχίου «ΠΑΠΑΝΙΚΟ-
ΛΗΣ», η αξία του οποίου έχει αδίκως τρωθεί όλα αυτά τα χρόνια,
λόγω της εκκρεµότητας, που είχε να κάνει µε την τεχνική
επάρκειά του. Καθιερώνεται µηχανισµός διασφάλισης των
κονδυλίων. ∆ίνεται στο ελληνικό δηµόσιο η δυνατότητα ανα-
στολής των πληρωµών ή καταγγελίας, σε περίπτωση που δεν
προχωρά κανονικά η κατασκευή των υποβρυχίων από την ανά-
δοχη εταιρία.

Επίσης, οι συµβάσεις διέπονται από αυστηρούς θεσµούς
διαφάνειας, κατά τα πρότυπα του ΟΟΣΑ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενώ καταργείται και η παθογένεια των αντισταθµιστικών
ωφεληµάτων που επιβάρυνε το κόστος των συµβάσεων, καθώς,
αντί να δίνει επιπρόσθετη αξία στην εγχώρια παραγωγή οπλικών
συστηµάτων, αποτελούσε πηγή ακόµη µεγαλύτερης διαφθοράς.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να τονίσω και το εξής: Πολλές από τις
προσπάθειες που γίνονται είτε για εξυγίανση του δηµοσίου είτε
για λόγους αύξησης της ανταγωνιστικότητας και των εσόδων του
κράτους, αναπόφευκτα δηµιουργούν «παράπλευρες απώλειες»,
που µεταφράζονται σε χαµένες θέσεις εργασίας ή σε επίπονα
µέτρα για τους Έλληνες πολίτες.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο. Οι συµβά-
σεις είναι επωφελείς και για τους εργαζόµενους στα ναυπηγεία.
Στις διαπραγµατεύσεις µε την «THYSSENKRUPP MARINE SYS-
TEM» και την «ABU DHABI», η Κυβέρνηση κατέστησε σαφές ότι
δεν υπήρχε περίπτωση να δεχθεί µείωση των θέσεων εργασίας
και κατόρθωσε η τελική σύµβαση να περιλαµβάνει διασφαλίσεις
και για τις χίλιες τετρακόσιες θέσεις εργασίας, εξασφαλίζοντας
παράλληλα ότι θα ισχύει χωρίς εξαιρέσεις η εργατική και
ασφαλιστική νοµοθεσία.

Επιπροσθέτως, οι εκατόν πενήντα περίπου εργαζόµενοι στη
δραστηριότητα του τροχαίου υλικού ελπίζουν ότι θα απορροφη-
θούν από τα ναυπηγεία και θα εξασφαλισθεί έτσι η θέση εργα-
σίας τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γνωστό ότι για την άµυνά
µας δαπανούµε κάθε χρόνο µεγάλο µέρος του εθνικού προϋπο-
λογισµού. Είναι επίσης, γνωστό ότι οι αµυντικές προµήθειες
έχουν γίνει συχνά αντικείµενο κριτικής από την κοινή γνώµη,
καθώς σε αρκετές περιπτώσεις σπαταλούνται κονδύλια, χωρίς
ιδιαίτερο αντίκρισµα, που, αν είχαν διατεθεί σωστά, θα είχαν συµ-
βάλει και στην ουσιαστική ενίσχυση της άµυνας της χώρας, αλλά
και στην επένδυση σηµαντικού µέρους της, προκειµένου να κα-
ταστήσουµε το κράτος κοινωνικό, αντίστοιχο των άλλων ευρω-
παϊκών.

Με τις συµβάσεις που κυρώνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο,
κερδίζει το ελληνικό δηµόσιο. Τα τρία υποβρύχια, που είχαν πα-
ραγγελθεί στο παρελθόν, θα κατασκευαστούν, ενώ παράλληλα ο
εκσυγχρονισµός δυο υποβρυχίων που υπολείπεται, θα αντικατα-
σταθεί από την κατασκευή δυο νέων υποβρυχίων σε σταθερές
τιµές, χωρίς προσαρµογές και σε ιδιαίτερα συµφέρουσα τιµή,
όπως αποφάνθηκε το ΓΕΝ, το ΣΑΜ και το ΚΥΣΕΑ.

Όσο για το υποβρύχιο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», η υπόθεση του
οποίου εκκρεµεί τόσα χρόνια εξαιτίας των θεµάτων, που είχαν
προκύψει σχετικά µε την τεχνική του επάρκεια, κρίθηκε συµφέ-
ρον για το ελληνικό δηµόσιο να αποκτηθεί και έπειτα να µετα-
πωληθεί σε τρίτη χώρα, καθώς οι έλεγχοι που διεξήχθησαν και οι
εν πλω δοκιµές απέδειξαν ότι είναι επαρκές και εποµένως, απο-
τελεί σηµαντικό περιουσιακό στοιχείο για το ελληνικό δηµόσιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι νέες εγγυήσεις που περιλαµ-
βάνει το νοµοσχέδιο για την κύρωση των συµβάσεων, δηµιουρ-
γούν µια νέα ατµόσφαιρα στο δηµόσιο βίο και αντικατοπτρίζουν
τις ειλικρινείς προθέσεις και τις τεράστιες προσπάθειες που κα-
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ταβάλλει η Κυβέρνηση, για να εξαφανίσει την αδιαφάνεια από
τον τοµέα της εθνικής άµυνας και της προµήθειας οπλικών συ-
στηµάτων, αλλά και γενικότερα από κάθε έκφανση της δηµόσιας
ζωής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µόνο ένα µέρος από τα νοµο-
θετήµατα στα οποία έχει προβεί η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ από
την πρώτη µέρα ανάληψης των καθηκόντων της, µε γνώµονα
πάντα το δηµόσιο συµφέρον. Αποτελεί απάντηση σε όλους
όσους αρνούνται να ξεφύγουν από τη λογική της µαύρης τρύ-
πας, των µεσαζόντων και των υπερκερδών εις βάρος του ελλη-
νικού δηµοσίου, του Έλληνα πολίτη, της άµυνας της χώρας µας.

Είναι, λοιπόν, καθήκον όλων µας να στηρίξουµε την Κυβέρ-
νηση σε αυτήν την προσπάθεια και να υπερψηφίσουµε αυτό το
πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος της Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όλη η συζήτηση αναδεικνύει δύο προβλήµατα. Το ένα είναι τα

υποβρύχια και το υπόλοιπο πολεµικό υλικό και το άλλο είναι τα
Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, η ναυπηγική βιοµηχανία.

Ας ξεκινήσουµε από το δεύτερο γιατί αν δεν υπάρχει το δεύ-
τερο, δεν γίνεται τίποτα µε το πρώτο.

Συµπληρώθηκαν είκοσι πέντε χρόνια από το 1985, από τις
πρώτες εξαγγελίες για εκσυγχρονισµό, αλλά και από τα πρακτικά
µέτρα που είχαν παρθεί για την προώθηση προγραµµάτων για
τη σωτηρία των ναυπηγείων της χώρας, αρχής γενοµένης από
τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Πέρασαν κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας ∆ηµοκρατίας, της Νέας ∆ηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ.

Πού είµαστε σήµερα; Είµαστε σε µια πορεία απαξίωσης των
ναυπηγείων όλης της χώρας. Ποια είναι η κατάσταση; Απελπι-
σία, απογοήτευση, ανασφάλεια των εργαζοµένων στη ναυπηγο-
επισκευαστική βιοµηχανία. Τι εργασιακές συνθήκες υπάρχουν;
Καταργούνται συνεχώς εργασιακά δικαιώµατα σε σύγκριση µε
το χθες. Χειροτερεύει συνεχώς η κατάσταση των εργαζοµένων.
Πόσοι εργάζονταν συνολικά στα ναυπηγεία και πόσοι είναι σή-
µερα; Σε όλα τα ναυπηγεία της χώρας ήταν πάνω από είκοσι δύο
χιλιάδες. Τώρα είναι περίπου τεσσερεσήµισι χιλιάδες µε προο-
πτική να µείνουν δύο µε δυόµιση χιλιάδες.

Ας πούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα µε το όνοµά
τους. Όταν οι εργάτες, όλοι οι εργαζόµενοι ακούνε ωραίες, εύ-
ηχες λέξεις, όπως εκσυγχρονισµός, εξυγίανση, βελτίωση, συµ-
µετοχή, κ.λπ., θα πρέπει να αρχίσουν να κουµπώνονται. Και θα
πρέπει να αρχίσουν να κουµπώνονται γιατί; Όπως παντού έτσι
και εδώ, έχουµε µε ευθύνη των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ µια προϊούσα διαδικασία υπονόµευσης,
απαξίωσης των ναυπηγείων, της ναυπηγοεπισκευαστικής και
ναυπηγοκατασκευαστικής βιοµηχανίας.

Όλοι φωνάζετε και σκούζετε ότι η βαριά µας βιοµηχανία είναι
ο τουρισµός. Η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία στην Ελλάδα
είναι το πρώτο συγκριτικό πλεονέκτηµα. Είναι χιλιάδες τα χρό-
νια της εµπειρίας. Ναι, κύριοι είναι χιλιάδες τα χρόνια από την
εποχή του Οµήρου και λίγο πριν. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Έχουµε, λοιπόν, την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων, της εξυ-
γίανσης, του εκσυγχρονισµού. Εκτός των άλλων αυτή η διαδικα-
σία παραδίδει τους εργαζόµενους ανυπεράσπιστους, γυµνούς
στα µονοπώλια και τις πολυεθνικές. Φρόντισαν και η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ και οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας να θε-
σπίσουν αντιεργατικούς νόµους, που πράγµατι απογυµνώνουν
τους εργαζόµενους από τα δικαιώµατά τους.

∆εύτερη παράµετρος. Ειπώθηκαν προηγουµένως και από την
ειδική αγορήτριά µας και από άλλους συντρόφους µου ορισµένα
πράγµατα. Καλό είναι να τα ξαναπούµε, για να εµπεδώνονται. Τα
τελευταία πέντε χρόνια, κύριε Υπουργέ, παραγγέλθηκαν, χτί-
στηκαν δύο χιλιάδες επτακόσια καράβια από τους Έλληνες εφο-
πλιστές. Από αυτά τα καράβια µόνο δυο ναυπηγήθηκαν στη χώρα

µας.
Σήµερα, τώρα που µιλάµε βρίσκεται σε διαδικασία το κτίσιµο

τριακοσίων είκοσι καραβιών ελληνικών συµφερόντων. Εξήντα
οκτώ ναυτιλιακές επιχειρήσεις παρήγγειλαν τα καράβια τους
στην Ασία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Από αυτά τα δύο χιλιά-
δες καράβια, όπως είπαµε, µόνο δυο οχηµαταγωγά ναυπηγήθη-
καν στη χώρα µας.

Εδώ µπαίνουν, βεβαίως, δυο ζητήµατα για τα οποία οι Έλλη-
νες εργαζόµενοι, συνολικά ο ελληνικός λαός πρέπει να βγάλει
πολιτικά συµπεράσµατα. Το πρώτο είναι ότι ενώ βρισκόµαστε σε
βαθιά καπιταλιστική κρίση και όλοι λένε ότι δεν υπάρχουν χρή-
µατα, οι εφοπλιστές έχουν ζεστό χρήµα και διαθέτουν εκατο-
ντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ για νέα καράβια. Βεβαίως, στην
Ελλάδα δεν δίνουν ούτε ένα ευρώ.

∆εύτερον, επιβεβαιώνεται για άλλη µια φορά ότι το κεφάλαιο
δεν έχει πατρίδα. Ειδικότερα ισχύει αυτό για το εφοπλιστικό κε-
φάλαιο. Πατρίδα και πίστη τους είναι το κέρδος. Αλήθεια, επειδή
πολλή κουβέντα γίνεται, η «THYSSEN», τόσα χρόνια που έχει εδώ
τα ναυπηγεία, έφερε κάποιες δουλειές στο Σκαραµαγκά; Φυ-
σικά, µπορεί αύριο ο Πρωθυπουργός να ξαναβγεί να µιλήσει για
πατριωτισµό, για νέο πατριωτισµό, για αλληλεγγύη, για φιλαν-
θρωπία κ.λπ..

Εµείς ως ΚΚΕ θέλουµε να υπογραµµίσουµε για άλλη µια φορά
ότι υπάρχουν δυο ειδών πατριωτισµοί. Είναι ο πατριωτισµός της
εργατικής τάξης, των εργαζόµενων και του λαού και είναι ο «πα-
τριωτισµός» των εφοπλιστών, που είναι ο «πατριωτισµός» του
κέρδους. Οι µεγαλοαστοί δεν έχουν πατρίδα. Αυτό αποδεικνύε-
ται καθηµερινά.

Έχετε δώσει ως ΠΑΣΟΚ και ως Νέα ∆ηµοκρατία προνόµια, κί-
νητρα εδώ και δεκάδες χρόνια και τους δίνετε και ζεστό χρήµα.
Πάντα σαν µπαµπούλας ανεµίζει η απειλή «αν τους πιέσουµε, θα
πάρουν τα καράβια τους και θα φύγουν». Μα, είναι φευγάτοι
εντελώς.

Αυτός είναι ο πατριωτισµός των µεγαλοαστών.
Ένα νοµοσχέδιο συζητάµε σήµερα, έναν ακόµα κρίκο στην

αλυσίδα της εκποίησης της δηµόσιας περιουσίας.
Κοιτάξτε, εδώ ακούγονται ευχές: «Να δούµε τι θα γίνουν ορι-

σµένοι εργαζόµενοι, να ευχηθούµε οι εκατόν εξήντα από το τρο-
χαίο υλικό…». Τι να ευχηθούµε; Σε ενοριακή συζήτηση είµαστε;
Εδώ είναι η Βουλή. Παίρνει αποφάσεις και από τις αποφάσεις
της καθορίζονται, βεβαίως και οι εργασιακές σχέσεις και η ερ-
γασία.

Ο εκπρόσωπος της «ABU DHABI MAR» το είπε ευθαρσώς και
πολύ καθαρά. Εµένα µου χρειάζεται το 35%, όλα τα άλλα είναι
φιοριτούρες. ∆ηλαδή, από τους χίλιους τριακόσιους εργαζόµε-
νους το 35% είναι τετρακόσιοι πενήντα πέντε εργαζόµενοι. Πριν
από κάποια χρόνια -το ξέρετε καλύτερα από µας- υπήρχαν έξι
χιλιάδες πεντακόσιοι πενήντα πέντε εργαζόµενοι στον Σκαραµα-
γκά. Σήµερα, φτάσαµε να είναι έξι χιλιάδες λιγότεροι, να µείνουν
µόνο οι τετρακόσιοι πενήντα πέντε. Και όλα αυτά, όταν µιλούσαν
όλοι για θέσεις εργασίας, όταν Υπουργοί και Βουλευτές και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας, όπως και ο σηµερινός Υπουρ-
γός, έδιναν εγγυήσεις για τη διασφαλισµένη εργασία. Και τώρα
µένουµε σ’ αυτό το 35%. Στην πραγµατικότητα, δεν υπάρχει καµ-
µία διασφάλιση εργασίας.

Οι απολύσεις µπορεί να µην γίνουν από ∆ευτέρα ή µόλις ψη-
φιστεί το νοµοσχέδιο και δηµοσιευθεί στην Εφηµερίδα της Κυ-
βέρνησης. Μπορεί να καθυστερήσουν ένα ορισµένο διάστηµα.
Ωστόσο, όµως, η απειλή υπάρχει και µάλιστα, όχι απειλή, αλλά ο
προγραµµατισµός, ο σχεδιασµός υπάρχει.

Και βεβαίως και εµείς θα δώσουµε, γιατί δεν µας το έδωσαν να
το βάλουµε στο αρχείο µας, το σηµείωµα που µας έφεραν ο Πρό-
εδρος και ο Γενικός Γραµµατέας που εκφράζουν την Πανελλήνια
Οµοσπονδία Εργατοϋπαλλήλων Μετάλλου, όπου φοβούνται
πάρα πολύ ότι δεν θα εξασφαλιστούν οι θέσεις εργασίας. Κατα-
θέτω αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Χαλβατζής κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν σηµείωµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε, πολλές φορές δίνονται οι υποσχέσεις, αλλά µέσα σε
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αυτό το διάστηµα των είκοσι πέντε χρόνων, από είκοσι δύο χι-
λιάδες που ήταν περίπου οι εργαζόµενοι, θα µείνουν-δεν θα µεί-
νουν δυόµισι χιλιάδες. Τώρα, µπορεί να είναι τρεισήµισι περίπου.
Και η ευθύνη είναι συγκεκριµένη για το Σκαραµαγκά, για την
Ελευσίνα, για το Νεώριο, για την Αυλίδα, αλλά και για την Ναυ-
πηγοεπισκευαστική Ζώνη: Ευθύνη των κυβερνήσεων της Νέας
∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Περνάτε πολύ επιφανειακά, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, όλη αυτήν την ιστορία µε το τροχαίο υλικό. ∆εν
είναι απλά να ευχηθούµε τι θα γίνουν οι εκατόν εξήντα εργαζό-
µενοι που έµειναν. Ήταν πεντακόσιοι οι εργαζόµενοι εκεί. Και τι
έκαναν αυτοί οι εργαζόµενοι; ∆εν δούλευαν; Μα, στο πολύ πρό-
σφατο παρελθόν κατασκεύαζαν τόσα και τόσα πράγµατα από
τροχαίο υλικό. Κατασκεύαζαν και για το µετρό και για τον ΗΣΑΠ
και για το σιδηρόδροµο. Και θα µπορούσαν, γιατί υπάρχουν όλες
οι υποδοµές, να αναπτυχθούν αυτοί οι τοµείς δραστηριότητας
και να δηµιουργήσουν καινούργιες θέσεις εργασίας και να µην γί-
νονται οι παραγγελίες στο εξωτερικό.

Βεβαίως, αν άκουσα καλά -ας µε διαψεύσει, εγώ τουλάχιστον
αυτό άκουσα- ο εισηγητής της Πλειοψηφίας αναφέρθηκε και
είπε: «Αυτοί οι άτυχοι εργαζόµενοι», οι άτυχοι εκατόν εξήντα.
Ποιος είναι άτυχος; Αυτός που απολύεται, όταν συνειδητά απα-
ξιώνεται η Ελληνική Ναυπηγική Βιοµηχανία; ∆εν είναι ζήτηµα
τύχης. ∆εν έχει καµµιά τύχη για τους εκατόν εξήντα εργαζόµε-
νους.

Είναι µια συνειδητή πολιτική επιλογή. Είναι συνέπεια της πολι-
τικής της σηµερινής Κυβέρνησης και διαχρονικά των κυβερνή-
σεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Αυτό πραγµατικά
το σύγχρονο εργοστάσιο, αυτή η τεράστια υποδοµή τι θα γίνει;
Επί δεκατρείς µήνες, για παράδειγµα, φτάνουν χίλιοι τριακόσιοι
άνθρωποι στη δουλειά τους, πολλοί από αυτούς µένουν µέχρι το
µεσηµέρι στη δουλειά και δεν κάνουν τίποτα.

Εδώ έχουµε και µια άλλη απαξίωση: Απαξίωση του ίδιου του
εργατικού δυναµικού από τη στιγµή που µένει ανενεργό. Βε-
βαίως, έχουµε συρρίκνωση στην αρχή, απαξίωση ανθρώπων και
µηχανηµάτων αργότερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, οι επιπτώσεις από το Σκαραµαγκά θα έχουν ακόµα

πιο τραγικές συνέπειες για τη Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη του
Περάµατος.

Ειπώθηκε προηγουµένως, από τις συντρόφισσές µου που µί-
λησαν, για την τραγική κατάσταση που υπάρχει στο Πέραµα. Γι’
αυτό βρίσκονται στους δρόµους καθηµερινά, γι’ αυτό διαδηλώ-
νουν οι άνεργοι και οι άλλοι εργαζόµενοι στο Πέραµα και πηγαί-
νουν καθηµερινά σχεδόν στο Υπουργείο Εργασίας, γιατί
πραγµατικά αυτή η ανεργία είναι µια πάρα πολύ σκληρή πραγ-
µατικότητα. Και το µέλλον της Ζώνης είναι άµεσα συνδεδεµένο
µε το Σκαραµαγκά και η συρρίκνωση του Σκαραµαγκά φοβού-
µαστε παρά πολύ ότι θα οδηγήσει στην καταστροφή, στον εντα-
φιασµό της Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης του Περάµατος.

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγωνιζόµαστε για µια άλλη
πολιτική, ριζικά αντίθετη από την εφαρµοζόµενη. ∆ηµιουργούµε
όρους, συνθήκες και προϋποθέσεις για τη διαµόρφωση συνθη-
κών, για να αναπτυχθεί η πάλη του λαϊκού εργατικού κινήµατος
για µια άλλη εξουσία, για µια άλλη οικονοµία. Γι’ αυτό ακριβώς
καλούµε τους εργάτες να αγωνιστούν σε αυτή την πορεία, να ξε-
κινήσουν αυτή την πορεία για τον ενιαίο δηµόσιο φορέα ναυπη-
γικής βιοµηχανίας, όπου µέσα στο πλαίσιο ενός κεντρικού
σχεδιασµού, υπό τον έλεγχο του κράτους, θα µπορεί να φέρνει
ουσιαστικά αποτελέσµατα.

Βέβαια, θέλουµε να τονίσουµε δύο τρία πράγµατα ακόµη και
παρακαλώ, δώστε µου µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Εκτός από τις συµβάσεις, υπάρχει µια πρακτική, υπάρχουν τα
παραρτήµατα, υπάρχουν τα προσαρτήµατα. Στις περισσότερες
των περιπτώσεων µέσα στα προσαρτήµατα ή στα παραρτήµατα
περνούν πολύ πιο σοβαρά και ουσιαστικά ζητήµατα. Και βεβαίως,
εµείς περιµένουµε τι θα µας πει ο Υπουργός στη βασική του οµι-
λία, γιατί, παρ’ όλες τις παρεµβάσεις του -τη δεκαπεντάλεπτη
παρέµβασή του που είχε δύο τρεις φορές- δεν µας είπε τι θα

γίνει µε τους εργαζόµενους, που είναι καίριο ζήτηµα.
Όσον αφορά για την εξουσιοδότηση που παρέχεται κάθε

φορά στις συµβάσεις, είναι κάτι το οποίο βρίσκουµε µέσα στη
ζωή.

Εµείς δεν θα µπορέσουµε να ψηφίσουµε και αυτό το νοµο-
σχέδιο, γιατί εµείς θέλουµε µια αναπτυγµένη ναυπηγική βιοµη-
χανία και όχι τη συρρίκνωση και την απαξίωσή της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, τον κ. Σπυρίδωνα Χαλβατζή.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από είκοσι πέντε χρόνια…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ο κύριος Υπουργός δεν θα µι-

λήσει;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Με

συγχωρείτε. Να σας πω το εξής: Εγώ δεν µιλάω, για να επιτρέψω
στους δύο συναδέλφους που έχουν αποµείνει να µιλήσουν. Είναι
ο κ. Οικονόµου και ο κ. Καρύδης. Να τους ακούσουµε, γιατί νο-
µίζω ότι ο κ. Χαλβατζής προφανώς µπορεί να θέλει να φύγει νω-
ρίτερα. ∆εν το ξέρω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ, δεν
έχει κανείς πρόβληµα επ’ αυτού. ∆εν ετέθη θέµα. ∆εν υπάρχει
κανένα πρόβληµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Εγώ δεν έχω πρόβληµα, κύριε
Πρόεδρε, να προηγηθούν οι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Από τους άλλους
συναδέλφους έχει κανείς αντίρρηση; Κανείς.

Συνεπώς κύριε Οικονόµου, έχετε το λόγο για επτά λεπτά ακρι-
βώς και ακολουθεί ο συνάδελφος κ. Καρύδης από τον Πειραιά.

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα στην Αίθουσα το επιχείρηµα ότι η νοµοθετική αυτή

πρωτοβουλία, την οποία συζητούµε, είναι προϊόν πασοκικής
σκανδαλολογίας, ότι το ΠΑΣΟΚ, δηλαδή, σκανδαλολόγησε σε τέ-
τοιο βαθµό που οι Υπουργοί του φοβούνται να υπογράψουν συµ-
βάσεις και τις φέρνουν εδώ για κύρωση.

Ας εξετάσουµε αυτό το επιχείρηµα επί τη βάσει πραγµατικών
δεδοµένων. ∆ιότι όσο δεν γίνεται αυτό βέβαια, σε βάση γενικών
εκτιµήσεων, ο καθένας µπορεί να διατυπώνει ό,τι σκεφθεί. Έτσι
δεν είναι; Εδώ έχουν γίνει τα εξής πάρα πολύ συγκεκριµένα: Το
ΠΑΣΟΚ έχει συγκροτήσει δύο εξεταστικές των πραγµάτων επι-
τροπές, εκ των οποίων η µία οδήγησε στη σύσταση προανακρι-
τικής επιτροπής. Αυτά έχει κάνει. Η µία για το Βατοπέδι και η
άλλη για τη «SIEMENS».

Απ’ ό,τι αντιλαµβάνεσθε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρεί
ότι τα δύο αυτά ήταν υπαρκτά σκάνδαλα. Αν υπάρχουν άλλες
απόψεις -βεβαίως, είναι δικαίωµα των συναδέλφων να έχουν
άλλες απόψεις- καλό θα είναι να ρωτήσουν και τον ελληνικό λαό
για το τι γνώµη έχει επ’ αυτών, αν πράγµατι υπήρξαν σκάνδαλα
ή δεν υπήρξαν.

Άρα, εδώ πέρα δεν πρόκειται περί πασοκικής σκανδαλολογίας.
∆εν έχει υπάρξει αυτό. Αντιθέτως, έχω να πω το εξής εκπληκτικό:
Επειδή το ακούσαµε αυτό το επιχείρηµα κατά κόρον, ότι επιχει-
ρούµε να επιτεθούµε σε άλλες παρατάξεις µε αυτή τη µέθοδο,
έχουµε αποφύγει µέχρι στιγµής να ενεργοποιήσουµε µία άλλη
σκέψη, την οποία είχαµε, για µία εξεταστική για την οικονοµία.
Αντ’ αυτού, ακούσαµε τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, τον Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας, τον κ. Σαµαρά, να
προτείνει αυτός την εξεταστική για την οικονοµία. Την ονόµασε
βέβαια κάπως αλλιώς: «Για να δούµε πώς φθάσαµε στο µνηµό-
νιο».

Εάν, πράγµατι, πιστεύει ότι αυτό είναι χρήσιµο, προφανώς
κρούει ανοιχτές θύρες. Ας τη φέρει εδώ την πρόταση αυτή. Θα
τη συνδιαµορφώσουµε και µε την οµοφωνία της Βουλής θα
δούµε πώς φθάσαµε στο µνηµόνιο. ∆εν βλέπω να υπάρχει καµ-
µία αντίρρηση. Αλλά, δεν καταλαβαίνω µετά από αυτό, µετά από
την υιοθέτηση µίας πρότασης που το ΠΑΣΟΚ έχει κάνει ουσια-
στικά, πού εδράζεται αυτή η εκτίµηση ότι η πασοκική σκανδαλο-
λογία οδηγεί τους Υπουργούς σε τέτοιο αδιέξοδο, ώστε να
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φέρνουν εδώ συµβάσεις για κύρωση; Μάλλον δεν συµβαίνει κάτι
τέτοιο.

Επίσης, άκουσα ότι αυτός ο τύπος της νοµοθετικής πρωτο-
βουλίας είναι καινό δαιµόνιο. Πρώτα-πρώτα να υπενθυµίσω ότι τα
καινά δαιµόνια χρησιµοποιήθηκαν ως τεκµήριο ενοχής για να
γίνει µία πολύ κακή πράξη από µία οπισθοδροµική τάξη πραγ-
µάτων, για να τιµωρήσει σε δηλητηρίαση κάποιον, ο οποίος
ήθελε να κάνει τί; Να ξορκίσει έωλους δαίµονες. ∆ιότι και εδώ
αυτό το πρόβληµα έχουµε.

Εδώ δεν έχουµε µία σύµβαση, η οποία έρχεται στο κενό.
Έχουµε µία έκτρωση, µία πραγµατική έκτρωση σε ό,τι αφορά και
τα υποβρύχια και τα ναυπηγεία. Άρα, τι θα πει κακή σύµβαση;
Με τι συγκρίνουµε, δηλαδή και λέµε ότι η σύµβαση είναι κακή; Με
κάτι που θα θέλαµε να υπάρχει και που είναι αδύνατον να υπάρ-
ξει, διότι έχει προϋπάρξει όλη αυτή η καταστροφική κατάσταση;

Άκουσα, βέβαια, µία απόπειρα επιχειρήµατος ότι προϋπήρξε
κάτι καλύτερο, το οποίο η προηγούµενη κυβέρνηση το είχε προ-
τείνει κ.λπ. Ναι. Μόνο που απ’ ότι διαπιστώσαµε και στην επι-
τροπή που έγινε η συζήτηση, ουδέποτε έγινε δεκτό αυτό. Και
βεβαίως, µπορεί η προηγούµενη κυβέρνηση να το είχε προτεί-
νει, µόνο που οι Γερµανοί διαβεβαίωσαν ότι ουδέποτε είχαν κάνει
αποδεκτό κάτι τέτοιο. Συνεπώς, µε τι συγκρίνουµε; Με την επι-
θυµία µας;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για ποιο πράγµα λέτε;
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ήµουν πάρα πολύ σαφής και επα-

ναλαµβάνω. ∆ιατυπώθηκε το επιχείρηµα από τον αγαπητό συνά-
δελφο –και το εννοώ «τον αγαπητό»- τον κ. Τασούλα, ότι υπήρχε
κάτι καλύτερο από την προηγούµενη κυβέρνηση. Σας διαβεβαιώ
-και είναι καταγεγραµµένο και στα Πρακτικά- ότι στην επιτροπή
οι Γερµανοί διαβεβαίωσαν ότι ουδέποτε αποδέχθηκαν την πρό-
ταση αυτή. Μπορεί να υπήρχε ως πρόταση και να ήταν εξαιρε-
τική. Αλλά, αφού δεν είχε γίνει αποδεκτή;

Εδώ µιλάµε για µία κατάσταση που είχε συµβεί το εξής τρα-
γικό: Είχαµε πληρώσει ένα σωρό λεφτά και δεν είχαµε πάρει τί-
ποτε. Επίσης, οι άνθρωποι, οι οποίοι δούλευαν στα ναυπηγεία,
δεν δούλευαν και δεν πληρωνόντουσαν. Έχουν πάρα πολύ καιρό
να πληρωθούν.

Αυτή είναι η πραγµατική κατάσταση και µε αυτή πρέπει να συ-
γκρίνουµε. Το τι θα θέλαµε να συµβαίνει, βεβαίως επιδέχεται κρι-
τικής, αλλά αυτή την κριτική θα µπορούσε να την κάνει και η ίδια
η Κυβέρνηση. ∆εν χρειάζεται να την κάνει η Αντιπολίτευση. Και,
βεβαίως, θα θέλαµε να είναι αλλιώς τα πράγµατα. ∆εν είναι,
όµως, αλλιώς.

Έρχεται, λοιπόν, πράγµατι η Κυβέρνηση να διορθώσει την
κακή κατάσταση, η οποία υπάρχει, µε µία σύµβαση, που κάθε
άλλο παρά κακή είναι, κατά τη γνώµη µου. Είναι µία σύµβαση για
την οποία δεν έχει ακουστεί τίποτε και από πουθενά.

Εκτός, βέβαια, εάν θέλετε να µην ασχοληθούµε πάλι µε το µέλ-
λον, αλλά µε το παρελθόν. Και φαντάζοµαι ότι η Πλειοψηφία της
Βουλής θα ήταν ανοιχτή στο να υπάρξει µία εξεταστική των
πραγµάτων επιτροπή και για το πώς φθάσαµε µέχρι εδώ για το
συγκεκριµένο θέµα. Εάν το θέλετε, κάντε την πρόταση. Είµαστε
ανοιχτοί. Εάν θέλετε τέτοιου είδους συζητήσεις, να αναλωνόµα-
στε στο παρελθόν, καµµία αντίρρηση. Αλλά, µη µας καταλογί-
ζετε µετά ότι εµείς σκανδαλολογούµε.

Υπάρχει και ένα θέµα, το οποίο, επίσης, ακούστηκε από άλλες
πτέρυγες της Βουλής, ότι η εργασία, η οποία θα προκύψει θα
είναι κακή. Θα είναι, δηλαδή, επισφαλής, κακώς αµειβόµενη και
δεν υπάρχουν εγγυήσεις. ∆εν έχω καµµία αντίρρηση να τη δεχθώ
αυτή την κριτική µόνο µε την εξής διαφορά: Συγκρίνουµε µε τη
σηµερινή κατάσταση, η οποία είναι αυτή που είναι. Και το Σωµα-
τείο το ίδιο µας είπε ότι βεβαίως, δεν τους αρέσει αυτό το οποίο
θα συµβεί. Θα ήθελαν κάτι καλύτερο. Αλλά, πάντως, αυτό που
συµβαίνει σήµερα είναι πολύ χειρότερο. Με αυτά πρέπει να κρί-
νουµε την πρωτοβουλία. Η πρωτοβουλία γίνεται για να άρει τη
σηµερινή πολύ κακή κατάσταση.

Βεβαίως, θα ήθελα να πω ότι όλα αυτά που λέµε, έχουν ελά-
χιστη σηµασία για µία συγκεκριµένη κατηγορία, που είναι οι ερ-
γαζόµενοι στο τροχαίο υλικό. Κοίταξα µε προσοχή το κείµενο.
Αντιλαµβάνοµαι ότι από τη φύση αυτής της σύµβασης είναι απο-
λύτως αδύνατο να υπάρξει κάποια συγκεκριµένη πρόβλεψη για

τη συγκεκριµένη κατηγορία. Θα ευχόµουν να µπορούσε να συµ-
βεί κάτι τέτοιο, αλλά δεν µπορεί να συµβεί. Αλλά, δεν µου αρκεί
και το ότι επειδή η συγκεκριµένη σύµβαση είναι αυτή που είναι,
δεν µπορεί να τους καλύψει.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, τους κυρίους Υπουργούς -και πολύ
ευχαρίστως και την Πλειοψηφία της Βουλής, νοµίζω και όλες τις
πτέρυγες της Βουλής- εάν µπορέσουµε να διατυπώσουµε κάποια
συγκεκριµένη πρόταση και να υπάρξει κάποια συγκεκριµένη
πρωτοβουλία για τους συγκεκριµένους ανθρώπους, που είναι οι
πιο αδικηµένοι στη φάση αυτή, νοµίζω ότι θα ήταν κάτι πάρα
πολύ καλό, το οποίο θα δικαίωνε πλήρως την πρωτοβουλία. Και
ενδεχοµένως, να ήρε και τις επιφυλάξεις κάποιων από τους συ-
ναδέλφους και να µπορούσε να υπάρξει µία ευρύτερη στήριξη γι’
αυτή την πρωτοβουλία.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε Παντελή Οικονόµου.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα µπορούσα να έχω το

λόγο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Για τι πράγµα, όµως,

κύριε Κεφαλογιάννη, γιατί θα πάµε µέχρι τη δωδεκάτη νυχτερινή.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα ήθελα να κάνω µία σύ-

ντοµη δίλεπτη παρέµβαση, για να δώσω µία απάντηση, παρα-
καλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα
σας δώσω εγώ τη θέση µου. Ας µιλήσουν οι συνάδελφοι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Όχι, όχι. Σ’ αυτό θέλω να
δώσω µία απάντηση. Θα περάσει πολύς χρόνος µε τη δική σας
οµιλία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μισό λεπτό, παρα-
καλώ. Έχει δίκιο. Παράκληση. Ο Κανονισµός ήδη έχει κατα-
στρατηγηθεί.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Συµφωνούµε. Ο Κανονι-
σµός έχει καταστρατηγηθεί από όλους τους άλλους, εκτός από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο
οποίος µε βάση τον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κεφαλο-
γιάννη, θα µου κάνετε τη χάρη, στην κυριολεξία, να µη µου υπο-
δείξετε τον τρόπο λειτουργίας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάνω
χρήση του δικαιώµατός µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εν έχετε κανένα δι-
καίωµα αυτή την ώρα, έτσι όπως θέτετε το θέµα...

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, µετά από έξι οµιλητές;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): …να απαντήσετε
στον Υπουργό αυτή την ώρα, ενώ έχετε τη δευτερολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν απαντώ στον Υπουργό.
Θέλω να κάνω µία παρέµβαση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και σας λέω ότι δεν
γίνεται. Πρέπει να προχωρήσει η συζήτηση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε βάση
τον Κανονισµό -το γνωρίζετε πολύ καλά- έχω το δικαίωµα οποι-
αδήποτε ώρα να ζητήσω το λόγο. Τον ζητώ, λοιπόν, τώρα.
Απλούστατα είναι τα πράγµατα. Θέλω, λοιπόν, να µου δώσετε
δύο λεπτά, να κάνω µία τοποθέτηση. Θεωρήστε την ως πρωτο-
λογία και δώστε µου µετά το χρόνο της δευτερολογίας µου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Και
τριτολογία µπορείτε να κάνετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Και τριτολογία µπορώ να
κάνω. Ας τη χρησιµοποιήσει όπως θέλει. Θέλω ένα λεπτό, δύο
λεπτά. Θα είχα ήδη τελειώσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-

δρε.
Άκουσα µε πολλή προσοχή τον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Οι-

κονόµου, τον οποίο πραγµατικά εκτιµώ. Θέλω τρία πράγµατα να
του υπενθυµίσω.

Πρώτον, από το 1996 έως το 2004, 9 δισεκατοµµύρια ευρώ
αµυντικές δαπάνες δεν έχουν εγγραφεί στο δηµόσιο χρέος, οι
οποίες ενεγράφησαν µετά το 2004.
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Αυτό σας το λέω για το θέµα της εξεταστικής επιτροπής για
την οικονοµία, στο οποίο αναφερθήκατε. Σας έχουµε πει από
αυτό το Βήµα ότι είναι καλοδεχούµενη οποιαδήποτε εξεταστική
επιτροπή, αρκεί η πλειοψηφία να σέβεται το λόγο για τον οποίο
το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπει τις εξετα-
στικές επιτροπές. Οι εξεταστικές επιτροπές είναι για τα δικαιώ-
µατα της µειοψηφίας και όχι για την επιβολή της πλειοψηφίας. Ας
γίνει µία εξεταστική επιτροπή, η οποία θα ξεκινά από το παρελ-
θόν, ακριβώς για να αποδώσει τις ευθύνες εκεί που υπάρχουν.
Άρα είναι καλοδεχούµενη η εξεταστική επιτροπή, στην οποία
αναφερθήκατε.

Το τελευταίο, το οποίο ήθελα να πω –και θέλω να το πω πε-
ρισσότερο τώρα και γι’ αυτό επέµενα, κύριε Πρόεδρε, και µε συγ-
χωρείτε γι’ αυτό, γιατί θέλω να απαντήσει ή να επιβεβαιώσει ή
να διαψεύσει αυτό το γεγονός ο κύριος Υπουργός που θα λάβει
το λόγο αµέσως µετά- είναι το βασικό επιχείρηµα της διαφωνίας
της Νέας ∆ηµοκρατίας, το οποίο είπε πολύ σωστά ο αγαπητός
συνάδελφος και Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο κ.
Τασούλας. Είπε ότι η γερµανική εταιρεία δεν είχε συµφωνήσει
µε τη Νέα ∆ηµοκρατία να κατασκευάσει χωρίς χρήµατα…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Με
την Κυβέρνηση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μισό λεπτό. Το είπε ο κ.
Οικονόµου.

… επιπλέον τα δύο καινούργια υποβρύχια 209.
Θέλω λοιπόν –και αυτό θέλω να το επιβεβαιώσει ή να το δια-

ψεύσει ο κύριος Υπουργός- να πάει στα αρχεία του, µε τη συν-
δροµή των συνεργατών του που θα τα έχουν, και να βρει ένα
έγγραφο µε ηµεροµηνία 15 Ιουνίου 2009. Είναι ένα έγγραφο της
εταιρείας, µε υπογραφή του Hans Atzpontien, τον οποίο είχαµε
την ευκαιρία να ακούσουµε στην επιτροπή και ο οποίος λέει µε
σαφήνεια ότι θα κατασκευάσουµε –το κείµενο είναι στα αγγλικά
και είναι στη διάθεσή σας- δύο νέα υποβρύχια «209», το νούµερο
«2» και το νούµερο «3», «within the existing budget», δηλαδή µέσα
στον υπάρχοντα προϋπολογισµό, δηλαδή µε µηδέν κόστος στον
Έλληνα φορολογούµενο.

Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παρακαλώ, το λόγο

έχει ο κ. ∆ηµήτριος Καρύδης για επτά λεπτά.
Ελάτε, κύριε Καρύδη από τον Πειραιά, να κάνετε γλυκά τα

πράγµατα!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΥ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αλλάζει εκ βάθρων την
πολυετή συνεργασία ανάµεσα στο ελληνικό δηµόσιο και την
«THYSSENKRUPP», η οποία στην πράξη όχι µόνο δεν απέδωσε
τα αναµενόµενα οφέλη στην ελληνική οικονοµία και στο πρό-
γραµµα των υποβρυχίων, αλλά αποδείχθηκε θνησιγενής και απο-
τυχηµένη.

∆υστυχώς, ζήσαµε θλιβερές καταστάσεις µε ό,τι ακολούθησε
στο επίπεδο της συνεργασίας µε τους ιδιοκτήτες των ναυπη-
γείων, τη δυσφήµιση της χώρας, την οικονοµική επιβάρυνση του
προϋπολογισµού αµυντικών δαπανών και την κρίσιµη καθυστέ-
ρηση του προγράµµατος κατασκευής και εκσυγχρονισµού των
υποβρυχίων µας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την εθνική άµυνα.

Όλα τα παραπάνω δηµιούργησαν την πεποίθηση στους Έλ-
ληνες πολίτες για µία ακόµα φορά ότι µία σύµβαση προµήθειας
αµυντικού υλικού συνδέεται µε «µαύρο» χρήµα και τελικά το λυ-
µαίνονται οι µεσάζοντες. Οι πολίτες αυτής της χώρας δεν µπο-
ρούν να δεχθούν πώς ιδιαίτερα στις σηµερινές σκληρές
οικονοµικές συνθήκες που αγγίζουν τους πάντες και ειδικά τους
µισθωτούς και τους συνταξιούχους, έχουν πληρωθεί
2.032.000.000 ευρώ στους κατασκευαστές των υποβρυχίων και
η χώρα µας, µετά από τόσα χρόνια, δεν έχει παραλάβει ούτε ένα
απ’ αυτά!

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας στα έξι περίπου χρόνια
που είχε την ευθύνη εποπτείας και ελέγχου της υλοποίησης της
σύµβασης συνεργασίας µε τη γερµανική εταιρεία, κατάφερε και
στον τοµέα αυτό να δηµιουργήσει το πλήρες αδιέξοδο. Όχι µόνο
δεν επέβαλε το σεβασµό των συµβατικών υποχρεώσεων στους
κατασκευαστές, αλλά µε τις παραλείψεις και τους ατυχείς χειρι-

σµούς της οδήγησε τη χώρα στην οµηρία των Γερµανών. Πώς
αλλιώς να εξηγηθεί το γεγονός ότι στις 21 Σεπτεµβρίου 2009, εν
µέσω προεκλογικής περιόδου, η γερµανική πλευρά κατήγγειλε
και τις δύο συµβάσεις και προσέφυγε στη διεθνή διαιτησία, εκ-
φράζοντας την πρόθεσή της να διακόψει τη λειτουργία των ναυ-
πηγείων λόγω αδυναµίας της συνέχισης της χρηµατοδότησής
τους;

Η σηµερινή Κυβέρνηση, µε την ανάληψη των καθηκόντων της,
βρέθηκε αντιµέτωπη µε µία κρίση που αφορούσε µία από τις µε-
γαλύτερες βιοµηχανίες στη χώρα, τα Ναυπηγεία του Σκαραµα-
γκά. Το µέλλον της επιχείρησης, οι εκατοντάδες θέσεις
εργασίας, βρίσκονταν σε νεκρό σηµείο, ενώ κινδύνευε πραγµα-
τικά το πρόγραµµα του Πολεµικού Ναυτικού, δηλαδή η κατα-
σκευή τεσσάρων νέων υποβρυχίων τύπου «214» και ο
εκσυγχρονισµός τριών παλαιών υποβρυχίων τύπου «209», συνο-
λικού προϋπολογισµού 2.838.000.000 ευρώ.

Από την πρώτη στιγµή, ο Υπουργός κ. Βενιζέλος και ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός κ. Μπεγλίτης κινήθηκαν γρήγορα και απο-
τελεσµατικά. Και πραγµατικά έκαναν πολύ καλή δουλειά. Ο
στόχος ήταν διπλός, δηλαδή διάσωση και συνέχιση της λειτουρ-
γίας των ναυπηγείων, µε τη διασφάλιση των θέσεων εργασίας
και την οµαλή ολοκλήρωση του προγράµµατος των υποβρυχίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µπορούµε να πούµε µε
βεβαιότητα ότι οι προσπάθειες της πολιτικής ηγεσίας του ΥΠΕΘΑ
για ένα συνολικό διακανονισµό της υπόθεσης αυτής έχει στεφθεί
µε µεγάλη επιτυχία. Ανεξάρτητα από την είσοδο της «ABU DHABI
MAR» ως βασικού µετόχου στα Ελληνικά Ναυπηγεία, πετύχαµε σ’
αυτές τις διαπραγµατεύσεις να δώσουµε νέες προοπτικές. Έτσι,
φθάσαµε στη συµφωνία-πλαίσιο της 18ης Μαρτίου του 2010, η
οποία δεν έχει αµφισβητηθεί από κανέναν καλόπιστο που γνωρί-
ζει σε ποια δεινή θέση είχε περιέλθει η χώρα µας και πόσο θετικά
είναι τα όσα έχουν συµφωνηθεί.

Ως Πειραιώτης Βουλευτής, οφείλω να κάνω αναφορά στους
εργαζόµενους και το Σωµατείο τους στα ναυπηγεία. Παρακο-
λούθησα από κοντά όλους τους προηγούµενους µήνες την πο-
ρεία, τις αντιδράσεις και τις κινητοποιήσεις τους. Παρ’ ότι όλα
ήταν στο αέρα και κυριαρχούσε πλήρης αβεβαιότητα, τήρησαν
αγωνιστική, αλλά υπεύθυνη στάση, µε την οποία ουσιαστικά στή-
ριξαν τις δύσκολες διαπραγµατεύσεις της ελληνικής πολιτείας,
της ελληνικής Κυβέρνησης.

Το µέλλον των ναυπηγείων και η διασφάλιση των θέσεων ερ-
γασίας ήταν και είναι η µεγάλη τους ανησυχία και αγωνία. Ελπί-
ζουν σε µας και µας εµπιστεύονται.

Γι’ αυτό, κύριοι Υπουργοί, πρέπει και σήµερα να διαβεβαιώ-
σετε το Τµήµα, όπως άλλωστε έχετε κάνει στην επιτροπή, ότι
εξασφαλίζονται οι χίλιες τριακόσιες θέσεις εργασίας, συµπερι-
λαµβανοµένων και των εργαζοµένων σε παρεµφερή εταιρεία που
δραστηριοποιείται στο χώρο των ναυπηγείων, σε µία εποχή που
η ανεργία αυξάνεται σηµαντικά και αγγίζει όλο και περισσότερες
οικογένειες.

Θέλω στο σηµείο αυτό να υπογραµµίσω ότι έχει ιδιαίτερη αξία
το γεγονός ότι τα σχέδια των συµβάσεων τίθενται υπό τον έλεγχο
της Βουλής. Η θεσµοθέτηση της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής για
τους Εξοπλισµούς στη Βουλή αποτελεί εγγύηση για τη σωστή
και αποτελεσµατική διαχείριση των αµυντικών προµηθειών και
της διαχείρισης του δηµόσιου χρήµατος.

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα έχουµε µία νέα σύµβαση µε κα-
θαρά και νέα δεδοµένα που εξασφαλίζουν τα συµφέροντα της
χώρας µας. Στο άµεσο µέλλον επιδιώκουµε να δοθεί η ελπίδα και
η προοπτική στη ναυπηγική µας βιοµηχανία µέσα από τον ενιαίο
φορέα, στη δηµιουργία του οποίου συµφωνούν όλοι οι εµπλεκό-
µενοι φορείς.

Έτσι, ανοίγονται πλέον νέοι ορίζοντες και στον εµπορικό τοµέα
της Ελληνικής Ναυπηγικής Βιοµηχανίας. Ταυτόχρονα, δίνουµε
ένα µήνυµα προς τους εταίρους µας ότι η Ελλάδα δεν είναι ένα
ξέφραγο αµπέλι. Ο ελληνικός λαός δεν µπορεί πλέον να ανεχθεί
πρακτικές και διαδικασίες που οδηγούν στη διασπάθιση του δη-
µόσιου χρήµατος και στην ανεξέλεγκτη λειτουργία των µεσαζό-
ντων, οι οποίοι τροφοδοτούν την αδιαφάνεια και το «µαύρο»
χρήµα.

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να υπερψηφίσουµε
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το παρόν νοµοσχέδιο που αποτελεί µία νέα ελπίδα και ένα νέο
παράθυρο στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
και εµείς τον κ. ∆ηµήτρη Καρύδη. Και πόσο δίκιο είχαµε που θέ-
λαµε τον ηδύ πειραϊκό σας λόγο!

Στο σηµείο αυτό ολοκληρώνεται ο κύκλος των αγορητών επί
της αρχής.

Ο αξιότιµος Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελος Βενιζέ-
λος έχει το λόγο.

Φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ, ότι τα δεκαοκτώ λεπτά θα σας
είναι λίγα!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Σας
ευχαριστώ για την ωραία εισαγωγή, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε.
Έχετε το λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει πλέον αναπτυχθεί το σύνολο της
επιχειρηµατολογίας και νοµίζω ότι το Τµήµα είναι απολύτως
ώριµο να δώσει την ψήφο του.

Θέλω για µία ακόµα φορά να ευχαριστήσω τους εισηγητές και
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και όλους τους οµιλη-
τές, ανεξαρτήτως κοµµατικής ταυτότητας και ουσιαστικής επι-
χειρηµατολογίας, γιατί τα επιχειρήµατα διατυπώθηκαν µε
ηπιότητα και τρόπο αναµφίβολα προσεκτικό και αυτό βοηθά στην
ψύχραιµη αξιολόγηση των δεδοµένων.

Προσπαθούµε να λύσουµε ένα γόρδιο δεσµό που έχει παρα-
χθεί τα τελευταία δέκα χρόνια. Βεβαίως, υπάρχουν πάντα κρίσι-
µες στιγµές, κατά τις οποίες, αν γίνει κάποιο λάθος ή κάποια
παράλειψη, είναι πάρα πολύ δύσκολο να πετύχεις την επανόρ-
θωση, γιατί δηµιουργούνται κρίσιµα όχι µόνο πραγµατολογικά,
αλλά και νοµικά δεδοµένα.

Θυµίζω ότι όταν αναλάβαµε τα καθήκοντά µας µε τον κ. Μπε-
γλίτη, διαπιστώσαµε ότι λίγες µέρες πριν τις εκλογές του Οκτω-
βρίου του 2009, τα Ελληνικά Ναυπηγεία και οι υποκατασκευ-
αστές –η «HDW» και η «FERROSTAAL»- είχαν καταγγείλει µε δική
τους πρωτοβουλία τις συµβάσεις και είχαν καταφύγει στη διεθνή
διαιτησία, ζητώντας όχι µόνο την πλήρη καταβολή του συµβατι-
κού τιµήµατος, αλλά και αποζηµιώσεις για την αντισυµβατική συ-
µπεριφορά του δηµοσίου, το οποίο είχε καταφέρει να
καταγραφεί ως υπερήµερο, παρ’ ότι είχε καταβάλει 2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το 2000 µέχρι το 2009.

Από αυτά δε τα 2 δισεκατοµµύρια, τα 850 εκατοµµύρια κατε-
βλήθησαν από το 2004 έως το 2009. Από αυτά δε, παραπάνω
από τα µισά κατεβλήθησαν µετά τη διαπίστωση των προβληµά-
των του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» το 2006. Το λέω αυτό, για να καταλά-
βετε το πρόβληµα, διότι ούτε καταγγείλαµε τις συµβάσεις, ούτε
αρνηθήκαµε την παραλαβή, ούτε ζητήσαµε επαναδιαπραγµά-
τευση. Αφήσαµε να κυλήσουν τα πράγµατα και ταυτόχρονα δί-
ναµε µέρος του τιµήµατος, χωρίς φυσικά να προβλέπεται η
µεταβίβαση ποσοστών κυριότητας επί του πράγµατος, που είναι
τα υποβρύχια.

Επίσης οι Γερµανοί, αποκλειστικοί µέτοχοι των ναυπηγείων και
υποκατασκευαστές απειλούσαν ευθέως µε δήλωση παύσης πλη-
ρωµών, µε κίνηση πτωχευτικής διαδικασίας, δηλαδή µε κατα-
στροφή των ναυπηγείων και µε καταστροφή των θέσεων
εργασίας. Κρατήσαµε µε τα δόντια, ανοιχτά τα ναυπηγεία επί ένα
χρόνο. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας στην πραγµατικότητα κα-
ταβάλλει τις αποδοχές των εργαζοµένων και συντηρεί τα ναυ-
πηγεία, προκειµένου να µπορέσουµε να διαπραγµατευθούµε µία,
όχι απλώς αξιοπρεπή, αλλά επωφελή λύση.

Έχω περιγράψει στην επιτροπή διεξοδικά πώς διαµορφώθηκε
το σκηνικό αυτό, πώς συµφωνήσαµε στη διαδικασία, πώς κατα-
λήξαµε στην «ABU DHABI MAR», διότι µόνον αυτήν προτείνει η
«HDW», δηλαδή η θυγατρική της «THYSSENKRUPP». Αυτή έχει
τις µετοχές, αυτή θέλει να τις µεταβιβάσει στην «ABU DHABI
MAR» και εµείς ασκούµε ένα δικαίωµα πιθανής άρνησης, αν
έχουµε λόγο να διατυπώσουµε την άρνηση αυτή, αλλά δεν
έχουµε εναλλακτική λύση. Και αυτό µας το δικαίωµα λήγει το
2011, ενώ τώρα καθίσταται διαρκές.

Φθάσαµε, λοιπόν, στη λύση αυτή µε δεδοµένο ότι η γερµανική
πλευρά έχει διαµορφώσει µία στρατηγική συνεργασία µε την
«ABU DHABI MAR» και στη Γερµανία. Και αυτή η συνεργασία έχει
γίνει αποδεκτή και από τη γερµανική κυβέρνηση. Έχει σηµασία
αυτό, διότι έτσι διαµορφώνονται και οι συνέργειες, έτσι αποκτά
αυξηµένη υπεραξία ο Σκαραµαγκάς και γιατί είναι ένα πολύ ση-
µαντικό ναυπηγείο στη Μεσόγειο και γιατί ως προς τα υποβρύχια
αποκτά ένα διεθνές πλεονέκτηµα πέραν της ελληνικής εθνικής
αγοράς, καθ’ ό,τι βλέπετε να γίνεται µία διαφοροποίηση, τα πλοία
επιφανείας στο Αµβούργο, τα υποβρύχια στο Σκαραµαγκά.

Είχαµε την ευκαιρία στη διαδικασία των ακροάσεων να ακού-
σουµε για τα µεγέθη του οµίλου «ABU DHABI MAR», για τη δι-
είσδυση σε διάφορες αγορές, για τη σχέση µε τα πολεµικά
ναυτικά διαφόρων κρατών. Άρα µε πολύ κόπο, µε πολύ σκληρή
διαπραγµάτευση, η οποία κινδύνευσε να καταρρεύσει πολλές
φορές -διότι δεν µπορούσαµε να υποχωρήσουµε σε θέµατα που
ήταν ουσιώδη και ανυποχώρητα για το Πολεµικό Ναυτικό- κατα-
λήξαµε σε µία διευθέτηση που συνιστά συµβιβασµό, αλλά ταυ-
τόχρονα διασώζει τα 2 δισεκατοµµύρια που έχουµε πληρώσει,
διασώζει τα υπό κατασκευή υποβρύχια, επαναξιώνει το «ΠΑΠΑ-
ΝΙΚΟΛΗΣ» και µας επιτρέπει να µπούµε σε µία ευρύτερη αγορά
µε µία στρατηγική, σε σχέση µε την αγορά αυτή.

Την ιστορία του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» τη γνωρίζετε. Την έχω ανα-
πτύξει τρεις φορές στην αρµόδια επιτροπή. Θέλω να επαναλάβω
για µία ακόµα φορά ότι µε απόλυτη ανεξαρτησία γνώµης και lege
artis, µε κριτήρια επιστηµονικά, µε κριτήρια αµιγώς στρατιωτικά,
ναυτικά, το Ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό µε αποφάσεις των αρ-
µοδίων οργάνων του, εν τέλει µε αποφάσεις του Ανωτάτου Ναυ-
τικού Συµβουλίου έκρινε δύο σηµαντικά ζητήµατα. Πρώτον, ότι
το «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» είναι αξιόπλοο και αξιόµαχο και δεύτερον,
ότι η σωστή επιχειρησιακή επιλογή είναι να έχουµε οµοιοτυπία
υποβρυχίων τύπου «214», γιατί αυτά είναι τα επιχειρησιακώς κα-
τάλληλα υποβρύχια.

Επιπλέον, αφήσαµε τη δυνατότητα στο Πολεµικό Ναυτικό να
διαπραγµατευθεί το τεχνικό µέρος της σύµβασης αυτής, όπως
έπρεπε, ώστε να νοιώθει ότι αποκτά πλοία, τα οποία έχουν τις
πλήρεις τεχνικές προδιαγραφές στο υψηλότερο επίπεδο. Ακόµα
και για λεπτοµέρειες σε σχέση µε τις τεχνικές προδιαγραφές
φθάσαµε στη ρήξη και γι’ αυτό έχει βαθύ αίσθηµα ικανοποίησης
το Πολεµικό Ναυτικό.

Θυµίζω, όµως, ότι για να µπορέσουµε να συνάψουµε τη σύµ-
βαση αυτή έπρεπε να επιλύσουµε το κολοσσιαίο θέµα των κρα-
τικών ενισχύσεων. Πώς προέκυψε το θέµα των κρατικών
ενισχύσεων; Προέκυψε επειδή δεν έχουµε ενιαίο φορέα. Η Ελευ-
σίνα κατήγγειλε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τις κρατικές ενισχύ-
σεις προς το Σκαραµαγκά. Και για να παρακολουθούµε τους
µαιάνδρους και τις καταλυτικές αντιφάσεις της κοινοτικής πρα-
κτικής και της κοινοτικής νοµοθεσίας, το αποτέλεσµα µιας κα-
ταγγελίας για παράβαση του ανταγωνισµού, οδήγησε στην
υποχρέωση να λειτουργεί µόνο µε στρατιωτικές προµήθειες ο
Σκαραµαγκάς, κάτι το οποίο µπορεί να αποβεί εν δυνάµει απο-
λύτως εις βάρος του καταγγέλλοντος. Γι’ αυτό προωθούµε τον
ενιαίο φορέα.

∆εν µπορούµε να κάνουµε µία διαπραγµάτευση εµείς, ούτε να
αποτιµήσουµε αξίες επιχειρήσεων. Θέλουµε όλα να γίνουν µε
διαφάνεια, µε εντιµότητα, µε ένα αίσθηµα δικαιοσύνης. Θα θέ-
λαµε να φθάσουµε σε ένα σχήµα είτε ενιαίο, είτε εν πάση περι-
πτώσει κοινοπρακτικό, είτε συνεργαζόµενο, πάντως σε ένα
σχήµα που δεν θα δηµιουργεί τεχνητό ανταγωνισµό και δεν θα
µας φέρνει προ ερωτηµάτων, τα οποία θα µπορούσαµε να
έχουµε αποφύγει. Γιατί έτσι µπορούµε να αναπτύξουµε και τη
δική µας πολιτική µε πιο δηµιουργικό τρόπο υπέρ του δηµοσίου
συµφέροντος και υπέρ του συµφέροντος της εθνικής οικονοµίας
και υπέρ των εργαζοµένων. Λέω για τους εργαζόµενους, γιατί
για τους εργαζόµενους αγωνιζόµαστε. Αυτούς είχαµε στο µυαλό
µας, αυτούς προσπαθήσαµε να κρατήσουµε επί ένα χρόνο µε
νύχια και µε δόντια.

Το π.δ. 178 του 2000, που µεταφέρει στο ελληνικό δίκαιο, στην
εθνική έννοµη τάξη, τη σχετική κοινοτική οδηγία, προβλέπει ρητά
ότι προστατεύονται πλήρως τα δικαιώµατα των εργαζοµένων σε
όλες τις περιπτώσεις µεταβίβασης του ελέγχου της επιχείρησης.
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Όταν, λοιπόν, λέµε στη σύµβαση ότι εφαρµόζεται η εργατική
και ασφαλιστική νοµοθεσία, εννοούµε και το π.δ. 178 του 2000.
Οι ίδιοι οι εργαζόµενοι είπαν για ποιο λόγο τάσσονται υπέρ της
συµφωνίας. Υπάρχει το οξύτατο πρόβληµα των εργαζοµένων
στην αποσπασµένη και πτωχευµένη ήδη επιχείρηση τροχαίου
υλικού. Ζουν µε την αλληλεγγύη των συναδέλφων τους στην
πραγµατικότητα. Και είµαστε σε συνεννόηση µε το Υπουργείο
Εργασίας και µε τον ΟΑΕ∆, για να βοηθήσουµε όσο γίνεται πε-
ρισσότερο σε αυτήν τη µεταβατική περίοδο.

Αναµφίβολα, όµως, στόχος είναι να ξαναζωντανέψει η ναυπη-
γική βιοµηχανία, ώστε να τηρήσει την υπόσχεση που έδωσε η
νέα ιδιοκτησία ενώπιον της επιτροπής, ότι εάν υπάρχει αντικεί-
µενο βεβαίως και θα χρειαστούν πρώτοι και καλύτεροι αυτοί οι
εκατόν εξήντα εργαζόµενοι, οι οποίοι στο µεταξύ συνταξιοδο-
τούνται µε ένα ρυθµό, όπως συνταξιοδοτούνται και οι εργαζό-
µενοι στα ναυπηγεία αυτά καθ’ αυτά.

Επαναλαµβάνω όµως, εµείς θέλουµε να κάνουµε και το καλύ-
τερο για τους εργαζόµενους στην Ελευσίνα, στο Νεώριο, παντού.
Αλλά βλέπετε είναι δύσκολο. Ποιος επιχειρηµατίας µπορεί να εγ-
γυηθεί ότι δεν θα καταρρεύσει; Ποιος µπορεί να δώσει αυτήν την
υπόσχεση; Κανείς. Πρέπει όλοι να φροντίσουµε να αποφευχθεί
αυτό. Το κράτος, ο επιχειρηµατικός κόσµος, οι εργαζόµενοι. Αλλά
πρέπει να βγούµε από την περιδίνηση τη δηµοσιονοµική, πρέπει
να περάσουµε σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης.

Ερχόµαστε τώρα στο περιεχόµενο της συµφωνίας. Το περιε-
χόµενο της συµφωνίας είναι πάρα πολύ απλό. Η βασική σύµβαση
η αρχική, η σύµβαση για τα υποβρύχια 214 ολοκληρώνεται. Τα
υποβρύχια τα έχουµε πληρώσει. Παίρνουµε αµέσως τα αντί-
στοιχα ποσοστά κυριότητας.

Εάν κάτι δεν πάει καλά και οδηγηθούµε σε καταγγελία, απο-
κτούµε τη δυνατότητα να ολοκληρώσουµε τα υποβρύχια µε τη
γερµανική τεχνογνωσία. Πρόκειται για ριζικές αλλαγές, σε σχέση
µε τις συµβάσεις του 2000 και του 2002. Εισάγεται µία πρωτό-
τυπη και πρότυπη ρήτρα διαφάνειας, η οποία καλύπτει όλα αυτά
που θα µπορούσαµε να ονοµάσουµε «αντι-SIEMENS εγγυήσεις».
Κυρίως, όµως, καταργούµε τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα και
άρα τους διαύλους κίνησης χρήµατος και συµφωνούµε σε στα-
θερές τιµές, στα 500 εκατοµµύρια σταθερή τιµή χωρίς προσαρ-
µογές.

Έρχοµαι τώρα στον κ. Κεφαλογιάννη και στον κ. Τασούλα. Ο
κ. Τασούλας µίλησε µε πολύ µεγάλη προσοχή, ενώ ο κ. Κεφαλο-
γιάννης λίγο πιο έντονα, γιατί ίσως δεν έχει την άµεση προ-
σλαµβάνουσα παράσταση. Επίσης, δεν ξέρω αν παρακολούθησε
και τις συζητήσεις στην επιτροπή και τις απαντήσεις που έδωσε
ο κ. Aτζπόντιεν.

Τι εννοούσε η «THYSSENKRUPP» σ’ αυτό το έγγραφο; «Μέσα
στα όρια του προϋπολογισµού». Από τα 820 εκατοµµύρια του
προϋπολογισµού της δεύτερης σύµβασης, της σύµβασης «ΠΟ-
ΣΕΙ∆ΩΝ» του 2002, σας είπα ότι τα 400 εκατοµµύρια τα έχει
απορροφήσει ο «ΩΚΕΑΝΟΣ». Φαντάζεται κανείς ότι µε τα 400
εναποµείναντα εκατοµµύρια θα προσέφεραν οι Γερµανοί δύο
καινούργια υποβρύχια έστω τύπου «209»;

Ο κ. Ατζπόντιεν απάντησε ρητά σε ερώτησή µου, µιας και κα-
νείς δεν τον είχε ρωτήσει ευθέως και περίµενα µέχρι το τέλος
της συνεδρίασης. Η ερώτησή µου ήταν η εξής: «Αυτό εννοού-
σατε, κύριε Ατζπόντιεν;». Η απάντησή του ήταν: «Όχι, εννοούσα
µέσα στο όριο του προϋπολογισµού µιας σύµβασης που προέ-
βλεπε προσαρµογές». Άρα, εµείς θα παίρναµε τα ίδια.

∆ηλαδή, ο κ. Ατζπόντιεν µας είπε ρητά, όπως αυτό φαίνεται
στα Πρακτικά της ∆ιαρκούς Επιτροπής, ότι µε τη λύση που τώρα
έχουµε διαµορφώσει, µε τα 500 εκατοµµύρια σταθερή τιµή για
ένα υποβρύχιο τύπου «214», τελικώς θα πληρώσετε λιγότερα για
ένα πολύ πιο καλό υποβρύχιο, πιο µεγάλο και πιο σύγχρονο. Επί-
σης, είπε ότι αν είχατε κάνει την άλλη επιλογή µε τα ίδια λεφτά,
λόγω προσαρµογών, θα παίρνατε ένα υποβρύχιο ντεµοντέ,
«209».

∆ιαβάστε τα πρακτικά της επιτροπής, κύριε Κεφαλογιάννη, για
να δείτε τη ρητή απάντηση που έδωσε ο κ. Ατζπόντιεν. ∆ηλαδή,
ευτυχώς που δεν συνάψατε αυτή τη σύµβαση. Βεβαίως, δεν κά-
νατε τίποτα, αλλά δεν έχει σηµασία. Λέω, ευτυχώς που δεν κά-
νατε και αυτή.

Έρχοµαι τώρα σε ορισµένες αιτιάσεις σε σχέση µε τη ναυπη-
γική µας πολιτική. Αρµόδιο βέβαια τώρα είναι το Υπουργείο Πε-
ριφερειακής Ανάπτυξης, αλλά η αλήθεια είναι ότι το Υπουργείο
Άµυνας είναι αν όχι ο µόνος, πάντως ο κύριος πελάτης, εντολέας
και οφείλουµε να παίξουµε το ρόλο µας για την προάσπιση του
δηµοσίου συµφέροντος.

Επαναλαµβάνω ότι εάν ο Σκαραµαγκάς γινόταν κρατικός, αυτό
θα σήµαινε ένα τελείως εσφαλµένο µήνυµα διεθνώς, ένα βλα-
πτικό µήνυµα για τη χώρα διεθνώς –γιατί υπάρχει ένας συσχετι-
σµός που δεν µπορούµε να τον αγνοούµε- και δεύτερον, το
θάνατο της Ελευσίνας, του Νεωρίου και κατ’ επέκταση και της
Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης του Περάµατος. ∆ιότι βεβαίως
και υπό αυτήν την έννοια, το µόνο κρατικό ναυπηγείο θα µπο-
ρούσε ανέτως να αναλάβει και την υποστήριξη του στόλου. Αυτό
δεν ήταν µια σωστή επιλογή. Βέβαια, θα µπορούσαµε να την κά-
νουµε πολύ εύκολα, ζητώντας την επιστροφή των κρατικών ενι-
σχύσεων.

Ρωτάει ο κ. Λαφαζάνης το εξής: «Μα, µένει το Ναυπηγείο;».
Βεβαίως και µένει το Ναυπηγείο. Μένει µε βάση τη συµφωνία που
έχουµε κάνει µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή η συµφωνία είναι
αποτυπωµένη εγγράφως και αποτελεί επίσηµη διευθέτηση της
διαφοράς. Μέσω αυτής της συµφωνίας, επιβάλλεται ο περιορι-
σµός που έγκειται στο ότι επί δεκαπέντε χρόνια να µην ανα-
πτύσσει το ναυπηγείο πολιτικές δραστηριότητες –civilian
δραστηριότητες, άρα µπορεί να παίρνει παραγγελίες από το ελ-
ληνικό ή από άλλα πολεµικά ναυτικά- και θα αποχωριστούν τα
περιουσιακά στοιχεία του ναυπηγείου, τα οποία δεν χρησιµοποι-
ούνται για τη ναυπήγηση ή επισκευή στρατιωτικών πλοίων. Αυτά
τα στοιχεία προσδιορίζονται σε τοπογραφικό διάγραµµα. Πρέ-
πει, λοιπόν, να τα αποχωρίσει και να τα εκπλειστηριάσει το ναυ-
πηγείο µε όποια ιδιοκτησία έχει υπέρ του ελληνικού δηµοσίου.
Τίποτα δεν αποκλείει συνεργασίες στη συνέχεια.

Και να σας πω και κάτι; Αυτή η συζήτηση εάν ευδοκιµήσουν οι
συνοµιλίες και πάµε σε έναν ενοποιηµένο φορέα είναι άνευ αντι-
κειµένου, διότι εκεί δεν ισχύουν οι περιορισµοί. Μπορείς να µοι-
ράσεις άνετα τις στρατιωτικές και µη στρατιωτικές εργασίες µε
πολύ µεγάλη προοπτική και γι’ αυτό το λόγο ενθαρρύνουµε τον
ενιαίο φορέα.

Έχει, λοιπόν, πολύ µεγάλη σηµασία να γίνει κατανοητό από
την Αίθουσα ότι δεν είχαµε άλλη καλύτερη λύση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η άλλη λύση θα ήταν να κλείσει το ναυπηγείο, να απολυθούν
οι εργαζόµενοι και να πάµε σε µια διαιτητική δίκη, όπου από τη
µια θα υπήρχε µια ευέλικτη εταιρεία ή µια κοινοπραξία εταιρειών
και από την άλλη θα υπήρχε ένα κράτος. ∆εν θέλω να πω τίποτα
άλλο σε σχέση µ’ αυτό το θέµα, σε σχέση µε το ποιος έχει πιο
ισχυρά δικονοµικά πλεονεκτήµατα εν τοις πράγµασι σε µια τέ-
τοια διαδικασία.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι έχουµε προστατεύσει το δηµόσιο συµφέ-
ρον, ότι το ναυτικό αποκτά, επιτέλους, τη χειροπιαστή προοπτική
να πάρει στα χέρια του τα υποβρύχια ξεκινώντας από το «ΠΑ-
ΠΑΝΙΚΟΛΗΣ», ότι σώζουµε µια µεγάλη βιοµηχανία, σώζουµε ένα
µεγάλο τοµέα και σώζουµε πολλές θέσεις εργασίας.

Εάν αυτά δεν σας φτάνουν, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης –πλην του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού- προκειµέ-
νου να υπερψηφίσετε µια τέτοια λύση, δεν θα σας φτάσει ποτέ
τίποτα και θα είµαστε πάντα µόνοι ή µε περιορισµένη παρέα σ’
αυτήν την προσπάθεια και γι’ αυτό χαιρόµαστε που παίρνουµε
αυτήν την πρωτοβουλία.

Και παίρνουµε αυτήν την πρωτοβουλία, όπως είπα και προη-
γουµένως, µε µια µέθοδο νοµοθετική που είναι αναµφίβολα πρω-
τότυπη, γιατί έχουµε πρωτότυπες καταστάσεις. Αυτή η µέθοδος
δεν είναι απλώς και µόνο ασφαλής –πρέπει να είναι και ασφαλείς
οι λύσεις- αλλά είναι και διαφανής. ∆ιότι ούτως ή άλλως έπρεπε
να έχουµε τον έλεγχο και τη γνώµη της Βουλής, ούτως ή άλλως
έπρεπε να έχουµε τον έλεγχο και την άδεια του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου και ούτως ή άλλως ως προς τις κατακυρωτικές πράξεις
και τα κείµενα των συµβάσεων, ισχύουν αυτά που είπα προη-
γουµένως. Εδώ απλώς αντί να εκδοθεί µια διοικητική πράξη κα-
τακύρωσης, ψηφίζεται ένας νόµος ο οποίος επιλύει πλήρως αυτό
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το ζήτηµα, µε τη Βουλή να έχει τον απόλυτο έλεγχο και του πα-
ρόντος, αλλά και του µέλλοντος αυτής της λύσης.

Το Κοινοβούλιο θα έπρεπε να πανηγυρίζει γιατί αποκτά αυτήν
την αρµοδιότητα. Και θα συστήσω εκθύµως σε όλους τους συ-
ναδέλφους µου και στην Κυβέρνηση να εφαρµόζουµε αυτή τη
διαδικασία για όλες τις µεγάλες δηµόσιες συµβάσεις. Θεωρώ δε
ότι αυτή είναι η σωστή διαδικασία.

Τώρα, όσον αφορά το αν θα πρέπει να γραφτούν ξανά ορι-
σµένα κεφάλαια στα εγχειρίδια ∆ιοικητικού ∆ικαίου σε σχέση µε
το δίκαιο των διοικητικών συµβάσεων, νοµίζω ότι αυτό είναι εύ-
κολα αντιµετωπίσιµο…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα τα συγγράψει ο κ. Παυλόπουλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Γι’

αυτό, λοιπόν, αντιλαµβάνοµαι και τη δυσκολία της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, όπως αντιλαµβάνοµαι και τις θέσεις αρχής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
πραγµατικά θα προτιµούσα να έχουµε απέναντί µας µια Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση η οποία να είναι πιο γενναιόδωρη. Πρέπει γε-
νικά να γίνουµε πιο γενναιόδωροι στο δηµόσιο βίο αν θέλουµε
να αλλάξουµε πραγµατικά την κατάσταση. ∆ιαφορετικά, κάτι θα
µας τραβάει προς τα κάτω και θα υπάρχει ένα ακυρωτικό ελάτ-
τωµα το οποίο δεν µας επιτρέπει να κάνουµε καµµία εκτίναξη.

Απευθύνοµαι στη συνείδησή σας, η οποία θα πρέπει κάποτε
να λειτουργήσει. ∆ιαφορετικά, δεν µας φταίει κανείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε ιδιαι-
τέρως τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελο Βενιζέλο για
τη σαφήνεια του λόγου του.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης,για δώδεκα λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Όσον αφορά τη συνείδησή µας, εµείς την έχουµε ήσυχη και
για όσα προηγήθηκαν, αλλά και για τη θέση µας σ’ αυτό το νο-
µοσχέδιο. Γι’ αυτό και ο λόγος του εισηγητή µας, που συµβαίνει
να είναι και Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας,
ήταν πάρα πολύ προσεκτικός, όπως θα είναι και η δική µου το-
ποθέτηση.

Προσπαθήσατε κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε στο βασικό επι-
χείρηµα της Νέας ∆ηµοκρατίας, που είναι το υπερβάλλον κόστος
των 500 εκατοµµυρίων ευρώ και αν θα έπρεπε να δεχθούµε αυτό
που είχε προτείνει η εταιρεία «THYSSENKRUPP» στην κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, δηλαδή να κατασκευάσουν µέσα
στον υπάρχοντα προϋπολογισµό αυτά τα δύο νέα υποβρύχια
209, χωρίς ούτε µία δραχµή νέου κόστους.

Θα παρακαλέσω τους συνεργάτες σας και τους εκπροσώπους
του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης και του Π.Ν. να σας δώσουν το
κείµενο που έχει ηµεροµηνία 15 Ιουνίου 2009 και το οποίο απα-
ντά στο δικό σας επιχείρηµα, πώς δηλαδή µε 400 εκατοµµύρια
ευρώ θα κατασκευαστούν δύο υποβρύχια.

«Μα, δεν θα στοιχίζουν 400 εκατοµµύρια ευρώ!» λέει το κεί-
µενο. ∆ιότι παρακάτω από εκεί που σας διάβασα «within the ex-
isting budget» λέει «this contribution worth 150.000.000 euro», 400
συν 150 εκατοµµύρια ευρώ δηλαδή µε 550 εκατοµµύρια ευρώ,
που λόγω διαπραγµάτευσης της Νέας ∆ηµοκρατίας, θα κόστι-
ζαν στην πραγµατικότητα αυτά τα δύο υποβρύχια «209».

Αυτό λέει το έγγραφο και φέρει την υπογραφή του κ. Κριστόφ
Ατζπόντιεν, ο οποίος απάντησε στις ερωτήσεις των Βουλευτών
και τις δικές σας και παρακολούθησα και εγώ από το κλειστό κύ-
κλωµα της Βουλής –ήµουν πάλι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
αλλά πρόλαβα και άκουσα και τις απαντήσεις και των δύο- την
απάντηση που σας δίνει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μου
επιτρέπετε, κύριε Κεφαλογιάννη;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ.
Εγώ πάντα επιτρέπω διακοπές. Με την άδεια του Προεδρείου,
βεβαίως!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μου
επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ. Έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Γιατί

αναπτύσσετε αυτό το επιχείρηµα; Αν πράγµατι είχε υποβληθεί
αυτή η πρόταση και αν το περιεχόµενό της είναι αυτό που λέτε
τώρα εσείς, γιατί δεν την κάνετε δεκτή ως κυβέρνηση; Γιατί δεν
προστατέψατε τα συµφέροντα του δηµοσίου; Γιατί αδρανήσατε
και οδηγηθήκαµε στην καταγγελία και στη διαιτητική δίκη; Αφού
ήταν τόσο εύκολο, γιατί δεν το κάνατε, ώστε να το βρούµε
έτοιµο, να χαρούµε και να µην παιδευόµαστε επί ένα χρόνο; Για
απαντήστε µου τώρα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆ηλαδή εσείς δέχεστε –και
αυτό κρατάω από την απάντησή σας- ότι το έγγραφο αυτό ισχύει,
η υπογραφή της εταιρείας υπάρχει και ότι µε 550 εκατοµµύρια -
400 που υπολείπονται και 150 τα οποία είναι προϊόν συµβιβασµού
της συγκεκριµένης εταιρείας- θα µπορούσαν να γίνουν αυτά τα
δύο υποβρύχια. Άρα εσείς είχατε να επιλέξετε µεταξύ τού να δώ-
σετε 500 εκατοµµύρια ευρώ παραπάνω ή να δεχθείτε την προ-
σφορά όπως η Νέα ∆ηµοκρατία είχε δεχθεί από την
«THYSSENKRUPP».

Η απάντησή στο ερώτηµά σας –γιατί εµείς δεν θέλουµε να
µένει τίποτα αναπάντητο- είναι πως οι διαπραγµατεύσεις οι
οποίες συνεχίστηκαν θα µπορούσαν, βεβαίως, να ολοκληρωθούν
τον Αύγουστο –εδώ µιλάµε για 15 Ιουνίου- του 2009, αλλά όπως
πολύ καλά γνωρίζετε, λίγες µέρες µετά προκηρύχθηκαν οι εκλο-
γές. Θα δεχόσασταν εσείς, ως Υπουργός Εθνικής Αµύνης, να
υπογράψετε µία σύµβαση είκοσι µέρες πριν από την προκήρυξη
των εκλογών;

Άρα, εσείς βρήκατε κάτι έτοιµο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Κεφαλογιάννη, γιατί επωµίζεστε αυτό το βάρος;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν επωµίζοµαι κανένα

βάρος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Σας

πληροφορώ, λοιπόν, ότι στις 20 Οκτωβρίου 2009 στην πρώτη συ-
νάντηση που είχα µε τον κ. Ατζπόντιεν του πρότεινα αυτό, δη-
λαδή να ενεργοποιηθεί αυτή η προσφορά του. Μου είπε ότι,
βεβαίως, ισχύει αυτή η προσφορά, αλλά ισχύει with escalation.

Και ξέρετε ποιος µου είπε για πρώτη φορά ότι τεχνικά η σωστή
επιλογή είναι να πάµε στο 214; Πρώτον ο Αρχηγός του ΓΕΝ και
δεύτερον ο κ. Ταβουλάρης του αντίπαλου Ναυπηγείου. Είστε,
όµως, σε λάθος δρόµο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Επειδή ο κύριος Πρόεδρος
δεν κρατάει το χρόνο µου, µη µου τον πάρετε όλο …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κεφαλο-
γιάννη, ξέρετε µετά τον «πρωτόγονο», που άκουσα σήµερα,
τώρα ζω το πρωτόγνωρο της διαλεκτικής. Μέχρι εδώ ήταν εξαι-
ρετικά χαριτωµένα. Το χρόνο σας τον κρατάω, διότι είστε ιδιαί-
τερα Αγγλοσάξων!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μόνο συνεχίστε και
σας παρακαλώ µην ξανακάνετε διαλεκτική για χάρη µου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Όντως, το ερώτηµα του Ευάγγελου Βενιζέλου έχει µια βάση.
Αναρωτιέται γιατί αυτό έγινε µε κυβέρνηση Νέας ∆ηµοκρατίας
τον Αύγουστο του 2009 και δεν έγινε µε Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ λί-
γους µήνες αργότερα. Μήπως ο προκάτοχός µου Υπουργός ήταν
καλύτερος διαπραγµατευτής από εµένα;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κο-
ρυφαίος! Υποδειγµατικός!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πιστεύω ότι και εσείς είστε
πολύ καλός διαπραγµατευτής. Όµως, εσείς έχετε ένα συγκριτικό
µειονέκτηµα: Εσείς βρίσκεστε να διαπραγµατεύεστε σε µια οι-
κονοµική συγκυρία, που η δική σας η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση
του Γεωργίου Παπανδρέου έφερε τη χώρα, που είστε µε την
πλάτη στον τοίχο, που ζητούσατε λεφτά από τη γερµανική κυ-
βέρνηση, που µια τεράστια αντιπαράθεση υπήρχε εδώ και πολ-
λούς µήνες µε τη γερµανική κυβέρνηση. Ακόµη και εµείς, ως
Κυβέρνηση, αναγκαστήκαµε να δώσουµε από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών –το είπατε εσείς- 105 εκατοµµύρια ευρώ λίγους µήνες
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πριν λόγω της δυσκολίας που η ανερµάτιστη πολιτική της κυ-
βέρνησης του Γεωργίου Ανδρέα Παπανδρέου, όπως και η ανερ-
µάτιστη πολιτική του Ανδρέα Γεωργίου Παπανδρέου της
δεκαετίας του ‘80 έχει φέρει τη χώρα. Αυτό είναι το πρόβληµα
σας. Όχι ότι δεν είστε καλός διαπραγµατευτής!

«Εµείς κατανοούµε τη θέση σας. Κατανοούµε ότι είχατε να κά-
νετε µια δύσκολη διαπραγµάτευση. Καταλαβαίνουµε ότι προ-
σπαθήσατε να λύσετε ένα γόρδιο δεσµό.

Όµως, ποιο γόρδιο δεσµό, κύριε Βενιζέλο; Το γόρδιο δεσµό –
γι’ αυτό είστε και πολύ προσεκτικός- που µας οδήγησε η δική
σας σύµβαση, η σύµβαση του 2001, γι’ αυτά τα υποβρύχια, τα
τέσσερα υποβρύχια, «214» συν τον εκσυγχρονισµό των τριών
υποβρυχίων «209», σύµβαση που αποτελεί παράδειγµα προς
αποφυγή; Το γνωρίζετε και εσείς πάρα πολύ καλά, γιατί αυτό:
πρώτον, προέβλεπε προκαταβολές του 50%. ∆εν ξέρω καµµία
σύµβαση στον κόσµο που να προβλέπει προκαταβολή 50%. Και
έχουµε φθάσει δέκα χρόνια µετά να έχουµε πληρώσει τα χρή-
µατα τα οποία και εσείς αναφέρατε, δηλαδή περισσότερα από 2
δισεκατοµµύρια ευρώ- και δεν έχουµε δει ούτε ένα υποβρύχιο
στο Πολεµικό µας Ναυτικό. Αυτό προβλέπει η σύµβαση.

Όπως επίσης, το τίµηµα για τον εκσυγχρονισµό των τριών υπο-
βρυχίων 209 είναι ένα τίµηµα εξαιρετικά υψηλό, 800 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ.

Αυτή τη σύµβαση βρήκατε. Αυτή τη σύµβαση βρήκαµε και
εµείς. Ξεκινήσαµε, λοιπόν, από µία βεβαρηµένη σύµβαση. Εγώ
µπορώ να κατανοήσω ότι η προσπάθεια που έγινε το 2000 ήταν
µια προσπάθεια να διατηρηθούν ζωντανά τα Ναυπηγεία του Σκα-
ραµαγκά, αλλά όχι µε τέτοιες λεόντειες συµφωνίες.

Σήµερα, η προσπάθεια που κάνετε γίνεται, για να αγοράσει τα
Ναυπηγεία η συγκεκριµένη εταιρεία. Φθάσαµε δηλαδή στο ση-
µείο να δοθεί το 2000 προικοδότηση στη γερµανική εταιρεία, για
να διατηρήσει ανοικτά τα ναυπηγεία και σήµερα να δίνετε εσείς
πανωπροίκια, για να συνεχίσει να λειτουργεί το ναυπηγείο. Μια
δεύτερη δηλαδή προίκα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Εκεί, λοι-
πόν, βρεθήκαµε».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αυτή η προσπάθεια θα είναι
θνησιγενής. Αν δεν υπάρξουν νέες παραγγελίες, αν σε τέτοιες
περιπτώσεις µια εταιρεία δεν έχει το 80% των παραγγελιών της
από διεθνείς παραγγελίες και µόνο το 20% από το δηµόσιο, δεν
µπορεί να επιβιώσει.

Εσείς, λοιπόν, για να δώσετε µία παράταση ζωής, ένα φιλί
ζωής σε µία δύσκολη οικονοµική συγκυρία, που µειώσατε κατά
τις δικές σας ρήσεις τις συντάξεις των Ελλήνων συνταξιούχων
κατά 20% µε 30% για να εισπράξετε 450 εκατοµµύρια ευρώ, υπο-
γράφετε µε µία µονοκονδυλιά 500 εκατοµµύρια ευρώ, για να κα-
τασκευάσετε δύο υποβρύχια «214» στη θέση των υποβρυχίων
«209» που η κατασκευάστρια «THYSSENKRUPP» θα µας κατα-
σκεύαζε δωρεάν.

Τέθηκαν, επίσης, δύο σοβαρά ζητήµατα και πιστεύω ότι από
εδώ τουλάχιστον µπορούµε να βγούµε ωφεληµένοι. Θέσατε µε
πολλή προσοχή το θέµα του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ». Εάν, κύριε
Υπουργέ, εσείς ως Υπουργός λέτε ότι πουλάτε το «ΠΑΠΑΝΙΚΟ-
ΛΗΣ» µε ζηµιά του ελληνικού δηµοσίου 100 ή 200 εκατοµµυρίων
ευρώ λόγω της περιρρέουσας ατµόσφαιρας, προσφέρετε κακή
υπηρεσία. Εάν υπήρχαν αντιρρήσεις από το 2006, υπήρχαν διότι
το Πολεµικό Ναυτικό µε τα στελέχη του ανέφεραν ότι αυτό το
συγκεκριµένο υποβρύχιο έχει πρόβληµα.

Εάν τώρα πάλι τα στελέχη, τα οποία κι εµείς τιµούµε και εκτι-
µούµε, σας λένε ότι αυτό το υποβρύχιο είναι αξιόπλοο, να το κρα-
τήσετε. Συµφωνώ απόλυτα µε αυτά που είπε και ο εισηγητής του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και ο Αρχηγός του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού. ∆εν µπορείτε εσείς -είστε πολύ υπεύθυνος
άνθρωπος, το έχετε αποδείξει πολλές φορές- να έρχεστε εδώ
φοβισµένος, που δεν είσαστε –δεν υπήρξατε ποτέ πιστεύω- και
να λέτε ότι εγώ θα το πουλήσω γιατί υπάρχει περιρρέουσα ατµό-
σφαιρα. Αυτό, λοιπόν, εάν σας εγγυώνται τα στελέχη του Πολε-
µικού Ναυτικού ότι είναι αξιόπλοο, να το κρατήσετε.

Πάµε στο θέµα των εργαζοµένων. Οι εργαζόµενοι έχουν πρό-
βληµα, αλλά είπε ο κ. Πρωτόπαπας ότι υπάρχουν οι συµβάσεις.
Οι συµβάσεις υπάρχουν, οι απολύσεις µπορούν να γίνουν µε
βάση τις συµβάσεις και πολύ περισσότερο µε την ελαστικοποί-

ηση που κάνετε στις εργασιακές σχέσεις, πολύ εύκολα µπορεί
να καταγγελθούν συµβάσεις είκοσι και είκοσι πέντε ετών µέσα
σε έξι µήνες, αντί για δύο χρόνια και να πάρουν οι άνθρωποι
αυτοί και το µισό της αποζηµίωσης. Έχετε κάνει ήδη την προερ-
γασία και για τα ναυπηγεία, για να απολυθεί ένας µεγάλος αριθ-
µός των εργαζοµένων και στο ναυπηγείο.

«Τώρα, για την ιστορία, γιατί µας ακούν και άνθρωποι οι οποίοι
δεν έχουν όλη την εµπειρία και όλη τη γνώση που έχετε εσείς,
σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΥΕΝ, για να λέµε τα πράγµατα όπως
είναι –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- η σύµβαση είναι προ-
ϋπολογισµού 2.800.000.000 περίπου. Τα 1.900.000.000 είναι για
τα τέσσερα νέα υποβρύχια, τα «214». Από αυτά, λοιπόν, οι κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ από το 2000 έως το 2004 έχουν πληρώσει
1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας 220.000.000 και υπάρχουν και ληξιπρόθεσµες οφειλές λόγω
της αντιδικίας για το «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» 600.000.000 ευρώ. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Για την ανακατασκευή, τον εκσυγχρονι-
σµό των υποβρυχίων «209», από το 2002 έως το 2004 οι κυβερ-
νήσεις του ΠΑΣΟΚ έχουν πληρώσει προκαταβολές 450
εκατοµµύρια ευρώ, οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας 170.
Τα «104» τα πληρώσαµε απ’ ευθείας από το Υπουργείο Οικονο-
µικών, λόγω των γνωστών θεµάτων που υπήρχαν µε τη γερµα-
νική κυβέρνηση. Αλλά αν δείτε τις ροές των χρηµατοδοτήσεων
είναι πολύ µικρές την περίοδο της Νέας ∆ηµοκρατίας και τερά-
στιες την περίοδο του ΠΑΣΟΚ.

Σύνολο, κύριε Υπουργέ; Οι πληρωµές του ΠΑΣΟΚ 2001-2004
είναι 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ και οι πληρωµές της Νέας ∆ηµο-
κρατίας είναι 390 εκατοµµύρια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Αυτό δυσκολεύει και εσάς στις διαπραγµατεύσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αλλά θέλω να σας πω, επειδή δεν
ήσασταν στην Έδρα, ότι ο κύριος Υπουργός πήρε το λόγο για
οκτώ λεπτά και µίλησε δέκα έξι στην πρώτη του παρέµβαση, το
ίδιο και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των άλλων κοµµάτων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κεφαλο-
γιάννη, επειδή είναι δώδεκα η ώρα, τους συναδέλφους σκεφτείτε
και την τάξη. Παράκληση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κλείνω, χωρίς να αντιδι-
κήσω άλλο µαζί σας.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, δεν ψηφίζουµε αυτή τη σύµβαση για
δύο λόγους. Για λόγους νοµικούς, τους οποίους µε πολύ λεπτο-
µερή τρόπο σας ανέπτυξε ο κ. Παυλόπουλος και γι’ αυτό το
οποίο λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σε σχέση µε την
Επιτροπή Ανταγωνισµού, το οποίο θεωρούµε καίριο. Θα δια-
βάσω στη σελίδα 5 τι λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής:
«Οι ανωτέρω ρυθµίσεις κατά το σκέλος που εισήγαγαν φορολο-
γικές απαλλαγές και µέτρα τεχνικού χαρακτήρα, µπορεί να θεω-
ρηθεί ότι συνιστούν κρατικές ενισχύσεις, κατά την έννοια του
άρθρου 107 παράγραφος 1 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης».

Είναι σαφές αυτό, γι’ αυτόν το λόγο δεν το ψηφίζουµε και δεν
το ψηφίζουµε και για λόγους ουσίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εντάξει, κύριε Κε-
φαλογιάννη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Οι λόγοι ουσίας είναι ότι
εµείς σε αυτή την οικονοµική συγκυρία πιστεύουµε ότι ο ελληνι-
κός λαός δεν έχει τη δυνατότητα να πληρώσει από το υστέρηµά
του 500 εκατοµµύρια ευρώ, µόνο και µόνο γιατί δυσκολευτήκατε
εσείς, εξαιτίας της οικονοµικής πολιτικής της κυβέρνησης του κ.
Παπανδρέου να συµφωνήσετε µε την εταιρεία χωρίς κόστος και
το Πολεµικό Ναυτικό να εξυπηρετήσετε και τον ελληνικό λαό να
απαλλάξετε από 500 επιπλέον εκατοµµύρια ευρώ φορολογία.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας τελείωσε την αγόρευσή
του.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευ-
θυµίου έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, στη λαϊκή παράδοση όλων των λαών η δωδεκάτη ώρα

1862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



είναι η ώρα που εξέρχονται τα φαντάσµατα. Είναι πάρα πολύ εν-
διαφέρον ότι τη Νέα ∆ηµοκρατία την κατατρέχουν τα φαντά-
σµατα από την έναρξη αυτής της συνεδρίασης. ∆εν χρειαζόταν
να είµαστε εδώ στις δώδεκα παρά τέταρτο για να έχουµε µία επι-
χειρηµατολογία, όχι τόσο πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα, όσο
σε διάφορες εκκρεµότητες που εσωτερικά έχει αυτή η παράταξη
ως προς το χειρισµό θεµάτων ως το πρόσφατο παρελθόν, ώστε
να συσκοτίζει την κρίση και προφανώς, να αδικεί τους περισσό-
τερους των αγορητών, πράγµα που δεν έπραξε ο κύριος ειση-
γητής, ο κ. Τασούλας, του οποίου η εισήγηση διακρίθηκε από
µία ιδιαίτερη ακρίβεια και σωφροσύνη.

Θέλω απλώς, επειδή στη Βουλή των Ελλήνων οφείλουµε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Τότε να την αλλάξω.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Τασούλα, οµιλώ χωρίς σκοπιµό-

τητα. Καταθέτω τις διαπιστώσεις µου. ∆εν αποσκοπώ δια του
επαίνου να κερδίσω πόντους εις βάρος άλλου συναδέλφου σας,
αλλά θεωρώ ότι εδώ κατά καιρούς -ίσως θυµάστε κι εσείς προ-
σωπικά- έχω εκτιµήσει αγορεύσεις συναδέλφων από όλο το
φάσµα και ονοµαστικά. Θεωρώ ότι είναι ένα καλό βήµα στη
Βουλή να αναγνωρίζουµε ότι µιλάµε µε επιχειρήµατα, µπορούµε
να έχουµε συµπτώσεις και να µην εγείρουµε στεγανά, µόνο και
µόνο για να συντηρούµε αντιπαλότητες, αν αυτές δεν ισχύουν.

Θα ήθελα, δε, να δώσω τη δικιά µου σκοπιά, καθώς πιστεύω
ότι η κοινοβουλευτική, επίσης, δεοντολογία οφείλει να αναγνω-
ρίσει ότι το σύνολο των τοποθετήσεων του αρµοδίου Υπουργού,
του κ. Βενιζέλου, διακρίνονταν από εξαίρετη σαφήνεια, καθαρό-
τητα θέσεων και πολύ σαφή τοποθέτηση για όλα τα ζητήµατα
που έχουν τεθεί απ’ όλες τις πτέρυγες.

Επειδή, λοιπόν, πια η συζήτηση δεν αφορά το περιεχόµενο της
σύµβασης ή το περιεχόµενο των ενστάσεων που έχουν εγερθεί
-που εγώ τουλάχιστον δεν µπορώ να παρακολουθήσω κατά το
σκέλος του ∆ιοικητικού ∆ικαίου- θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να συµφωνήσω ότι πρέπει να αναδείξουµε εδώ κάτι
που έχει ξεχαστεί, ότι παρά τα λάθη των συµβάσεων, του 2000
και του 2002, αυτό που διασώζεται µε τη νοµοθετική πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης και που υποθέτω η Νέα ∆ηµοκρατία εξίσου
ήθελε να υπηρετήσει, είναι ότι σε αυτή τη χώρα, από τη στιγµή
που υπάρχει απειλή στα κυριαρχικά δικαιώµατα, οφείλουµε να
δίνουµε στην άµυνα την καλύτερη δυνατή υπόσταση, αναπτύσ-
σοντας εθνική συµµετοχή στα εξοπλιστικά προγράµµατα.

Και θα ήθελα όλοι να σηµειώσουµε ότι σε αυτό το σκέλος δεν
ευτυχήσαµε όσο έπρεπε, αλλά αυτό το πρόγραµµα διαθέτει αυτό
το στοιχείο.

Κι αυτό το στοιχείο είναι καίριο, είναι ουσιαστικό. Κι αυτό το
νήµα έπρεπε να το πιάσουµε και να εισάγουµε και αυτή τη διά-
σταση στη συζήτηση.

Και σκέφτοµαι το συνάδελφο του ΛΑΟΣ τον κ. Χρυσανθακό-
πουλο, που έκανε ερώτηµα αν είναι σωστό που µαθαίνουµε αγ-
γλικά στα παιδιά από την 1η ∆ηµοτικού, γιατί έτσι χάνουν την
ελληνική γλώσσα. Αυτό δεν είναι ακριβές επιστηµονικά.

Υπάρχει κάτι άλλο. Εµπνεόµαστε όλοι από τους στίχους του
Ελύτη: «Τη γλώσσα µου έδωσαν ελληνική… στις αµµουδιές του
Οµήρου». Αλλά για να είναι εδραιωµένη αυτή η γλώσσα εκεί που
γεννήθηκε και να µιλιέται ελεύθερα και κυρίαρχα στις αµµουδιές
του Οµήρου, χρειάζεται και τα υποβρύχια και τις φρεγάτες και τα
µαχητικά.

Άρα, δεν µπορούµε να δυσφηµούµε τις αµυντικές δαπάνες,
αλλά αντίθετα πρέπει να τις οδηγήσουµε εκεί που αυτό το νο-
µοσχέδιο µε σαφήνεια τις τοποθετεί στο χώρο της διαφάνειας,
στο χώρο της διαύγειας. Και επίσης, πρέπει να σεβόµαστε σε
αυτό το σκέλος τους ειδικούς, που είναι οι άνθρωποι του Ναυτι-
κού µας και µάλιστα των υποβρυχίων. Και κατά µείζονα λόγο να
εκτιµούµε τις ανάλογες επιλογές κρατών που έχουν άλλα ενδια-
φέροντα από µας.

Το διάστηµα που εµείς µιλάµε, η Τουρκία έχει παραγγείλει έξι
υποβρύχια τύπου «214» και οι αξιωµατικοί του Ναυτικού έχουν
αξιολογήσει ως πραγµατικά ιδανικό το υποβρύχιο τύπου «214»
για τις ανάγκες των θαλασσών µας.

Άρα, όταν συζητάµε γι’ αυτά τα θέµατα, αναφερόµαστε στην
ανάγκη να εξυγιάνουµε όλο το σύστηµα των αµυντικών δαπανών
και να το εντάσσουµε πάντα σε µια εθνική στρατηγική. Μια εθνική

στρατηγική διαφύλαξης ενός αποτρεπτικού δόγµατος που εδρά-
ζεται στην εθνική ισχύ. Γιατί ποτέ ένα έθνος, ποτέ ένα κράτος
δεν µπορεί να κρεµαστεί σε τρίτους για τα δικά του συµφέρο-
ντα. Είναι ο ίδιος ο λαός, οι ίδιες οι δυνάµεις οι ελληνικές που θα
προστατεύουν τα ελληνικά κυριαρχικά δικαιώµατα. Αυτή η
πλευρά δεν πρέπει να ξεχνιέται σε παρόµοια συζήτηση.

Επίσης θεωρώ ότι δεν µπορεί να παρακαµφθεί ότι στο κεντρικό
ερώτηµα της διαφύλαξης της τεχνογνωσίας και της διαφύλαξης
του ανθρώπινου εργατικού δυναµικού, υπήρξε µια ουσιαστικό-
τατη µέριµνα της Κυβέρνησης. Και µάλιστα αν το επεκτείνουµε
στη διαφύλαξη και της Ελευσίνας και του Νεωρίου και της Ναυ-
πηγοεπισκευαστικής Ζώνης, θα καταλάβουµε ότι τελικά υπήρξε
µια µεθοδική, µια υπεύθυνη, µια ουσιώδης στάση απέναντι στους
εργαζόµενους, που αποτέλεσαν επίσης επίκεντρο της κυβερνη-
τικής πολιτικής.

Γι’ αυτό θεωρώ ότι σήµερα µε ώριµο τρόπο η παράταξή µας
ψηφίζει µια ορθότατη επιλογή, που αποκαθιστά κενά και ζητή-
µατα, που εµείς δεν κρύβουµε ότι έχουν την αφετηρία και σε
προσεγγίσεις όχι ολοκληρωµένες του απώτατου παρελθόντος
και όχι µόνο του τωρινού. Θα πρόσθετα πως σ’ αυτές τις κινή-
σεις απαιτείται πράγµατι κάτι πολύ παραπάνω από την κοµµα-
τική αντιπαράθεση. Απαιτείται να έχουµε µια διευρυµένη στάση,
µια διευρυµένη µατιά, καθώς όταν το δηµόσιο συµφέρον ταυτί-
ζεται στην κυριολεξία µε µια πολύ ορατή όψη του εθνικού συµ-
φέροντος, το κοµµατικό και πρέπει να υποχωρεί και πρέπει να
αποσβένει.

Γι’ αυτό η παράταξή µας, η παράταξη του ΠΑΣΟΚ ψηφίζει και
µε το νου και µε την πεποίθηση της χρησιµότητας και της ωφε-
λιµότητας και ταυτόχρονα µε τη βεβαιότητα της διαφάνειας που
περιβάλλει αυτήν τη σύµβαση. Ψηφίζουµε κατηγορηµατικά υπέρ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ.

Ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΛΑΟΣ έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιλάµε για ναυπηγεία και δεν νοµίζω ότι υπάρχει ευκρινέστερη

απόδειξη της πλήρους ασυνεννοησίας της Κυβέρνησης αναφο-
ρικά µε τις αρµοδιότητες και τη σύγχυση που υπάρχει σ’ αυτές,
από αυτήν εδώ την απάντηση του Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη. Απάντηση σε ερώτηση που έκανα στη Βουλή και την
έλαβα σήµερα στη θυρίδα µου. Ο Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη µου απαντά για τη ναυπήγηση πλοίων στην Ελλάδα. Ο
Υπουργός, δηλαδή, που ασχολείται µε την Αστυνοµία, µε τα Σώ-
µατα Ασφαλείας, µε την Πυροσβεστική, µου απαντά για το πόσα
πλοία ναυπηγήθηκαν πέρυσι στην Ελλάδα. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά. ∆είχνει την πλήρη ασυνεννοησία της Κυβέρνησης ανα-
φορικά µε τις αρµοδιότητες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε περάσει -και νοµίζω ότι τελειώνει αυτή η περίοδος-
την περίοδο του άκρατου, του ακραίου λαϊκισµού που κυριάρ-
χησε από το 1989 και πέρα. Ιδεολογικά κατασκευάσµατα, ποµ-
φόλυγες περί κοινωνικοποίησης -τα θυµόµαστε όλοι- οδήγησαν
στο να φορτωθεί ο κόσµος επιχειρήσεις σαβούρες και να τις χρυ-
σοπληρώνει ακόµη. Όλοι θυµούνται το πέρασµα των ναυπηγείων
από τον Νιάρχο στο δηµόσιο και τους πανηγυρισµούς από τις
εφηµερίδες που στήριζαν τότε το ΠΑΣΟΚ περί ναυπηγείου του
λαού. Θυµόµαστε όλοι αυτήν την απίστευτη «µπαρούφα», µε την
οποία επενδύθηκε το πέρασµα αυτού του ναυπηγείου στο κρά-
τος.

Και φθάσαµε σήµερα να κινδυνεύουν χίλιες τετρακόσιες θέ-
σεις εργασίας. Εδώ ήταν οι άνθρωποι των ναυπηγείων, αλλά βα-
ρέθηκαν και έφυγαν.

Μεροκαµατιάρηδες, λοιπόν, σε ένα ναυπηγείο που δεν έχει σή-
µερα νερό, ρεύµα και τηλέφωνο. Αυτό ειπώθηκε στην επιτροπή.
∆εν έχει σήµερα νερό, ρεύµα και τηλέφωνο αυτό το ναυπηγείο,
το µεγαλύτερο της Ανατολικής Μεσογείου.
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Είδα πριν ότι ήταν εδώ και αντιπροσωπεία από το Νεώριο. Εγώ
έχω µεγαλώσει στη Σύρο, σε ένα νησί, στο οποίο υπάρχει ένα µε-
γάλο ναυπηγείο. Έφυγαν και οι εργαζόµενοι του Νεωρίου. Και
θυµάµαι µικρό παιδί, να έρχεται το ένα µετά το άλλο τα πλοία µε
το σφυροδρέπανο στο φουγάρο. Μπαίνανε Σοβιετικά τότε πλοία
και φτιαχνόντουσαν στη Σύρο. ∆εν µε ενδιέφερε καθόλου αν έρ-
χονταν από την κοµµουνιστική Ρωσία ή από την καπιταλιστική
Αµερική. Θέλανε όλοι οι Συριανοί ένα ναυπηγείο, «µία γάτα που
να πιάνει ποντίκια». Κι αυτό γινόταν τότε µε το Νεώριο και δού-
λευε µέχρι που ήρθε το ΠΑΣΟΚ. Τότε ξαφνικά κάποιοι συνδικα-
λιστές ξεσάλωσαν. Κάποιοι τοπικοί πολιτευτές ζούσαν για να
κάνουν πράξη ένα άλλο ιδεολόγηµα, την εποχή του σοσιαλιστι-
κού µετασχηµατισµού της κοινωνίας. Και βούλιαζε σιγά-σιγά το
Νεώριο.

Σήµερα, λοιπόν, φθάνουµε στο σηµείο τα Ελληνικά Ναυπηγεία
να µετατρέπονται ουσιαστικά σε ελληνικά στρατιωτικά ναυπη-
γεία. Περί αυτού πρόκειται. Και ίσως αυτό να µην είναι και τόσο
τραγικό υπό την προϋπόθεση ότι θα παίρνουν παραγγελίες για
πολεµικά σκάφη από το εξωτερικό και θα διατηρούν τις θέσεις
εργασίας. Θα τις διατηρήσουν, όµως; Είδαµε τι είπε ο κ. Σάφα
στην επιτροπή, ο εκπρόσωπος της εταιρείας «ABU DHABI MAR».
Είπε, λοιπόν, το πολύ ανησυχητικό ότι δεν ξέρει πόσες θέσεις
εργασίας θα υπάρχουν σ’ αυτό το ναυπηγείο. Όσο για τις πα-
ραγγελίες, προφανώς ισχύει αυτό που ειπώθηκε στην ακρόαση,
ότι δηλαδή η περιοχή του αραβικού κόλπου χρειάζεται υποβρύ-
χια. Θα δίνονται, όµως, οι παραγγελίες στα Ναυπηγεία του Σκα-
ραµαγκά; Θα φτιάχνουµε αραβικά υποβρύχια εδώ;

Ήδη χίλιοι πενήντα εργαζόµενοι είναι απλήρωτοι δύο µήνες
και άλλοι εκατόν εξήντα είναι απλήρωτοι δεκαοκτώ µήνες. Αυτό
έλεγαν οι εργαζόµενοι από τις έξι η ώρα που τους είδα εδώ µέσα
στη Βουλή. Μάλιστα ένας µου είπε ότι δουλεύει τριάντα επτά
χρόνια και είναι δεκαοκτώ µήνες απλήρωτος. Είναι στο τµήµα
τροχαίου υλικού των ναυπηγείων.

Τι θα γίνει µε αυτούς τους φουκαράδες; Τι θα γίνει µε αυτούς
τους µεροκαµατιάρηδες; Υπάρχει διασφάλιση για τις θέσεις ερ-
γασίας; Όχι. Και παρά τις διαβεβαιώσεις δεν είναι κανείς σίγου-
ρος ότι θα υπάρξει λύση µε το τµήµα τροχαίου υλικού.

Μιλάµε, λοιπόν, για ένα τεράστιο ναυπηγείο, µε τεράστιες ικα-
νότητες και δυνατότητες, που µπορεί να φτιάξει από σκάφη του
λιµενικού, βαγόνια, υποβρύχια, µέχρι φρεγάτες και υπερδεξα-
µενόπλοια, σούπερ τάνκερ, στη νεοελληνική. Όµως, τώρα υπο-
χρεωτικά θα περιοριστεί στα πολεµικά σκάφη και στα σκάφη του
λιµενικού και εύλογη είναι η ανησυχία για το µέλλον, αφού ούτε
το περίφηµο business plan ανακοινώθηκε. ∆εν ξέρουµε ποιοι και
πόσες παραγγελίες θα δώσουν, καθώς κι αν οι νατοϊκές µας υπο-
χρεώσεις θα µας δηµιουργήσουν πρόσθετα προβλήµατα στην
αποδοχή αυτών των παραγγελιών.

Και ο σουρεαλισµός: Η πρώτη ναυτική δύναµη του κόσµου,
µακράν η Ελλάδα, χτίζει πλοία στην Ουκρανία, στην Τουρκία,
στην Κορέα, στις Φιλιππίνες και ελάχιστα στην Ελλάδα. Επίσης,
η χώρα η οποία έχει το υψηλότερο ποσοστό αµυντικών δαπανών
στο ΝΑΤΟ, δεν φτιάχνει το 100% των πλοίων που θα µπορούσαν
να φτιάξουν τα ελληνικά ναυπηγεία στην Ελλάδα. Τα τρία µεγάλα
ελληνικά ναυπηγεία! Σουρεαλισµός, λοιπόν. Θα µπορούσαµε να
έχουµε περιπολικά σκάφη για να επιτηρούµε τρεις χιλιάδες
νησιά, δεκαπέντε χιλιάδες χιλιόµετρα ακτών, θαλάσσια σύνορα.

Θα µπορούσαν να φτιάχνονται αυτά τα σκάφη από ελληνικά
χέρια. Προσπαθούµε λοιπόν µε ό,τι µας έχει αποµείνει, µε αυτά
τα ελάχιστα σκάφη, µε όσα απ’ αυτά λειτουργούν -το είδα πη-
γαίνοντας στο νησί µου, στην Ικαρία, ότι ούτε ένα σκάφος δεν
υπάρχει για να επιτηρεί τα θαλάσσια σύνορα- να αναχαιτίσουµε
τον όγκο της λαθροµετανάστευσης.

Χτυπάνε, λοιπόν, µύγες στα τρία ελληνικά ναυπηγεία, ενώ θα
έπρεπε να δουλεύουν και να φέρνουν πλούτο στην Ελλάδα.

Η ελπίδα όµως πεθαίνει τελευταία. Και η ελπίδα όλων ή σχεδόν
όλων -γιατί πάντα υπάρχουν και οι σαδιστές και οι ακραίοι, που
ίσως «τη βρίσκουν» αν κλείσουν τα ελληνικά ναυπηγεία- είναι να
ζήσουν τα Ναυπηγεία του Σκαραµαγκά, όπως και όλα τα ελλη-
νικά ναυπηγεία. Αρκετά πληρώσαµε όλοι τους λαϊκιστές και τους
«Τσε Γκεβάρα» της δεκάρας, των δύο φθαρµένων κοµµάτων
εξουσίας, τα οποία κατόρθωσαν επί τριάντα έξι χρόνια να σα-

κατέψουν την ελληνική οικονοµία και να τη βυθίσουν στη χρεο-
κοπία!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντίνο Αϊβαλιώτη.
Ο κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης έχει το λόγο για τέσσερα λεπτά

ακριβώς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γιατί τέσσερα λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε; Τιµωρούµαι για κάτι; Έκανα κάποιο παράπτωµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆ώδεκα λεπτά και

έξι µας κάνουν δεκαοκτώ και τρία: είκοσι ένα. Έχετε µιλήσει δε-
καοκτώ. Τρία λεπτά αποµένουν.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν το να µιλώ

είναι παράπτωµα τότε να µου το πείτε. Γιατί τέσσερα λεπτά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μην καθυστερείτε,

αν θέλετε να µιλήσετε. Αν πάρετε το χαρτί και το µολύβι -είναι
απλά µαθηµατικά- θα τα βγάλετε µόνος σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: ∆εν είδατε την υπέρβαση του
χρόνου που έχει γίνει απ’ όλους τους οµιλητές;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Λαφαζάνη,
δεν έχω καµµία διάθεση…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το ανεχθήκαµε από ευγένεια,
αλλά όχι και τέσσερα λεπτά. Έτσι διευθετείτε το χρόνο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κανονικά τρία λεπτά
είναι.

Κύριε Λαφαζάνη, πάρτε το λόγο. Είναι δώδεκα η ώρα ακριβώς.
Η Σταχτοπούτα θα φύγει!

Θα σας δώσω έξι λεπτά, για να µην έχετε να λέτε.
Εγώ θα κρατήσω τον Πέτρο Ευθυµίου σήµερα, µε τον Ελύτη,

γιατί χρειαζόµαστε καράβια, υποβρύχια για το Αιγαίο!
Ορίστε, κύριε Λαφαζάνη, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προσπαθώ να υπερασπίσω ένα δικαίωµα, το να µιλήσω σ’ ένα

χρόνο που να πω δύο-τρία επιχειρήµατα.
Άκουσα τον αξιότιµο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της κυ-

βερνητικής παράταξης, ο οποίος είπε ότι ο κύριος Υπουργός
απάντησε σε όλα τα ερωτήµατα. Λυπάµαι πάρα πολύ. ∆εν απά-
ντησε ο κύριος Υπουργός.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Να
απαντήσω τώρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαρίστως να απαντήσετε και
µετά τις δώδεκα-εγώ θα είµαι εδώ- αλλά µε την οµιλία σας δεν
απαντήσατε σε κανένα απολύτως από τα προβλήµατα, τα ερω-
τήµατα και τις αιτιάσεις που ετέθησαν.

Το πρώτο, και το βασικότερο απ’ όλα ίσως, είναι το τι θα γίνει
µε την απασχόληση των εργαζοµένων. Εγώ είπα αυτά που είπα.
Μας λέτε ότι η εργατική νοµοθεσία συµπεριλαµβάνει το προε-
δρικό διάταγµα περί διαδοχικότητας, άρα διασφαλίζονται οι ερ-
γαζόµενοι. Ανακριβέστατο, για να µην πω εντελώς, απολύτως
εκτός κάθε πραγµατικότητας! Βεβαίως η «ABU DHABI MAR» είναι
διάδοχη εταιρεία της «THYSSENKRUPP» και βεβαίως αυτή δεν
µπορεί παρά να κατοχυρώνει την διαδοχικότητα των δικαιωµά-
των. Όµως εγώ δεν σας είπα αυτό. Σας είπα ότι η «ABU DHABI
MAR» µετά από έναν - δύο µήνες προβαίνει σε οµαδικές απολύ-
σεις. Αυτό κανένα προεδρικό διάταγµα δεν το εµποδίζει. Και όταν
λέει επισήµως ο κ. Safa στην Αίθουσα της Βουλής, την ώρα που
συζητάµε αυτή τη σύµβαση, ότι: «Εγώ δεν ήρθα για να κατοχυ-
ρώσω και να δεσµευθώ για δουλειές στην Ελλάδα και για τα δύο
υποβρύχια που έχω ως παραγγελία θα απασχολήσω το 35% του
εργατικού δυναµικού» είναι σαφέστατος.

Ο κ. Σάφα εκπροσωπεί µια ιδιωτική εταιρεία, την «ABU DHABI
MAR». Η «ABU DHABI MAR» έρχεται στην Ελλάδα για να βγάλει
λεφτά. Για να βγάλει λεφτά απ’ αυτή τη συγκεκριµένη παραγγε-
λία, η οποία είναι αρκούντως «τσιµπηµένη», πρέπει να συµπιέσει
το εργασιακό κόστος. Όταν λοιπόν το λέει αυτό το πράγµα, λέει
τι θα γίνει για το µέλλον. Και αντί να απαντήσετε στον κ. Σάφα,
µου είπατε ότι ήµουν αρκετά ευγενικός µαζί του στην ακρόαση
που έγινε στη Βουλή.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Και
µαζί µου. Ήσασταν γενικώς ευγενικός.

1864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πρώτον, κύριε Υπουργέ, προ-
σπαθώ να είµαι ευγενικός γενικώς και δεν νοµίζω ότι µε το να
είναι αγενής κανείς κερδίζει σε επιχειρήµατα και σε πειστικότητα.

∆εύτερον, αυτά που είπα εδώ τα είπα και στην επιτροπή.
Τρίτον, µε τον κ. Σάφα είχαµε µία δυνατότητα, να υποβάλ-

λουµε ερωτήµατα, και νοµίζω ότι έβαλα σκληρότατα ερωτήµατα.
Από εκεί και πέρα βεβαίως η αντιδικία και η ένσταση δεν είναι
απέναντι στον κ.Σάφα ή κυρίως απέναντι στον κ. Σάφα. Είναι
απέναντι σ’ αυτούς που διαπραγµατεύτηκαν µε τον κ. Σάφα και
έπρεπε να φροντίσουν να κατοχυρώσουν την απασχόληση του-
λάχιστον των εργαζοµένων, πράγµα που είχε γίνει, όπως ξέρετε,
και το 2001 στην κατά τα άλλα τραγική αυτή συµφωνία πώλησης,
ιδιωτικοποίησης των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά µε 1 δισεκατοµ-
µύριο δραχµές τότε, 3 εκατοµµύρια ευρώ, -ούτε µια βίλα δεν
αγοράζεις!- διότι τότε τόσο είχαν πωληθεί. Όµως τότε όσοι ήµα-
σταν αντίθετοι και φωνάζαµε χαρακτηριζόµασταν ως άνθρωποι
των σπηλαίων, ότι δεν καταλαβαίνουµε τη νέα εποχή που έχουµε
µπει και ότι οι ιδιωτικοποιήσεις είναι το θαυµατουργό εργαλείο
για την πρόοδο των χωρών. ∆εν το καταλαβαίναµε τότε, κύριε
Τασούλα. Όµως βλέπω ότι παρ’ όλα όσα συνέβησαν από τότε, το
2001, συνεχίζουµε την ίδια ατραπό να βαδίζουµε.

Το 2001 όµως, παρά την τραγική αυτή συµφωνία, υπήρχε
ρήτρα εκεί που έλεγε για την απασχόληση των εργαζοµένων,
όπως ρήτρα για την απασχόληση υπήρχε και στη συµφωνία της
ιδιωτικοποίησης της Ελευσίνας, τότε που έγινε.

Εδώ δεν υπάρχει καµµιά δέσµευση, καµµία υποχρέωση, απο-
λύτως καµµία υποχρέωση. Τι κερδίζουµε εµείς, λοιπόν, απ’ αυτήν
τη συµφωνία;

Το δεύτερο που σας είπα, που είναι πολύ σηµαντικό, είναι το
εξής. Λέτε ότι θα γίνει ο διαχωρισµός πολιτικού και στρατιωτι-
κού ναυπηγείου. ∆εν µπαίνω στη λογική του πώς φθάσαµε σ’
αυτόν το διαχωρισµό, γιατί εδώ υπάρχουν και ευθύνες και δεν
µπορούν να καταµερίζονται οι ευθύνες κάθε φορά ανάµεσά σας,
ΠΑΣΟΚ- Νέα ∆ηµοκρατία, Νέα ∆ηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, και να
λέµε ύστερα ότι δεν υπάρχει ενιαία επίπτωση των ευθυνών στον
ελληνικό λαό, ο οποίος «πληρώνει και τη νύφη». Ανεξαρτήτως,
λοιπόν, του ποιος έφερε τα πράγµατα ως εδώ, υπάρχουν ευθύ-
νες για το πώς φθάσαµε.

Τι συνέπειες όµως έχει αυτός ο διαχωρισµός; Ο διαχωρισµός
είναι αρνητικότατος για το ναυπηγείο. ∆εν µπορεί να λειτουργή-
σει το ναυπηγείο, µε στρατιωτικό και πολιτικό. Και σε κάθε περί-
πτωση, η «ABU DHABI MAR», κύριοι συνάδελφοι, ως διάδοχος
της «THYSSENKRUPP», θα είναι αυτή η οποία θα εκποιήσει υπο-
δοµές και λειτουργίες; Η «ABU DHABI MAR» θα το κάνει; ∆έ-
σµευση θα υπάρξει για το τι θα πουλήσει, πώς θα το πουλήσει,
πότε θα το πουλήσει, γιατί θα το πουλήσει, τι θα αποµείνει και
αν αυτό που θα αποµείνει δεν θα είναι ένα κουφάρι σκέτο; Ποιες
είναι οι δεσµεύσεις που αναλαµβάνονται; Αυτά είναι θεµελιώδη
πράγµατα.

Και θα ήθελα να πω µια κουβέντα επίσης. ∆εν µπαίνω τώρα
στο θέµα του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ» κ.λπ. -δεν έχω καθόλου χρόνο γι’
αυτά, που είναι πάρα πολύ σηµαντικά βεβαίως- και στις τιµολο-
γήσεις κ.λπ.. Όµως θα αναφερθώ στο θέµα του ενιαίου φορέα.
Κανείς δεν έχει αντίρρηση για ενιαίο φορέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σ’ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Για ποιο ενιαίο φορέα όµως µιλούµε; ∆ηλαδή έρχεται η «ABU

DHABI MAR», παίρνει τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, θα πάρει µετά
και της Ελευσίνας, που βρίσκεται σε διαπραγµατεύσεις, και το
Νεώριο και θα πούµε ότι η «ABU DHABI MAR» τα πήρε όλα, είτε
διά εξαγοράς είτε διά συγχωνεύσεως και εποµένως φτιάχτηκε ο
ενιαίος φορέας των ναυπηγείων; ∆ηλαδή κάναµε ένα ιδιωτικό
αραβικό, πριγκιπικό µονοπώλιο, του αναθέτουµε όλους τους εξο-
πλισµούς του Πολεµικού Ναυτικού και θα µπορεί να εκβιάζει
άνετα για το µέλλον και λέµε ότι κάναµε ενιαίο φορέα; Ένα µο-
νοπώλιο ιδιωτικό εγκαταστήσαµε, το οποίο θα νέµεται και θα λε-
ηλατεί τις Ένοπλες ∆υνάµεις και τους εξοπλισµούς. Αυτό
κάναµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Φθάσαµε αισίως στα
οκτώ λεπτά!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γιατί λοιπόν δεν µπορεί να γίνει
δηµόσιος αυτός ο ενιαίος φορέας, αφού κρατικές είναι οι πα-
ραγγελίες, και το δηµόσιο να αναθέτει όπου µπορεί να αναθέσει,
µε τους συµφερότερους όρους, και όχι εκεί που θέλουν οι ιδιο-
κτήτες των ναυπηγείων να πηγαίνουν τα λεφτά και οι παραγγε-
λίες, οι όσες παραγγελίες;

Και εν πάση περιπτώσει, ο ενιαίος φορέας -να το έχουµε υπ’
όψιν µας- υπό την «ABU DHABI MAR» σηµαίνει το εξής απλό: Μα-
ζικές άµεσες απολύσεις και στο Σκαραµαγκά και στην Ελευσίνα
και στο Νεώριο, διότι αυτή θα είναι η συµφέρουσα επιλογή για
τον αγοραστή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Λαφαζάνη,
σας ευχαριστούµε πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Έχουµε υποθηκεύσει το µέλλον
µας στην τρόικα, µην το υποθηκεύουµε και στα Αραβικά Εµιράτα
είτε στο Κατάρ είτε στο Αµπού Ντάµπι, είτε στο Ντουµπάι γιατί
έχουµε και το Ντουµπάι εδώ…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Είναι
στα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα. Το Οµάν δεν είναι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ναι.
Μην το υποθηκεύουµε, λοιπόν, και στα Εµιράτα! Και ακόµα πε-

ρισσότερο θα έλεγα να φοβάστε τους ∆αναούς και Ασιάτες και
αν είναι! Γιατί και αυτοί έχουν συµφέροντα λεηλασίας σ’ αυτήν τη
χώρα. ∆εν είναι αποικία η Ελλάδα!

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ.
Αισίως πήγαµε στα δέκα λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ελ-

πίζω τώρα να κλείσουµε τη συζήτηση αυτή γιατί έχουν λεχθεί
όλα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Βοηθείστε µας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Εγώ

θα δώσω µια πολύ σύντοµη απάντηση στα σηµεία που, πραγ-
µατολογικώς, έχουν ενδιαφέρον…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή θέλω να
δευτερολογήσω, έχει νόηµα να µιλήσω πρώτος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ,
µήπως θα ήταν προτιµότερο να µιλήσουν οι δύο από πέντε λεπτά
και µετά θα έχετε το χρόνο για να κλείσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ναι,
ευχαρίστως.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ.

Ο υπέροχος εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντί-
νος Τασούλας, έχει το λόγο, ως πρίγκιψ, για το παραµύθι που
λέγαµε πριν για τις δώδεκα. Είναι η ώρα που το επιτρέπει αυτό.

Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

συζήτηση πράγµατι χαρακτηρίστηκε ως καινοφανής, όχι µόνο
λόγω του περιεχοµένου του νοµοσχεδίου και του τρόπου µε τον
οποίο έχει συνταχθεί αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και λόγω του πε-
ριεχοµένου της συζητήσεως και της στάσεως η οποία ετηρήθη
από όλους εδώ µέσα και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας ∆ηµοκρατίας και από τους συναδέλφους των άλλων
κοµµάτων.

Η πραγµατικότητα, αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ, είναι
ότι η παράµετρος την οποία θέσαµε, είναι η παράµετρος η οποία
δεν επέτρεψε να λυθεί το θέµα από την προκάτοχο κυβέρνηση.
Το δηµοσιονοµικό φορτίο που συνεπάγεται αυτή η σύµβαση, η
οποία ξεκινά από το 2001 και το 2002, ήταν τέτοιο που µε την
άνεση που έχει κανείς όταν συµβάλλεται και µεταθέτει το δηµο-
σιονοµικό φορτίο στο µέλλον, δεν µπορεί, ενδεχοµένως –για να
πάρουµε την καλή και την άδολη εκδοχή των πραγµάτων- να φα-
νταστεί αν µετά από εννέα, δέκα, οκτώ, πέντε χρόνια οι συνθήκες
της χώρας θα είναι τέτοιες που θα µπορούν να της επιτρέψουν,
να εκπληρώσει αυτές τις υποχρεώσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’
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Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)
Παραδέχοµαι, κύριε Υπουργέ, ότι θα ήταν προτιµότερο το

θέµα να είχε λυθεί επί της ιδικής µας κυβερνήσεως και δεν
ελύθη! Αλλά παραδέχοµαι -και εβίωσα- κύριε Υπουργέ, την κα-
ταθλιπτική σκιά, την απροσµάχητο σκιά αυτών των Συµβάσεων…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ανα-
λόγως των συνθηκών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: …οι οποίες έστειλαν στο µέλ-
λον τέτοιου είδους οικονοµικό φορτίο, το οποίο µπορεί την ώρα
που το υπέγραφες να µην το φανταζόσουν ότι θα είχε αυτή την
εξέλιξη, αλλά, όταν ήρθε η ώρα της εκπλήρωσης, έπρεπε λόγω
της αδυναµίας και λόγω των συνθηκών να το διαπραγµατευθείς,
να το συζητήσεις, να το αναβάλλεις.

Nοµίζω πως η εικόνα, η αίσθηση και η πεποίθηση τότε ήταν ότι
αυτή η πρόταση –και µην κοιτάτε που σήµερα λέει αυτή την εκ-
δοχή ο κ. Ατζπόντιεν, ότι εννοούσαµε µε τις αναθεωρήσεις, άρα
θα πήγαινε περισσότερο- ήταν µέσα στην οροφή των
2.838.000.000 ευρώ. Αυτή η πρόταση, κύριε Υπουργέ, έγινε γιατί
ήθελαν να πληρωθούν τα συµφωνηµένα χρήµατά τους. ∆εν ήθε-
λαν 1 ευρώ παραπάνω. Είχαν ανησυχήσει σφόδρα από τη δυ-
σκολία, την οποία είχε το κράτος την εποχή εκείνη και που έχει
και σήµερα και έχει επιδεινωθεί και θέλησαν να εµπλουτίσουν την
πρότασή τους. Θέλησαν να «δελεάσουν» την πληρωµή των συµ-
βατικών υποχρεώσεων εκ µέρους µας µε µια βελτίωση. Και είναι
βελτίωση όταν σου λένε ότι αντί να σου επισκευάσουµε και να
σου εκσυγχρονίσουµε τα δυο υποβρύχια τύπου «209», θα σου
δώσουµε δύο ολοκαίνουρια, αλλά επιτέλους -προς Θεού, οτιδή-
ποτε άλλο πείτε- πλήρωσέ µας. Και θεωρώ ότι οι εν συνεχεία κι-
νήσεις δεν ήταν τόσο ότι θα εξελίσσετο έτσι το πράγµα, µε την
καταγγελία, µε την προσφυγή στη διαιτησία, αλλά ήταν µια ενί-
σχυση περαιτέρω της διαπραγµατευτικής ισχύος που τους έδι-
ναν οι συµβάσεις και η οικονοµική αδυναµία της Ελλάδος,
προκειµένου να επιτύχουν να πληρωθούν.

Σήµερα υπάρχει µια λύση. Ασφαλώς είναι µια λύση αυτό που
δίδεται, η οποία αν θέλουµε να τη δούµε έξω από τις συνήθεις
καταγγελιοµανείς ή δικοµανείς ή καχύποπτες ιστορίες, δεν έχει
αυτά τα στοιχεία τα οποία οδηγούν σ’ αυτό που περιγράψατε, το
βούρκο της σκανδαλολογίας ή το βούρκο της συκοφαντίας, τον
οποίο δεν ζήσαµε σήµερα σ’ αυτή την Αίθουσα. Έχει, όµως, το
εξής στοιχείο πάλι. Αντί να πληρώσουµε τα 810 εκατοµµύρια που
µένουν, να πληρώσουµε 1.300 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό το 1.300
εκατοµµύρια κατανέµεται ως εξής. Φέτος 300, 200 του χρόνου,
170 εκατοµµύρια µετά από τρία χρόνια, τρία χρόνια απανωτά εν
συνεχεία µε 150 εκατοµµύρια, µετά 100 εκατοµµύρια και δύο 50
εκατοµµύρια στο τέλος του 2018. Με την εµπειρία που είχαµε -
της δυσκολίας της οικονοµικής και της ευκολίας που έχει κανείς
όταν πιέζεται να µεταθέτει στο µέλλον πληρωµές- λέµε ότι αυτό
το πεντακοσάρικο που επιπλέον έρχεται, κανείς δεν αποκλείει και
η κυβέρνηση του 2014, του 2015, του 2016, του 2017, να έχει το
ίδιο πρόβληµα που υπήρξε το 2009 και το 2008. Ενώ οι συµβά-
σεις δεσµεύουν το κράτος και ενώ γίνονται και µε τη Βουλή πια
και ενώ πρέπει να τηρούνται, η αδήριτη δηµοσιονοµική πραγµα-
τικότητα καµµιά φορά τορπιλίζει όλα αυτά, δηµιουργεί αµηχα-
νία, δηµιουργεί αναποφασιστικότητα και έχουµε αυτές τις
εξελίξεις.

Όταν, λοιπόν, λέµε ότι δεν θα θέλαµε αυτή την προσαύξηση,
είναι διότι η εµπειρία αυτής της αρχικά γενναιόδωρης συµβά-
σεως και η δυσκολία να εξυπηρετηθεί κάποια στιγµή που τα οι-
κονοµικά του κράτους έφτασαν σε µια εξαιρετικά δύσκολή θέση,
είναι πάρα πολύ πιθανό να δηµιουργήσει στο µέλλον -αν όχι
άµεσα που ελπίζω όχι- αυτήν την ίδια δυσκολία και να βρεθούµε
πάλι εκτεθειµένοι έναντι των υπογραφών µας.

Συνεπώς αν υποθέσουµε ότι η εµπειρία µας είναι τα λάθη των
άλλων, καταθέτω την εµπειρία του 2000, του 2001, του 2002, του
2008, του 2009. Και όταν λέµε ότι θα προτιµούσαµε να µην είχε
αυτήν την οικονοµική επιβάρυνση, είναι για να µην επιδεινωθεί
αυτή η αµηχανία, αυτή η δυσκολία του να µπορέσεις να εκπλη-
ρώσεις τις υποχρεώσεις σου, που ναι µεν σήµερα µεταθέτοντας
τις στο µέλλον έχεις µια ευκολία και µια αισιοδοξία -και θέλω να
συµµεριστώ αυτή την αισιοδοξία- αλλά µπορεί όταν έρθει η ώρα
αυτού του µέλλοντος, να µην µπορείς να το εκπληρώσεις και να

πρέπει να το παρατείνεις, να το συζητήσεις, να το αναβάλλεις
και τότε ο αντισυµβαλλόµενος, θα έχει κάποια όπλα στα χέρια
του. Αυτά τα όπλα τα υποστήκαµε και τα υποστήκατε.

Το πράγµα ξεκίνησε εδώ και δέκα χρόνια και δεν υπάρχει κα-
νένας λόγος αυτό που πάθαµε να το πάθει αυτός, ο οποίος θα
διαχειρίζεται τις τύχες της χώρας το 2014, το 2015, το 2016. ∆εν
έχει καµµία άλλη διάσταση αυτή η αντίρρηση και αυτή η θέση
που πήραµε. Το ζήσαµε και θα θέλαµε να µην το ξαναζήσει κα-
νείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. ∆ιαµάντω
Μανωλάκου για πέντε λεπτά.

∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα είµαι σύντοµη, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε από τον κύριο Υπουργό πως ούτε λίγο ούτε πολύ

εξαναγκάζεται σε αυτήν τη σύµβαση για να σώσει τις θέσεις ερ-
γασίας. Κάπως έτσι τουλάχιστον εµείς το εισπράττουµε, ότι δεν
είχε επιλογή. Ή θα έκλεινε και θα πετάγονταν όλοι οι εργαζόµε-
νοι στο δρόµο ή θα έσωζε θέσεις εργασίας και τα χρήµατα που
είχαν δοθεί.

Θα ήθελα να σας πω ότι όλα αυτά είναι αποτελέσµατα της πο-
λιτικής σας –και της δικής σας και της Νέας ∆ηµοκρατίας- που
έχετε δώσει µέσα από τις ιδιωτικοποιήσεις και τις απελευθερώ-
σεις, να εκβιάζουν όποτε θέλουν οι εταιρίες, για να παίρνουν
πάντα περισσότερα, αλλά και εσείς να χρησιµοποιείτε ως άλλοθι
την κατοχύρωση θέσεων εργασίας. Και ποτέ δεν κατοχυρώνο-
νται, όπως και τώρα δεν κατοχυρώνονται.

Γι’ αυτό και εκείνο που ζητούν οι σύλλογοι και οι οµοσπονδίες,
να περάσει δηλαδή τροπολογία, να περάσει άρθρο που να δια-
σφαλίζονται όλες οι θέσεις εργασίας, δεν πρόκειται να γίνει και
γι’ αυτό έφυγαν. Εξάλλου και στην οµιλία σας είπατε «σώζουµε
θέσεις εργασίας». Εµείς λέµε ότι προοπτικά είναι για φούντο.

∆εύτερον, αναφερθήκατε αρκετά στο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ». Κοι-
τάξτε, το πρόβληµα που είχε δεν ήταν µόνο ένα, αυτό µε τον
υψηλό κυµατισµό. Ήταν πολλά τα προβλήµατα και µε τις κυψέ-
λες καυσίµου και µε την εισροή νερού στο υδραυλικό λάδι και µε
το περισκόπιο και µε τους κραδασµούς και µε τις ακουστικές µε-
τρήσεις και µε το οπλικό σύστηµα και µε το σόναρ. Ήταν αρκετά
τα προβλήµατα.

Λέτε ότι διορθώθηκαν, παρά το ότι δεν θεωρούµε τις δοκιµές
επαρκείς. Όµως, βάζουµε το εξής ερώτηµα. Πώς δέχεστε το
πρότυπο να έχει τόσα προβλήµατα και είστε σίγουρος ότι τα υπό-
λοιπα υποβρύχια δεν θα έχουν τα ίδια κουσούρια;

Γιατί το λέω αυτό; Ρωτήσαµε ειδικούς: «Γιατί τόσα προβλή-
µατα; Πού οφείλονται;» Ξέρετε τι µας είπαν; Για να τα εντοπί-
σουν, πρέπει ο «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» να λυθεί τελείως, να γίνει
«φύλλο και φτερό», γιατί είναι το σηµείο αναφοράς. Γι’ αυτό λέµε
ότι θα υπάρχουν µακροπρόθεσµες συνέπειες για τον εξοπλισµό
του Πολεµικού Ναυτικού.

Τρίτον, ως προς τις κρατικοποιήσεις, εσείς δεν µπορείτε και
δεν θέλετε να κάνετε κρατικοποιήσεις. Ιδιωτικοποιήσεις θα κά-
νετε και σήµερα οι εφηµερίδες γράφουν ότι για τα επόµενα δυο
χρόνια στοχεύετε στα τρία δισεκατοµµύρια από ιδιωτικοποιήσεις
της λαϊκής περιουσίας.

Βεβαίως να πω ότι κρατικοποιήσεις και επί καπιταλισµού γίνο-
νται. Και τα ναυπηγεία πολύ παλιότερα ήταν ιδιωτών όπως και ο
ΟΣΕ και η Ολυµπιακή, αλλά για να ξελασπώσουν, κρατικοποιή-
θηκαν. Έτσι είναι ο καπιταλισµός. Χρησιµοποιεί και τον έναν και
τον άλλον τρόπο να εξυπηρετεί πάντα το κεφάλαιο.

Κλείνοντας, καθαρά και ξάστερα καταψηφίζουµε τέτοιες συµ-
φωνίες που δηµιουργούν ανεργία και φτώχεια για τους εργαζό-
µενους και βέβαια δεν εξασφαλίζουν καµµία ευηµερία στον τόπο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα

απαντήσω σηµειακά, για να κλείσουµε τη συζήτηση γιατί νοµίζω
ότι εξαντλήθηκαν και τα επιχειρήµατα και οι οµιλητές.

Η σύµβαση του 2000, η οποία είναι αναµφίβολα προβληµατική,
συνήφθη ανάµεσα στο ελληνικό δηµόσιο και τα κρατικά Ναυπη-
γεία Σκαραµαγκά. Το τονίζω, τα κρατικά Ναυπηγεία Σκαραµαγκά.

1866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Τα κρατικά Ναυπηγεία Σκαραµαγκά τα αποκρατικοποίησαν η
ΕΤΒΑ και οι εργαζόµενοι, γιατί ο συνεταιρισµός των εργαζοµέ-
νων τη στιγµή της ιδιωτικοποίησης κατείχε το 49% του µετοχι-
κού κεφαλαίου. Αφήστε να µιλούν οι εργαζόµενοι οι ίδιοι µε τις
επιλογές τους. Εκπροσωπούν πιο αυθεντικά τα συµφέροντά τους
και την αγωνία τους για τη δουλειά τους και τις οικογένειές τους.

Εµείς ξέρουµε ότι επί ένα χρόνο –από τον Οκτώβριο του 2009
έως τον Οκτώβριο του 2010- το ναυπηγείο ζει µε τα δικά µας χρή-
µατα, του ελληνικού δηµοσίου, είτε µε τη µορφή καταβολών για
παλιές συµβάσεις –προγενέστερες των υποβρυχίων- είτε µε δά-
νεια εγγυηµένα από το ελληνικό δηµόσιο. Αν δεν δίναµε εµείς τα
λεφτά, οι Γερµανοί θα είχαν εκβιάσει µε δήλωση παύσης πλη-
ρωµών.

Ο φίλος µου κ. Λαφαζάνης διατυπώνει το εξής επιχείρηµα, ότι
πρέπει η επιχείρηση των Ελληνικών Ναυπηγείων –άρα, αυτή η
εργοδοσία- να έχει πιο περιορισµένα δικαιώµατα απ’ ό,τι οποι-
οσδήποτε άλλος επιχειρηµατίας και εργοδότης στην Ελλάδα.
Ό,τι δυνατότητες έχει κάθε επιχείρηση και κάθε εργοδότης, έχει
και η επιχείρηση που λέγεται «Σκαραµαγκάς» και ο ιδιοκτήτης
και άρα εργοδότης.

Όλες οι επιχειρήσεις στη χώρα στον τοµέα της µεταποίησης,
στον τοµέα των υπηρεσιών έχουν κάποια δικαιώµατα, αυτά που
προβλέπει η κοινοτική και η εθνική νοµοθεσία. Τώρα εµείς θα έλ-
θουµε και θα πούµε ότι ειδικά στο Σκαραµαγκά θα υπάρχουν λι-
γότερα δικαιώµατα της εργοδοτικής πλευράς; ∆εν έχει καµµία
λογική αυτό. Και τι θα κερδίσουµε, αν διασώσουµε τις θέσεις ερ-
γασίας στο Σκαραµαγκά και τις χάσουµε στην Ελευσίνα ή αν τις
χάσουµε σε ένα µεγάλο ξενοδοχείο, το οποίο είναι επιχείρηση
εντάσεως εργασίας;

Ήλθε –λέει- η «ABU DHABI MAR» να βγάλει λεφτά. Μα, τι ήλθε
να κάνει; Φιλανθρωπικό έργο; Έρχεται κανείς για φιλανθρωπία;
Το θέµα είναι και εµείς να έχουµε ωφέλεια για το δηµόσιο συµ-
φέρον.

Να θυµίσω όµως ποια είναι η σύµβαση. Η σύµβαση είναι, κατά
βάθος, σύµβαση των υποβρυχίων. ∆ιότι η «ABU DHABI MAR»
υποκαθίσταται στη θέση της «THYSSENKRUPP». Η «THYSSENK-
RUPP» πουλά τις µετοχές της στην «ABU DHABI MAR». Εµείς πα-
ρεµβαίνουµε ασκώντας ένα δικαίωµα, ένα droit de regard –για να
το πω γαλλικά- επίβλεψης και µπορούµε να αρνηθούµε αυτή τη
συναλλαγή µεταξύ δύο ιδιωτών, αν έχουµε να επικαλεστούµε κά-
ποιο λόγο.

Τι λόγο έχουµε να επικαλεστούµε; Έχουµε να προτείνουµε κα-
νέναν καλύτερο αγοραστή; Ο µόνος είναι που εµφανίστηκε και
αξιολογήθηκε από τον ανεξάρτητο εκτιµητή. Άρα, µη συγχέετε
αυτό το δικαίωµα του ελληνικού δηµοσίου. Είναι πολύ περιορι-
σµένο και πολύ συγκεκριµένο µε τη σύµβαση για τα υποβρύχια.

Η λογική δε ότι θα κάνουµε έναν ενιαίο φορέα, επειδή ο µόνος
πελάτης είναι το Πολεµικό Ναυτικό, είναι απολύτως εσφαλµένη.
Γι’ αυτό θέλουµε να απαλλαγεί όσο γίνεται ταχύτερα και το Ναυ-
πηγείο του Σκαραµαγκά από τον περιορισµό ως προς τις µη πο-
λεµικές δραστηριότητες, γιατί η προοπτική της ναυπηγικής
βιοµηχανίας δεν βρίσκεται στο Πολεµικό Ναυτικό. Βρίσκεται στο
ελληνικό Εµπορικό Ναυτικό. Θέλουµε να έλθουν ξανά τα πλοία
για επισκευές, για συντηρήσεις, ει δυνατόν για κατασκευές, παρ’
ότι στον τοµέα των κατασκευών βέβαια είναι δύσκολο να βρεις
ανταγωνιστικούς όρους. Πάντως, υπάρχει τεράστιο αντικείµενο,
πέραν των πολεµικών πλοίων.

Το επιχείρηµα του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής
είναι πολύ συγκεκριµένο. Λέει, µήπως πρέπει να γίνει συνεν-
νόηση; Μα, έχει γίνει. Έχει αποσταλεί το προειδοποιητικό έγ-
γραφο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Απάντηση πήρατε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Άλ-

λωστε, είµαστε σε συνεχή διαβούλευση, διότι το µεγάλο θέµα
ήταν οι κρατικές ενισχύσεις. Με τη Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνι-
σµού είµαστε σε διαρκή επαφή.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μακάρι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): ∆εν

υπάρχουν φορολογικές απαλλαγές. Η διάταξη λέει ότι στην
πραγµατικότητα δεν επιβάλλεται προκαταβολή του φόρου εισο-
δήµατος. ∆εν υπάρχει καµµιά απαλλαγή.

Έρχοµαι στα µαθηµατικά του κ. Κεφαλογιάννη. Τα στοιχεία
που έχω εγώ µου λένε ότι στη σύµβαση «ΠΟΣΕΙ∆ΩΝ» των υπο-
βρυχίων 209 το ελληνικό δηµόσιο κατέβαλε το 2004 128.549.000
ευρώ, το 2005 κατέβαλε 45.770.000 ευρώ, το 2006 κατέβαλε
30.804.000, το 2009 κατέβαλε 104.198.000 ευρώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τα ίδια έχουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Στην

άλλη σύµβαση των υποβρυχίων «214» κατέβαλε το 2004 το ποσό
των 306.104.000 ευρώ, το 2005 κατέβαλε 220.895.000 ευρώ, το
2006 κατέβαλε 1.000.000 ευρώ. Το άθροισµα είναι 840.000.000
ευρώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Χρεώνετε όλο το 2004 στη
Νέα ∆ηµοκρατία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Προφανώς και έτσι είναι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν είναι έτσι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κά-

νετε λάθος, διότι το Μάρτιο έγιναν οι εκλογές. Το άθροισµα είναι,
λοιπόν, 840.000.000 ευρώ.

Το αντιφατικό στο επιχείρηµά σας, ότι θα γινόταν δεκτή η πρό-
ταση για τα «209» χωρίς επιβάρυνση επειδή είχαν ταµειακό πρό-
βληµα οι Γερµανοί και ήθελαν να πάρουν λεφτά, είναι ότι δώσατε
τα λεφτά και δεν πήρατε το αντάλλαγµα. Ο κ. Παπαθανασίου
έδωσε 105.000.000 ευρώ την ίδια εποχή και δεν πήρε κανένα
αντάλλαγµα. Ήταν φοβερή η διαχείριση και φοβερή διαπραγµά-
τευση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ξέρετε ότι ζητούσαν πολλά πε-
ρισσότερα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ναι,
αλλά πήραν 105.000.000 ευρώ εκείνη τη στιγµή. Αφού το κάνατε
αυτό, µετά βρεθήκατε υπερήµεροι και τους δώσατε τη νοµική
βάση να κάνουν καταγγελία και να προσφύγουν στη διεθνή διαι-
τησία. Έλεος τώρα.

Όσον αφορά τώρα το δηµοσιονοµικό φορτίο. Πόσο είναι το
δηµοσιονοµικό φορτίο; Εάν υποθέσουµε ότι δεν πουλιέται ο «ΠΑ-
ΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» –και καταγράφω τη δήλωσή σας- το δηµοσιονο-
µικό φορτίο είναι 500.000.000 ευρώ για τα επόµενα δέκα χρόνια,
δηλαδή 50.000.000 ευρώ το έτος. Εάν πουληθεί ο «ΠΑΠΑΝΙΚΟ-
ΛΗΣ» η επιβάρυνση είναι περίπου 15.000.000 ευρώ το έτος. Αυτή
είναι η δηµοσιονοµική επιβάρυνση.

Ξέρετε από πού θα καταβάλουµε αυτά τα ποσά του closing τα
πρώτα 300.000.000 ευρώ; Από τις οροφές του προϋπολογισµού
µας του 2010. ∆ιότι, έχουµε εγγεγραµµένα κονδύλια 1.800.000
ευρώ για πληρωµές, έχουµε διαθέσει 1.000.000 ευρώ και έχουµε
τη δυνατότητα να καταβάλλουµε τα 300.000.000 ευρώ και θα εί-
µαστε 500.000.000 ευρώ κάτω από την πρόβλεψη του προϋπο-
λογισµού.

Στις δε παραλαβές, που είναι κρίσιµες για το έλλειµµα, ακόµα
και αν παραληφθεί κατά τη EUROSTAT το 2010 ο «ΠΑΠΑΝΙΚΟ-
ΛΗΣ», θα διευκολύνουµε το Υπουργείο Οικονοµικών µε
800.000.000 ευρώ. Αν η παραλαβή του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ» µετα-
φερθεί το 2011 νοµικά, θα διευκολύνουµε το Υπουργείο Οικονο-
µικών µε 1.000.000.000 ευρώ.

Άρα κάνουµε τέτοια διαχείριση των θεµάτων, που µας επιτρέ-
πει να κάνουµε και αυτού του είδους τις ενέργειες, διευκολύνο-
ντας και το Υπουργείο Οικονοµικών.

Λέει η κ. Μανωλάκου ότι είχε και άλλα προβλήµατα το «ΠΑ-
ΠΑΝΙΚΟΛΗΣ». Μα, το «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» είναι ένα καινούργιο
πλοίο. Κάθε παραλαβή οποιουδήποτε καινούργιου σκάφους είτε
είναι φρεγάτα είτε είναι πυραυλάκατος είτε είναι υποβρύχιο έχει
προβλήµατα.

Εν πάση περιπτώσει, το Ναυτικό έχει ενηµερώσει επισήµως
την πολιτική ηγεσία το 2008 ότι αίρονται οι αντιρρήσεις του. Η
BWB, η αρµόδια Γερµανική αρχή, πιστοποιεί την ποιότητα του
«ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗ» το 2008. Καταβάλλονται τα ποσά, γίνεται η δια-
πραγµάτευση για τις συµβάσεις, αλλά το κοµβικό πρόβληµα
µένει άλυτο και κληροδοτείται. Σας καλώ να αξιολογήσετε τη συ-
νολική εικόνα.

Εγώ εκτιµώ πάρα πολύ τη µετριοπάθεια µε την οποία µίλησε ο
κ. Τασούλας. Ο κ. Τασούλας έχει επιπλέον ένα πλεονέκτηµα
πέραν της ευγενείας του, της καλλιέργειάς του και της υπευθυ-
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νότητάς του. Έχει διατελέσει Υφυπουργός στο Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας και έχει ζήσει τα προβλήµατα, έχει ζήσει την αγω-
νία, έχει ζήσει ώρες ευθύνης. Άρα ξέρει τι λέει. Το καταγράφω
αυτό ως ένα δείγµα πολιτικού πολιτισµού.

Θα παρακαλούσα τώρα να µην συνεχίσουµε το διάλογο αυτό.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε ήδη συµπληρώ-

σει εικοσάλεπτο, κύριε Κεφαλογιάννη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Αν

θέλετε να συνεχίσετε, εγώ σας αφήνω τον τελευταίο λόγο. Κλεί-
στε εσείς τη συζήτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Κεφαλο-
γιάννη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Νοµίζω ότι ο τελευταίος
λόγος σύµφωνα µε τη διαδικασία της συζήτησης ανήκει πάντα
στην Κυβέρνηση.

Παίρνω το λόγο, γιατί ο κ. Βενιζέλος αναφέρθηκε σε ορισµένα
στοιχεία. Τα στοιχεία, που διαβάσαµε, είναι τα ίδια. Αλλά για την
πληρότητα της συζήτησης, θα σας τα διαβάσω χρόνο-χρόνο και
θα βγάλετε µόνος σας τα συµπεράσµατα.

Για το “209” υποβρύχιο, πληρώθηκαν τα χρήµατα χρόνο µε το
χρόνο λόγω της σύµβασης. Το 2002 πληρώθηκαν 220 εκατοµ-
µύρια, το 2003 πληρώθηκαν 109 εκατοµµύρια, το 2004 -όπως τα
είχατε εσείς προγραµµατίσει- 128 εκατοµµύρια, το 2005 –όπως
τα προγραµµάτισε η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας- κατέ-
βηκαν στα 45 εκατοµµύρια, το 2006 ξανακατέβηκαν στα 30 εκα-
τοµµύρια και το 2009 µόνο και µόνο γιατί υπήρχε αυτή η µεγάλη
πολιτική αντιπαράθεση µε την Κυβέρνηση της Γερµανίας όχι από
το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης, αλλά από το Υπουργείο των Οι-
κονοµικών για πολιτικούς λόγους, λόγω της διένεξης η οποία
υπήρχε από τη δική σας σύµβαση, δόθηκαν 104 εκατοµµύρια
ευρώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Και
µετά έγινε η καταγγελία.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Επίσης, έγινε το ίδιο το
2000. Εσείς δηλαδή, αγοράσατε ένα σπίτι στα σχέδια, χωρίς να
ξέρετε αν το οικόπεδο ήταν ξεκαθαρισµένο και πληρώνατε από
την πρώτη µέρα χρήµατα.

Πληρώσατε, λοιπόν, για το 2000 για τα υποβρύχια 214,
184.000.000 ευρώ, το 2001 πληρώσατε 133.000.000 ευρώ, το
2002 πληρώσατε 308.000.000 ευρώ, το 2004 είχατε προγραµµα-
τίσει να πληρώσετε 306.000.000 ευρώ, το 2005 που ήλθε η Νέα
∆ηµοκρατία από 306.000.000 κατεβήκαµε στα 220.000.000 ευρώ
και το 2006 1.000.000 ευρώ, όπως και εσείς αναγνώσατε.

Άρα, η σύµβαση αυτή ήταν µία σύµβαση, που πρέπει να την
έχουµε στην Ελλάδα ως µοντέλο προς αποφυγή για να µην ξα-
ναϋπογράψουµε τέτοια σύµβαση. Ήλθαµε δηλαδή, πληρώσαµε
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ χωρίς να κερδίσουµε τίποτα για
να αδυνατίσουµε τη διαπραγµατευτική µας θέση, να βρεθείτε και
εσείς -που κάνετε καλή δουλειά, σας το λέω και εγώ- µε µία σύµ-
βαση, που είχε ναρκοθετήσει τα συµφέροντα του ελληνικού λαού
και του Πολεµικού µας Ναυτικού. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

∆εν µπορείτε, λοιπόν, για κανένα λόγο να διαστρεβλώσετε
αυτή την αλήθεια.

Και κλείνω. Ακούστε, εγώ πιστεύω ότι οι άνθρωποι του Πολε-
µικού Ναυτικού -επειδή έζησα ένστολους στο Υπουργείο Εµπο-
ρικής Ναυτιλίας οι οποίοι αρέσκονται να λένε ότι συγγενεύουν
µε τα στελέχη του Πολεµικού Ναυτικού και όντως έχουν πολλές
µεγάλες συγγένειες- είναι άνθρωποι αξιόπιστοι και αξιόλογοι.
Τους τιµώ απεριόριστα. Γνωρίζω ότι και εσείς ως Υπουργός -
που γνωρίζετε και παρακολουθείτε τις αγωνίες τους- και ο κ. Τα-
σούλας, που διετέλεσε Υπουργός στο ίδιο Υπουργείο, όπως και
ο κ. Μπεγλίτης τους τιµάτε.

Αυτοί, λοιπόν, οι άνθρωποι έκαναν ένα σχεδιασµό για την
άµυνα της χώρας το 2001. Και είπαν ότι για να είναι πλήρης ο
σχεδιασµός, για να µην έχουµε κενά στο Αιγαίο, θα πρέπει να κα-
τασκευάσουµε τέσσερα νέα υποβρύχια «214» και να εκσυγχρο-
νίσουµε τρία νέα υποβρύχια «209».

Σας είπε ο κ. Τασούλας -και πολύ σωστά, το γνωρίζει πολύ
καλά, του έχω απόλυτη εµπιστοσύνη- ότι αυτά είναι και ευέλικτα

και µπορούν να καλύψουν και τις ανάγκες ειδικά για το Αιγαίο.
∆ηλαδή, εµπιστευόµαστε ή δεν εµπιστευόµαστε τους ανθρώ-
πους του Πολεµικού µας Ναυτικού; Αν τους εµπιστευόµαστε,
τους εµπιστευόµαστε και το 2001, τους εµπιστευόµαστε και το
2009 και τους εµπιστευόµαστε για τον τριακονταετή προγραµ-
µατισµό που έχουν κάνει για τα υποβρύχια στο Αιγαίο.

Άρα, εσείς είχατε ένα πολιτικό δίληµµα. Το πολιτικό σας, λοι-
πόν, δίληµµα ήταν, αφού ο σχεδιασµός σας ήταν επαρκής και
σωστός από τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων και του Πολε-
µικού Ναυτικού, να αποφασίσετε. Ή θα δίνατε 500 εκατοµµύρια
παραπάνω για να πάρετε τα τύπου «214» ενδεχοµένως για το
λόγο για τον οποίο θέλετε να ξαναπροικοδοτήσετε ως Κυβέρ-
νηση, όπως κάνατε το 2001, το ναυπηγείο για να λειτουργήσει ή
θα τηρούσατε τη σύµβαση, µε βάση αυτά που είχαν υποσχεθεί
από την εταιρεία, που µε µηδενικό κόστος θα µας έκαναν δυο
νέα υποβρύχια «209» µε όλες τις σύγχρονες προδιαγραφές.

Εµείς, λοιπόν, αν διαφωνούµε σε κάτι µαζί σας, πέρα από τα
νοµικά θέµατα στα οποία αναφερθήκαµε και εµείς και εσείς, είναι
το θέµα της ουσίας. ∆εν πιστεύουµε ως σηµερινή συγκυρία -που
έχουµε τόσα προβλήµατα και τόσα θύµατα στην κοινωνία, ένα
µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας οδηγείται σε εξαθλίωση και σε πε-
ριθωριοποίηση και κυρίως ανθρώπων που είναι συνταξιούχοι, η
µείωση των συντάξεων των οποίων απέφερε στο ελληνικό δηµό-
σιο µόνο 400 εκατοµµύρια ευρώ- να δίνουµε 500 εκατοµµύρια
ευρώ, αφού έχουµε την επιλογή και το «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» να κρα-
τήσουµε και τα 500 εκατοµµύρια να µην δώσουµε. Αυτό είναι το
επιχείρηµά µας, γι’ αυτό καταψηφίζουµε τη σύµβαση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κύριος Υπουργός έχει

το λόγο δι’ ολίγον.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Ακούστε το εξής, επειδή επικαλεστήκατε το Πολεµικό Ναυτικό.
Αυτό ισχύει για το 2000, για το 2009 και για το 2010.

Εγώ ζήτησα από τον Αρχηγό του ΓΕΝ να εισαχθεί στο Ανώ-
τατο Ναυτικό Συµβούλιο το ερώτηµα ποια είναι η επιχειρησιακά
σωστή επιλογή. ∆υο υποβρύχια καινούργια τύπου «209» ή δυο
υποβρύχια καινούργια τύπου «214»; Και είπε σε εκτενές πολυ-
σέλιδο πρακτικό το ΑΝΣ σαφέστατα. ∆ύο καινούργια «214». Αυτό
είπε το Ναυτικό, αυτό ήθελε.

Και επανέρχεστε στο επιχείρηµα ότι θα παίρναµε δυο και-
νούργια «209» µέσα στον ίδιο προϋπολογισµό, χωρίς επιβά-
ρυνση. Ήταν κυνική η απάντηση που δόθηκε. Είπα ότι εµάς δεν
θα µας ενοχλούσε καθόλου, διότι θα σας λέγαµε µέσα στο όριο
της σύµβασης δυο καινούργια «209», αλλά η σύµβαση αυτή προ-
έβλεπε προσαρµογές. Άρα, στο τέλος θα πληρώνατε τα ίδια
λεφτά και θα παίρνατε παλιά υποβρύχια.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι σαφές µέσα στο
γράµµα της εταιρείας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Αυτό
ειπώθηκε και σας το ξαναλέω…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μη διακόπτετε, κύριε
Κεφαλογιάννη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): ∆εν
είναι φιλάνθρωποι δωρητές.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆ιαβάστε το.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Όταν

έχουν δαπανηθεί 400 για τον «ΩΚΕΑΝΟ», είναι ποτέ δυνατόν να
φαντάζεστε ότι µε άλλα 400 θα έφτιαχναν δύο καινούργια;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Με 550 σάς λέει µέσα στο
γράµµα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κά-
νετε µεγάλο λάθος. Και αυτή η αµφιβολία προφανώς και η αβε-
βαιότητα είναι που δεν επέτρεψε στην κυβέρνησή σας να πάρει
µια απόφαση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Το απαντήσαµε αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Να

σας πω κάτι; Να ’χαµε να λέγαµε. Νοµίζω ότι κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

1868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και
επί του άρθρου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας: «Κύρωση των Συµβάσεων που αφορούν το µέλλον των «Ελ-
ληνικών Ναυπηγείων ΑΕ» και τα προγράµµατα των υποβρυχίων
του Πολεµικού Ναυτικού».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση των Συµβάσεων που
αφορούν το µέλλον των «Ελληνικών Ναυπηγείων ΑΕ» και τα προ-
γράµµατα των υποβρυχίων του Πολεµικού Ναυτικού» έγινε δεκτό
επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του άρθρου.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο µόνο του νοµο-

σχεδίου ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο µόνο

του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύ-

ρωση των Συµβάσεων που αφορούν το µέλλον των «Ελληνικών
Ναυπηγείων ΑΕ» και τα προγράµµατα των υποβρυχίων του Πο-
λεµικού Ναυτικού» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί του άρθρου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας «Κύ-

ρωση των Συµβάσεων που αφορούν το µέλλον των «Ελληνικών
Ναυπηγείων ΑΕ» και τα προγράµµατα των υποβρυχίων του Πο-
λεµικού Ναυτικού» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, του άρθρου και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση των Συµβάσεων που αφορούν το µέλλον των «Ελ-
ληνικών Ναυπηγείων ΑΕ

Άρθρο Μόνο

Α.1. Κυρώνονται και αποκτούν ισχύ νόµου τα παρατιθέµενα
υπό στοιχείο Β’ σχέδια συµβάσεων οι οποίες κρίνονται και χα-
ρακτηρίζονται επωφελείς και συµφέρουσες για το Ελληνικό ∆η-
µόσιο.

2. Παρέχεται στους Υπουργούς Οικονοµικών και Εθνικής Άµυ-
νας η πληρεξουσιότητα, εντολή και εξουσιοδότηση να υπογρά-
ψουν την παρατιθέµενη υπό στοιχείο Β’ Εκτελεστική Συµφωνία
και τις εµπεριεχόµενες σε αυτήν συµβάσεις των Προγραµµάτων
Κατασκευής Υποβρυχίων «Αρχιµήδης» και «Ποσειδών II» και κάθε
άλλο συναφές έγγραφο ή τροποποίηση των παραπάνω συµβά-
σεων, ως εκπρόσωποι του Ελληνικού ∆ηµοσίου και σε εκτέλεση
του παρόντος νόµου.

3. Μετά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου τίθενται σε ισχύ
η Εκτελεστική Συµφωνία και οι εµπεριεχόµενες σε αυτήν συµ-
βάσεις σύµφωνα µε τα εκεί προβλεπόµενα.

4. Στις συµβάσεις που κυρώνονται µε τον παρόντα νόµο περι-
λαµβάνονται και όλα τα συνηµµένα σε αυτές κείµενα (ιδίως πρω-
τόκολλα και δηλώσεις), καθώς και τα εµπιστευτικά τεχνικά
παραρτήµατα στα οποία γίνεται µνεία και τα οποία έχουν µονο-
γραφηθεί από το ΓΕΝ στο οποίο και φυλάσσονται τα σχετικά
πρωτότυπα κείµενά τους. Οι συµβάσεις και τα συνοδευτικά κεί-
µενα παρατίθενται αφ’ ενός µεν στην ελληνική αφ’ ετέρου δε
στην αγγλική γλώσσα. Σε περίπτωση διαφοράς κατισχύει το κεί-
µενο στην ελληνική γλώσσα.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας ρυθµίζονται τα
σχετικά µε τη διεξαγωγή εν πλω δοκιµών των υπό ναυπήγηση
υποβρυχίων ή πλοίων επιφανείας του Πολεµικού Ναυτικού,
καθώς και κάθε άλλο συναφές ζήτηµα τεχνικού ή λεπτοµερεια-
κού χαρακτήρα σχετικού µε την εκτέλεση των παρατιθέµενων
υπό στοιχείο Β’ συµβάσεων που ανήκει στην κανονιστική αρµο-
διότητα της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας.

6. Οι ρυθµίσεις του παρόντος νόµου υπερισχύουν κάθε άλλης
γενικής ή ειδικής διάταξης νόµου. Για ό,τι δεν ρυθµίζεται ειδικά
στις κυρούµενες συµβάσεις εφαρµόζεται συµπληρωµατικά ο
Αστικός Κώδικας.

7. Ο νόµος αυτός αρχίζει να ισχύει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Β. Σχέδια συµβάσεων στην ελληνική και στη συνέχεια στην αγ-
γλική γλώσσα:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1869



1870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1871



1872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1873



1874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1875



1876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1877



1878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1879



1880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1881



1882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1883



1884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1885



1886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1887



1888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1889



1890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1891



1892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1893



1894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1895



1896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1897



1898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1899



1900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1901



1902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1903



1904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1905



1906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1907



1908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1909



1910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1911



1912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1913



1914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1915



1916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1917



1918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1919



1920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1921



1922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1923



1924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1925



1926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1927



1928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1929



1930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1931



1932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1933



1934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1935



1936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1937



1938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1939



1940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1941



1942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1943



1944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1945



1946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1947



1948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1949



1950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1951



1952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1953



1954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1955



1956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1957



1958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1959



1960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1961



1962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1963



1964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1965



1966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1967



1968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1969



1970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1971



1972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1973



1974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1975



1976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1977



1978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1979



1980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1981



1982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1983



1984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1985



1986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1987



1988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1989



1990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1991



1992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1993



1994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1995



1996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1997



1998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1999



2000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2001



2002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2003



2004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2005



2006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2007



2008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2009



2010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2011



2012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2013



2014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2015



2016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2017



2018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2019



2020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2021



2022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2023



2024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2025



2026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2027



2028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2029



2030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2031



2032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2033



2034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2035



2036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2037



2038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2039



2040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2041



2042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2043



2044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2045



2046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2047



2048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2049



2050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2051



2052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2053



2054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2055



2056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2057



2058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2059



2060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2061



2062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2063



2064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2065



2066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2067



2068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2069



2070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2071



2072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2073



2074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2075



2076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2077



2078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2079



2080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2081



2082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2083



2084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2085



2086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2087



2088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2089



2090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2091



2092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2093



2094 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2095



2096 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2097



2098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2099



2100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2101



2102 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2103



2104 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2105



2106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2107



2108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2109



2110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2111



2112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2113



2114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2115



2116 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2117



2118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2119



2120 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2121



2122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2123



2124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2125



2126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2127



2128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2129



2130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2131



2132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2133



2134 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2135



2136 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2137



2138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2139



2140 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2141



2142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2143



2144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2145



2146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2147



2148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2149



2150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2151



2152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2153



2154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2155



2156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2157



2158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2159



2160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2161



2162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2163



2164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2165



2166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2167



2168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2169



2170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2171



2172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2173



2174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2175



2176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2177



2178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2179



2180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2181



2182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2183



2184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2185



2186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2187



2188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2189



2190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2191



2192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2193



2194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2195



2196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2197



2198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2199



2200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2201



2202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2203



2204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2205



2206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2207



2208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2209



2210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2211



2212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2213



2214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2215



2216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2217



2218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2219



2220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2221



2222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2223



2224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2225



2226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2227



2228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2229



2230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2231



2232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2233



2234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2235



2236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2237



2238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2239



2240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2241



2242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2243



2244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2245



2246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2247



2248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2249



2250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2251



2252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2253



2254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2255



2256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2257



2258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2259



2260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2261



2262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2263



2264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2265



2266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2267



2268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2269



2270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2271



2272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2273



2274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2275



2276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2277



2278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2279



2280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2281



2282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2283



2284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2285



2286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2287



2288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2289



2290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2291



2292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2293



2294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2295



2296 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2297



2298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2299



2300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2301



2302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2303



2304 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2305



2306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2307



2308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2309



2310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2311



2312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2313



2314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2315



2316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2317



2318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2319



2320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2321



2322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2323



2324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2325



2326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2327



2328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2329



2330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2331



2332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2333



2334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2335



2336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2337



2338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2339



2340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2341



2342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2343



2344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2345



2346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2347



2348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2349



2350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2351



2352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2353



2354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2355



2356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2357



2358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2359



2360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2361



2362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2363



2364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2365



2366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2367



2368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2369



2370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2371



2372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχέδιου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Το Τµήµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Τετάρτης 1 Σεπτεµβρίου 2010, της Πέµπτης 2 Σεπτεµβρίου
2010, της Τρίτης 7 Σεπτεµβρίου 2010, της Τετάρτης 8 Σεπτεµ-
βρίου 2010, (πρωινή και απογευµατινή συνεδρίαση) και της Πέ-
µπτης 9 Σεπτεµβρίου 2010 και ερωτάται το Τµήµα εάν τα
επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τετάρτης 1 Σεπτεµβρίου 2010, της Πέµπτης 2 Σεπτεµβρίου
2010, της Τρίτης 7 Σεπτεµβρίου 2010, της Τετάρτης 8 Σεπτεµ-

βρίου 2010 (πρωινή και απογευµατινή συνεδρίαση) και της Πέ-
µπτης 9 Σεπτεµβρίου 2010 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 0.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα, Τετάρτη 29 Σεπτεµβρίου 2010 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: νοµοθετική ερ-
γασία, µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «∆ικαστική προστασία κατά τη σύ-
ναψη δηµόσιων συµβάσεων – Εναρµόνιση της ελληνικής νοµο-
θεσίας µε την Οδηγία 89/665/ΕΟΚ του Συµβουλίου της 21ης
Ιουνίου 1989 (L 395) και την Οδηγία 92/13/ΕΟΚ του Συµβουλίου
της 25ης Φεβρουαρίου 1992 (L 76), όπως τροποποιήθηκαν µε
την Οδηγία 2007/66/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 11 ∆εκεµβρίου 2007 (L 335)».

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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